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نشاط
محرک انگیزش اجتماعی

محمد کاظم شکوهی راد

راهی بزن که آهی بر ساز آن توان زد
شعری بخوان که با آن رطل گران توان زد

عشق و شباب و رندی مجموعه مراد است
چون شمع شد معانی گوی بیان توان زد

***
کی شعر تو انگیزد خار که حزین باشد

یک نکته از این معنی گفتیم و همین باشد
هر که نکند فهمی زین کلک خیال انگیز

به حرام از خود صدرنگر چین باشد

یکـی از محرک هـای اصلـی توسـعه و حرکـت بالنـده چـه در سـطح فـردی و 
چـه در سـپهر اجتماعـی، نشـاط و شـادی اسـت. فـرد و جامعه ای که از نشـاط 
و شـادی بهـره  نمی بـرد در واقـع انگیـزش اصلـی را بـرای محـرک و فعالیـت 

اجتماعـی و زندگـی فعـال از دسـت می دهـد.
امـروز بـه نظـر کارشناسـان روان شناسـی و جامعه شناسـی جامعـه، فاقد نشـاط 
اسـت. بـه خوبـی بـرای احـاد مـردم مـا نیـز این روشـن اسـت کـه متاسـفانه 
جامعـه مـا علیرغـم زمینه هایـی کـه می توانـد مثبت باشـد و به کار گرفته شـود 
جامعـه ای پژمـرده اسـت. غالب اوقـات در برخورد بـا افراد مختلـف به خصوص 
جوانـان، متوجـه بی انگیزگـی و رخـوت آن هـا شـده و مسـوولیت پذیـری آنان 

را کافـی نمی بینیـم.
مطالعـات علمـی در سـطح بین المللی هم کـم و بیش این نظـر را تایید می کند 
کـه کشـور مـا و جامعـه مـا در میـان جوامـع جهانـی از میانگین محیط شـاد و 
نشـاط  آور، پایین تـر اسـت و شـادی و نشـاط در جامعـه مـا بسـیار پاییـن و در 
بسـیاری اوقـات در حـد هیـچ اسـت. ظهـور شـادی و نشـاط و رونـق آن در 
جامعـه بـه مولفه هـای متعدد تاریخـی، اجتماعـی، مذهبی، سیاسـی و اقتصادی 
وابسـته اسـت. اگـر امروز جامعـه ما جامعه بانشـاطی نیسـت باید دیـد علل آن 
چیسـت؟ عـلاوه بـر علل واقعـی و ریشـه دار برای فقدان نشـاط جامعـه، گاهی 
حرکت هـای اجتماعـی ما نیز بـه عمد این معضـل اجتماعی را تشـدید می کند. 
از جملـه ایـن عوامـل وضعیـت رسـانه های مـا ماننـد صـدا و سـیمای ملـی و 
نشـریات، اعلام هـای پی درپـی عـزاداری و سـوگواری بـه معاذیـر و بهانه های 
مختلـف، توسـعه رنـگ سـیاه از در و دیـوار گرفتـه تـا البسـه و ... همـراه بـا 

زمینه هـای اجتماعـی نشـاط را زایل و زمینه توسـعه آسـیب های اجتماعی مانند 
فحشـا، اعتیـاد و ... را بیشـتر می کند. امـروز ناامیـدی و بی انگیزگی، خمودگی و 
افسـردگی در جوانـان مـا زنـگ خطری اسـت که بایـد به روش هـای گوناگون 
افزایـش تعامـلات اجتماعـی، تقویـت بنیـان همبسـتگی خانوادگـی، توسـعه 
فضاهـای تفریحـی، نمایـش فیلم هـا و تئاتـر و بازی های نشـاط  آور، گسـترش 
جشـن های ملی مانند نوروز و چهارشنبه سـوری، سـیزده بدر و ... و جشـن های 
مذهبـی ماننـد میلاد ائمـه و بزرگان دینی و حمایت از تشـکل های دانشـجویی 
و جوانـان و زنـان بـرای برگـزاری اردوهـای تفریحـی و زیارتـی بـا فرمـت و 
پی نویـس محتـوای شـادی آور بایـد به آن پرداخته شـود، تـا جامعـه را از حالت 

افسـرده بـه جامعه ای بانشـاط بـدل کرد.
مطالعـات جهانـی اگرچـه ممکـن اسـت بـا انگیزه هـای سیاسـی هـم تهیـه 
شـده باشـد امـا ایـن حقیقـت را نفـی نمی کنـد کـه ایـن مطالعـات مبتنـی بـر 

واقعیت هـای موجـود هـم هسـت.
در مطالعـات جهانـی موسسـه گالـوپ در سـال 2015 ایران مـورد مطالعه نبوده 
اسـت امـا مطالعـات همین موسسـه در سـال 2012 این اسـت کـه در میان 55 

کشـور مطالعـه شـده، ایـران از میانگین  جهانـی، پایین تر بوده اسـت.
نشـریه فوریس و گزارش توسـعه انسـانی سـازمان ملل مبتنی بر عوامل متعدد 
ماننـد – آزادی فـردی، سـرمایه اجتماعـی، کارآفرینـی، فرصت های آموزشـی، 
سـلامت، اطمینـان و امنیـت کشـور و متغیرهـای دیگـر در میان 141 کشـور، 

ایـران جایگاه 101 را داشـته اسـت
مجلـه فوریـس در سـال 2011 فهرسـت 110 کشـور  جهان را اعـلام کرد که 
نـروژ بـا بالاتریـن شـرایط در ردیـف اول و رتبه ایـران در میان 110 کشـور در 

ردیـف 92 بوده اسـت!
دانشـگاه سـترنیز در فهرسـتی 220 کشـور را مطالعـه و دانمـارک را شـادترین 

کشـور معرفـی و کشـور مـا در ایـن فهرسـت ردیـف 202 را دارد!
در حالی کـه زمینه هـای تاریخـی در کشـور مـا علیرغـم جنـگ ها و تجـاوزات 
متعـددی کـه بـه عرصـه جغرافیایـی و مـردم مـا شـده اسـت موید این اسـت 
کـه مـردم مـا بـه بهانه هـای مختلـف اقـدام بـه برگـزاری جشـن های متعـدد 
می کردنـد و محیـط زندگـی خـود را حتـی بـرای مبـارزه بـا متجـاوز، با نشـاط 
نگـه می داشـتند. ایـن جشـن ها اغلب پیوند عمیقـی با طبیعت و معیشـت و کار 
مـردم داشـت و چنـان در جامعـه رسـوخ یافته بود کـه حتی در بدترین شـرایط 
هـم از آن نمی گذشـتند. زیـرا بـه خوبـی دریافته بودند کـه زنده بـودن جامعه 
منـوط بـه داشـتن انگیزه هـای قدرتمنـد زندگی در سـطح فـردی و اجتماعی 
اسـت و نشـاط و شـادی ایـن انگیزه ها را می سـازد یـا لااقل تقویـت می کند.

به طـوری کـه در شـرایط امـروز نبـود شـادی خـود معلـول شـرایط اقتصـادی، 
سیاسـی و فرهنگـی اسـت – بیـکاری جوانـان، شـرایط معیشـت و اقتصـادی 
مـردم، عـدم تامیـن سـلامت جامعـه و مشـکلات و هزینه بـر بـودن آمـوزش، 
گسـترش فسـاد، رانت خواری و احسـاس تبعیض روابط اجتماعـی و خانوادگی، 
گسـترش حاشیه نشـینی، پارتی بازی – سـردرگمی سیاسـی عواملی اسـت که 

زمینه هـای بـروز نشـاط و  را از مـردم می گیـرد.
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لحظه تحویل سال
لحظه تحویل سال 1396 هجری شمسی به ساعت رسمی جمهوری اسلامی ایران

ساعت 13 و 58 دقیقه و 40 ثانیه روز دوشنبه 30 اسفند 1395 هجری شمسی
مطابق 21 جمادی الثانیه 1438 هجری قمری و 20 مارس 2017 میلادی

دعای موقع تحویل سال نو
یا مُقلبَّ القلوبِ و الأبصار )ای دگرگون کننده ی قلب ها و چشم ها( 

یا مُدبِّرَ اللیلِ و النَّهار)ای گرداننده و تنظیم کننده ی روزها و شبها(
لَ الحَولِ و الأحوال)ای تغییر دهنده ی حال انسان و طبیعت( یا مُحوِّ

ل حالنَا إلی أحسنِ الحال) حال ما را به بهترین حال دگرگون فرما( حوِّ

رقیه ابراهیم زاده اصلی

سلام
معمولا مرسوم است که در این صفحه سرمقاله ای نوشته و از سیاست و اقتصاد گفته شود، قضاوتی در مورد وضعیت سال قبل همراه با پیش بینی 

وضعیت سال جدید ترسیم شود و در یک کلام مباحث کلان مورد توجه قرار گیرد. ولی گاهی هم می شود به موضوعات ساده تر پرداخت. ضمن تشکر از 
همه عزیزانی که از آغاز کار با ما همراه بودند از این پس مجموعه »فصلنامه ی گیلان فردا« پیش روی شما خواهد بود.

 
غیبت صغری

شاید لازم باشد نخست از عزیزانی که متوجه غیبت صغری و کاهش حضورم در فضای رسانه ای شده و جویای احوالم می شدند تشکر کنم. واقعیت 
موضوع این است که گفتم کمی به خودم استراحت بدهم و به سیر در آفاق و انفس بپردازم...

انتظار داشتن
شاید بپرسید در این سیر آفاق و انفس به چه نتایج گهرباری دست یافتم؟ خب قبل از هر چیز بیش از پیش فهمیدم که چقدر خوب است آدم از دیگران 

انتظار داشته باشد و دیگران هم از آدم انتظار داشته باشند، انتظار داشتن چیز مهمی است و به آدم امید می دهد که باید خوب و خوب تر باشد، باید بتواند 
انتظارات بجا را به بهترین شکل پاسخ دهد. انتظار داشتن یعنی طرف مقابل را قابل دانستن. و وجود چنین افرادی موجب دلگرمی آدم می شود. و اما در 
همین سیر آفاق و انفس دریافتم که چقدر بد است وقتی کسی را در حد و اندازه ای می بینی که از او انتظار داشته باشی ولی خلاف آن اتفاق می افتد و 
تو شک می کنی که آیا انتظارت بجا بوده یا بی جا! و دریافتم همان قدر که انتظار داشتن به جا خوب است، متوقع بودن بد است! به نظر می رسد متوقع 

بودن توام با زیاده خواهی و البته خودخواهی است... 

مادر بودن
مادر که می میرد، دیگر نمی میرد... هر بار که این جمله را در ذهن مزه مزه می کنم احساس خاصی تمام وجودم را فرا می گیرد. شاید اگر کسی از من 

بخواهد فقط دو کلمه از فرهنگ لغت را انتخاب کنم، اول بگویم »مادر« که همه ی دنیای آدم است و دوم بگویم »سلام« که پنجره ای به روی دوستی 
هاست و زیباترین کلمه به نظر من. امسال در آستانه پایان سال شاهد گرامیداشت روز مادر هستیم. قدر مادرانی را که هستند با تمام وجود بدانیم و یاد 

تمام مادرانی که از پیش ما رفته اند اما خاطراتشان در دلمان زنده است را سبز نگه داریم...

صدای پای بهار 
حال و هوای روزهای نزدیک به عید را همیشه دوست داشته ام، بهار که نزدیک می شود، عید 
که می آید نوعی حس تازگی هم می آید. جنب و جوش آستانه سال نو از آن جهت که جمعی 
و همگانی است برایم زیباست. هر چند که در این زمانه سخت دست خیلی ها خالی است، اما 
دلشان امیدوار به این که اتفاقی خوش برایشان رقم بخورد و کاش ما بتوانیم با قدمی هر چند 

کوچک دلی را شاد کنیم...

عید تان مبارک
یک سال گذشت، و در این یک سال اتفاقات خوب و بد زیادی را به لحاظ فردی و اجتماعی 

پشت سر گذاشتیم. موفقیت ها و شکست ها در سال 95 زیاد بودند. خیلی از برنامه ریزی های 
خرد و کلان انجام شد، اما خیلی های دیگر که قرار بود انجام بشود، انجام نشد! کارشناسان 
توصیه می کنند که افراد هم مانند دولت باید برنامه یک ساله و پنج ساله و چشم انداز برای 
آینده به صورت مکتوب داشته باشند. شاید در روزهای تعطیل پیش رو مجالی دست دهد تا 

حداقل برنامه یک ساله ای را برای خودمان ترسیم کنیم و در همان راستا گام برداریم. عیدتان 
مبارک، بهارتان زیبا و دلتان شاد

مدیرمسئول  

سال نو مبارک
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مجلـه گیـلان فـردا- رییـس جمهور بـا بیان ایـن که عـده ای هسـتند که 
می خواهنـد همـواره مـردم را بـه هـر بهانـه ای نسـبت بـه آینـده ناامیـد کنند، 

گفـت: ایجـاد ناامیـدی ضربـه بـه حرکت ملی اسـت.
بـه گزارش ایلنا، دکتر حسـن روحانی در آیین تجلیل از قهرمانان و نشـان آوران 
المپیـک و پارالمپیـک کـه صبـح دیـروز در سـالن اجلاس سـران برگزار شـد، 
گفـت:  بسـیار خوشـحالم کـه در روزهای پایانی سـال و روزهایی کـه فضای ما 
بـه عطـر دختـر پیامبر عظیم الشـان اسـلام معطر اسـت فرصتـی یافتـم تا باز 
هـم در کنـار ورزشـکاران عزیـز و قهرمان بزرگـوار باشـم. ورزش و قهرمانی در 

وادی ورزش از دیدگاه هـای مختلـف بـرای مـا حائز اهمیت اسـت

انتخابات سراسری یک موضوع ملی است
او بـا بیـان ایـن که مسـایلی کـه تعلق به فـرد خاص و شـهر خـاص و قومیت 
خـاص و مذهـب خـاص ندارد و تمـام اتباع ایرانی یکپارچه نسـبت بـه آن تاثیر 
مـی پذیرنـد آن موضـوع از دیـد ملی بـرای مـا فوق العـاده اهمیـت دارد، اظهار 
داشـت: تمامیـت ارضـی موضوعی ملی اسـت. حاکمیت ملی یـک موضوع ملی 
اسـت. انتخابـات سراسـری یـک موضـوع ملی اسـت. هنـر ملی یـک موضوع 

ملـی اسـت. علـم و دانش ایرانـی و ایرانیـان یک موضوع ملی اسـت.

همه تلاش های ما باید برای غرور و عظمت ایران باشد
رییـس دولـت تدبیـر و امیـد با بیان ایـن کـه از آن طرف هم برخی مشـکلات 
مـا ملـی اسـت، تصریـح کـرد: نارسـائی هایی در زمینـه محیـط زیسـت، آب و 
مسـایل اقتصـادی و معیشـتی وجـود دارد که ملی اسـت. ما یک ملـت واحدیم 
و دارای یـک کشـور و قانـون اساسـی و یک رهبر عزیز و بزرگـوار و یک دولت 
و مجلـس هسـتیم. همـه تلاش های ما باید بـرای غرور، افتخـار و عظمت این 
سـرزمین و ملـت باشـد. ایـران و ایرانی دو کلمه ای هسـت که در همه مسـایل 

ملـی بایـد به آن توجـه کنیم.
دکتـر روحانـی بـا بیان این که ورزش در سـطح عمومی و داخلـی یا بین المللی 
یکـی از آثـار مهـم اش ایجاد امید و نشـاط و شـادابی اسـت، خاطرنشـان کرد: 
ورزشـکار یعنـی انسـان شـاداب، یعنـی انسـان امیـدوار. یعنی آن کسـی که به 

جسـم و جانـش قـدرت می بخشـد و اجتمـاع خودش را و کشـور خـودش را در 
نگاه می دارد. شـادابی 

هیچ چیز مهم تر و بالاتر از امید برای یک ملت نیست
او ادامـه داد: مـن فکـر می کنـم هیـچ چیـز مهم تـر و بالاتـر از امید بـرای یک 
ملـت نیسـت. اگـر ما به آینده امیدوار نباشـیم و احسـاس نکنیم گشـایش پیش 
روی ماسـت آنجـا حرکـت، تـلاش و تعالـی متوقف خواهد شـد. چطـور امکان 
پذیـر اسـت ملتـی بـه آینـده خـودش امید نداشـته باشـد امـا در عین حـال به 

تلاش و کوشـش خـودش ادامـه دهد؟
رییـس جمهـور تاکیـد کـرد: این کـه به ما گفتـه اند افضـل اعمال امـت انتظار 
فـرج اسـت، فـرج بـه معنـای گشـایش اسـت. روح هـم که در قـرآن آمـده به 

معنای گشـایش اسـت.

ایجاد ناامیدی ضربه به حرکت ملی است
روحانـی بـا بیـان این کـه ایمان بـا ناامیدی جمع نمی شـود، ابراز داشـت: ایمان 
همـراه امیـد بـه آینده اسـت. همـواره با امید به فرج اسـت. روح یعنی گشـایش 
و سـعه و فـرج. این بسـیار مهم اسـت که در داخل کشـور ما یک معیـار را امید 
و امیـد آفرینـی قـرار دهیم. عده ای هسـتند کـه می خواهند همواره مـردم را به 
هـر بهانـه ای نسـبت بـه آینـده ناامید کننـد. ایجـاد ناامیـدی ضربه بـه حرکت 
ملـی اسـت. ایجـاد ناامیدی، مایـوس کردن جامعـه از حرکت اسـت. چرا برخی 
لیـوان آب را همیشـه نیمـه خالـی اش را مـی بیننـد و نیمـه پـر را هیـچ موقـع 

نمی شـوند! متذکر 
او بـا ذکـر ایـن کـه مـا بایـد مقایسـه کنیـم ورزش ما نسـبت بـه دیـروز تا چه 
حـدی پیشـرفت یا پسـرفت کرده اسـت، عنـوان کـرد: اگـر ورزش همگانی ما 
نسـبت بـه چهـار سـال پیش پیشـرفت کـرده اسـت، اگر باشـگاه های ورزشـی 
مـا پـر شـورتر از گذشـته اسـت، اگـر جوانـان مـا رغبـت بیشـتری بـه ورزش 
پیـدا کرده انـد، اگـر زنـگ ورزش در دبسـتان و دبیرسـتان بـا اهمیت بیشـتری 
تلقـی می شـود، نشـان دهنـده ایـن اسـت که مـا مسـیر درسـت و صحیحی را 

پیموده ایـم و بایـد بـه آینـده امیدوار باشـیم.

دکتر روحانی:

هیچ چیز مهم تر و 
بالاتر از امید برای 

یک ملت نیست
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یک ملت برای پیشرفت و حرکت فرهنگی نیاز به امید دارد
رییـس شـورای عالـی انقـلاب فرهنگـی بـا تاکیـد بـر ایـن کـه یـک ملـت برای 
پیشـرفت و حرکـت فرهنگـی نیاز به امید دارد، بیان کرد: وقتی هنر شـما در سـطح 
جهانـی درخشـش پیـدا می کنـد یا فیلم و موسـیقی شـما می تواند در سـطح جهان 
بدرخشـد، ایـن جز سـبد امید شـما اسـت. وقتی دیپلماسـی شـما در سـطح جهان 
حرکـت درسـت دارد، توطئه هـا را می شـکند و حقـوق ملـت را تثبیـت می کنـد و 
روابـط مـا را در جهـان می شناسـد. روحانـی بـا بیـان این که قسـمتی از این سـبد 
امیـد بخـش سـلامت جامعـه، ورزش و قهرمانـی اسـت، گفـت: قهرمانان مـا امید 
آفریـن هسـتند. شـما ورزشـکاران در روزهـای و سـاعت هایی همـه ملـت را پـای 
صفحه تلویزیون نشـاندید، این یک قدرت بزرگی اسـت. این سـاعت بسـیار خوبی 
اسـت کـه همه جوانـان و نوجوانـان را از همـه فکرها، غصـه و ناراحتـی می رهاند.

بدون نشاط نمی توان از مشکلات عبور کرد
رییـس دولـت تدبیـر و امیـد با بیان این که یک پیروزی در مسـابقه دل ها را شـاد 
می کند، اظهار داشـت: ما انسـان هسـتیم و نیاز به شـادابی و لبخند و خوشـحالی 
داریـم. فکـر نکنیـم مـردم بـدون نشـاط و خوشـحالی و چهـره بـاز می تواننـد از 
مشـکلات فـراوان زندگـی عبـور کنند. گاهی نشـاط باعث می شـود سـاعت ها از 

غـم آزاد شـوید چـون آرامـش می دهـد و فکـر و ذهن شـما را بـاز می کند.
دکتـر روحانـی با بیان این که ورزش نشـاط  آفرین و آرامش بخش اسـت، تصریح 
کـرد: البتـه ورزش آثـار دیگری هم دارد. آنـگاه که ورزش فـردی می کنیم عمدتا 
جسـمی اسـت و البتـه روحـی و آنـگاه کـه ورزش قهرمانـی را نـگاه می کنیـم، 
عمدتـا روحی اسـت که البته بر سـلامتی جسـمی هـم اثر دارد پـس ورزش برای 

سـلامت و نشـاط جامعه اثرگذار اسـت.

زنان هم وارد صحنه ورزش و رقابت شده اند
او بـا اشـاره به اینکه مسـابقات جهانی المپیـک، پارالمیپک و مسـابقات منطقه ای 
در گذشـته بیشـتر مردانـه بـود، خاطرنشـان کـرد: قبـلا قهرمانـان مـردان بودند. 
مسـابقات در گذشـته بیشـتر مردانـه بودند ولی خوشـبختانه نیمی دیگـر از جامعه 
مـا یعنـی بانـوان و زنـان مـا هـم وارد صحنـه ورزش و رقابـت شـده اند. آنها هم 
پاسـدار فرهنـگ ایرانی و اسـلامی هسـتند و هم پاسـدار قـدرت و توانمندی ملی 

در صحنـه جهانی هسـتند.

کیمیا، زهرا و ساره در جامعه نشاط ایجاد کردند
رییـس جمهـور بـا بیـان این کـه بانوان مـا در ماه هـای گذشـته از کیمیا تـا زهرا 
و سـاره چـه نشـاطی را در جامعـه مـا ایجـاد کردنـد، ابـراز داشـت: این هـا زنان 
و مـردان مـا و همـه را خوشـحال کردنـد. بسـیار مهـم اسـت کـه زنـان مـا در 
باشـگاه های ورزشـی و مسـابقات مربوط خودشـان در قهرمانی هایشـان در سطح 
جهانـی حاضـر شـوند. دکتـر روحانی اضافـه کرد: وقتـی می بینیم که یـک بانوی 
بـا عظمـت ایرانی که آشـنا به تکنیک  های ورزشـی اسـت، تـلاش و زحمات خود 
را بـه منصـه ظهـور می رسـاند و همراه بـا آن عفاف و حجاب و فرهنگ اسـلامی 

و ایرانـی را بـه دیـد جهانیـان می رسـاند، این افتخـار بزرگی برای ماسـت.

دوران حضور زنان در آشپزخانه گذشته است
او بـا یـادآوری حضـور زنـان در عرصه هـای مختلف بیان کرد: بسـیار خوشـحال 
هسـتیم کـه زنـان و بانـوان ما در صحنـه جامعه در همـه امور مهم حضـور دارند، 
راهپیمایـی می شـود زنـان هماننـد مـردان حضـور دارنـد، عـزاداری هایـی مانند 
عاشـورا می شـود حضـور دارنـد، انتخابات می شـود زنان پـای صنـدوق آرا همانند 
مـردان حضـور دارنـد، زنـان هـم در باشـگاه های ورزشـی و در مسـابقات جهانی 
حضـور دارنـد، زنـان هم اینـک در مدیریـت جامعـه حضـور دارنـد و در مناصـب 

مدیریتـی حضـور پیـدا کرده انـد. رییـس شـورای عالـی انقـلاب فرهنگـی تاکید 
کـرد: آن دوران دیگـر سـپری شـد که زنـان فقط آشـپزی و بچـه داری می کردند 
کـه البتـه آن هـا سـرجای خودشـان اسـت ولی نمی تـوان وظیفـه زنـان را درون 
خانـه منحصـر کـرد. نمی تـوان گفـت کـه کـوه و جنـگل و تفریـح بـرای مردان 

اسـت و خـدا آشـپزخانه سـه در چهـار را بـرای زنان آفریده اسـت.

زنان قدرتمند افراد سنتی را از چند قرن گذشته خارج می کنند
دکتـر روحانـی بـا بیـان این که اسـلام دینی اسـت کـه مـرد و زن را در کنار هم 
قـرار می دهـد و هـر دو دارای ارزش مسـاوی هسـتند، عنوان کـرد: مگر حضرت 
فاطمـه)س( و حضـرت زینـب)س( و مریـم، سـاره، هاجر و آسـیه و آن همه زنان 
پـر افتخـار در تاریـخ زنانـی نبودنـد کـه درخشـیدند و بار بـزرگ مسـئولیت را بر 
دوش گرفتنـد. او ادامـه داد: اکنـون یـک عده ای هسـتند که در برخی از مسـایل 
بایـد از حالـت سـنتی چنـد قـرن پیـش خـارج شـوند؛ خـارج هـم نشـوند زنـان 

قدرتمنـد آن هـا را از ایـن حالـت خـارج می کنند.

دین ما هم مسجد دارد و هم باشگاه
رییس جمهـور یـادآور شـد: امـروز مـا خوشـحالیم کـه در صحنـه ورزش زنان ما 
افتخـار مضاعـف می آفریننـد پارالمپیکی هـا هـم یـک امتیـاز ویـژه دارنـد و آن 
ایـن اسـت کـه بـا زحمـت، تـلاش و گاه بـا رنـج بیشـتر افتخـارات بـزرگ ملی 
می آفریننـد. یـک وقتـی بعضـی فکـر می کردنـد اگـر جـوان خـود را تشـویق به 
مسـجد یـا باشـگاه کنند ایـن دو باهم متناقض اسـت. این دیدگاه اشـتباه اسـت.
دکتـر روحانـی گفـت: دیـن ما هـم عبادت، هـم دعا، هـم ورزش و هم سـلامت 
جسـم و جان دارد. مگر شـما نبودید که در ورزشـگاه ها ثابت کردید که می شـود 
ایـن دو را در کنـار هـم داشـت مگـر شـما نبودیـد در هنـگام قهرمانی تـان نـام 
امیرالمومنیـن و قمـر بنی هاشـم را جـاری کردید مگر شـما نبودید کـه در هنگام 
ورزش دسـت دعـا بلنـد کردید و سـجده شـکر انجـام دادید مگر شـما نبودید که 

فرهنـگ الهی را بـا ورزش توامان سـاختید. 

ورزش باعث به وجود آمدن انسجام ملی می شود
او تشـریح کـرد: بعضـی گفتنـد که در شـب عاشـورا قرار اسـت مسـابقه ورزشـی 
انجـام شـود آن هـم در تهـران. چـه خواهد شـد و بسـیار بـه خاطر ایـن موضوع 
غصـه خوردنـد. امـا شـما چـه کردیـد؟ در ورزشـگاه ها بـا تجلیـل از ابی عبـدالله 
ثابـت کردیـد ورزش دوسـتان مـا و عاشـقان ورزش مـا امام حسـین و عاشـورا را 
یادشـان اسـت و ایـن امـر در عمـق جانشـان وجـود دارد و در رگ هایشـان مانند 
خـون جـاری اسـت. رییـس دولت تدبیـر و امید با بیـان این که ورزش ما نشـاط، 
فرهنـگ، امنیـت ملی و وحـدت را به وجود مـی آورد، اظهار داشـت: ورزش باعث 
بـه وجـود آمـدن انسـجام ملـی می شـود. وقتـی قرمـز و آبی، کـرد و لـر، عرب و 
بلـوچ در کنـار هـم بازی می کننـد فقط به وحدت ملـی توجه می کننـد. در ورزش 
خرده فرهنگ هـا احسـاس می کننـد زیـر چتـر بـزرگ فرهنـگ ایرانـی هسـتند. 

ورزش بـرای مـا غـرور ملـی و وحدت ملی مـی آورد.

ورزش می تواند تعامل با جهان به وجود بیاورد
دکتـر روحانـی بـا بیـان ایـن کـه امسـال کـه سـال اقتصـاد مقاومتـی اقـدام و 
عمـل اسـت بایـد در زمینـه ورزش هـم بـه ایـن موضـوع توجـه کنیـم، تصریح 
کـرد: ورزش می توانـد توریسـم ورزشـی برای مـا به همراه داشـته باشـد. ورزش 
می توانـد بالاتـر از اقتصـاد بـا ایـران هراسـی بجنگـد. ورزش می توانـد تعامـل با 
جهـان بـه وجـود بیـاورد. شـما در کرمانشـاه دولـت آمریـکا را شـرمنده کردید به 
کشـتی گیرهای آمریکایـی ویزا دادیـد و مردم کرمانشـاه هم بسـیار مهمان نوازی 
کردنـد ایـن نشـان عظمت ایـران اسـت. او افزود: مـا در کنار ورزش نشـاط برای 
اقتصـاد داریـم جاذبـه گردشـگری به وجـود مـی آورد ورزش هم امنیـت ملی هم 

سـلامت هـم فرهنـگ ملی اسـت هـم اقتصاد ما اسـت.
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گردشگری مذهبی از موضوعات مهم توسعه گردشگری گیلان است 
استاندار گیلان با بیان این که سال 96 را به عنوان سال توسعه ی گردشگری گیلان تعریف 
کردیم گفت : باتوجه به جاذبه های مختلف استان، گردشگری فقط محدود به بحث طبیعت 
نیست بلکه گردشگری زیارتی، سلامت و سواحل نیز از اهمیت خاصی در استان گیلان 
برخوردار است و یکی از ارکان توسعه گردشگری در سال 96 توجه به پتانسیل گردشگری 

مذهبی با اثرات فرهنگی ارزشمند آن است.
وی با اشاره به این که قطعاً گردشگری در استان گیلان به دلیل محدودیت زمین از حوزه های 
کشاورزی و صنعت بازخورد بیشتری دارد افزود: سال 95 به گسترش حوزه ی صنعت و اقتصاد 
در گیلان پرداخته شد و در سال 96 تمرکز مجموعه ی استان به بخش توسعه زیرساخت های 
گردشگری است. توسعه بخش گردشگری، فرصت اشتغال را در پی خواهد داشت و با ورود هر 

یک نفر گردشگر شش شغل ایجاد می شود.
دکتر نجفی پیشنهاد احداث شرکت توسعه ی عمران برای توسعه بقعه متبرکه آقا سیدجلال 
الدین اشرف را با مشارکت اقشار مختلف مردم ارایه کرد و گفت: با اندیشه و حساسیتی که مردم 
نسبت به حرم آقا سیدجلال الدین اشرف دارند اگر در طرح توسعه ی حرم مشارکت داشته باشند 
قطعاً نتایج مثبتی را شاهد خواهیم بود و من حاضرم بدون داشتن سهمی در این شرکت اولین 

مبلغ را شخصاً برای شروع این اقدام اختصاص دهم.
دکتر نجفی همچنین با اشاره به اقدامات در حال شکل گیری در توسعه بنادر انزلی و کاسپین 
اظهار داشت : تحقق این مهم در توسعه گردشگری استان موثر بوده و مسافرین خارجی و 
داخلی به راحتی خواهند توانست از این ظرفیت بهره گیرند و گردشگری سالم و حلال از 
موضوعات امروز است که از طریق آن می توان توسعه گردشگری استان را رونق بخشید. 
اگر بتوانیم حتی درصدی از جمعیت یک و نیم میلیاردی مسلمان جهان را پذیرا باشیم رونق 

بسیاری برای گیلان در پی خواهد داشت.

وی تاکید کرد : باتوجه به تعریف شدن 71 منطقه نمونه گردشگری در استان باید با برنامه ریزی 
و فراهم کردن زمینه مناسب زمینه توسعه بخش گردشگری در استان را فراهم کنیم.

افتتاح راه آهن آستارا – آستارا تحقق آرزوی ۵۰ساله است
استاندار گیلان افتتاح راه آهن آستارا – آستارا با حضور روسای جمهوری ایران و آذربایجان در 
تهران را تحقق آرزوی 50ساله عنوان کرد و با اشاره به اهمیت این مسیر که شوروی سابق 
شامل روسیه و بسیاری از کشورهای منطقه  اروپایی را طی می کند وارد بندر آستارا در ایران 
می شود، افزود: این راه آهن در ادامه مسیر خود از طریق قزوین به راه آهن جنوبی کشور و 

کریدور شمال جنوب متصل خواهد شد.
وی گفت: این پروژه ماحصل مذاکرات فشرده روسای جمهوری دو کشور در دولت تدبیر و امید 
است که در کمیسیون اقتصادی مشترک دو کشور مورد توافق نهایی قرار گرفت و از 10ماه 
قبل به صورت اجرایی درآمد و هم اکنون هشت کیلومتری که طی سال اخیر حتی تا نزدیکی 
مرز ما نمی آمد، اجرا و پل مشترک بین دو کشور زده شد و دو کیلومتر از این راه آهن توسط 

جمهوری اسلامی ایران در حال اجرا است.
وی با بیان اینکه ترمینال و ایستگاه های زیادی در این مسیر پیش بینی شده است افزود: 
بارها، از طریق بندر هلسینکی و اروپای شمالی و شرقی، روسیه و آذربایجان وارد بندر آستارا 

در ایران خواهد شد. 
به گفته دکتر نجفی؛ مذاکرات بعدی جهت اتصال این راه آهن به راه آهن سراسری معروف 
به راه نوستراک در حال شکل گیری است که نتیجه اجرای این پروژه بزرگ کاهش زمانی 
26روزه حمل و نقل و به عبارتی کاهش بیش از 2هزار کیلومتر فاصله طولی حمل کالا در 

دنیا خواهد بود.
اثر اجرای  این که هزاران میلیارد صرفه جویی در حمل ونقل در  بیان  با  استاندار گیلان 

دکتر محمد علی نجفی، استاندار گیلان:  

گردشگری، محور توسعه گیلان 
در سال جدید است

مجله گیلان فردا- در سال 9۵ اقدامات زیادی 
کشاورزی،  اقتصادی،  وضعیت  بهبود  برای 
شده  انجام  گیلان  ...در  و  اجتماعی  صنعتی، 
است. این که تا چه حد نتایج این اقدامات برای 
مردم ملموس هست یا نیست بحثی است که 
نیاز به بررسی و موشکافی بیشتری دارد. اما بر 
اساس آمارها و گزارشاتی که از سوی مدیران 
ارایه می شود می توان امیدوار بود که اقدامات 
هر چه زودتر به بار بنشیند و مطلوبیت حاصل از 
انجام آن ها برای همگان ملموس هم بشود. در 
روزهای پایان سال 9۵ بخش هایی از سخنان 
دکتر محمد علی نجفی، استاندار ارجمند گیلان 
را که در مصاحبه با روزنامه گیلان امروز، مجله 
های  پایگاه  و  ها  خبرگزاری  و  فردا  گیلان 
کنیم:  می  مرور  هم  با  اند  کرده  عنوان  خبری 
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این پروژه صورت می گیرد، گفت: این پروژه توسط روسای 
جمهوری دو کشور به صورت آزمایشی افتتاح شد.

وی تاکید کرد: هم اکنون آنچه اهمیت دارد استمرار این 
خط راه آهن تا رشت است و برای آن اعتباری بالغ بر هزار 
میلیارد یورو منظور شده است که نیمی از آن در تعهد دولت 
آذربایجان و نیمی به عهده جمهوری اسلامی ایران است.

انتخابات نباید موجب تفرقه و به چهارسال 
دشمنی ختم شود

نماینده عالی دولت در استان گیلان گفت: افتخار می کنیم 
که در مسایل معشیت و رفاه به گونه ای عمل کردیم که در 
بحث گندم دیگر نیازی به واردات نداریم بلکه صادر کننده 

نیز هستیم و در استان ذخیره گندم داریم.
وی با اشاره به اینکه در نظامی زندگی می کنیم که بر 
اساس ارزش پایه گذاری شده و رهبری می شود، تصریح 
کرد: اگر اخلاق مداری را از آن بگیریم هیچ چیز نمی ماند.
استان کاهش  را در  بیکاری  نرخ  این که  بیان  با  نجفی 
دادیم، گفت: همه این ها هنگامی زیبا است که راستگویی 
تقدس یک  نباید  و  قرار دهیم  کار  را سرلوحه  اخلاق  و 
تریبون از بین برود و نباید پشت آن تریبون حرف نادرستی 

زده شود.

کشورهای مختلف در کنار رودخانه و دریا، هتل 
و رستوران می سازند

با  که  است  استانی  گیلان  که  این  بیان  با  نجفی  دکتر 
مشکلات منابع طبیعی و زیست محیطی مواجه است افزود: 
هیچ توسعه ای بدون پیوست زیست محیطی نباید شکل 
بگیرد اما امروزه کشورهای مختلف در کنار رودخانه و دریا 
هتل و رستوران می سازند پس ما باید به دنبال راهکار جهت 
حل مشکلات باشیم و می بایست دانش خود را افزایش 
دهیم. بسیاری از مناطق گردشگری استان در دنیا بی نظیر 
و کم نظیر هستند و پتانسیل بسیار ارزشمندی در این بخش 
وجود دارد. و باتوجه به شکل گیری زیر ساخت های مناسب 
نظیر راه آهن و آزاد راه در استان باید شرایط لازم را در 
فراهم  استان  در  گردشگران  بیشتر  هرچه  جهت حضور 

کنیم.

به صنعت و کشاورزی تسهیلات ارزان قیمت 
اعطا شد 

استاندار گفت: در سال جاری اقدامات ارزشمندی از سوی 
دولت تدبیر و امید در جهت اعطای تسهیلات ارزان قیمت 
و بخشودگی جرایم و امکانات ویژه ای در بخش صنعت و 
کشاورزی در نظر گرفته شد و خوشبختانه گیلان در این 
بخش پیش رو بود و با تلاش های صورت گرفته بیش از 
102 درصد از سهم تعیین شده تسهیلات در کارگروه رفع 

موانع تولید استان بهره گرفته شد.

مطالبات کارکنان تمامی دستگاه ها
 پرداخت شود

دکتر نجفی بر ضرورت پرداخت مطالبات کارکنان تمامی 
قرار گرفتن  به  توجه  با   : افزود  و  تاکید کرد  ها  دستگاه 
در ایام پایانی سال تمامی دستگاه ها باید حقوق، مزایا و 
رفاهیات کارکنان عزیز در بخش های مختلف دولتی، نیمه 
دولتی، نهادهای عمومی، صنایع، کشاورزی و گردشگری 

را پرداخت کنند. 
استاندار گیلان در بخش دیگری از سخنان خود با بیان 
این که امسال یارانه 100 میلیارد تومانی در نظر گرفته 
شده توسط دولت در بخش چای با پیشنهاد استان به 145 
میلیارد تومان افزایش یافت افزود : الحمدا... کل این مبلغ 

قریب به سه ماه گذشته توسط دولت پرداخت شد.

وی با بیان این که در حدود 4 تا 5 درصد از چایکاران عزیز 
هنوز تمام مطالبات خود را از تعداد محدودی کارخانجات 
چای دریافت نکردند گفت: سازمان چای و کارخانجات 
چای باید در این بخش با جدیت ورود پیدا کنند. دولت 
حتی یک ریال بابت این بخش بدهکار نبوده و تنها تعداد 
محدودی از کارخانه داران بدهکار چایکاران هستند که باید 

هر چه سریعتر مطالبات این عزیزان را پرداخت کنند. 

نرخ بیکاری گیلان پس از 14 سال به متوسط 
کشوری رسید

 استاندار گیلان با بیان این که رتبه بیکاری استان از پنجم 
در سال 92 ، به بیستم در پایان سال 94 رسیده است، گفت: 
به استناد گزارش مرکز آمار ایران، پس از 14 سال نرخ 
بیکاری گیلان به متوسط کشوری رسید. کسب رتبه اول 
کشور در شاخص های بهبود فضای کسب و کار به صورت 
مستمر از سال 92 تا 94 براساس گزارش های فصلی مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی حاکی از تلاش های 

سازنده در دولت یازدهم در گیلان است.
وی اظهار کرد: بهبود فضای کسب و کار به همراه تلاش 
های انجام شده در زمینه های رفع موانع تولید و همچنین 
افزایش محصولات کشاورزی استان موجب کاهش نرخ 
بیکاری استان از 15 و شش دهم درصد در پایان سال 91 

به 11 درصد در سال 1394 رسید. 
وی با بیان این که نرخ مشارکت اقتصادی گیلان نیز از 
40 و شش دهم درصد در پایان سال 91 به 41 و یک 
دهم درصد در سال 94 رسید، گفت: افزایش نرخ مشارکت 
اقتصادی و کسب رتبه دوم حاکی از افزایش امید به ایجاد 

اشتغال و تقاضای بیشتر برای جمعیت فعال جامعه است. 

برای رفع مشکلات هزار واحد صنعتی گیلان 
تلاش می کنیم 

دکتر نجفی با اشاره به تلاش های انجام شده در گیلان 
راستای  در  گفت:  راکد  صنایع  کردن  فعال  در خصوص 
که  صنعتی  واحد  هزار  مقاومتی  اقتصاد  های  سیاست 
عمدتا در شهرک های صنعتی و شهرک صنعتی رشت 
هستند و مشکلات آن ها با کمک های مالی، بانکی و 
استفاده از منابع اعتباری صندوق توسعه برطرف می شود، 
شناسایی شده اند که با تسهیلات پیش بینی شده برای رفع 

مشکلات آن ها تلاش می کنیم. 
از  برخی  حاضر  درحال  که  این  بیان  با  گیلان  استاندار 
واحدهای صنعتی گیلان نیمه فعال و یا با ظرفیت پایین 
تر فعالیت می کنند، اظهار کرد: با برنامه جدید و تسهیلاتی 
که دولت فراهم کرده، هزار واحد از سه هزار و 600 واحد 
که نیمه فعال و بعضا ظرفیت شان می تواند افزایش پیدا 

کند را در برنامه داریم. 
وی تصریح کرد: سرمایه گذاری که برای احداث واحدهای 
موجود انجام شده چه از سرمایه بخش خصوصی و چه 
تسهیلات دولتی انجام شده منابع مملکت است؛ از این 
رو،رفع مشکلات شان می تواند آن ها را به تولید انبوه 

برساند تا از حداکثر ظرفیت آن ها بهره ببریم. 
وی گفت: بعد از سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری 
در اقتصاد مقاومتی و به ویژه سیاست اقتصادی راهبردی 
معظم له در شعار امسال جدیت برای تحقق این مهم را 
در کشور شاهد هستیم و دولت نیز بیشترین تاکیدات را در 

نشست های استانداران در این زمینه دارد. 
استاندار با ذکر این که از ابتدای فعالیت دولت تدبیر و امید 
تاکنون، افزون بر 15 هزار میلیارد ریال در بخش صنعت 
استان سرمایه گذاری شده است گفت: در دوران یادشده، 
تعداد 540 واحد صنعتی کوچک، متوسط و بزرگ در استان 

راه اندازی شده است.

نماینده ولی فقیه در گیلان: 

افراط و تفریط دلیل بر 
انقلابی بودن افراد نیست

گیلان فردا- آیت الله قربانی، نماینده ولی فقیه در گیلان با 
تاکید بر این که در انتخابات حرمت افراد حفظ شود گفت: افراط 
و تفریط دلیل بر انقلابی بودن افراد نیست بلکه انقلابی بودن 

به قیام، مبارزه و روشنگری به جاست.

در انتخابات آبروی افراد برده نشود
امام جمعه رشت به نزدیک شدن ایام انتخابات اشاره کرد و 
متذکر شد: انتخابات نزدیک است و تصور نشود که تند و تیز 
حرکت کردن دلیل بر انقلابی بودن است، باید از افراط و تفریط 

پرهیز شود.
وی خاطرنشان کرد: کسانی که بی تحرک هستند بدانند انقلابی 
بودن با حرف زدن به جا و قیام و مبارزه و روشنگری به موقع 
بوده و با سکوت نمی شود انقلابی بود و در انتخابات آبروی 
افراد برده نشود و به اختلافات دامن نزنیم تا انتخاباتی سالم 

را برگزار کنیم.

16میلیارد تومان پول رودخانه های رشت چه شد؟
وی در بخشی دیگر از سخنان خود دکتر نوبخت را مایه افتخار 
گیلان دانست و گفت: در جلسه با ایشان گفتم که این پست 
برای شما همیشگی نمی ماند پس در این فرصت بیایید و به 
داد رودخانه زرجوب و گوهررود برسید. ولی دکتر نوبخت گفت» 
16میلیارد تومان پول دادیم اما برای رودخانه های رشت کاری 
نشد«. و بنده گفتم باید این موضوع را از مسئولان بازخواست 
کنید و اگر پول را به برادران خاتم الانبیا می دادید کار را انجام 

می دادند.

چه به سر منابع طبیعی گیلان آمده؟
آیت الله قربانی همچنین با اشاره به طبیعت گیلان گفت: نگاه 

کنید چه به سر منابع طبیعی آورده اند
در گذشته مردم ما در همین رودخانه ها حمام می کردند، اما 
هم کنون اگر دستمان به رودخانه برسد باید دستمان را با آب 

و صابون بشوییم.
وی افزود: گیلان شاداب و سرسبز بدون منابع طبیعی معنی 
ندارد. گیلان به دلیل وجود درختان و جنگل ها، آب، رودخانه و 
دریا و فضای بهشتی آن به بهشت ایران معروف شده است و 
ما باید قدردان این نعمت الهی باشیم و در مراقبت آن بکوشیم. 
و این در حرف خلاصه نمی شود و باید در عمل نشان دهیم. 

وی با بیان اینکه عید نوروز نزدیک است گفت: از دولت کریمه 
خود می خواهیم که مشکلات استان را حل نمایند.
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نجفی با بیان این که حل این مشکلات نظیر مسائل بانکی، مالیاتی، بیمه تأمین اجتماعی، فراهم 
کردن زیر ساخت های زیر بنایی نظیر آب، برق و گاز و حل اختلافات بین دستگاهی از اختیارات 
استانی است، گفت: بیش ترین مصوبات کارگروه در حوزه مطالبات معوقه بانکی بوده و مسائل 

محیط زیست، مالیاتی و تأمین اجتماعی در رده های بعدی مصوبات قرار دارند. 
وی تصریح کرد: در همین راستا، واحدهای صنعتی با اشتغالزایی حداکثر یکصد نفر در استان 
شناسایی شده اند که با 470 میلیارد تومانی که از طریق شهرک های صنعتی و سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان برای آن ها پیش بینی شده است، برای رفع مشکلات آن ها کمک 

خواهیم کرد. 
استاندار به اهتمام دولت برای راه اندازی راه آهن رشت- قزوین در موعد مقرر تاکید و بیان 
کرد: در حال حاضر راه آهن قزوین- رشت در بخش زیرسازی 93 درصد پیشرفت فیزیکی دارد. 
ریل گذاری از سمت قزوین به رشت، رشت به سمت قزوین و یک بخش دیگر در اواسط این 

مسیر در حال انجام است. 

و ریل گذاری این مسیر تا کنون 6۰ کیلومتر انجام شده است 
وی با بیان این که برای ساخت راه آهن رشت- قزوین تاکنون هزار و 258 میلیارد تومان هزینه 

شده است،افزود : تکمیل راه آهن قزوین- رشت 700 میلیارد تومان دیگر نیاز دارد. 
نجفی با قدردانی از توجه رئیس جمهور به این پروژه راهبردی گفت: در نشستی با حضور 
رئیس سازمان برنامه و بودجه و وزیر راه وشهرسازی که به دستور دکتر روحانی برگزارشد مقرر 
شد تأمین اعتبار راه آهن رشت- قزوین به دلیل اهمیت راهبردی آن در تکمیل کریدور ریلی 
شمال- جنوب و یکی از مهمترین مصوبات سفر کاروان تدبیر و امید به گیلان به صورت ویژه 

انجام شود. 
وی با بیان این که هشت ایستگاه راه آهن پیش بینی شده بود، گفت: هفت ایستگاه آماده است 

و هشتمین ایستگاه نیز در حال آماده شدن است. 
دکتر نجفی با اشاره به فاصله حدود 15 کیلومتری ایستگاه فلکده تا رشت گفت: برای تسهیل 
در تردد مردم مقرر شده تا مسئولان مربوطه ایستگاه دیگری را در شهر رشت در نظر بگیرند. 

وی خاطرنشان کرد: این مسیر جز و بحث های اساسی ماست که اگر موانع خاصی نباشد با 
جدیت در حال انجام کار هستیم. 

نجفی به راه آهن رشت – بندر انزلی و رشت - آستارا نیز اشاره و بیان کرد: بحث بسیار مهم، 
امتداد راه آهن قزوین- رشت به سمت بندر انزلی و منطقه آزاد و رشت- آستارا است. و راه آهن 
رشت در نقطه پیربازار به دو شاخه می شود که از یک مسیر به سمت انزلی و از مسیر دیگر به 
سمت آستارا امتداد می یابد و ادامه راه آهن رشت - آستارا به سمت روسیه نیز با استقبال خوبی 
از سوی جمهوری آذربایجان و روسیه مواجه شده است. در همین راستا، آذری ها برای سرمایه 
گذاری حدود 500 میلیون دلار اعلام آمادگی کرده اند که با تکمیل این بخش راه آهن ما معنا 

دار و اقتصادی می شود. 

از سد منجیل برداشن غیر مجاز نشود 
استاندار با اشاره به اینکه گیلان با وجود بارش هزارو 200 میلیمتری باران طی دو سال گذشته 
با خشکسالی مواجه بوده است، اظهار کرد: بیش از هزار میلیمتر این بارش ها در فصل پاییز و 
زمستان و بخشی فروردین می آید که تا کنون نتوانستیم از این بارش ها در جلگه بهره بگیریم. 
وی افزود: متاسفانه علاوه بر کاهش ظرفیت سد منجیل شاهد بهره برداری مجاز و غیرمجاز 
هشت استان دیگر از آب سپیدرود هستیم که به ناچار برای جلوگیری از اقدامات غیرمجاز به 

دولت متوسل شدیم. 
و البته برای مدیریت آب در داخل جلگه، سدهایی همچون پلرود و شفارود در حال احداث است. 
وی با بیان این که از بین رفتن هر درخت هیرکانی مارا نگران می کند،اضافه کرد: تلاش کردیم 

تا با نظر کارشناسان آسیب کمتری به جنگل ها وارد شود. 
وی افزود: قطعا با تمهیدات پیش بینی شده مشکل زیست محیطی سد شفارود رفع خواهد شد، 
و سد شفارود بدلیل داشتن فاینانس خارجی)چین( مشکل اعتباری ندارد و اگرمشکل زیست 

محیطی آن برطرف شود می تواند تا دو سال آینده به بهره برداری برسد. 

گیلان در بین 1۰ استان کشور در زمینه جذب سرمایه گذاری قرار گرفت 
استاندار گیلان خاطر نشان کرد: ایجاد مدیریت یکپارچه و هدفمند در فرآیند جلب و جذب 
سرمایه گذاری خارجی با ایجاد دفتر جذب سرمایه گذاری در استانداری و ایجاد پنجره واحد 
مجازی تحت وب به منظور تسهیل در فرآیند صدور مجوز برای فعالیت های اقتصادی، کسب 
و کار و ارایه خدمات به کاربران و سرمایه گذاران به منظور تسهیل در تعاملات لازم نیز در 

گیلان انجام شده است. 
دکتر نجفی بهره برداری از 445 واحد صنعتی در شهرک ها و نواحی صنعتی استان با سرمایه 
گذاری سه هزار و 298 میلیارد ریال طی دو سال گذشته را یادآور شد و گفت: آغاز اجرای 
برخی طرح های مهم تولیدی در استان در زمینه صنایع سلولزی و صنایع فلزی و تبدیل شدن 
گیلان به قطب این صنایع در کشور و راه اندازی و فعالیت مجدد و 78 واحد صنعتی غیر فعال 
در شهرک های نواحی صنعتی نمونه ای از استقبال های انجام شده از سرمایه گذاری ها در 

گیلان است. 
وی گفت : گیلان سال گذشته در بین 10 استان کشور در زمینه جذب سرمایه گذاری انجام 

شده در حوزه صنعت قرار گرفته است. 

هشت قفس پرورش ماهی به سرمایه گذار بخش خصوصی واگذار شد 
وی به آغاز نصب هشت قفس پرورش ماهی در ساحل انبارسر به ظرفیت 500 تن با سرمایه 
گذاری 10 میلیارد تومان اشاره و تصریح کرد: فقط در بحث پرورش ماهی در قفس که از 
مصوبات سفر رییس جمهوری است امسال برای 9 سرمایه گذار بخش خصوصی به ظرفیت 

12 هزار تن مجوز صادر شده است. 
وی با بیان این که با تشکیل کمیته پشتیبانی از صادرات براساس مصوبات شورای گفتگو به 
دنبال رفع مشکلات تجار و بازرگانان هستیم، افزود: در همین راستا، برخی از رویه های غلط 

روان سازی و 10 درصد میزان هزینه های زاید نیز کاسته شد. 
استاندار با اشاره به این که براساس تاکیدات رییس جمهوری دولت گسترش صنعت و ایجاد 
اشتغال را با حفظ محیط زیست و منابع طبیعی می خواهد گفت: راه اندازی خط دو کمپوست 
رشت، اجرای فاز دوم پروژه مدیریت اکولوژیک تالاب انزلی اجرای طرح احیای پناهگاه حیات 
وحش سکله، مقابله با گسترش گونه منسجم سنبل آبی، افزاش 127 درصدی درختکاری در 
شهرک ها و نواحی صنعتی، افزایش 34 درصدی حفاظت از جنگل ها و مراتع و 30 درصدی 

طرح های مرتع داری از جمله اقدامات دولت در این بخش است. 
وی به 9 هزار هکتار جنگل کاری نیز اشاره کرد و گفت: توسعه 12 هزار هکتاری زراعت چوب 
و خروج حدود 17 هزار رأس دام از جنگل و ساماندهی 136 خانوار جنگل نشین نیز در این 

مدت انجام شده است. 

عکس: ابراهیم  خانی
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مهرداد لاهوتی نماینده لنگرود: 
وضعیت محیط زیست کاملا بحرانی است

سخنگوی فراکسیون محیط زیست با تاکید بر این که »دولت 
توانسته تا حدودی مسئله محیط زیست را در کشور حل کند« گفت 
اما وضعیت کاملا بحرانی است و از این به بعد لازم است مجلس به 

دولت برای حل این مشکل کمک کند.
لاهوتی افزود: دولت تا حدودی توانسته مسئله محیط زیست را در 
کشور حل کند اما مشکلاتی مثل آلودگی هوای تهران و یا پدیده 

گردوغبار و ورود ریزگردها باعث بروز گلایه هایی شده است. به نظرم 
سازمان محیط زیست نیز نمی تواند به تنهایی کاری کند.

وی با تاکید بر این که »باید اراده ملی برای حل مشکلات محیط 
زیستی وجود داشته باشد« گفت: مجلس باید به دولت کمک کند تا با 
اصلاحات و قوانین سازمان محیط زیست بتواند از اختیارات قانونی اش 

استفاده کند و شاهد حل مشکلات محیط زیستی کشور باشد.

محمدحسین قربانی نماینده آستانه اشرفیه: 
مقابله با »پخش کنسرو و شام« سخت است

نماینده مردم آستانه اشرفیه گفت: تعیین میزان مشخصی برای 
هزینه کردن کاندیداها سبب انحراف انتخابات می شود و مقابله با 

کاندیداهایی که برای اخذ رای مردم یک وعده شام یا یک تن ماهی 
می دهند کار بسیار سختی است و این موضوع را نمی توان محدود 

کرد.
قربانی در خصوص شفاف سازی هزینه های انتخاباتی کاندیداها، 

اظهار داشت: قانون انتخابات را به صورت جامع، شفاف و کامل داریم 
ولی ممکن است در مسیر انتخابات برخی تخلفات انجام شود و وعده 

وعیدهایی داده شود که سبب انحراف افکار عمومی گردد.
نایب رئیس کمیسیون بهداشت و درمان با بیان این که من مخالف 

تعیین میزان معین هزینه  ها هستم، گفت: به نظر من باید نحوه 
برگزاری و تبلیغات کاندیداها شفاف باشد و موضوع دیگر بالا بردن 

سطح آگاهی مردم است، البته مردم می دانند که بیان وعده های 
فراوان از سوی کاندیداها به جهت جلب آرا، سبب می شود که این 

کاندیداها به هیچ وجه پاسخگوی مطالبات مردم نباشند.

جبار کوچکی نژاد، نماینده رشت: 
اعتبار ساماندهی رودخانه های رشت گوشت قربانی شد

نماینده مردم رشت در مجلس با بیان این نکته که اعتبارات 
ساماندهی رودخانه های رشت گوشت قربانی شده است، گفت: به هر 

دستگاه یک تکه از این گوشت قربانی را دادند و پروژه هم اجرا نشد.
کوچکی نژاد، گفت: متأسفانه رودخانه های معروف شهر رشت به یک 

بیماری زیست محیطی مبتلا شده اند.
وی با بیان این که با سفر رییس جمهور به استان گیلان قرار بود 

50میلیارد تومان اعتبار به این دو رودخانه تخصیص داده شود، اضافه 
کرد: باید این پول را به یک نهاد می دادند.

وی افزود: ساماندهی رودخانه های زرجوب و گوهررود در حوزه 
مدیریت شهرداری است باید این پول را در اختیار شهرداری قرار 

می دادند و شهرداری هم با سازمان آب و دستگاه های مرتبط دیگر 
هماهنگ می کرد.

غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی، نماینده رشت: 
مگر می شود مجموعه  ای برای مردم فعالیت کند، اما 

بگوید که به هیچ نهادی پاسخگو نیستم!
نماینده مردم رشت در مجلس با اشاره به تصویب بندی در بودجه 

96 کشور مبنی بر این که بانک ها و موسسات اعتباری باید تمامی 
اقدامات مربوط به دریافت و پرداخت حساب های درآمدی و هزینه ای 

خود را از طریق خزانه و تحت نظارت دیوان محاسبات انجام 
دهند،گفت: بانک ها به عنوان شرکت ها عمل کرده و در نهایت در 
مجامع داخلی در مورد عملکرد خود به تفاهم می رسند و به عنوان 

جزیره ای مستقل فعالیت می کنند. وی با بیان این که بخشی از 
عملکرد بانک ها مربوط به حقوق مردم است که باید برآن نظارت 

شود،افزود:گاهی بانک ها در مجامع خود تصمیماتی مبنی بر بخشش 
یا عفو جرایم یا سود می گیرند یا جریمه سبک یا سنگین وضع می 

کنند، لذا این جزایر مستقل از یکدیگر ضرورتی به پاسخگویی در 
برابر مردم نمی بینند. جعفرزاده ادامه داد:نهادهای دولتی، غیردولتی، 

خصوصی و نیمه خصوصی همه زیر یک چتر قانونی در کشور 
هستند، این که هر مجموعه ای باید زیر مجموعه خود را اداره کند، 
صحیح است؛اما این مجموعه ها باید تابع یک استراتژی واحد باشند 

که این استراتژی واحد باید توسط دیوان محاسبات کنترل شود.
عضوکمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با اشاره به این 

که در قانون اساسی شرکت ها و نهادها تعاونی، دولتی یا خصوصی 
هستند، افزود:در قانون اساسی چیزی به نام نهاد عمومی غیر دولتی 
وجود ندارد،لذا این مجموعه هایی که تشکیل شده و مغایر با قانون 
اساسی است، باید حسابرسی شود. مگر می شود که مجموعه برای 

مردم فعالیت کند و مردم از او خدمت دریافت کنند، اما این مجموعه 
بگوید که به هیچ نهادی پاسخگو نیستم؟مجلس با مصوبه خود تمام 

نهادهای عمومی غیردولتی را پاسخگو می کند.

محمدصادق حسنی، نماینده رشت: 
هزینه تولید برنج با نرخ خرید از کشاورز همخوانی ندارد
عضوکمیسیون کشاورزی،آب و منابع طبیعی مجلس با بیان این که 
کارگری بر روی زمین همسایه از تولید برنج با صرفه تر است،گفت: 

هزینه تولید با نرخ خرید از کشاورز همخوانی ندارد.
حسنی درباره وضعیت تولید برنج درکشور،گفت: خرید برنج کیلویی 

10 الی 11  هزار تومان  از کشاورز تنها پاسخگوی هزینه های  تولید 
محصول  را می دهد و این درحالی است که هزینه تولید برنج با 

شرایط کنونی برای کشاورز صرفه اقتصادی ندارد.
وی گفت: بسیاری از  شالیزارهای برنج هم اکنون به علت عدم 

صرفه اقتصادی رها شدند و اگر عِرق مردم این مناطق به کشت 
برنج نبود کشاورزان کشت نمی کردند. وی ادامه داد: کشاورز از آینده 

کشت محصولاتش در زمینه بازار فروش اطلاعی ندارد، بنابراین 
بدیهی است که  انگیزه برای کشت توسط  کشاورز  به شدت 

کاهش می یابد.  نماینده مردم رشت با بیان این که عدم پرداخت 
به موقع خسارت توسط  بیمه کشاورزی در کنار  ناکافی بودن 

بهای محصولات خسارت دیده کشاورزان را  متضررکرده است، 
یادآورشد:کاهش تعرفه واردات محصولات کشاوزی رقابت میان 

تولیدکننده  داخلی و خارجی را در شرایط نابرابر ایجاد می کند و در 
این راستا بدیهی  است که تولید کننده  داخلی متضرر می شود.

با نماینده ها
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بـه گـزارش مدیریـت روابط عمومـی و امور بین الملل سـازمان منطقـه آزاد انزلی 
در جلسـه سـتاد خدمات سـفر نوروز 1396 این منطقه با حضور مهندس مسـرور 
ریاسـت هیـات مدیـره سـازمان و اعضـای ایـن سـتاد، آمادگـی کامل این سـتاد 
برای اسـتقبال از گردشـگران نوروزی و توسـعه ارایه خدمات و تسـهیلات جهت 
افزایـش رضایـت مندی گردشـگران در قالب جشـنواره نوروزی ترنـم بهار اعلام 

 . شد
بنـا بـر ایـن گزارش برپایی نمایشـگاه هـای نوروز بازار صنایع دسـتی، سـوغات و 
غذاهـای محلی با عرضه مسـتقیم محصولات توسـط هنرمندان منطقه و اسـتان 
از مهمتریـن برنامـه هـای نوروزی این منطقه اسـت کـه از 26 اسـفند لغایت 13 
فروردیـن در فـاز تجـارت و گردشـگری و پـارک جنگلـی طالب آباد ایـن منطقه 

برگزار می شـود.
در حـوزه فرهنگـی مـی تـوان از برگـزاری نمایش هـای آئینی و خیابانـی نام برد 

کـه در ایـن ایـام بـه صـورت روزانـه در فـاز تجـارت و گردشـگری منطقـه برپـا 
خواهـد شـد تا گیلانیان و مسـافرین نوروزی بـا تنوع فرهنگی غنـی مردمان این 
اسـتان در قالـب نمایـش هـای آئینی از طریق تئاتر خیابانی بیشـتر آشـنا شـوند.

از سـوی دیگر در نوروز 96 سـازمان منطقه آزاد انزلی علاوه بر برگزاری جشـنواره 
آیینـی اقـوام ایرانـی ،مکانی برای برپایی کنسـرت های موسـیقی سـنتی فولکلور 
گیلانـی و موسـیقی پاپ کشـور بـوده که در بخـش فولکلور گروه های موسـیقی 
اسـتانی و در حـوزه پـاپ از 6 الـی 10 فروردیـن مـاه نیـز حامد همایون، محسـن 
یگانـه، پرواز همای، احسـان خواجه امیـری و محمد علیزاده بـرای علاقمندان به 

این سـبک از موسـیقی، بـر روی صحنه بـه اجرای زنده مـی پردازند.
برگـزاری مسـابقات عمومـی و برنامـه هـای مخصـوص کـودکان بـا حضـور 
هنرمنـدان صـدا و سـیمای مرکز گیـلان از دیگر بخـش های جشـنواره نوروزی 
منطقه آزاد انزلی اسـت که در کنار برپایی اسـتند آپ کمدی از سـوی هنرمندان، 

در جلسه ستاد خدمات سفر منطقه با حضور مهندس مسرور اعلام  شد 

آمادگی کامل سازمان منطقه آزاد انزلی 
برای استقبال از گردشگران نوروزی 

جشنواره نوروزی ترنم بهار در منطقه آزاد انزلی 
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فضـای متنوعـی را در عیـد نـوروز 96 بـرای گردشـگران فرآهم مـی کند.
فعالیـت کتابخانه عمومی سـیار و کتابخانه مرکزی ولایت جهـت ارایه خدمت به 
گردشـگران و آماده سـازی مسـاجد محدوده منطقه جهت اسـتقبال از مسافرین، 
در کنـار مهیـا سـازی محـل اسـکان نـوروزی فرهنگیـان در مـدارس منطقـه از 
دیگـر خدماتـی اسـت که سـتاد خدمات سـفر منطقـه آزاد انزلی به منظـور ایجاد 

اوقـات خـوش بـرای بازدیدکننـدگان مهیا 
مـی کند.

دوره  ایـن  برگـزاری  توجـه  جالـب  نکتـه 
انزلـی  آزاد  منطقـه  نـوروزی  جشـنواره  از 
بهـره گیـری از توانمنـدی هـای فعالیـن 
بخـش خصوصـی اسـت کـه عـلاوه بـر 
ایجـاد فرصـت تبلیـغ بـرای بازرگانـان و 
ارتبـاط  موجـب  منطقـه،  تولیدکننـدگان 
بـا  بیشـتر میـان گردشـگری و فرهنـگ 
اقتصـاد منطقـه بـه عنـوان الگویـی بـرای 

اسـتان گیـلان اسـت. اجـرا در سـطح 
در بخـش اقتصـادی نیز معاونـت اقتصادی 
سـازمان بـا انجـام  بازدیدهـای دوره ای از 
غرفـه هـای مشـغول بـه فعالیـت در فـاز 
منطقـه  سـطح  و  گردشـگری  و  تجـارت 
بـه منظـور نظـارت بـر بـازار، هماهنگـی 
بـرای  گمـرک  و  هـا  بانـک  شـعب  بـا 
ارایـه خدمـات مناسـب بـا ایـن ایـام بـه 
همـراه  کالای  خریـداران  و  گردشـگران 
مسـافر، در نوروز سـال 96 نماینـدگان این 
معاونـت بـا اسـتقرار در سـتاد تسـهیلات 
سـفر منطقه اقدام بـه راهنمایی و مشـاوره 
بـه علاقمندان سـرمایه گـذاری در منطقه 

کنند. مـی 
معاونـت فنـی و عمرانـی سـازمان منطقـه 
آزاد انزلـی نیـز تا کنـون اقدام به نوسـازی 
در  موجـود  هـای  آلاچیـق  بهسـازی  و 
و  بازسـازی  گردشـگری،  و  تجـارت  فـاز 
زیباسـازی مبلمان شـهری کـرده و در ایام 

تعطیـلات نوروزی سـال 96 علاوه بر فعالیت شـبانه روزی بخـش های حفاظت 
فیزیکـی، اورژانـس و آتش نشـانی منطقـه، نیـروی انتظامی و نیروهـای امدادی 
هـلال احمـر در سـطح منطقه آزاد انزلی حضـور تمام وقتی خواهند داشـت، لازم 
بـه ذکـر اسـت زیبا سـازی محیط عمومـی و مجتمع هـای منطقه، چیدن سـفره 
هفـت سـین در ایـن ایـام و اجرای طرح فرش سـبزه ای بـزرگ در روز طبیعت از 

دیگـر برنامـه هـای ایـن معاونت اسـت.
در بخـش تبلیغـات و اطـلاع رسـانی نیز در 
نوروز 96 سـازمان منطقه آزاد انزلی در قالب 
همـکاری بـا صـدا و سـیمای مرکـز گیلان 
بـرای پخـش مسـتقیم برنامـه نـوروزی از 
ایـن منطقـه از صـدا و سـیما ملی و شـبکه 
اسـتانی بـاران و در کنار اطلاع رسـانی های 
گسـترده در رسـانه های دیداری، شـنیداری 
و دیجیتـال، تـور مجـازی و اجـرای تبلیغات 
محیطـی در خصوص قوانیـن کالای همراه 
مسـافر و معافیـت هـای مالیاتـی و گمرگی، 
شـعارهای زیسـت محیطی و رعایت شـئون 
اخلاقـی به بالارفتـن آگاهی عمومـی مردم 
و گردشـگران یاری میرسـاند، از سوی دیگر 
بروشـورهای اطـلاع رسـانی، نقشـه هـای 
جاذبـه هـای گردشـگری منطقـه و اسـتان 
بـه همـراه کیسـه هـای زبالـه با شـعارهای 
در  رایـگان  بـه صـورت  محیطـی  زیسـت 

محـدوده منطقـه توزیـع می شـود.
علاقمنـدان بـه کسـب اطلاعـات آن لاین 
از منطقـه آزاد انزلـی مـی تواننـد بـا رجـوع 
انزلـی  آزاد  منطقـه  سـازمان  پرتـال  بـه 
)www.anzalifz.ir( بـا ورود به بخش 
بـه سـامانه اطلاعـات  گردشـگری و ورود 
http://anzali. مکانی منطقه بـه آدرس

mapir.ir و یا با شـماره 013.44450283 
بـه  نسـبت   3000181 پیامـک  سـامانه  و 
و  نظـرات  بیـان  یـا  و  اطلاعـات  کسـب 

پیشـنهادات خـود اقـدام نماینـد.
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چهاردهمین نشست » پیامد تداوم رکود بر بازار 
کار ایران«

دانشکده  علمی  هیات  عضو  کریمی،  زهرا  دکتر 
اقتصاد دانشگاه مازندران و مشاور وزیر تعاون، کار 

و رفاه اجتماعی

- رکود اقتصادی یکی از بزرگترین دغدغه ها است. اگر اقتصاد 
طی دو فصل متوالی رشد منفی داشته باشد، با رکود مواجه هستیم.

لذا  ندارد  نقشی  دولت هم  و  نمی شود  آغاز  خانوارها  از  اقتصادی  - شوک های 
سرمایه گذاری در بنگاه هاست که آغازگر شوک های مثبت و منفی یا به عبارت 

دیگر، تغییر اقتصادی هستند.
- افزایش صادرات نفتی عامل رشد اقتصادی 4.4 درصد در سال 94 بوده است.

- طی سال های 85 تا 94 یک میلیون و 200 هزار نفر وارد بازار کار شدند. در 
حالی که به طور طبیعی باید سالانه یک میلیون نفر وارد بازار کار شوند. متاسفانه 
طی سال های 85 تا 92 حدود 70 درصد واحدهای صنعتی در سراسر کشور از ادامه 

فعالیت باز ماندند.
- بازار کار و سایر بخش های اقتصادی کشور توان اشتغالزایی خود را از دست 

داده است. 
- نرخ مشارکت زنان در این شرایط بازار کار بسیار پایین است. و افراد به دلیل نبودن 

شغل به دانشگاه ها روی می آورند.
اشتغالی مانند کشاورزی است.  ایجاد اشتغال در گیلان خود  - مهمترین منبع 

دست فروشان و تعمیرکاران در جایگاه بعدی قرار می گیرند.
- 45 درصد جمعیت فعال گیلان خوداشتغال هستند و این در حالی است که جامعه 

از ارائه خدمات اشباع شده است.

و  بیکاری  پدیده  پیدا کرده اند.  مولد گسترش  در شرایط رکود شاغلین غیر    -
گسترش مشاغل ناامن، گسترش فقر و نابرابری را در پی خواهد داشت. ومشکلات 

بازار کار به صورت مشکلات اجتماعی نیز بروز می کند.
- قطعا برجام تحریم هایی که اقتصاد ما را خفه کرده بود را کنار زد، اما مشکلات 

اقتصادی ایران همچنان باقی است.
 

 
دولت  مالی  »تعهدات  نشست  پانزدهمین 

وابزارهای بازپرداخت آن« 
اقتصاد  دفتر  رییس  باقری،  امیر  دکتر   )1(

کلان سازمان برنامه و بودجه کشور:

- حجم میزان بدهی های دولت به میزانی است که 
رشد حرکت اقتصادی کشور را  آهسته می کند.

- دولت به سمت یکسان سازی نرخ ارز مبادله ای و آزاد حرکت می کند.
- رویکرد دولت در برنامه ششم تعامل سازنده با منطق جهانی در راستای افزایش 

سرمایه گذاری خارجی است. 
- رشد سالانه اقتصادی 12 درصد شرط تحقق اهداف سند 1404 مبنی بر دستیابی 

به جایگاه اول منطقه است.
- روند رشد اقتصادی کاملا فزاینده بود و اکنون با رشد اقتصادی 4.4 درصد مواجه 

هستیم. البته گزارش بانک مرکزی 5.4 درصد است.
- بنگاه داری بانک ها، تملیک وثایق ملکی و سرمایه گذاری بانک ها در املاک و 
مستغلات باعث می شود به رقابت با یکدیگر  بپردازند و نرخ سود بانکی به سمت 

بالا حرکت کند.

گزارشی از نشست های تخصصی توسعه در سازمان برنامه و بودجه استان گیلان

سه مولفه توسعه پایدار کار، کار و کار است
مجله گیلان فردا- همان طور که در شماره های قبل گزارشات کوتاهی از نشست های تخصصی توسعه در سازمان برنامه و بودجه استان گیلان را به نظر شما 
خوانندگان عزیز رساندیم در این شماره نیز به اختصار به بخش هایی از مباحث این جلسات اشاره می کنیم. دکتر کیوان محمّدی رییس سازمان برنامه و بودجه استان 
گیلان در چهاردهمین نشست با بیان این که توانمندی بانوان در همه عرصه های جامعه بالاست افزود: عموما زمانی شاهد حضور بانوان در صدر امور بودیم که 
موضوع مربوط به امور بانوان و خانواده بود. در حالی که زنان جامعه ما در عرصه های مختلف پزشکی، علوم انسانی و اقتصادی، نظام فنی، مهندسی و... صاحب نظر، 
فعال و توانمند هستند و می توانند مسئولیت های مهمی را در جامعه بر عهده بگیرند. وی در نشست هیجدهم با تشریح مراحل تنظیم لایحه بودجه،گفت: یکی از 
نقاط ضعف بودجه ما این است که 80 درصد هزینه می کنیم و 20 درصد صرف کالا و خدمات می شود. وی با تاکید بر این که جدول توزیع اعتبارات از سال های 
90 تا 96 روی سایت سازمان قرار دارد گفت: سهم استان نسبت به سال های گذشته افزایش پیدا کرده و تملک دارایی سرمایه ای ما یک روند ثابت رو به رشد در 
سه سال اخیر داشته است . در سال 90 ، 2/8 سهم ما از بودجه عمرانی بود در سال 94، 95و 96 این عدد به 3/1 افزایش پیدا کرد و در بودجه ی هزینه ای هم روند 
نزولی را داریم. وی در نشست گزارش سفر به ژاپن گفت: طی بازدید از مراکز گردشگری و منابع طبیعی ژاپن همواره شاهد حضور گروه های دانش آموزی بودیم که 

منحصر به روزهای تعطیل نبود. در واقع نقش پررنگ آموزش و پرورش در مسائل مختلف علی الخصوص محیط زیست را دیدیم. 
دکتر محمّدی در نشستی دیگر با اشاره به حضور میلیونی مردم در مراسم وداع با آیت الله هاشمی، اظهار کرد: ملت ایران نشان داد که هرگز فداکاری ها، جانبازی ها، 

ایثارها و تلاش های خادمان خود را فراموش نمی کند.

تنظیم: ساناز فرزانه
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- در صورت تصویب لایجه برنامه ششم، دولت مجاز است تا پایان برنامه ششم 
معادل کل بدهی قطعی شده خود تا پایان سال 94 به اشخاص را از طریق انتشار 

اوراق بهادار مصون از تورم تسویه کند. 

)2( مجتبی شهبازی مدیر معاملات کارگزاری 
بانک پاسارگاد 

- اسناد خزانه اسلامی اصلی ترین ابزار بازار پول جهت 
اعمال سیاست های پولی است.

- ابزار مالی، بازار مالی و نهاد مالی ارکان بازار پول و 
بازار سرمایه است. دولت باید به سمت بازار سرمایه محور 

شدن اقتصاد حرکت کند.
فعالان  بزرگترین دغدغه  نقد شود.  بازار سرمایه  در  باید  اسلامی  اسناد خزانه   -
اقتصادی بازار سرمایه درخصوص اسناد خزانه اسلامی، عدم ایفای تعهدات دولت 

در زمان سررسید. 
- اوراق اجازه، اوراق رهنی، اوراق مشارکت، اسناد خزانه و... از جمله ابزارهای مالی 
است و تعیین نرخ سود با استفاده از مکانیزم عرضه و تقاضا مهمترین مزیت اسناد 

خزانه است.
- بازار سرمایه به دو بازار اولیه)عرضه اوراق( و ثانویه)فروش اوراق در تابلوی بورس( 
تقسیم می شود و بازار سرمایه  ایران از نظر شرایط شرکت ها به دو بازاربورس اوراق 

بهادار و فرابورس تقسیم می شود.

شانزدهمین نشست:گزارش سفر به ژاپن
امور  هماهنگی  معاون  شعبانپور  حجت   )1(

عمرانی استاندار:

- رودخانه های استان با ورود شیرابه ناشی از زباله های 
سراوان، پساب هفت بیمارستان، پساب شهرک صنعتی 
و شسته شدن پودرهای شیمیایی در اثر بارندگی یک 

بسته کامل از آلودگی را با خود به تالاب انزلی می برند.
- ژاپن با 120 میلیون نفر جمعیت و 3 هزار جزیره، یک چهارم ایران وسعت دارد، 
بسیاری از مشکلات ژاپن در گذشته در حوزه محیط زیست و پسماند شبیه مشکلات 
فعلی گیلان بوده است، با این تفاوت که یک فرهنگ مشارکت در مردم این کشور 

وجود دارد.
- مرکز دفن پسماند ژاپن یک منطقه جنگلی مانند سراوان است. در این مرکز 
سلول های ایزوله ویژه دفن زباله همراه با زهکشی و بدون حتی یک قطره نشتی 
وجود دارد، اما تفاوت 180 درجه ای پسماندهای ژاپن با پسماندهای ما در این است 

که اصل تفکیک زباله کاملا رعایت می شود.
- در سطح شهر سطل زباله ای وجود ندارد. خاکستر حاصل از نیروگاه های زباله سوز 

نیز در زیرسازی ها به کار می رود و یا دفن می شود.
- مردم ژاپن از صابون ها و مواد شوینده ای استفاده می کنند که به سلامت آب 

رودخانه ها آسیب نمی زند. 
- نظم و انضباط در کارها بسیار مشهود است و مردم ژاپن خودشان را در برابر محیط 
زیست مسئول می دانند. همچنین دولت این کشور اعتقاد راسخ به برون سپاری دارد.
- در ژاپن عدم تخصیص اعتبار پس از تصویب وجود ندارد، در حالی که سالانه یک 

اعتبار اندک برای احیای تالاب انزلی در نظر گرفته می شود.

)2( احمد سیاوش پور،  رییس کل دادگستری 
گیلان:

- ما از نظر فرهنگی و باورهای دینی چیزی کم نداریم، 
ولی جای تاسف است که در عرصه عمل و اجرا ناکام 

می مانیم.
- »کار« یکی از موضوعات اصلی در فرهنگ ملی و 
مذهبی ما است. اما عجین بودن فرهنگ کار با مردم ژاپن کاملا مشهود و کار کردن 

یک فرهنگ پذیرش شده در جامعه آن هاست.

- نظم و انضباط یک مولفه اثرگذار در امر توسعه است، چیزی که به وضوح در 
کارهای اداری و اجتماعی ژاپن دیده می شود.

یک  خودش  دیرین  سنت  با  جدید  تکنولوژی  و  تمدن  بین  شده  موفق  ژاپن   -
آمیختگی مناسب ایجاد.

- همواره یک جدل میان توسعه و محیط زیست وجود دارد، اما کشور ژاپن توانسته 
توسعه صنعت و تکنولوژی را درون طبیعت جا دهد، بدون این که خسارت و لطمه ای 

به محیط زیست و منابع طبیعی وارد شود.
- سرمایه گذاران در گیلان همواره با چالش زیست محیطی مواجه هستند، کارشناسان 

ژاپنی اولین گام را تغییر نگرش مطرح کردند.
- نگاه به محیط زیست در گیلان با استان های کویری متفاوت است لذا باید این 

اجازه به گیلان داده شود تا محدودیت های زیست محیطی شدیدتری اعمال کند.
- تمرکز در مدیریت یکی دیگر از جنبه های موفقیت در کشور ژاپن است. باید 
همپوشانی و همگرایی در کنار یک مدیر تصمیم گیرنده برای اجرای پروژه ها وجود 

داشته باشد.

مهدی حاجتی، مدیر کل آموزش و پرورش 
استان گیلان:

- آلودگی و تخریب محیط زیست، از عدم شناخت و بی 
توجهی انسان هاست که  تالاب  ارزشمند و مهم انزلی  
با بیش از 100 گونه پرنده، 50 گونه ماهی و حدود 200 

گونه موجودات گیاهی را تهدید می کند.
- اگر قرار باشد توسعه ای در کشور صورت بگیرد لازمه 

آن آغاز آموزش از  کودکان به عنوان قشر آموزش پذیر است.
- مطابق برنامه ریزی آموزشی ژاپن، بسیاری از کودکان در مراکز زیست محیطی 
حضور دارند. آموزش از کودکی باعث می شود همه نسبت به مقوله محیط زیست 

حساس باشند و حفاظت از محیط زیست را به عنوان یک وظیفه اجتماعی بدانند. 
- با همکاری جایکا، در منطقه سلکه کارگاه آموزشی برگزار می شود و مدارس اطراف 
تالاب انزلی در این کارگاه آموزشی شرکت می کنند . این کارگاه برای روسا، معاونین، 

مدیران مدارس، معلمان و مربیان ابتدایی و متوسطه نیز در حال برگزاری است.
- رویکرد اداره کل آموزش و پرورش گیلان برگزاری برنامه های آموزشی، درسی، 
پیک نوروزی، تقویم، وب سایت و تجربه محور در راستای حفاظت از محیط زیست 

است. باید منافع حاصل از احیای تالاب انزلی برای مردم محسوس باشد.

 
از  حفاظت  مدیرکل  محمدپور،  قربانعلی 

محیط زیست گیلان:

- در برخی مدارس  ژاپن حدود100 ساعت در حوزه 
مردم می  از  و  داده می شود  آموزش  زیست  محیط 

خواهند که در حوزه اجتماعی همراهی کنند.
- اگر ژاپن و سایر کشورهای توسعه یافته پیشرفت 
عمل  چگونه  آموزش  حوزه  در  که  ببینم  باید  کردند 

کردند و اگر در این حوزه خوب عمل کنیم به توسعه هم خواهیم رسید.
- ژاپنی ها از دستور العمل هایی که از رامسر به دنیا صادر شده نهایت استفاده را 
کردند و اگر ما بتوانیم همه را همراه کنیم قطعا بازخورد آن توسعه اقتصادی خواهد 

بود.
- اگر سایت سلکه را تقویت کرده و گسترش دهیم این امر موجب ، تقویت جایگاه 

گردشگری هم خواهد شد.

 
تومو آئوکی، مشاور ارشد جایکا: 

- امروز ژاپن یکی از بهترین کشورهای دنیا در حوزه 
حفاظت محیط زیست است، چون ما هم بعد از جنگ 
محیط  آلودگی  و  تخریب  در  زیادی  تجارب  جهانی 
زیست داشتیم، لذا ژاپن بهترین کشور برای یادگیری 
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حفاظت اکوسیستم است.
- تنها یک بار اجرای فعالیت های حفاظت محیط زیست باعث رفع مشکلات تالاب 
نخواهد شد لذا با ارزیابی و پایش وضعیت تالاب و اقدامات صورت گرفته در یک دوره 

زمانی می توانیم برنامه ریزی حفاظتی لازم را انجام دهیم.
و  گردشگری  ظرفیت  و  بوده  غذایی  مواد  تامین  به  قادر  هنوز  انزلی  تالاب   -

طبیعت گردی دارد.
- باید با همکاری یکدیگر تلاش کنیم وضعیت موجود را بهبود و ارتقا ببخشیم. تالاب 
انزلی به عنوان یک میراث جهانی باید برای ساکنان محلی و نسل های آتی حفظ شود.

اقتصاد  برنامه های  نشست»تبین  هفدهمین 
مقاومتی«

محمّد شهبازی ناظر گمرکات گیلان: 

- گمرکات استان گیلان شامل گمرک بندرانزلی، بندر 
آستارا، منطقه آزاد انزلی و فرودگاه رشت)پروازهای خارجی 
و امانات پستی( است و گمرک بندرانزلی سومین گمرک 

وارداتی کشور است.
ابتدای  از  - متاسفانه تجارت کشور وضعیت مناسبی در واردات و صادرات ندارد. 
امسال تاکنون 21 میلیون تن واردات حدود 27 میلیون دلار و 81 میلیون تن صادرات 
بالغ بر 28 میلیون دلار داشتیم که نشان دهنده ارزش افزوده نازل صادرات نسبت به 

واردات است.
- اکنون فرش دستباف ایران که دارای برند جهانی است جایگاه گذشته را ندارد و 

محصولات کشاورزی را جایگزین این کالای صادراتی کرده ایم.
- رویه های گمرکی در دنیا 3 الی 7 رویه است، اما در کشور ما 16 رویه گمرکی وجود 

دارد و برای ترخیص کالا نیازمند 32 مجوز از دستگاه ها هستیم.
- در گذشته برای ترخیص کالای وارداتی 24 روز و کالای صادراتی 7 روز زمان لازم 
بود، اما اکنون کالای وارداتی به 3 روز و کالای صادراتی به 24 ساعت نیاز دارد و همه 

مجوزها آنلاین دریافت می شود.
 

دکتر مجتبی خالصی رئیس امور اقتصاد مقاومتی 
سازمان برنامه و بودجه کشور:

- برنامه های اقتصاد مقاومتی مخصوص یک دوره زمانی 
تعریف  چارچوب  این  در  برنامه ها  همه  و  نیست  کوتاه 

خواهد شد.
- سند چشم انداز یک طراحی کلان براساس نقاط قوت 
در راستای رسیدن به رشد پر شتاب و مستمر اقتصادی، 

ارتقای درآمد سرانه، اشتغال پایدار و... است.
رویکرد  پنج  دانش بنیانی و عدالت بنیانی  بودن،  برون گرایی، مردمی  - درون زایی، 
اساسی سیاست های ابلاغی اقتصاد مقاومتی از سوی مقام معظم رهبری است. اقتصاد 

مقاومتی، اقتصادی از جنس دانش بنیانی است.
- سیاست های اقتصاد مقاومتی به دنبال بهره مندی حداکثری از فناوری روز دنیا، 
سرمایه خارجی، صادرات کالا و خدمات غیر نفتی و توسعه صادرات نفت و گاز است. 

)به دلیل مشترک بودن میادین نفت و گاز مجبور به صادرات هستیم(.
- یک کشور زمانی توسعه پیدا می کند که وضعیت موجود را به وضعیت مطلوب 
برساند لذا تحول فناوری عنصری مهم برای افزایش میزان تولید و بهره وری است. 
ارتقای بهره وری، توسعه کارآفرینی، پیشتازی اقتصاد دانش بنیان، تقویت رقابت پذیری 
و گسترش همکاری با خارج از جمله شاخصه هایی است که با تحول فنی رابطه 

مستقیم دارد.
صندوق های  و  زیست  محیط  آب،  است.  موضوع محور  توسعه  ششم  برنامه   -

بازنشستگی بحران های احتمالی آینده هستند.

هجدهمین نشست»رویکردهای بودجه 96« 
مردم  نماینده  جعفرزاده  غلامعلی  مهندس 
شهرستان رشت در مجلس شورای اسلامی 
و عضو کمسیون برنامه و بودجه و محاسبات 

مجلس و نایب رییس فراکسیون ایثارگران و جانبازان:
- کل بودجه پیشنهادی دولت برای استان گیلان 970 میلیارد تومان است.

- در خصوص رشد در آمد های مالی در بودجه سال 96، 8/6 درصد در رشد داشته ایم 
و قیمت هر بشکه نفت در بودجه سال 96 ،  55 دلار و نرخ محاسبات ارز بر اساس 

دلار 3300 تومانی پیش بینی شده است.
- پیش بینی ما برای تولید ناخالص داخلی 7/7 درصد، نرخ تورم 7/6 درصد، سهم 
صندوق توسعه ملی از درآمد نفتی 20درصد بوده است، همچنین 54400 میلیارد تومان 

منابع برای هدفمندی یارانه ها در نظر گرفته شده است.
- بودجه استان گیلان در بخش حقوق و مزایا و سایر 370 میلیارد تومان و در بخش 
تملک و دارایی 247 میلیارد تومان و در مجموع 970 میلیارد تومان سهم استان گیلان 

از بودجه کشور است..
- درآمد دولت از مجموع استان ها 87000 میلیارد تومان است که از این مقدار 25600 
میلیارد تومان در بین استان ها تقسیم می شود و سوال مهم این است که استان گیلان 
در سال چه میزان تعهد درآمد به دولت داشته و چه میزان بودجه دریافت کرده است.

- تعهد استان گیلان در این مبلغ 87000 میلیارد تومان، 1236 میلیارد تومان یعنی 
1/42 درصد و رتبه ما در میان استان ها 15 می باشد، اما سهم ما از منابعی که به 
خود اختصاص می دهیم 3/7 درصد است که در این رقم در رتبه 11 قرار گرفته ایم. 
- در سال 96 فروش نفت روزانه دو میلیون و 175 هزار بشکه  به علاوه صادرات 245  

هزار مترمکعب میعانات گازی پیش بینی شده است. 
- سهم پسماند از بودجه 54 میلیارد تومان و سهم آن در بودجه  2 صدم درصد است. 
- چهار حوزه آب،  فاضلاب، محیط زیست و حمل و نقل ریلی از اولویت های دولت 
مشخص شده است و تمرکز تمام دستگاه های اجرایی موضوع بند ب در مناقصات 
و حساب های خزانه داری کل کشور شده است. تامین بار مالی و افزایش حقوقی 

شاغلان و بازنشستگان 14 هزار میلیارد تومان پیش بینی شده است. 
- 120 میلیارد تومان برای سیاست تشویقی صادرات غیر نفتی در نظر گرفته شده 
است .همچنین 220 میلیارد تومان برای جلوگیری از آسیب های اجتماعی دیده شده 
است. تسهیلات سرمایه گذاری و اشتغال حدود 1000 میلیارد تومان دیده شده است.

- برای توسعه زیر بناهای روستایی 250 میلیارد تومان، و برای ساماندهی حاشیه 
شهرها هم 200 میلیارد تومان اعتبار دیده شده است. 

چهلمین  مناسبت  »به  نشست  نوزدهمین 
هاشمی  آیت الله  حضرت  درگذشت  روز 

رفسنجانی«
ارشاد  و  فرهنگ  سابق  وزیر  جنتی،  دکتر 

اسلامی: 
 

- در حوزه علمیه شخصیت های بسیاری داشتیم که با 
مبانی اصول،فقه و فلسفه آشنا باشند اما کمتر کسانی را 
داشتیم که معتقد باشند مبانی فقهی را به گونه ای فرا بگیرند  که بتوان جامعه را با 

آن اداره کرد. 
- هاشمی رفسنجانی سیاست مداری آشنا به تاریخ و جغرافیای ایران و جهان بود. 
و  از همه مهمتر جزء یاران شناخته شده امام راحل بود و از سال 41 که امام نهضت 

اسلامی را شروع کرد آقای هاشمی همراه ایشان بودند. 
- ایشان یک شخصیت جامع و فراگیر بود که هرگز در قالب جمعیت ها و گروهها و 

احزاب سیاسی خاصی نمی گنجید.
- هاشمی برای توسعه کشور برنامه داشت و در حالی که خزانه کشور خالی بود سعی 

کرد از همه منابع و امکانات استفاده کند. 
- ایشان پایه گذار توسعه کشور در امور زیربنایی و بنیانی از سد گرفته تا مترو، دانشگاه 

آزاد اسلامی و… بودند.
- شکل گیری چشم انداز توسعه 20 ساله در مجمع تشخیص مصلحت نظام رخ داد. 

- وی در سیاست خارجی نیز دارای برنامه و هدف بود. 
- هاشمی پایه گذار گفتمان »اعتدال« است.

که  کرد  تاکید می  بارها  و  نداشت  زاویه  رهبری  و  امام  با  هاشمی هرگز   -  .
به  حاضر  چیزی  هیچ  با  زمینه  دراین  و  ماست  قرمز  خط  رهبری  و  انقلاب 

نیستم. معامله 
 - فکر و اندیشه وی باید زنده بماند و باید گفتمان اعتدال را دنبال کنیم.
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مجلـه گیـلان فردا- اگـر به گیلان سـفر می کنیـد زیـاد دنبال نقـاط دیدنی 
مشـابه با شـهر خودتان نباشـید. همه چیـز را از طبیعت گیـلان و از مردمان خون 
گرمـش بخواهیـد. در رسـتوران هـا و غذاخـوری هـای گیـلان بهتریـن غذاهای 
محلـی را نـوش جـان کنیـد، به کـوه و صحـرا برویـد و دل بـه دریا بزنید. شـاید 
بافـت شـهرهایمان هنـوز در بخـش هایـی نوسـازی نشـده باشـد، امـا شـما می 
توانیـد اماکـن قدیمـی و تاریخـی را در شـهرهای گیـلان ببینید و در روسـتاها در 
کنـار خانـه هایـی با نمـای چوبی زیبا بـا طبیعت وجودی انسـان آشـتی کنید. اگر 
هـوا خـوب و مسـاعد بـود در کنار رودخانـه ها و آبشـارهای زیبای گیـلان اطراق 

کـرده و به تفـرج بپردازید.
راسـته بازارهـای قدیمـی و مرکـزی گیـلان را ببینیـد و بـازار بـزرگ رشـت را از 

دسـت ندهیـد. بـه بازارهـای روزانـه و هفتگـی گیلان حتما سـر بزنیـد و مطمئن 
باشـید بـرای هـر سـلیقه ای در ایـن بازارهـا چیـزی پیـدا می شـود. و صـد البته 
خریـد برنـج گیلان، چـای لاهیجان، ماهـی انزلی، زیتـون رودبـار، کلوچه فومن، 
کلوچـه لاهیجان، رشـته خوشـکار رشـت، نان برنجـی محلی، پنیـر محلی تالش 

و سـیامزگی ، رب انـار، سـبزی هـای محلـی و ... را از یـاد نبرید.
در تعطیـلات و بـه هنـگام سـفر بایـد خرید کـرد و لذت بـرد تا خاطـرات ماندگار 
شـوند. خوراکـی هـا و غذاهـای شـهر خـلاق خـوراک شناسـی رشـت را هـم از 
یـاد نبریـد. زیتـون پـرورده، اناربیج، ترشـه تره، میرزاقاسـمی، باقلی خـورش، کال 
کبـاب، غـوره مسـما، چخرتمه و انواع و اقسـام مخلفـات کنار غـذا در گیلان می 

توانـد بخشـی از خاطرات شـما را بسـازد. 

در تعطیلات نوروز بازارهای گیلان را هم ببینید
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مجلـه گیـلان فـردا- روحتـان جـلا مـی یابـد و افـق دیدتـان بـه 
سرسـبزی، بـه طبیعـت، به طـراوت و به خاطرات سـال هـای دور باز می 
شـود. اگر شـانس تـان بگیرد و بـاران ملایمی ببارد و اگر گروه موسـیقی 
خـوش ذوقـی هم در موزه باشـند گردش تان بسـیار رویایی خواهد شـد. 
و خاطـرات خـوب و لذت بخشـی از سـفرتان به یـادگار خواهید داشـت. 
مـوزه هـای روسـتایی، تصاویـری ملمـوس از زندگـی سـنتی اند کـه در 
آن هـا مـی تـوان معمـاری، آداب و رسـوم، صنایـع دسـتی و هنرهـای 
بومـی را از نزدیـک مشـاهده و زندگـی روسـتایی را تجربـه کـرد، ایـن 
مـوزه هـا فضایـی را فراهـم می کنند تـا مردمان هر سـرزمین با گذشـته 
نزدیـک پدران و مادران خود آشـنا شـوند. مـوزه میراث روسـتایی گیلان 
تنهـا تجربـه ملـی در زمینـه صیانـت از فرهنـگ و معمـاری روسـتایی با 
مفهـوم مـوزه فضـای بـاز در ایران اسـت. ایـن موزه کـه در نـوع خود در 
خـاور میانـه و آسـیای مرکـزی منحصر به فرد اسـت، با هدف پاسداشـت 
و حفـظ میـراث مـادی و معنـوی مـردم سـرزمین گیـلان طراحی شـده 
اسـت. فکـر برپایـی این مـوزه پـس از زمیـن لـرزه 1369رودبار، توسـط 
دکتـر محمـود طالقانـی مطـرح شـد. چنـد روز پـس از وقـوع ایـن زمین 
لـرزه، مجموعـه مطالعاتـی تحـت عنـوان »اثـرات اقتصـادی، اجتماعـی 
و فرهنگـی« زلزلـه بـه سرپرسـتی وی آغـاز شـد. نتایـج ایـن مجموعـه 
تحقیقـات بیانگـر ایجـاد دگرگونـی شـدیدی در زندگی مردم و گسسـت 
آنـان از گذشـته نزدیـک شـان بـود، در واقـع از بیـن رفتـن روش زندگی 
بومـی بـه بهانـه نوسـازی و توسـعه در مناطـق آسـیب دیـده در اسـتان 
گیـلان هماننـد سـایر مناطق کشـور از دهه 20 آغاز شـده بـود و حوادث 

طبیعـی تنهـا تشـدید آن را در پی داشـت.
توضیحـات کامـل در خصـوص چگونگـی راه اندازی این مـوزه و این که 
چـه خانه هایـی از کدام مناطق جلگـه ای یا کوهپایـه ای گیلان واچینی 
شـده و دوبـاره  بـه همـان صـورت اصلـی در این مـوزه نصب شـده و ... 
را مـی توانیـد در سـایت مـوزه میـراث روسـتایی گیـلان بخوانیـد و یا از 
دیگـران بشـنوید. ولـی بـه قول معـروف شـنیدن کی بـود ماننـد دیدن! 
به شـما پیشـنهاد مـی کنیم حالا کـه فرصتـی دسـت داد و در تعطیلات 
نـوروزی هسـتید دسـت مهمـان هایتـان را بگیرید و بـه موزه روسـتایی 
گیـلان برویـد. یک اسـتکان چای لاهیجان بنوشـید و سـپس کامتان را 
بـا انـواع شـیرینی هـای محلی کـه تازه بـه تازه توسـط گیل زنـان پخته 
مـی شـود شـیرین کنیـد و گوش  جـان را ضمن شـنیدن صـدای زیبای 
موسـیقی محلـی گیـلان کـه در دنیـا بـی نظیـر اسـت، بـه صـدای بـاد 
پیچیده شـده در لابه لای شـاخه سـاران بسـپارید و صدای  گنجشـکانی 
را کـه به شـما خوشـآمد می گویند بشـنوید. لبـاس های زیبـا و رنگارنگ 
محلـی را ببینیـد و بـه زبـان گیلکی با هـم صحبت کنید و بـه همراهتان 
بگوییـد» تـی بلا میسـر، تی جـان قوربـان« که همیـن عبارات سـاده و 

گیلکـی بـه دل مـی نشـیند و خاطـره ای خوش می سـازد... 

به رشت می آیید دیدن موزه میراث روستایی گیلان را فراموش نکنید
مرسده دیلمی
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مدیرکل میراث فرهنگی،صنایع دستی و گردشگری گیلان

شعار نوروز سال 96  
نوروز متفاوت

 مجله گیلان فردا- مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری گیلان در جلسه کمیته اطلاع رسانی ستاد تسهیلات 
سفر و شورای هماهنگی روابط عمومی های گیلان با اشاره به 
فرارسیدن ایام نوروز و ورود گردشگران به استان ، اظهار داشت: 
استان گیلان در تمامی فصول سال میزبان گردشگران داخلی و 

خارجی از اقصی نقاط کشور است.
به گزارش خبرنگار گیل نگاه مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع 
روابط  نقش  که  این  بر  تاکید  با  گیلان  گردشگری  و  دستی 
عمومی ها همواره در ستاد تسهیلات سفر نقش شایسته ای بوده 
است افزود: استان گیلان در هفته های گذشته شرایط خوب 
و سختی را با بارش برف تجربه کرده و نقش تمامی روابط 

عمومی های استان در این ایام تاثیرگذار بوده است.
مهندس علیزاده شعار انتخاب شده نورز امسال را “نوروز متفاوت” 
عنوان کرد و گفت: تلاش است با رویکرد مذکور فضایی مطلوب 

و متنوع را برای مسافران نوروزی در استان گیلان رقم بزنیم.
وی حوزه گردشگری را فرصتی برای برون رفت از مشکلات 
بحث،  در  گردشگری  که  این  بیان  با  و  برشمرد  اقتصادی 
اقتصاد، اشتغال و توسعه اجتماعی و فرهنگی تاثیری مستقیم 
دارد تصریح کرد: امسال به صورت هماهنگ تر و پررنگ تر از 
سال های گذشته حوزه گردشگری و نوروز در استان پیگیری 

می شود.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری گیلان با 
تاکید بر این که امسال سازمان میراث فرهنگی به دنبال ثبت 
پرونده چند ملیتی نوروز در سازمان جهانی یونسکو است بیان 
کرد: این پرونده با مشارکت 12 کشور با هدف معرفی آیین 

مهرورزی، نشاط و مهربانی نوروز است.
ارایه آن به سازمان  نوروز و  وی تشکیل پرونده و دانش نامه 
جهانی یونسکو را یکی از اهداف مهم سازمان میراث فرهنگی 
عنوان کرد و افزود: هر کدام از استان ها با تنوع اقلیمی و قومیتی 
که دارند می توانند نقش پرداز موضوع مذکور در سطح بین المللی 

باشند.
وی با اشاره به این که سفر به استان گیلان در سال های اخیر 
رونق ویژه ای گرفته است تاکید کرد: ورود گردشگران به استان 
گیلان تنها مختص ایام نوروز نیست و در تمامی فصول سال 
استان گیلان میزبان مسافران و گردشگران از اقصی نقاط کشور 

است.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری گیلان با 
تاکید بر این که سطح انتظارات مردم و مسافران از استان بالا 
رفته است خاطرنشان کرد: مردم گیلان در بحث گردشگری 
به  وابسته  از مردم گیلان  دارند و معیشت، بخشی  مطالباتی 

گردشگری است.
با اشاره به این که فضای ذهنی استان به سمت جذب  وی 
گردشگر و توسعه فضای گردشگری در استان است بیان کرد: 
استراتژی استان گیلان بر پایه گردشگری بنا شده است و باید از 
این فرصت به طور بهینه استفاده کرد. چون گردشگری می تواند 

در تمامی عرصه ها موجب ارتقای توسعه استان شود.
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ایران  در  طنز  می گوید:  آستارایی  طنزپرداز  و  شاعر  اکسیر  اکبر 
مقوله سختی است و هیچ کس نمی تواند ملت ایران را بخنداند. 
البته تازگی ها دونالد ترامپ توانسته این کار را انجام بدهد. مردم 

ما خوشان طنزپرداز هستند و ما 80 میلیون نفر طنزپرداز داریم!
برگزار  طنز  برای  که  شعری  شب های  و  جشنواره ها  درباره  او 
به  این محافل  برگزاری  منافع  از  اظهار کرد: درصدی  می شود، 
اختصاص  شاعران  معرفی  به  نیز  درصدی   و  مجالس  صاحبان 

می یابد.
او با تاکید بر این که طنز لازمه جامعه ماست، گفت: مردم ما در 
دورانی زندگی می کنند که نیاز به طنز احساس می شود و اگر کسی 
نگرانی و استرس خاصی داشته باشد با مسواک طنز آن را زایل 
می کند. ما ملتی داریم که هریک طنزپردازی قوی هستند، از هوش 
و فراست بالایی برخوردارند و به هر سوژه ای نزدیک می شوند 
بلافاصله مضمونی برای آن کوک می کنند. تا زمانی که مسئولان 
برای آن سوژه چاره ای بیندیشند، خبر به صورت طنز به اقصی 

نقاط مملکت می رسد.
اکسیر در ادامه افزود: در جشنواره ها هرگز به کیفیت مطالبی که 
در آن جا ارایه می شود نباید دقت کنیم زیرا هر مجلسی برای خود 
خط قرمزها و سرفصل هایی دارد که باید رعایت شود، و طنز به 
مفهوم مطلق در این مجالس عرضه نمی شود. اکثر طنزاندیشان 
ما در زیرمجموعه فکاهه می نویسند تا جماعت حاضر در مجلس 

را بخندانند.
او با تاکید بر این که خنداندن به هر قیمتی کار طنزنویس نیست، 
اظهار کرد: خنداندن صرف کار هنرپیشه کمدی است و عده ای 
با لودگی و مسخرگی می خواهند مطالبی را عرضه کنند. همه 
جشنواره ها و محافل طنز به خودی خود ارزش دارند نه به خاطر 
مطالبی که در آن جا ارایه می شود بلکه به خاطر معرفی و کشف 
استعدادهای جوان و تشویق طنزپردازان جوان که در این محافل 
طنز  فضای  شکفتگی  به  محافل  این  تمامی  بخوانند.  شعری 

جامعه مان کمک می کند و برای طنز ایران مغتنم است.
این شاعر در ادامه متذکر شد: این روزها با وجود شبکه های مجازی 
دیگر مجالی برای نوشتن نیست. ما به زوال کلمه نزدیک هستیم و 
باید به نقاشی، طراحی و کاریکاتور پناه ببریم و شعرها و طنزهایمان 

را به صورت تصویر اجرا کنیم.
گفت:  مجازی  شبکه های  تاثیر  درباره  همچنین  اکسیر  اکبر 
شبکه های اجتماعی، پدیده تازه ای در جامعه ماست و دوره انتقال را 
دارد می گذراند. مردم ما به مزایای آن پی نبرده اند و فقط به جنبه 
سرگرمی اش توجه دارند. خنده ای که از این فضا برمی خیزد، به 
تشویق دیگران برای معرفی طنز و به شادکامی های مجازی رونق 
می بخشد و نشاط خاصی به جامعه می دهد. امیدوارم زودتر این 
دوره انتقال بگذرد و با این وسیله عالی و انسانی که فرح   و شادی 
را به نسبت مساوی در جامعه تقسیم کرده است، انسانی تر برخورد 

کنیم و از این فضا برای حفظ محیط زیست، انسان والا بودن، 
عدالت و خوبی ذاتی بشر استفاده کنیم.

فضا  این  با  برخورد کردن  انسانی  از  منظورش  این که  درباره  او 
چیست، اظهار کرد: این وسیله می تواند در جامعه به پیشرفت های 
بشری و روحیه عالی و انرژی های مثبت دامن بزند و انسان را به 
راهی هدایت کند که به تعالی، رشد، شکوفایی و جامعه برتر برسد، 
اما استفاده ما از این فضا، اصیل نیست. اگر این فضا به درستی 
مدیریت شود و اتاق فکری برای آن ساخته شود می تواند در بهبود 

وضع اجتماع موثر باشد.
اکسیر یادآور شد: طنز شبکه های اجتماعی ماندگار نیست، طنزی 
آنی و فوری است و به درد لحظه ها می خورد و اگر خوب هدایت 
شود می تواند در شادمانی جامعه حرف اول را بزند. جامعه ما به 
شادمانی نیاز دارد. امیدوارم کسانی که گوشی به دست می گیرند 
و عضوی از شبکه های اجتماعی می شوند بفهمند که این شبکه ها 
این  در  با حضور  دارند.  بسزایی  تاثیر  منفی  و  مثبت  به صورت 
شبکه ها طنزپردازان جوان را کشف کنیم و شاهد رشد و شکوفایی 

طنزپردازانی باشیم که در این فضا فعالیت می کنند.
این طنزپرداز همچنین درباره طنزهای تلویزیونی اظهار کرد: در بین 
برنامه های طنز )سریال های کمدی( نیروهای بسیار خوبی وجود 
دارند که اگر مدیریت صدا و سیما اعتماد کافی به طنزپردازان داشته 

باشد، شاهد گسترش سریال هایی با طنز نجیب خواهیم بود.
»خندوانه«،  طنزهای  سازندگان  به  اگر  افزود:  همچنین  او 
»دورهمی« و طنزپردازان دیگر فرصت کافی داده شود فضای 
عالی تری برای طنز فراهم می شود. اکثر فیلم هایی که به نام طنز 
وجود دارند می خواهند با لودگی و مسخره بازی فقط برای خنداندن 
مردم وارد معرکه شوند که اکثرشان هم بی سر و ته هستند. صدا 
و سیما اگر به طنزپردازان اعتماد کند برنامه های بسیار خوبی برای 

سال جدید می سازند که باعث شادکامی مردم می شود.
اکسیر با تاکید بر این که مدیران صدا و سیما باید به طنزپردازان 
اعتماد کنند، خاطرنشان کرد: علت اصلی نبود پذیرش طنزها را 
در کمدین ها نمی بینم بلکه همه عیب و ایرادها به مدیریت صدا و 
سیما برمی گردد. همچنین طنز علاوه بر خنداندن باید اندیشه  عالی 
نیز داشته باشد. او درباره کتاب های تازه خود هم گفت گزیده ای از 
شعرهایش با عنوان »اشعار طنز فرانو« در انتشارات مروارید منتشر 
شده که حاوی عصاره شش جلد کتاب اوست و گزیده ای از بهترین 

 شعرهایش در این مجموعه وجود دارد.
در این کتاب گزیده ای از شعرهای اکسیر از دفترهای شعر »بفرمایید 
بنشینید صندلی عزیز«، »زنبورهای عسل دیابت گرفته اند«، »پسته 
لال سکوت دندان شکن است«، »ملخ های حاصلخیز«، »مالاریا« 
و »ماکوتا اونا شیم« منتشر شده است. کتاب جدید او نیز با عنوان 

»دَنگول« در انتشارات مروارید در دست چاپ است.
به نقل از سایت گیل نگاه

اکبر اکسیر شاعر گیلانی:

با وجود شبکه های مجازی 
دیگر مجالی برای نوشتن نیست

11 هزار کانال  تلگرامی 
و شبکه  اجتماعی بالای 
۵۰۰۰ عضو وجود دارد

گیلان فردا- برآوردها از وجود بالغ بر 11 
اجتماعی  شبکه های  و  تلگرامی  کانال   هزار 
بالای 5000 عضو در سطح کشور حکایت 

دارد.
به گزارش صدای ایران، رییس مرکز فناوری 
وزارت  دیجیتال  رسانه های  و  اطلاعات 
فرهنگ و ارشاد اسلامی تاکید کرده است که 
ما به دنبال ایجاد یک فضای سالم و ایمن 
انتظار  و  هستیم  خانواده ها  و  کاربران  برای 
می رود تا سال آینده بتوانیم تا حدودی با ایجاد 

یک فضای محدود سالم و ایمن برسیم.
ساماندهی  اجرای طرح  به  اشاره  با  اخیرا  او 
کانال های تلگرامی و شبکه های اجتماعی با 
الزام آن ها به  بیش از 5000 دنبال کننده و 
ثبت در وزارت ارشاد  اعلام کرده که تاکنون 
4700 کانال و گروه با بیش از 5000 عضو 
مرتضی  سید  گفته  به  شدند.  رسمی  ثبت 
موسویان این کانال ها و گروه ها مورد حمایت 
قرار  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزارتخانه 
می گیرند و برآوردها از وجود بالغ بر 11 هزار 
کانال  تلگرامی و شبکه های اجتماعی بالای 

5000 عضو در سطح کشور حکایت دارد.

گروه های  و  کانال ها  تنها  اساس  این  بر 
آن،  بر  دارند. علاوه  تبلیغات  اجازه  ثبت شده 
این کانال ها و شبکه های اجتماعی ثبت شده 
مجوز  وزارتخانه  از  درخواست  با  می توانند 
تاسیس واحد فرهنگی دیجیتال دریافت کنند.

 از سوی دیگر رییس مرکز فناوری اطلاعات 
و رسانه های دیجیتال وزارت فرهنگ و ارشاد 
و  شبکه ها  این  مالیاتی  معافیت  از  اسلامی 
علاوه  گفت:  و  داد  خبر  مجوزدار  گروه های 
بر این ها وزارتخانه خدمات دیگری همچون 
تسهیلات کسب و کار، آموزش رایگان و ...را 

نیز به آن ها ارایه خواهد داد.
اما سایت ها و وبلاگ ها نیز می توانند پس از 
انجام فرآیند ثبت قانونی از این مزایا بهره مند 
شوند  و به گفته مسوولان، همه این اقدامات 
در  دیجیتالی  محتوای  ساماندهی  هدف  با 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی انجام می شود.

وزارت ارشاد در خصوص گروه ها و شبکه های 
از نظر  نیز اعلام کرده که  زیر 5000 عضو 
این وزارتخانه منعی وجود ندارد و برای ثبت 
این کانال ها و شبکه ها نیز آمادگی وجود دارد.
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خروس:منبهترمیدانم
امسـال سـال خـروس اسـت. برخـی اعتقـاد دارنـد کـه 
خـروس سـمبل وفـاداری و وقـت شناسـی اسـت. بـرای 
گذشـتگان که سـاعت شماطه ای نداشـتند، بانگ خروس 
اهمیـت ویـژه ای داشـته اسـت و مـردم را بیـدار می کرده 
اسـت. افـرادی کـه در سـال خـروس بـه دنیـا آمده انـد، 
افـرادی صـادق، روشـن، ارتباطـی، جاه طلـب و بامحبت 
هسـتند. ممکـن اسـت خیلـی زود بـه چیـزی علاقه مند 
از  آن هـا  می کننـد.  فرامـوش  را  آن  سـریع  امـا  شـوند 
عـزت نفـس بسـیار بالایـی برخوردارنـد و خیلـی کـم به 
دیگـران متکـی می شـوند. ازآنجـا کـه اکثـر خروس هـا 
زیبـا هسـتند، خواهـان  تیـپ و  مردمانـی خـوش  ذاتـاً 
فـراوان دارنـد. اگـر بتواننـد از غرور خود کم کنند، بیشـتر 

پیشـرفت خواهنـد کرد.
حتمـا برایتـان ایـن سـوال پیـش آمـده کـه معنـای نـام 
حیوانـات روی هر سـال چیسـت؟ برای یافتن پاسـخ این 

سـوال با مـا همراه باشـید.
جزئیـات ایـن نـوع گاه شـمار را می تـوان از تاریخ هایـی 
کـه در آثـار قدمـا و پیشـینیان ثبـت شـده ، بدسـت آورد. 
بررسـی گاه شـماری حیوانـی حکایـت از آن دارد کـه این 
گاه شـماری از ترکیـب برخـی اصول گاه شـماری جلالی، 
گاه شـماری هجـری قمـری و گاه شـماری دوازده حیوانی 
چینی-اویغـوری شـکل گرفتـه  اسـت و در طـول هفـت 
قرنـی کـه از یـورش مغـول به ایـران می گذرد و تا سـال 
بوده اسـت.  رایـج  ایـران  1304 هجـری خورشـیدی در 
هرچنـد کـه در طـی ایـن چنـد سـده همـواره بـه یـک 
شـکل نبـوده و در دوره هـای مختلـف، تغییراتـی نیـز در 

آن پدیـد آمده  اسـت.

پیشینه گاه شمار
آغـاز ایـن نـوع گاه شـماری در روز پنجشـنبه 15 ژوئیـه 

سـال 622 مسـیحی و بـا نخسـتین سـال قمـری کـه 
محمـد )ص(، پیامبـر اسـلام از مکـه بـه مدینـه هجرت 
کـرد، آغـاز می شـود و بنابرایـن شـاید بتـوان گفـت کـه 
ایـن نـوع گاه شـماری مسـتقیماً از گاه شـماری هجـری 
قمـری گرفتـه شده اسـت. در آغـاز بـه کارگیـری ایـن 
نـوع گاه شـماری، ماه هـای قمـری اقترانـی که بـا رؤیت 
هـلال مـاه آغـاز می شـد به شـکلی کـه در گاه شـماری 
هجـری قمـری کاربـرد داشـت، باقـی مانـد تـا مـورد 
تاییـد مسـلمانان نیـز قـرار بگیرد. بدین سـان، بـه همان 
ترتیبـی کـه در گاه شـماری قمری عمـل می کردند، طول 
ماه هـای قمـری را در زیج هـا وتقویم هـای سـالیانهٔ سـی 
روزه و بیسـت و نـه روزه محاسـبه می کردنـد. در ایـن 
زمینـه، نخسـتین روز سـال در امـور دینـی و شـرعیات، 
نخسـتین روز مـاه محـرم و در امـور مالیاتـی و رسـمی، 
نـوروز جلالـی بـود و تاریـخ مطابـق بـا آن را، گاه بـا 
گاه شـماری قمـری و گاه بـا تاریـخ ماه هـای گاه شـماری 
جلالـی و برج هـای دوازده گانـه سـال، مشـخص کردند. 
در اوایـل بـه کارگیـری گاه شـماری حیوانـی، بیشـتر از 
مطابقـت با ماه هـای هجری قمری اسـتفاده می شـد، امّا 
در دوره هـای بعد، بیشـتر گاه شـماری جلالـی و برج های 
دوازده گانـهٔ آن مـورد اسـتفاده قـرار می گرفـت. بـر ایـن 
اسـاس، طـول متوسـط سـال بـرای کارهـای رسـمی و 
مالیاتـی در گاه شـماری حیوانـی، برابـر بـا طول متوسـط 

سـال حقیقـی خورشـیدی بود.
مـی گوینـد شـعار خـروس این اسـت کـه » مـن بهتر 
مـی دانـم« خـب لابـد بهتـر مـی دانـد، بایـد منتظـر 
مانـد و دیـد خـروس امسـال چه پـر و بـال رنگینی به 
مـا نشـان خواهـد داد و چگونـه مـا را بـه موقـع بیـدار 
خواهـد کـرد تـا ارزش وقـت را بیشـتر بدانیـم. سـال 

مبارک  تـان  خـروس 

خندیدن 
یک نیایش است

اگر بتوانی بخندی، آموخته ای که 

چگونه نیایش کنی

هنگامی که هر سلول بدن تو بخندد،هر 

بافت وجودت از شادی بلرزد،

به آرامشی عظیم دست می یابی

کسی می تواند بخندد،

که طنز آمیزی و تمامی بازی زندگی 

را می بیند

کوتاه ترین راه برای گفتن دوستت 

دارم لبخند است

شادی اگر تقسیم شود، دو برابر می 

شود

غم اگر تقسیم شود، نصف می شود 

همیشه با دیگران بخندیم و هرگز به 

دیگران نخندیم

یادمان باشه، انسان های خندان و شاد 

به خداوند شبیه ترند

کمی موسیقی گوش کن

آنگاه بنشین و نظاره کن آثار شگرف 

همین حرکات به اصطلاح اجباری را

فراموش نکن!همین لحظه را،اگر گریه 

کنی یا بخندی

بالاخره می گذرد،امتحان کن

بهشت یعنی، شادی، خنده، سرور و 

شعف
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مجله گیلان فردا- شـاید شـما هم شـنیده باشـید کـه امـروزه ازدواج ها دوام 
زیـادی نـدارد و بـا کوچـک تریـن مسـائلی ختـم بـه طلاق می شـود! عـده ای 
تغییـر شـیوه زندگـی و کم شـدن صبـر و تحمل جوانـان امـروزی را دلیل طلاق 
هـا مـی داننـد و عده ای مشـکلات اقتصـادی را. در هر صورت آمارهای منتشـر 
شـده حاکـی از آن اسـت کـه طـلاق به سـرعت در حـال افزایش اسـت تا جایی 

کـه اعـلام شـده از هـر سـه ازدواج یکـی از آن ها بـه طلاق منجر می شـود! 
طـلاق از پدیده هـای چندعاملـی محسـوب می شـود، و بـه همیـن دلیـل آمـار 
دقیـق و مشـخصی از علـت اصلـی طلاق وجـود ندارد. امـا بر اسـاس تحقیقات 
انجام شـده از سـوی پژوهشـکده خانواده در دانشـگاه بهشـتی مشخص می شود 
کـه در 60 تـا 70 درصـد طلاق ها مشـکلات جنسـی به عنـوان یکـی از عوامل 

اصلـی آن به شـمار می رود. 
 

خدمات کلینیک های سلامت خانواده در ایران   
یکـی از مهـم تریـن مواردی که پیـش از ازدواج بایـد به آن توجه شـود، آموزش 
هـای روانشـناختی اسـت. زیرا این آموزش هـا می تواند شـناخت و درک بهتری 
از فـرد و طـرف مقابلـش ایجـاد کنـد. بنابرایـن بـه آن هـا کمـک می کنـد تا با 
توجـه بـه تمایـلات و ترجیحاتشـان، با آگاهـی بیشـتری همسرشـان را انتخاب 

 . کنند
بـه همیـن دلیـل در تابسـتان 1394 خبر راه انـدازی کلینیک های جنسـی اطلاع 
رسـانی شـد، تـا ایـن کـه دی مـاه سـال گذشـته وزارت بهداشـت بـا توجـه بـه 
اهمیـت موضوع مشـکلات زناشـویی زوجیـن، اقدام بـه راه انـدازی کلینیک های 
سـلامت خانـواده کرد. در واقـع کلینیک های سـلامت خانواده برای پاسـخگوی 
سـه دسـته از مسـایل مردم در حوزه سـلامت جنسـی شـروع به کار کردند؛ اول 
نگرانی هـا، دغدغه هـا و سـوالاتی که ذهن مـردم را درگیر کرده، دوم مشـکلاتی 
کـه بـه علـت سـایر متغیرها ماننـد بیماری هـای مزمـن، معلولیت ها، سـالمندی، 
تفـاوت دیدگاه هـا، سـبک زندگی یـا حتی ترجیحات جنسـی زوجین ایجاد شـده 
و در مرحلـه آخـر نیـز بیماری هایـی از جملـه عفونت هـای منتقل شـونده از راه 
تمـاس جنسـی و اختـلالات عملکـرد جنسـی در ایـن کلینیـک ها مـورد درمان 

می گیرند.  قـرار 
در کشـور مـا بـا توجـه بـه محدودیت سـواد جنسـی در بعضـی از نقـاط، دختر و 

پسـر پیش از ازدواج شـناختی از یکدیگر 
ندارنـد و پس از آن که زندگی مشـترک 
خـود را شـروع مـی کنند، با مشـکلاتی 
رو بـه رو می شـوند. این در حالی اسـت 
کـه شـرم صحبـت کـردن راجع بـه این 
گونه مسـائل به بیشـتر شـدن مشکلات 
دامـن مـی زنـد. وجـود شـرم و حیـا در 
میـان زوج هـای ایرانـی باعث می شـود 
کـه حتـی بـه کلینیـک هـای سـلامت 
اغلـب  و  نکننـد  مراجعـه  نیـز  خانـواده 
مـردم ترجیـح مـی دهنـد کـه مشـاوره 

تلفنی داشـته باشـند.

 

پیشگیری قبل از درمان و مراجعه به کلینیک های سلامت خانواده  
آگاهـی دربـاره مسـایل فـوق یکـی از تابوهای جامعه اسـت و افراد گاهـی تا بعد 
از ازدواج هـم اطلاعـات درسـت و کافـی در ایـن زمینـه ندارنـد. بنابـر این وجود 
ایـن کلینیک هـا می تواند جای مناسـبی برای کسـانی باشـد که نیاز به دانسـتن 
راجـع بـه ایـن مسـائل را احسـاس مـی کننـد. و بـرای یافتـن پاسخ هایشـان به 
منابـع غیرمعتبـر مراجعـه نمـی کننـد. امـا آیا ایـن کلینیک هـا می تواننـد برای 

رفـع مشـکلات تمام افراد مناسـب باشـند؟ 
دکتر آرش رمضانی، فوق تخصص سـلامت جنسـی و عضو پژوهشـکده خانواده 
دانشـگاه بهشـتی گفتـه:  در طب، پیشـگیری همیشـه قبـل از درمـان و ارجح بر 
آن توصیه شـده اسـت. از آن جهت که بسـیاری از مشـکلات جنسی نیز ناشی از 
عـدم هماهنگی بین زن و مردی اسـت که در آسـتانه ازدواج قـرار دارند، بنابراین 
مـی تـوان گفـت نقـش مشـاوره هـای قبـل از ازدواج در کاهش مشـکلات می 

تواند بسـیار مهم باشـد. 
منبع: سایت امروز فردا را می سازیم

کلینیک های سلامت خانواده در تمام استان ها 
رییـس مرکـز سـلامت خانـواده و جمعیـت وزارت بهداشـت، درمـان و آمـوزش 
پزشـکی گفـت:30 درصـد ازدواج هـا بعـد از 5 سـال بـه طـلاق منجر می شـود 
کـه مهمتریـن علت آن مشـکلات جنسـی اسـت بـه همین علـت کلینیک های 

سـلامت جنسـی در تمـام اسـتان هـا دایر می شـود.
اسـماعیل مطلـق در گفـت و گو با خبرنگار سـلامت ایرنا افزود: وزارت بهداشـت 
بـرای ارتقـای سـلامت خانـواده و رشـد جمعیـت برنامه هـای متعـددی دارد که 
ایجـاد کلینیـک هـای آمـوزش زناشـویی و سـلامت جنسـی، آمـوزش سـبک 
زندگـی ایرانـی -اسـلامی، حمایـت از درمان های نابـاروری از جملـه این برنامه 
هاسـت. وی گفـت: آمارهای وزارت بهداشـت نشـان می دهـد، 30 درصد ازدواج 
هـا در 5 سـال اول بـه طـلاق منجـر مـی شـود و مهمتریـن علـت ایـن پدیـده 
مشـکلات جنسـی بین زوجین اسـت و برای رفع این مساله امسـال 10 کلینیک 
زناشـویی و سـلامت جنسی در 10 دانشـگاه علوم پزشـکی و خدمات بهداشتی- 
درمانـی ایجـاد مـی شـود. رییـس مرکـز 
مـدارس  و  جمعیـت  خانـواده،  سـلامت 
کلینیـک  کـرد:  اضافـه  بهداشـت  وزارت 
بـا  خانـواده  سـلامت  و  زناشـویی  هـای 
همـکاری وزارت بهداشـت و معاونـت امور 
زنـان و خانـواده ریاسـت جمهـوری ایجاد 
مـی شـوند و در ایـن کلینیـک هـا یـک 
تیـم شـامل متخصـص زنـان، متخصـص 
یـک  اورولوژیسـت،  عفونـی،  یـا  داخلـی 
نفـر روانشـناس آشـنا بـه مسـائل جنسـی 
و یـک نفـر روحانـی آگاه بـه علـم حقـوق 
بـه مراجعـه کننـدگان خدمت رسـانی می 

دلایل طلاق در ایران

پیشگیریقبلازدرمانبامراجعه
بهکلینیکهایسلامتخانواده  
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کننـد. وی گفـت: قـرار اسـت ایـن کلینیک ها سـال آینده در تمام دانشـگاه های علوم پزشـکی و خدمات بهداشـتی- 
درمانـی نیـز ایجـاد شـوند. مطلق با اشـاره به آمار 3 میلیونـی زوج های نابارور هـم گفت: برنامه دیگر وزارت بهداشـت 
حمایـت از درمـان نابـاروری اسـت کـه با پیگیری هـای انجام شـده اکنون همه زوج هـای نابارور تحت پوشـش بیمه 
هسـتند. وی اضافـه کـرد: اقـدام دیگر وزارت بهداشـت برای رشـد جمعیـت، آموزش سـبک زندگی ایرانی- اسـلامی 
اسـت که در قالب کارگاه های آموزشـی، در مراکز بهداشـتی- درمانی بر پا می شـود. وی ادامه داد: در این کارگاه ها 
آمـوزش هایـی مبتنـی بر پیشـگیری از سـقط جنین به زوج ها ارائه می شـود که طـی آن از جمله نسـبت به عوارضی 
ماننـد چسـبندگی بعـد از سـقط جنیـن، عفونت، ناباروری و افسـردگی بـه زوج ها هشـدار داده می شـود. مطلق گفت: 
سـالانه حـدود یـک میلیـون و 750 هـزار بارداری در کشـور رخ می دهد که حـدود 220 هزار مورد آن به سـقط جنین 

منجـر مـی شـود و فقـط یـک میلیـون و 530 هـزار نـوزاد هـر سـال در کشـور متولد می شـود. 
 

پرونده بیماران مبتلا کاملا محرمانه
دکتـر محمدرضـا صفـری نژاد رییس انجمن علمی  سـلامت خانـواده ایران هـم گفت:»درمان مشـکلات و اختلالات 
جنسـی کار یـک نفـر نیسـت بلکـه کار تیمی اسـت که ایـن تیـم را روانپزشـک، روانشـناس، متخصـص اورولورژی، 
متخصـص زنـان، مامـا و پرسـتارهایی کـه در این زمینـه آموزش دیده اند تشـکیل می دهند و در غالـب کلینیک های 
درمـان مشـکلات جنسـی فعالیت مـی کنند یعنی در حقیقت درمان مشـکلات جنسـی کار یک متخصـص به تنهایی 

نیسـت و همچنیـن بـرای تشـخیص درسـت بیماری که بسـیار مهم اسـت نیاز به تجهیزات اسـت. 
در حـال حاضـر برخـی از ایـن افـراد کـه نتیجه ای بـرای درمان خـود نمی گیرند برای درمان مشـکلات جنسـی خود 
بـه تبلیغـات ماهـواره ای و اینترنتـی روی مـی آورند که دلیـل آن عدم وجود مراکزی منسـجم در این زمینه اسـت. در 
حالـی کـه اگـر چنیـن مراکزی وجود داشـته باشـند مـردم می داننـد که بایسـتی برای درمان مشـکلات جنسـی خود 
بـه ایـن مراکـز مراجعـه کنند و در نتیجه تشـخیص چنین مشـکلاتی قطعـا به بهبود شـرایط فرد منجر خواهد شـد. 

ایـن متخصـص اورولـوژی ادامه داد:»متاسـفانه بسـیاری از افرادی که دچار مشـکلات جنسـی شـده اند بـرای درمان 
خـود اقدامـی نمـی کنند به این دلیل که مشـکلات جنسـی تابو اسـت و این مسـئله ای اسـت که در تمامی کشـورها 
وجـود دارد و طـی بررسـی صـورت گرفته مشـخص شـده تنهـا حدود 30 تـا 40 درصـد از افرادی که دچار مشـکلات 

جنسـی هسـتند بـرای درمان مراجعه مـی کنند. 
وی بـا تاکیـد بـر ایـن که پرونده بیمـاران مبتلا کاملا محرمانـه گفت:»بیماران به هیـچ وجه نبایسـتی از مراجعه برای 
درمـان مشـکلات جنسـی خود شـرم و هراس داشـته باشـند و باید بداننـد در مراکزی که بـه درمان ایـن بیماران می 
پردازنـد پرسشـنامه هایـی موجود اسـت که بیمار در شـرایط خصوصی این سـوالات را خوانده و پاسـخ مـی دهد بدون 
ایـن کـه بـا درمانگـر در ابتـدا صحبـت کنـد و بـه راحتـی مـی تواند به صـورت واضح مشـکل خـود را در پرسشـنامه 

بنویسـید، سـپس درمانگر بعد از مطالعه مشـکلات بیمـار، آن را بررسـی می کند.
رییـس انجمـن علمی  سـلامت خانواده ایـران افزود: متاسـفانه برخی از بیماران مبتلا به مشـکلات جنسـی گمان می 
کننـد بـا مراجعه به پزشـک مشـکلات آنها فـاش می شـود و اطرافیان وی از آن اطـلاع پیدا می کننـد در صورتی که 
بایـد بداننـد پرونـده هـای بیمـاران کاملا محرمانه اسـت و تنها خود بیمار و پزشـک بـه اطلاعات وی دسترسـی دارند 
و پزشـک اطلاعـات وی را در اختیـار شـخص دیگـری نمـی گـذارد و کاملا محرمانه اسـت و نباید فکـر کنند ممکن 

اسـت همه از مشـکل وی اطـلاع پیدا کنند.
منبع:سلامت نیوز

ایام خریدهای نوروزی
فرصت مناسبی برای 

حمایت از تولید داخلی است
گیـلان فـردا- رییـس سـازمان صنعـت، 
معـدن و تجارت اسـتان گیلان گفـت: ایام 
خریدهـای نـوروزی در پایان سـال، فرصت 
مناسـبی بـرای حمایـت از تولیـد داخلی به 

ویـژه در زمینه پوشـاک اسـت.
دکترعلـی منتظـری در گفـت و گو بـا ایرنا 
افـزود: اگـر هـر کـدام از خانـواده هـا یـک 
کالای خارجـی را از منـازل شـان حـذف و 
کالای ایرانـی را جایگزیـن آن کنند، کمک 

بزرگـی بـه تولیـد داخلی کـرده اند.
وی تصریـح کـرد: برخـلاف آنچـه تصـور 
مـی شـود، بعضـاً کیفیـت تولیـدات داخلی 
از محصـولات خارجـی بالاتـر اسـت امـا 
ایـن محصـولات بـا برندهایـی کـه دارنـد، 

مشـتریان را جـذب مـی کننـد.
رییـس سـازمان صنعـت، معـدن و تجارت 
وقتـی  کـرد:  خاطرنشـان  گیـلان  اسـتان 
تولیـد داخلـی فعـال باشـد، تولیدکننده می 
توانـد کارگر جذب کنـد و در نتیجه بیکاری 
کاهـش یافتـه، اقتصـاد رونق گرفتـه و رفاه 

عمومـی ارتقـاء مـی یابد.
منتظـری ادامـه داد: مـا باید مصـرف کننده 
نـگاه،  ایـن  و  باشـیم  کالاهـای خودمـان 
ایرانـی  ارتقـاء کیفیـت کالاهـای  نیازمنـد 

. ست ا
وی بـا اشـاره به اهتمـام دولت بـرای احیاء 
واحدهـای صنعتـی، تکمیـل طـرح هـای 
نیمـه تمـام ، توسـعه واحدهـا و راه انـدازی 
واحدهـای جدیـد و حفظ واحدهـای موجود 
گفـت: مردم نیـز می توانند بـا خرید کالای 
راسـتای  در  داخلـی  تولیـدات  از  ایرانـی 
اشـتغالزایی و رونق اقتصـادی حمایت کنند.

بـه گـزارش ایرنـا تجربه کشـورهای موفق 
در رونـق اقتصـاد و اشـتغال نشـان می دهد 
داخلـی  تولیـد  باکیفیـت  کالاهـای  خریـد 
می توانـد بـا افزایـش تقاضا، ظرفیـت تولید 
را بـالا بـرده و در نتیجـه فضـای بسـیار 
مناسـبی بـرای توسـعه  و بهبـود روز افزون 
صنایـع داخلـی و خـروج از رکـود و افزایش 

اشـتغالزایی فراهـم کند.
بارهـا  تاکنـون  انقـلاب  معظـم  رهبـر 
دربـاره اهمیـت خریـد کالای ایرانـی تاکید 
کرده انـد: مصـرف )کالای( داخلـی، تولیـد 
داخلـی را افزایـش می دهـد؛ تولیـد داخلـی 
کـه افزایـش پیـدا کـرد، بیـکاری برطـرف 
می شـود، تولیـد کـه رونـق بگیـرد، یعنـی 
تـورم کم بشـود، گرانی کم بشـود، اشـتغال 
افزایـش پیـدا کنـد؛ ایـن هـا همـه بـه هم 
متصـل اسـت، یـک سـر این قضیه دسـت 
مـا مـردم اسـت، کـه مصـرف خودمـان را 

چگونـه انتخـاب کنیـم.
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 قدم نخست، کارهای تکراری نکنید
تکراری بودن کارها و فعالیت هایی که هر روز انجام می دهید شاید نخستین دلیل برای ابتلا به 
این عارضه باشد. این که سر ساعت معینی بیدار شویم، کارهایی را انجام دهیم که دیروز، هفته 
گذشته و ماه های گذشته مو به مو آن ها را انجام داده ایم. علاوه براین نداشتن برنامه مشخص 
برای روزهای هفته و حتی ساعت های یک روز نیز می تواند دلیلی برای بروز علایم افسردگی و 
در نهایت مبتلا شدن به این اختلال خلق باشد. این که صبح ها باید بیدار شد و بدون کمترین 
تغییری همان فعالیت های همیشگی را انجام داد این  قدر کسل کننده و خالی از هیجان است 
که شاید جایی برای لبخند زدن به زندگی باقی نگذارد. ماندن در خانه برای روزهای متمادی 

و نداشتن رابطه با دنیا و افراد خارج از خانه هم می تواند دلیل دیگری برای این موضوع باشد.

 قدم دوم، چه کار کنیم افسرده نباشیم؟
به طور حتم هیچ یک از ما دوست نداریم تمام طول روز را بی حوصله و کسل بگذرانیم، براین 
اساس گام نخست این است که خود بخواهیم از این حال و روز خلاص شویم، فکر می کنید برای 
قدم بعدی بهتر است از چه شروع کنیم؟ از خودمان، خانه، محیط اطراف، اعضا خانواده شاید هم 
از یک برنامه ریزی درست و اصولی که همه این موارد را در آن لحاظ کرده باشیم تا با اجرای مو 
به موی آن تمام بی حوصلگی ها را ترک و فراموش کنیم. پس اگر تا امروز حوصله نداشتید و فکر 
می کردید آن قدر خسته شده اید که ترجیح می دهید در رختخواب بمانید یا دیگر علاقه ای به آنچه 

که هر روز باید انجام دهید، ندارید کمی صبور باشید تا با هم از پله های این نردبان بالا برویم.

 قدم سوم، از خودم شروع می کنم
ابتدا باید از خودمان شروع کنیم. به طور مثال وقتی از خواب بیدار شدیم نفس عمیقی بکشیم، 
یک دم و باز دم عمیق تا ریه هایمان پر از هوای تازه شود، بعد دست هایمان را کمی کش دهیم 
تا حس بیدار شدن در همه بدن مان جان بگیرد، یادتان باشد خنده بر هر درد بی درمان دواست 
پس لبخند را فراموش نکنید. اگر اتاقتان پنجره ای دارد که رو به آفتاب باز می شود از این که بلند 
شوید و پرده ها را کنار بزنید تا نور داخل اتاق شود غافل نشوید. دست ها و صورت خود را با آب 
تقریبا سرد بشویید تا خواب و کسالت از سرتان بپرد. بعد همان طور که ایستاده اید روبه روی آینه 

به خود بگویید امروز روز خوبی است و باید کارهای مثبت زیادی انجام بدهم.

 قدم چهارم، چه بپوشیم؟
سعی کنید لباسی بر تن کنید که دوست دارید و از دیدن آن حس رضایت خاطر به شما دست 
می دهد. راحتی و داشتن احساس خوب در یک لباس می تواند تاثیر زیادی در روحیه افراد داشته 
باشد. رنگ هم مهم است. فراموش نکنید رنگ ها هم برای خود زبانی دارند که روی ما تاثیر 
می گذارد، پس به هیچ عنوان سراغ رنگ طوسی نروید زیرا تحقیقات نشان می دهند افراد مبتلا 

به اضطراب و افسردگی بیشتر با رنگ طوسی یا خاکستری ارتباط برقرار می کنند درحالی که 
افراد شاد تمایل به رنگ زرد دارند. از این رو توصیه می شود کمتر از رنگ های تیره استفاده کنید.

 قدم پنجم، چی بخوریم؟
مواد غذایی که مصرف می کنید هم می توانند به شما کمک کنند و باعث شوند احساس خوبی 
داشته باشید و با افسردگی بجنگید تا شاد و سرحال باشید. اگر به خوردن آجیل علاقه دارید به 
طور حتم خوشحال خواهید شد این جمله را بشنوید که این دسته از تنقلات نقش زیادی در شاد 

بودن افراد خواهند داشت.
 آجیل به دلیل این که دارای نوعی از اسید آمینه و منیزیم است می تواند شما را شاد و سرحال  کند، 
البته آلبالو و گیلاس خشک هم به علت برخورداری از پتاسیم، منیزیم و ویتامین نقش زیادی در 
از بین رفتن افسردگی و احساس شادی دارند. همچنین مرکبات استرس و افسردگی را در فرد 
کاهش می دهند. میوه هایی مانند پرتقال، لیمو و نارنگی به دلیل این که دارای ویتامین هستند با 
کاهش هورمون های استرس زا در بدن، باعث نشاط می شوند. سبزی های سبز برگ مانند کاهو، 
کلم و اسفناج نیز به دلیل داشتن ماده مغذی نشاط آوری به نام اسید فولیک، موجب کاهش 
افسردگی در افراد شده و جریان خون را به سمت مغز تسریع می کنند که این کار باعث بروز 

احساس شادی در فرد می شود. ماهی نیز گزینه دیگر برای شماست.
 

 قدم ششم، برنامه ریزی
داشتن یک برنامه هفتگی می تواند به شما کمک زیادی کند زیرا وقتی می دانید قرار است در 
طول هفت روزی که در پیش رو دارید چه کارهایی را انجام دهید قادر خواهید بود که برای خود 
چینش زمانی تعریف شده ای داشته باشید که در آن برای هر فعالیت ساعت و تاریخ مشخصی 

را تعیین کنید.
به این ترتیب می دانید که چه فعالیت هایی را قرار است انجام دهید، بنابراین نه وقت کم می آورید 
و نه کاری از قلم می افتد. برای مثال برای دیدن دوستان خود یا رفتن به سینما و پارک برنامه 
ریزی کنید. در طول هفته روز خاصی را برای سر زدن به دوستان و بستگان خود یا دعوت از آنان 
اختصاص دهید تا ساعتی را فارغ از دغدغه کارهای خانه در کنار آنان بگذرانید. در صورتی که این 

کار را انجام دهید به طور حتم روزهای بعدی هفته را با روحیه شاد خواهید گذراند.

 قدم هفتم، محیط اطراف
چینش وسایل خانه به نحوی که باعث مسرت و شادی ما شود نیز یکی از راه های کاهش 
افسردگی است. تحقیقات نشان داده اند که نوع قرار گرفتن وسایل خانه در کنار هم، می تواند 
انرژی مثبتی را به ما منتقل کند. استفاده از گل و گلدان در تزیین خانه همچنین رنگ های شاد 

و آرام بخش نیز می تواند موجب کاهش افسردگی و افزایش احساس شادمانی در شما شود.

هفت قدم برای شاد زیستن
پنجره اتاق مان را رو به آفتاب باز کنیم

تا حالا پیش آمده که صبح وقتی چشم هایتان را باز می کنید نیم چرخی بزنید و بعد از این که عقربه های ساعت را با چشم نیمه باز دیدید با 
خود بگویید وای! باز یک روز دیگر شروع شد،   چقدر غمگین و بی حوصله ام، اگر مجبور نبودم امروز هیچ کاری نمی کردم، دست و دلم به 

کارها نمی رود و جملاتی از این قبیل...
و این حال و روزی است که امروزه روان پزشکان و روان شناسان از آن به عنوان افسردگی یاد می کنند. صاحبنظران  برای شما هفت گام 

پیشنهاد می کنند تا اگر در چنین حالتی به سر می برید با کمک گرفتن از آن ها دوباره شادی و نشاط را به زندگی خود بازگردانید، نکاتی از 
سایت بیتوته که فریده میرزایی، روان شناس آن ها را این گونه عنوان می کند:
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خانـه را تکانـدم، چنـد بـار هـم تکاندم. گوشـه و کنار را چـک کردم تا مبـادا گرد و غبـاری باقی مانده باشـد، پنجـره ها را 
بـاز کـردم و از نـور و گرمـای آفتاب انـرژی گرفتم. گلدان شـمعدانی کوچکـی را در کنار پنجره گذاشـتم و به همـان گلدان 
کوچـک دل خـوش کـردم. بـا خـود فکر کـردم نکند تمیز کـردن جایـی را از قلـم انداخته باشـم، این اتـاق، آن اتـاق، این 
طـرف و آن طـرف را دوبـاره از نظـر گذرانـدم همه چیز درسـت بود. حسـابی خسـته شـده بـودم و وقت آن رسـیده بود که 
یـک اسـتکان چـای برای خـودم بریزم و مشـغول رویا پردازی شـوم. اگـر چنین شـود، اگر چنان شـود، اگر و اگـر و اگر...

یادم آمد که قبل از خانه تکانی با خود تصمیمی گرفته بودم اول دلم را بتکانم و سپس سبکبال به استقبال بهار بروم. 

دل تکانی کنید: باور کنید دنیا کوتاه تر از آنی است که ما فکر می کنیم. عمرما چون 
بهار است و لاجرم  خزان در پی آن. پس فرصت ها را غنیمت بشمارید و عمرتان را چون 
بهار سبز و بارور کنید.  بس است دیگر؛ تا به کی می خواهید حسرت روزهای گذشته را 
بخورید و در نگرانی آینده و روزهای نیامده کمر خم کنید. باور کنید فاصله خوشبختی با 
بدبختی به اندازه یک تار موست. حس سرزندگی بهار را به عاریه بگیرید و برخیزید. از 
همین امروز  تصمیم بگیرید نگاه تان را تغییر دهید، داشتن ها و نداشتن ها را با بودن ها 
و نبودن ها معنا نکنید. تلاش کنید  به قسمت پر لیوان آب نگاه کنید نه به قسمت خالی 
آن. در یک کلام، به آرامش بهار برسید تا زیبایی درون شما به مانند زیبایی بهار به بیرون 

تراوش کند. بخندید و بخندید و بخندید و باز به مشکلات بخندید، 
و یاد بگیرید از همین امروز، مثبت فکر کنید...

بهار را در درونتان سبز کنید: بهار در آغوش بگیرید و لمسش 
کنید. طراوت و نشاط او را بدزدید. مثل بهار سبز شوید و از درون 
رشد کنید. به مانند شکوفه های باز شده بهاری، لبخند به لب هایتان 
بنشانید و از عشق و شور به زندگی پر شوید و از همه مهمتر آن که 
خودتان را بیشتر دوست بدارید. اگر خودتان را دوست نداشته باشید 

هرگز نمی توانید دیگران را دوست بدارید...
بهار را به دل های عزیزانتان هدیه دهید: امسال سعی کنید در خانه 
تان به جای خانه تکانی، دل و روح تکانی به پا کنید. نگاه تان را 
سبز کنید و عطر بهاری به دل هایتان بزنید. همسر و فرزندانتان، پدر 
ومادر، خواهر و برادر، دوستان و آشنایانتان را با نگاه سبزتان بنگرید، 
دل از چرکین زخم ها بشویید و ذهن تان را از سهمگین خاطرات 
تطهیر کنید تا بتوانید آن ها را ببخشید و دوست داشته باشید. وقتی 
امیدوار و پر از انرژی زندگی شوید، می توانید عزیزانتان را به مهمانی 
درونتان دعوت نمایید و نشاط و طراوت بهاری تان را به وجودشان 
تزریق کنید، چون آن ها امید زندگی شما هستند هر چند که گاهی 

نامهربان و تلخ می شوند...

رخت سبز به تن کنید: وقتی درونتان را تطهیر کردید و سبک 
شدید، حالا وقت آن است که رخت ظاهرتان را هم بهاری کنید. 

لباس های تیره و کلفت زمستانی را از تن تان درآورید و با پوشیدن لباس های رنگی و 
شاد، بهاردلتان را رنگی تر کنید...

مهربان باشید: درون شما مملو از حس های مثبت و بهاری است، سرزندگی و 
صمیمت درونتان را بیش از این انباشته نکنید. بی هیچ توقع و منتی محبت تان را ارزانی 
عزیزانتان کنید. بدانید هم شما نیازمند ابراز این عشق و محبت هستید و هم دیگران 
نیازمند دریافت محبت شما و سیراب شدن . پس خساست به خرج ندهید. انرژی مثبت 

درونتان را خالی کنید...

انجام کارهای خیر را فراموش نشود: به فکر سلامتی روان 
و شادی روح تان باشید. به دیگران کمک کنید و کارهای خیر انجام 
دهید تا مقدار دوپامین مغزتان بالا رود و شما را سرشار از شعف و 
نشاط کند. آری، نترسید در این آخر سالی، آستین بالا بزنید و دست 
به خیر شوید تا بتوانید با رضایت خاطر و روحیه ای بانشاط تر به 
استقبال روزهای بهاری زندگی تان بروید... چرا نگاهتان خیره شده 
و دوباره اخم کرده اید؟! : شاید با نیم نگاهی به جیب تان، با خود 

بگویید با این جیب های پراز خالی، چه کار خیری؟!
اما بهانه جویی نکنید، قرار شد مثبت بیندیشید و خنده را مرهم 
مشکلات تان کنید. لطفا پیش از ورود به سال جدید، این طرز فکر 
اشتباه را، تغییر دهید. سعی کنید کارهای خیر را به مسایل مالی 
گره نزنید و بپذیرید در عین حال که از نظر مالی متمول نیستید 
می توانید کار خیر انجام دهید. فقط کافی است سری به دوستان و 
آشنایانتان بزنید بخصوص آنان که سالمند و یا مریض حال هستند، 
جویای احوالشان باشید و چند دقیقه ای یا ساعتی از وقتتان را صرف 
انجام کارهای آن ها کنید؛ مثلا، در خانه تکانی کمک شان کنید، 
خریدهای عید شان را انجام دهید، موهایشان را کوتاه کنید و... می 
بینید با این کارهای کوچک می توانید بدون صرف هیچ هزینه ای، 

کار خیر انجام دهید، به همین راحتی...
عیدتان مبارک
منبع:تبیان

آخر سال و تکاندن خیلی چیزها

خانه تکانی دل قبل از خانه تکانی خانه
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یادی از استاد احمد عاشورپور، پدر موسیقی »فولکلور« گیلان 

موسیقی امید بخش و نشاط آور
مجله گیلان فردا – بسیاری از افراد با صدای او خاطره دارند  و خیلی ها صدایش را 
شنیده و شعرهایش را زیر لب زمزمه کرده اند. شعرها و ترانه هایی که بر گرفته از فرهنگ 
مردم دیار سرزمین مان بود و با ما بیگانه نبود. ترانه هایی که می خواند و واقعا به دل می 
نشست و شادابی و نشاط خاص به آدم می داد و یا سوز و گداز یک عشق واقعی را به 

تصویر می کشید.
آی لیلی، جان لیلی، می جان جانان لیلی... ، لیلی تر من دوس دارم از دیل 

و از جان لیلی...
آی جینگه جینگه جان، آی جینگه جینگه جان...

احمد عاشورپور)متولد بهمن 1296- درگذشته 22 دی 1386( زاده بندر انزلی واقع در 
شمال ایران و استان گیلان است. وی مهندس کشاورزی،خواننده، آهنگساز و ترانه سرا 
بود. بیشتر ترانه های او به زبان گیلکی و برخی نیز به زبان فارسی بود. از وی به عنوان پدر 

موسیقی محلی )فولکلور( گیلان یاد می شود.
مهندس احمد عاشورپور تحصیلات مقدماتی خود را در در زادگاهش گذراند و چنان که 
خودش در مصاحبه ای گفته است، وزن و قافیه و ریتم در شعر را در همین دوران و با مطالعه 
اشعار کلاسیک ایرانی، از جمله دیوان شمس تبریزی، آموخته است. تحصیلات وی در 
زمینه مهندسی کشاورزی از دانشکده کشاورزی دانشگاه تهران است. در سال 1322 به 
ابوالحسن صبا معرفی شد و در رادیو تهران به خوانندگی پرداخت. در این دوره از همکاری 
مرتضی محجوبی و حسین تهرانی برخوردار بود. سپس وی به دعوت روح الله خالقی با 
انجمن ملی موسیقی همکاری کرد. او با رادیو دو دوره بین سالهای 1325 تا 1327 و 1336 
تا سال 1338 به همکاری پرداخت. شعر چند ترانه او را جهانگیر سرتیپ پور سروده است. 
زندگی استاد احمد عاشورپور جلوه های گوناگونی دارد و نشانگر مجموعه ای از ویژگی های بارز 
و برجسته در شخصیت وی است. در عرصهٔ هنر عاشورپور، آهنگ ساز، ترانه پرداز و خواننده ای 
با صدای گرم و رسا بود. ترانه های او را نه تنها مردم گیلان که بسیاری از مردم در سایر نقاط 
ایران ورد زبان داشتند. نخستین بار عاشورپور با توصیه استاد ابوالحسن صبا به رادیو رفت. در 
آن زمان او و معتمد وزیری )از اهالی کردستان( نخستین کسانی بودند که ترانه های محلی 
را به عرصهٔ رادیو کشاندند. در دورانی که ترانه های محلی بسیار حقیرتر از خواندن ترانه های 
معمول به نظر می آمد، او به خواندن ترانه های مردمی پرداخت، ترانه هایی که رنگ و بوی 

زندگی مردم کوچه و بازار، مردم زحمت کش و تهی دستان را داشت.
عاشورپور در عرصه هنر، خلاق بود او به خوبی می دانست که هنر وقتی زنده است که مانند هر 
پدیده زنده دیگر در کار دفع و جذب باشد و موزیسین خلاق کسی است که در کار خود عناصر 
مثبت را از فرهنگ موسیقیایی سایر ملت ها جذب و بعضی عناصر منفی یعنی عناصر کهنه 
و بی اثر را دفع کند. او می دانست اصالت معنای کهنگی و در جا زدن ندارد بلکه هنر وقتی 
اصالت دارد که ضمن در برداشتن ویژگی های عمومی، دارای مهم ترین شاخص ماندگاری 

یعنی محصول زمانه اش باشد و از دل نیازهای زمانه برآمده باشد.
امید، عنصر شاخص محتوی ترانه های عاشورپور بود. مردمی که در پهنهٔ شالیزارها به جنگ 
زالوها می روند تا زندگی را پیدا کنند، این مردم نمی توانند با یاس فلسفی،عرفان زدگی و 
گرایش های ویژهٔ روشنفکری زندگی کنند، آن ها موسیقی امید بخش و نشاط آور می خواهند، 
موسیقی که توفان دریا را بسراید و در غوغای جمعه بازار، گرمی خون سرخی را که در 
گونه های دختر عاشق جریان دارد به عرصهٔ کلام بکشاند. ترانه های عاشورپور آکنده از امید 
بود.  وی در دیماه 1386 به علت عفونت ریه و کهولت سن در بیمارستان جم تهران بستری 
شد و سرانجام در 22 دیماه در بخش عمومی همان بیمارستان درگذشت و در گورستان بی 
بی حوریه در غازیان بندر انزلی به خاک سپرده شد. هر ساله در سالگرد وفات وی اهالی هنر، 

دوستان و آشنایان وی یاد او را در زادگاهش بندر انزلی برسر مزارش زنده نگاه می دارند.

لحظاتی در کنار سایه

شعری که دلم می خواهد بگویم اما هنوز نگفته ام
مجله گیلان فردا- امیر هوشنگ ابتهاج 6 اسفند 1306 در رشت متولد شد. پدرش آقاخان 
ابتهاج از مردان سرشناس رشت و مدتی رییس بیمارستان پورسینای این شهر بود. هوشنگ 
ابتهاج دوره تحصیلات دبستان را در رشت و دبیرستان را در تهران گذراند و در همین دوران 

اولین دفتر شعر خود را به نام نخستین نغمه ها منتشر کرد.
شاید شما هم شعر زیبای گالیا از این شاعر توانا را خوانده باشید.

دیراست گالیا، وقت ترانه و غزل عاشقانه نیست ...
منزل شخصی سایه که از منازل سازمانی شرکت سیمان است در سال 1387 با نام خانه 
ارغوان به ثبت سازمان میراث فرهنگی رسیده است. دلیل این نام گذاری وجود درخت ارغوان 
معروفی در حیاط این خانه است که سایه شعر معروف ارغوان خود را برای آن درخت 

گفته است.
سایه در سال 1346 به اجرای شعرخوانی بر مزار حافظ در جشن هنر شیراز می پردازد که 
دکتر باستانی پاریزی در سفرنامه معروف خود )از پاریز تا پاریس( استقبال شرکت کنندگان و 
هیجان آن ها پس از شنیدن اشعار سایه را شرح می دهد و می نویسد که تا قبل از آن هرگز 

باور نمی کرده است که مردم از شنیدن یک شعر نو تا این حد هیجان زده شوند.
ابتهاج از سال 1350 تا 1356 سرپرست برنامه گل ها در رادیوی ایران )پس از کناره گیری 
داوود پیرنیا( و پایه گذار برنامه موسیقایی گلچین هفته بود. تعدادی از غزل ها، تصنیف ها و 
اشعار نیمایی او توسط موسیقی دانان ایرانی نظیر شجریان، ناظری و حسین قوامی اجرا 
شده است. تصنیف خاطره انگیز تو ای پری کجایی و تصنیف سپیده )ایران ای سرای امید( 

از اشعار سایه است.
از مهم ترین آثار هوشنگ ابتهاج تصحیح او از غزل های حافظ است که با عنوان حافظ به 
سعی سایه نخستین بار در 1372 توسط نشر کارنامه به چاپ رسید و بار دیگر با تجدیدنظر 
و تصحیحات تازه منتشر شد. سایه سال های زیادی را صرف پژوهش و حافظ شناسی کرده 
که این کتاب حاصل تمام آن زحمت هاست که سایه در مقدمه آن را به همسرش پیشکش 
کرده است. از این میان سیاه مشق و تاسیان تنها دفترهایی هستند که شاعر با تجدیدنظر در 
محتوا به چاپ های بعدی می رساند و مجموعه و چکیدهٔ همهٔ شعرهایش است. بانگ نی نیز 

در پاییز 1395 بدون آگاهی شاعر منتشر شد.
غلامحسین یوسفی دربارهٔ شعر سایه می گوید: در غزل فارسی معاصر، شعرهای سایه در 
شمار آثار خوب و خواندنی است. مضامین گیرا و دلکش، تشبیهات و استعارات و صور خیال 
بدیع، زبان روان و موزون و خوش ترکیب و هماهنگ با غزل، از ویژگی های شعر اوست و 

نیز رنگ اجتماعی ظریف آن یادآور شیوهٔ دلپذیر حافظ است.
ابتهاج در مورد زبان فارسی می گوید: راستش را بخواهید من شک دارم تا صد سال دیگر 
زبان فارسی ما بماند. همه زبان ها در حال از بین رفتن هستند و انگلیسی دارد جایشان را 
می گیرد. زبان عمومی اینترنت انگلیسی است و شما بخواهی یا نخواهی باید با آن زبان کار 
کنید. همین حالا نگاه کنید که در زبان فارسی چقدر کلمه غیرفارسی مربوط به تکنولوژی 
داریم. خب 100 سال دیگر خدا می داند چه می شود. چند نفر دیگر صد سال دیگر می توانند 

حافظ بخوانند؟
مثلًا در زبان فارسی شما از»صبح« کلمه ای فارسی تر می شناسید؟ از »غم«  فارسی و 
ایرانی تر کلمه می شناسید؟ این ها کلماتی هستند که از زبان دیگر آمده اند. شما می توانید 
بگویید پگاهتان خوش باد؟ به شما می خندند! راحت می گویید »صبح بخیر« هم صبح هم 
خیر عربی است.  وی در پاسخ به معرفی برترین شعر از میان اشعارشان، می گوید: شعری که 
دلم می خواهد بگویم اما هنوز نگفته ام! باور کنید... راستش موقعیت فرق دارد. یک روز از شما 
می پرسند بهترین بیتی که از حافظ سراغ دارید کدام است؟ امروز یک چیزی می گویید فردا 
یک بیت دیگر را می گویید. برای خود من هم پیش آمده است. مثلًا روزی فکر کرده ام فلان 
بیت حافظ بهترین است، فردایش فکر کرده ام و بیت دیگری را انتخاب کرده ام. آن موضوع 
امروز است، فردا موضوع دیگری است. شما امروز از یکی از بچه هایتان دلخور هستین اما 
فردا هم او تا بگوید مثلًا بینی ام می خارد شما ناراحت می شوید. من نمی توانم یکی را انتخاب 

کنم، نمی دانم نمی شود. واقعاً نمی دانم

یاد و خاطره
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فیـل سـفید اصطلاحی اسـت که برای اشـاره بـه دارایی هایی بـه کار مـی رود که مالک 
آن هـا نمی توانـد به سـادگی از بندِ آن هـا رها شـود و در عین حال میزان اسـتفاده و مفید 

بودنشـان نسـبت به هزینهٔ نگهداری شـان ناچیز است.
ایـن نام گـذاری اشـاره به داسـتان پادشـاه کشـور سـیام )تایلنـد( دارد که گفته می شـود 
یکـی از فیل هـای مقدس سـفید مـو را به یکـی از درباریان که از چشـم شـاه افتاده بود 
هدیـه داد و بـا ایـن کـه این هدیـه به ظاهر مایـهٔ افتخار بـود، اما هزینه هایـش به قدری 

زیـاد بـود که بیشـتر موجـب بدبختی و فلاکت صاحبش شـد.
در اقتصاد سیاسـی، فیل سـفید به پروژه های سـرمایه گذاری ای گفته می شـود که گران 
بـه دسـت می آینـد ولـی حاصل چندانـی ندارنـد. پروژه هـای فیل سـفید به عنـوان ابزار 
مرید پروری توسـط سیاسـت مداران اسـتفاده می شـوند. این دسـته از سیاسـت مداران با 
تعهـدات مشکل سـازی کـه در قبـال گروه هـای خاص متقبل می شـوند عمـلًا در جهت 

اجـرای شـیوه های نـاکارا در توزیـع گام برمی دارند. 
عمـر فیـل نزدیـک به 90 سـال اسـت. بـا این تفاصیـل این هدیـه گرانبها به نسـل بعد 
از آن پادشـاه هـم بـه ارث رسـید و آنها بـدون آنکه بداننـد این حیوان به چـه دردی می 
خـورد و بـرای چـه از آن نگهـداری مـی شـود، متحمـل پرداخـت هزینه های سـنگین 
مراقبـت و نگهـداری از فیـل سـفید شـده بودند. تـا اینکـه روزی مرد خردمنـدی به آن 
سـرزمین آمد و وارد دربار پادشـاه شـد. او دید که پادشـاه با وجود اینکه کشـورش دارای 
مشـکلات مالـی بسـیاری اسـت و به سـختی از پس هزینه هـای اداره کشـورش برمی 
آیـد، هزینـه بسـیاری را برای نگهداری از فیل سـفید می پردازد.مرد خردمنـد از درباریان 
در مورد آن حیوان سـوال پرسـید، که این حیوان برای شـما چه سـود و منافعی دارد که 
اینقـدر بـرای نگهـداری آن هزینـه می کنیـد در حالیکه برای اداره کشـور با مشـکلات 
مالـی بسـیاری روبرو هسـتید. هیچ کـس از افراد دربار نمی دانسـت که فایـده نگهداری 

از فیلـم بـه چـه علت اسـت و فقط به ایـن علت که به پادشـاه جوان این حیـوان به ارث 
رسـیده اسـت از آن نگهـداری می شـود. مـرد خردمند رو به پادشـاه جوان کـرد و گفت: 
بهتـر نیسـت کـه ایـن حیـوان را در طبیعـت رها کنیـد و هزینـه ای که بـرای نگهداری 

آن مـی پردازیـد را در محـل دیگـری که برای شـما سـود و منفعـت دارد خرج کنید.

فیل سفید شما چیست؟
در حکایتی از گذشـته معروف اسـت که پادشـاه یک کشـور به پادشـاه یک کشـور دیگر 
یـک فیـل سـفید هدیـه مـی دهد، کسـی کـه هدیـه را پذیرفته، هزینـه های زیـادی را 
صـرف نگهـداری و خـوراک این فیل سـفید می کرد، نسـل های مختلف بـدون آن که 
بداننـد ایـن فیـل سـفید بـه چه درد مـی خورد هزینـه های زیـادی را بـرای آن متحمل 
مـی شـدند و دلشـان هـم نمی آمـد که آن را کنـار بگذارند یـا رها کنند زیـرا می گفتند: 
شـما هـم چیزهایـی دارید کـه هیچوقت بـه کارتـان نیاید ولـی بگویید »حیف اسـت تا 

کنـون هزینـه زیـادی برای آن شـده اسـت و نمـی توانم آن را رهـا کنم«؟! 
در نظر بگیرید کسـی وارد دانشـگاه می شـود و متوجه می شـود اسـتعدادی در آن رشته 
نـدارد امـا بـه خاطـر هزینـه هایـی کـه بـرای قبولـی داده اسـت آن را رها نمـی کند و 
زمانـی کـه صـرف کرده اسـت و می دانـد در آینده نیز آن رشـته منبع درآمـد او نخواهد 

شـد، بـه آن رشـته دانشـگاهی و آن مـدرک می توان فیل سـفیدآن فـرد گفت.
. در زندگـی فیـل های سـفید زیـادی داریم و بدون آن که خاصیتی داشـته باشـند برای 
آن هـا هزینـه مـی کنیم. همچنیـن در مباحث رفتار سـازمانی، خطـای ادراکی که تحت 
عنوان تشـدید تعهد شـناخته می شـود، مشـابه با اسـتعاره فیل سـفید اسـت. در اثر این 
خطای ادراکی، بر روی تصمیمات اشـتباهی که گرفته شـده اسـت  پافشـاری می شـود 

فقـط بـه ایـن دلیل  کـه برای آن هـا هزینه زیادی پرداخت شـده اسـت.

قوانین جوزف مورفی به نقل از دکتر حلت
قانون صف: اگر شما از یک صف به صف دیگری رفتید، سرعت صف قبلی بیشتر از صف فعلی خواهد شد.

قانون تلفن: اگر شما شماره ای را اشتباه گرفتید، آن شماره هیچگاه اشغال نخواهد بود.
قانون بینی: بعد از اینکه دستتان حسابی گریسی شد، بینی شما شروع به خارش خواهد کرد.

قانون کارگاه: اگر چیزی از دستتان افتاد، قطعا به پرت ترین گوشه ممکن خواهد خزید.
قانون دروغگویی: اگر بهانه دروغتان پیش رییس برای دیر آمدن پنچر شدن ماشین تان باشد، روز بعد واقعا به خاطر 

پنچر شدن ماشین تان، دیرتان خواهد شد.
قانون روبرو شدن: احتمال روبرو شدن با یک آشنا وقتی که با کسی هستید که مایل نیستید با او دیده شوید افزایش 

می یابد.
قانون اثبات: وقتی می خواهید به کسی ثابت کنید که یک ماشین کار نمی کند، کار خواهد کرد.

فیل 
سفید 

شـمـا 
چیست؟
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برف محک خوبی است
سـرمای هـوا تـا جـان اسـتخوان نفوذ مـی کند. حالا تصـور کنید در آن هوای سـرد منتظر ماشـین هـم بمانید. از 
تاکسـی خبـری نیسـت. بـرف زیـادی باریـده و البتـه تعـداد عابـران هـم کم اسـت و هر یک تـا بنا گـوش در یقه 
لبـاس خـود خزیـده انـد. بـه خـودم لعنت می فرسـتم که اصـا چـرا در آن هوا آمدم بیـرون! ولـی در همان حین 
یـک عـدد تاکسـی زرد از راه مـی رسـد و چنـد نفر سـوار می شـویم. راننده هنوز چند متر بیشـتر حرکت نکرده 
کـه یکـی از مسـافران مـی گویـد: آقـا حـالا حالا ها این خیابان ها درسـت نمی شـود. بـا این برف سـنگین خدا به 
دادمـان برسـد. و مسـافر دیگـر کـه سـن و سـالی از او گذشـته در دنبـال حـرف نفر قبلـی می گوید» نمـی دانم 
چـرا مامـوری، مسـئولی دیـده نمـی شـود«. خاصه که مسـافران بـا این کـه دارند یخ مـی کنند اما حرف شـان را 
مـی زننـد. یکـی از خاطـرات بـرف چهـل سـال پیـش مـی گویـد و یکی برف سـنگین ده سـال پیـش را بـه یاد می 
آورد. و صـدای سرنشـین صندلـی جلـو شـنیده می شـود که می گوید» بـرف محک خوبی اسـت، وقتی همه چیز 
درسـت باشـد، مدیریـت کـردن کـه کار نـدارد« و نفر بعدی حرفـش را با بله، بلـه تایید می کند و مـن پیاده می 

شـوم و خـودم را از صحبـت هـای کارشناسـی آن ها محـروم می کنم...

مسئولان چه کسانی هستند
خیلـی از مـا هـا عـادت داریـم کـه از اول صبـح تـا آخـر شـب تلویزیـون روشـن باشـد، چه نـگاه بکنیم و چـه نگاه 
نکنیـم. حتـی در خیلـی از مهمانـی هـا و دورهمـی هـا نیـز ایـن عـادت برقـرار اسـت و در همهمـه و سـر و صـدا، 
صـدای مجریـان و یـا دیگـر برنامـه هـای تلویزیـون بـه گـوش مـی رسـد. امـا گاه همین تلویزیـون که مـی گوییم 
چـرا وقـت و بـی وقـت روشـن اسـت، سـوژه ای بـرای صحبـت کـردن اطرافیـان هـم فراهم مـی کند. بـه عنوان 
مثـال وقتـی در برنامـه ای بـه مسـئولان اشـاره شـد، در یکی از همیـن دورهمی ها دوسـتی گفت»آخر نفهمیدم 
منظورشـان از مسـئولین چـه کسـانی هسـتند! هـر مدیر و مسـئولی که حـرف می زنـد در انتهـای حرفهایش می 
گویـد مسـئولان بایـد همـکاری کننـد! بـاز مدیر بعـدی هم می گوید مسـئولان پیگیـری کنند و الـی آخر. صحبت 
بـه اینجـا کـه مـی رسـد مـی گویم » خـب بعضی از کارها به قول کارشناسـان فرابخشـی اسـت و بایـد چند مدیر 
مرتبـط رسـیدگی کننـد« امـا قبـل از ایـن کـه شـخص دیگـری اظهـار نظـر کنـد همـان دوسـت ادامـه مـی دهد » 
درسـت اسـت کـه همـه بایـد در کارها همـکاری کنند ولی بعضـی از مدیران حتی زیر بار مسـئولیت حـوزه کاری 
خودشـان هـم نمـی رونـد. اگـر قرار باشـد هم مردم بگویند - مسـئولان رسـیدگی کنند- و هم خود مسـئولان 

بگوینـد- مسـئولان رسـیدگی کنند- آنوقـت چی می شـود!...

آوار دیوار مهربانی، یخچال مهربانی را شکست
واقعـا کـه خیلـی از مـا خـوب جـو گیـر می شـویم و گاه افـراط و تفریـط در خون ماسـت. تا همین چندی پیش سـر 
و صـدا کردیـم کـه  دیـوار مهربانـی بسـازیم  و کمـی بیشـتر به فکـر همنوعان بـی بضاعت و... باشـیم. بـا دادن 
چنـد تکـه لبـاس کهنـه و آویختـن آن ها بـر دیوار بـه قول خودمـان مهربانی خواسـتیم مثا بگوییم کـه ما بزرگ 
منشـی و بخشـندگی داریـم!! و پـس از آن یادمان آمد که شـاید ایـن نیازمندان به مهربانی نیازمنـد غذا و میوه 
هـم باشـند. ایـن کار را هـم کردیـم ولـی فقـط در حد چند بار و توسـط چنـد نفر اندک. و پـس از آن نـه از دیوار 
خبـری بـود و نـه از یخچـال. چون تب و تاب این کار فروکش کرده بود و ما هم درگیر مشـغله های ریز و درشـت 
زندگـی خودمـان! حـالا بگذریـم کـه چند بـار دیدن وضعیت به هم ریختـه و مـال آور دیوار مهربانی شـگفت زده ام 

احتیاط کنید
فرزندان مدیران مشغول کارند

یادداشت هایی از شهلا اصلی
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کـرده بـود. یـک سـری لبـاس بـدرد نخـور و بـه قولـی داغـان و بدتـر از آن به جـای آویزان بـر میخ مهربانـی ، ریخته 
شـده در کنار دیوار که بی شـک حرمت هر انسـانی را در هر شـرایطی خدشـه دارتر می کند! اما قطعا کم نیسـتند 
آن عزیزانی که مناعت طبع در خونشـان و در تک تک سـلول های بدنشـان اسـت و معنی همنوع و انسـان بودن را 

بـه درسـتی درک مـی کننـد و بـی هیچ منتی، دسـتی را می گیرنـد و باری را از دوشـی بر مـی دارند...

احتیاط کنید، فرزندان مدیران مشغول کارند
این روزها تقریبا محال اسـت در هر محفل و مجلسـی که حضور داشـته باشـید، حرف از بیکاری و بیکاران نشـود! 
در اتوبـوس، تاکسـی، نانوایـی، مهمانـی و ... حـرف از بیـکاری اسـت و پیامدهای بی حد و حسـابش! هر خانـواده ای 
چنـد جـوان فـارغ التحصیـل بیـکار در خانـه دارد. مسـئولان می گویند شـرایط اشـتغال در حـال بهبودی اسـت، اما 
بیـکاران هنـوز بیـکار مانـده انـد، خصوصـا بیـکاران تحصیـل کـرده در مقاطع کارشناسـی، کارشناسـی ارشـد و گاه 
دکتـرا!! کـه نشـان مـی دهـد بـدون هیچ برنامـه و آینده نگری شـغلی و نیاز بـازار کار، رشـته هایی در دانشـگاه ها 
ارایـه شـده و افـراد هـم مشـغول تحصیل شـده اند. وقتی دغدغـه خانواده ها به خاطر داشـتن یک یـا چند فرزند 
بیـکار را مـی شـنوید، از گلـه منـدی آن هـا هـم بـا خبـر می شـوید. بعضی ها مـی گویند چطـور اگر کار نیسـت برای 
فرزندان مدیران کار هسـت!؟؟ اینجاسـت که نمی دانید چه بگویید چون شـما هم مصادیقش را زیاد دیده اید... 

بانک ها از چه وقت نزول خوار شدند
وارد بانـک مـی شـوم و برگـه نوبـت را از دسـتگاه مـی گیرم. شـماره مـن 138 اسـت و متصدی کامپیوتری شـماره 
92 را صـدا مـی زنـد. مجبـور مـی شـوم در صـف انتظـار بنشـینم. کنارم چند نفر نشسـته انـد. صـدای صحبت دو 
مـرد میانسـال کـه نزدیکتـر هسـتند توجـه ام را جلـب مـی کنـد. ایـن یکی بـه آن یکـی پیشـنهاد می کند کـه برای 
رفـع مشـکلش از بانـک وام بگیـرد. ولـی اولـی پوزخنـدی مـی زنـد و بـا حالت خاصی تکـرار مـی کنـد»وام!؟« کدام 
بانـک؟ کـدام وام؟ صـد رحمـت بـه نـزول خواران سـابق، مگـر الآن بانک ها بـرای مردم رمقی گذاشـته انـد!« اولی 
مـی گویـد» خـب چـاره چیسـت...« و آن یکـی مـی گویـد» آقـا ایـن قـدر به بانـک ها سـود و دیرکـرد و دوباره سـود 
دیرکـرد و از ایـن جـور چیزهـا داده ام کـه دارم دیوانـه مـی شـوم. آخر این که نشـد بانـک، این که نشـد وام!« اگر 
بانـک هـا سـود نمـی کننـد چطور اسـت کـه  هـر روز آن هـا پولدارتر می شـوند و در سـاختمان های مجهـز و لوکس 
شـعبه جدیـدی راه انـدازی مـی کننـد و مـا فقیرتـر و قـرض دارتـر. چـرا مردم را تشـویق مـی کنند که پولشـان را 
بـرای دریافـت سـود بیشـتر در بانـک بگذارنـد و در ایـن زمینـه بـا هم رقابـت می کنند؟! مـی خواهند خـون امثال 
مـن و تـو را بیشـتر بمکنـد، چـون از همـان پـول هـا به افـرادی مثل مـن و تو کـه هیچ پارتـی و سـرمایه ای نداریم 
چندرغـاز وام مـی دهنـد و بعـد خونمـان را در شیشـه مـی ریزنـد! مـن نمی فهمـم کجای ایـن کار بانکداری اسـامی 
اسـت! خودشـان هـم کـه مـی گویند این کار ربا خواری اسـت ولی بـاز ادامه می دهند و به فکر امثال ما نیسـتند«. 
در همیـن حیـن صـدای متصـدی کامپیوتـری به گوش می رسـد که شـماره 115 را صدا می زند. یکـی از آن  دو که 
بیشـتر گایه مند بود بلند می شـود و دو دفترچه در دسـتش را نشـان می دهد و می گوید» ببین این همه قسـط 
داده ام تـازه مـی گوینـد ایـن ها که دادی سـود بوده و به اصل اقسـاط نرسـیدی هنـوز...« و در حالی که سـرش را 

بـه نشـانه ناراحتی و تاسـف تکان مـی دهد به طرف باجه مـی رود...

24 میلیون کم هم هست
حتمـا موضـوع حقـوق هـای 24 میلیونی برای مدیران را شـنیده اید!! هر چند که مجلـس این مصوبه را پس گرفت 
امـا در روزهـای  اخیـر خیلـی هـا بـه خاطر مطرح شـدن چنین گزینه ای نه فقط متعجب بلکه  متاسـف شـدند! آن هم 
در شـرایط امـروز و بـا ایـن وضعیـت اقتصادی و داشـتن چند بیـکار در خانه! بعضی ها گفتند » چـرا باید یک کارگر 
قشـر ضعیـف کـه هیـچ آینـده شـغلی هم نـدارد در عـرض یک مـاه بگیـرد 800 هزارتومـان و یک مدیر کـه معلوم 
هـم نیسـت آیـا مدیـر واقعی اسـت یا مدیر مدیر نما در عرض یـک روز بگیرد 800 هزارتومـان ! آن هم بدون این 

که خاقیت و تدبری داشـته باشـد!
 و البته بعضی ها هم به طنز گفتند» 24 میلیون حقوق ماهانه برای مدیران تازه خیلی کم هم هست...«

البتـه بررسـی، کارشناسـی و پرداختـن بـه ریشـه هـای چنیـن تفکـری کـه مـی گوید یکـی لایـق 24 میلیـون در ماه 
هسـت و دیگـری لایـق حتـی چهارصـد هـزار تومان هم نیسـت از حوصلـه یک یادداشـت چند خطی خارج اسـت، اما 

نشـانه هـای افزایـش فاصلـه طبقاتـی و پیامدهـای حاصـل از آن را باید جـدی گرفت...
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وحیده اسماعیلی
 تـا به حال به ذهنتان رسـیده که ممکن اسـت اسـتان 
گیـلان هم دچـار خشکسـالی شـود؟! شـاید بگویید با 
ایـن همـه بـاران  و زمین رطوبتی چطـور چنین چیزی 
ممکـن اسـت اتفـاق بیفتـد، ولی بـا توجه بـه تغییرات 
محیطـی و اقلیمـی و البتـه با توجـه به ندانـم کاری ها 
و غیـر اصولـی کارکـردن ها احتمـال چنین پدیـده ای 
وجـود دارد. کارشناسـان معتقـد هسـتند بـرای این که  
شـاهد چنیـن اتفاقـی نباشـیم باید در این حوزه بسـیار هوشـمندانه عمـل کنیم، چرا 
کـه خشکسـالی پدیـده جـدی در ایران اسـت کـه سال هاسـت  با عـوارض مختلف 

آن دسـت بـه گریبانیم.
شـاید در گیـلان بـه لحاظ شـرایط اقلیمـی و ژئومورفولـوژی  و بارش های فـراوان،  
وقـوع ایـن اتفـاق دور از ذهـن بـه نظر برسـد اما بـا وقـوع تغییـرات آب وهوایی در 
چنـد سـال گذشـته در جهـان و اثرات دامنـه دار آن در کشـور و گیـلان، نباید وقوع  

خشکسـالی را در این اسـتان ناممکـن  بدانیم.
 از آنجـا کـه شـرایط طبیعـی گیـلان تنوع گیاهی و زیسـتی را در اسـتان بـه همراه 
داشـته اسـت،  تغییـرات اقلیمـی و پدیـده خشکسـالی مـی توانـد نقـش مخربی بر 
زیسـت بـوم محیطی بگذارد و اثرات مسـتقیمی بر محیط زیسـت گیاهـان، جانوران 

و جوامع انسـانی داشـته باشد.

کاهش جریان آب رودخانه ها
معـاون فنـی اداره کل محیط زیسـت اسـتان با بیـان اینکه به لحاظ شـرایط اقلیمی 
و طبیعـی،  گیـلان کمتـر از اسـتان های دیگـر در معـرض خشکسـالی قـرار دارد، 
بارزتریـن عـوارض خشکسـالی را که ممکن اسـت در آینـده  گیـلان را تهدید کند، 
کاهـش جریـان آب رودخانـه هـای اسـتان  بـه خصوص سـفید رود عنـوان می کند 
و مـی گویـد: بـا کاهـش آب رودخانه هـا، تالاب هـا و همـه اسـتخرهای طبیعـی و 
انسـان سـاز با کاهش حجم آب روبه رو می شـوند و تغییرات فیزیکی و شـیمیایی و 
بیولوژیکـی در ایـن نقـاط  رخ مـی دهد که افزایش شـوری آب، افزایـش دمای آب، 
کاهـش اکسـیژن محلـول و گل آلودگی آب ها ناشـی از این تغییرات خواهـد بود و در 
نهایـت افزایـش غلظـت آلاینده هـا و کاهش خـود پالایـی رودخانه های اسـتان را 
خواهیـم داشـت. بـه همیـن میزان نیـز میـزان آب ورودی بـه تـالاب و مصب های 

دریـا با کاهـش مواجه می شـود.
منصور سـربازی مـی افزاید: با کاهش آب رودخانه سـفیدرود درمصـب های ورودی 
دریـا کـه محـل تخـم ریزی ماهـی های مهم اسـتان اسـت، کاهش تخـم ریزی و 
زاد و ولـد گونـه هـای مختلـف ماهی هـا رخ می دهد. بـا تخریب زیسـتگاه های آبی 

در پی خشکسـالی، عملکرد زیسـتگاه های اسـتان نیز تغییر می کند و در اسـتخرها و 
تالاب هـا بـه  عنوان زیسـتگاه های پرندگان مهاجـر اختلال پیش می آیـد. در نهایت 
بـا کـوچ اجبـاری و تغییـر مهاجرت گونه هـای پرندگان اسـتان مواجه می شـویم. به 
علـت کمبـود آب در زیسـتگاه ها و نبـود غـذای کافـی، آسـیب پذیـری گونـه ها در 
زمینـه شـکار و افزایـش بیماری های تنفسـی بیشـتر خواهد شـد. همچنین کاهش 
بـاروری و جفت گیـری ناموفـق و کاهـش تولید مثـل در پرندگان مهاجـر از عوارض 
جـدی این خشکسـالی برای گونه های زیسـتی اسـت که انقـراض محلی و منطقه 
ای را در اسـتان ایجـاد خواهـد کـرد. وی دربـاره اقدامـات سـازمان محیـط زیسـت 
بـرای لایروبـی تالاب هـای اسـتان مـی گویـد: بـا لایروبـی تالاب هـا قصـد داریم 
عمـق تـالاب و حجـم آبگیـری آن هـا را برای سـکونت گاه هـای پرنـدگان مهاجر 
زیـاد کنیـم. ایـن امر در تالاب سـلکه کـه با تهدید خشکسـالی روبه رو بـود رخ داد و 
لایروبـی انجـام شـد. برای هفت تالاب دیگر اسـتان نیـز برنامه احیـای تالاب ها در 
حـال انجام اسـت. سـربازی اضافـه می کند: همچنین با تسـطیح اراضی کشـاورزی 
و بـه زراعـی در آن هـا می توانیم مصرف آب کمتری داشـته باشـیم. از سـوی دیگر 
تشـویق بهره برداران از رسـوب های پشـت سد سـفید رود برای لایروبی مخزن سد 

و افزایـش حجـم آبگیـری تاثیر گـذار خواهد بود. 

آسیب به آبخیز داری استان
مدیـر کل منابـع طبیعی و جنگلـداری گیلان  نیز بیان می گوید: اگر خشکسـالی در 
ایـن اسـتان اتفـاق بیفتـد، گونه های علفـی داخل مراتـع و ییلاقات اسـتان که برای 
دام ها خوشـخوراک هسـتند در معرض نابودی قـرار می گیرنـد. داوود زارع ادامه می 
دهـد: در جنگل هـا و ارتفاعـات اسـتان گونـه هـای علفـی و جنگلی، نیازمنـد بارش 
و آب کافـی بـرای رشـد و نمو هسـتند. گونـه هایی مانند پهـن برگ ها شـامل افرا، 
توسـکا، سـفید پلـت و انجیـری که بـه وجود آب حسـاس هسـتند، اگر تحـت تاثیر 
خشکسـالی قرار بگیرند، خشـک می شـوند. در واقع پوشـش گیاهی درختان اسـتان 
در رویشـگاه های مناطـق جلگـه ای و دامنـه ای در سـطحی  نزدیک بـه 100  هزار 

هکتـار و تـا ارتفـاع 700 تـا 800 متری از سـطح دریا  نیازمند وجود آب هسـتند.
وی مـی افزاید: با خشکسـالی و خالی شـدن پوشـش گیاهی دراین نقـاط باید انتظار 
لختـی خـاک و به تبع آن  لغزش و رانش زمین را داشـته باشـیم. بعـد از باران، خاک 
مراتـع خالـی از گونـه هـای گیاهی به صـورت کلوخ در می آیـد و در مسـیر راه خود 
همـه چیـز را از بیـن می بـرد. در حالی که درختان و پوشـش گیاهی مانعـی در ایجاد 
سـیلاب و رانـش هسـتند، ذخیـره آب هـای زیرزمینـی نیز به شـدت کم می شـود و 

در بخـش آبخیـزداری و سـفره های زیر زمینی، آب اسـتان از بیـن خواهد رفت.
مدیـر کل منابـع طبیعـی اسـتان بـا اشـاره بـه آبخیـزداری و مدیریـت منابـع آب و 
خـاک مـی گویـد: درمباحـث آبخیـزداری عملیات هـای بیولوژیکی، جنـگل کاری و 

اگر درست عمل نکنیم گیلان هم دچار خشکسالی خواهد شد
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بـذر پاشـی صورت مـی گیـرد. انجام 
ایجـاد  و  مکانیکـی  عملیات هـای 
سـدهای خاکـی و بندهـای رسـوب 
و  لغـزش  از  جلوگیـری  بـرای  گیـر 
رانـش زمیـن انجـام مـی شـود که با 
ازبیـن رفتـن پوشـش گیاهـی براثـر 
خشکسـالی، امـکان ایـن فعالیت هـا 
هـم وجـود نخواهـد داشـت. در حال 
از عرصـه  حاضـر 40 هـزار هکتـار 
هـای منابـع طبیعـی اسـتان نیازمند 
عملیـات آبخیزداری بـرای جلوگیری 
از فرسـایش و رانـش زمیـن و مهـار 
سـیلاب هسـتند. بـا انجـام نشـدن 
آبخیـزداری در سـطوح بـالا دسـت، 
آب هـای زراعی اراضی پایین دسـت، 
جلگـه هـا و دامنه ها نیز از دسـترس 

خـارج می شـوند.

تهدید حیات برنج در گیلان
معـاون بهبود تولیدات گیاهی اسـتان 
در خصـوص تغییـر الگـوی کشـت 
ناشـی از خشکسـالی بیـان مـی کند: 
بـا وقـوع خشکسـالی الگوی کشـت 
جلگـه گیلان کـه بر پایـه تولید برنج 
اسـت، تحـت تاثیر قرار می گیـرد. در 
گیـلان بـا توجـه بـه اقلیـم و میـزان 
بارندگـی و لایـه هـای نفـوذ پذیـر 
خـاک، تنها محصولی کـه می توانیم 

روی آن مانـور بدهیـم برنج اسـت.
حبیـب جهانسـاز تصریـح مـی کنـد: 
وقتـی تمـام اسـتان های کشـور بـا 
بحـران کم آبـی روبه رو هسـتند تنها 
در دو اسـتان شـمالی کشـور امـکان 
کشـت ایـن محصـول وجـود دارد و 
اکنـون 65 درصـد خـود اتکایـی در 
تولیـد آن پیـدا کردیـم. ولی بـا تغییر 
وقـوع  احتمـال  و  اقلیمـی  شـرایط 
خشکسـالی در استان دچار مشکلاتی 

شـد. خواهیم 
این مسئول کشـاورزی گیلان اضافه 
زراعـی  آبّ  منبـع  تنهـا  کنـد:  مـی 
اسـتان فعـلا سـفید رود اسـت کـه 
سرشـاخه های آن از مناطق خشـکی 
همچون شـاهرود، کردستان و قزوین 
تامیـن مـی شـود. بنابراین بـا بحران 
کـم آبی و خشکسـالی در این مناطق 
از نظـر کیفـی و کمیـت آب سـفید 
رود را تحـت شـعاع قـرار می دهـد و 
درایـن صـورت بـا کمبـود آب زراعی 
مواجـه می شـویم و توان تولیـد برنج 

داشـت. نخواهیم 
وی بـه مدیریـت منابـع آب در داخل 
از  جلوگیـری  بـرای  گیـلان  حـوزه 
تغییـر الگـوی کشـت اشـاره می کند 

کـه  ایـن  وجـود  بـا  می افزایـد:  و 
دارا  بـا  اسـتان  آبـی  توانمندی هـای 
بارش هـای  و  هـا  رودخانـه  بـودن 
بخـش  ولـی  نیسـت  کـم  فـراوان 
اعظمـی از بارندگـی سـالانه مـا هدر 
بایـد مدیریـت شـود.  مـی رود کـه 
و  آب بندان هـا  تعـداد  گذشـته  در 
و  تامیـن  بـرای  اسـتان  تالاب هـای 
ذخیـره آب زراعـی زیـاد بودنـد امـا 
اکنون بسـیاری از آنهـا تغییر کاربری 
و ماهیـت داده انـد. در حالی که برای 
از خشکسـالی و داشـتن  جلوگیـری 
ذخیـره آبـی، بایـد ایـن آب بندان هـا 
ترمیـم و لایروبـی شـوند و حتـی در 
برخـی نقـاط با توجه بـه اینکه امکان 
سـاخت سـدهای بـزرگ وجـود ندارد 
بـه فکـر ایجـاد سـدهای لاسـتیکی 

. شیم با
 جهانسـاز در ادامـه بـه تغییـر شـیوه 
هـای زراعـی نیـز اشـاره مـی کند و 
مـی گوید: بـا در نظر گرفتـن احتمال 
مـی  گیـلان  در  وقـوع خشکسـالی 
تـوان  کاشـت دانه هـای روغنی مانند 
کلـزا و ذرت، صیفی  و گنـدم را برای 
اراضی اسـتان در نظـر گرفت که نیاز 
کمتـری بـه آب دارند. کاشـت کلزا و 
گیاهانـی کـه بـه آب کـم نیـاز دارند، 
فعـلا در شـرایط جلگـه ای گیـلان 
مقـدور نیسـت. امـا در حـال حاضـر 
صرفـه جویـی در شـیوه مصـرف آب 
زراعـی و آبیـاری بـه شـکل نوبتـی 

بـرای کشـاورزان ترویـج می شـود.
وی بـا اشـاره بـه برنامـه وزارتخانـه 
سـامانه های  تغییـر  در  کشـاورزی 
آبیـاری بیان می کند: سـامانه آبیاری 
تحت فشـار از سـوی وزارتخانه برای 
مناطق خشـک ترویج می شـود و در 
گیـلان نیـز مـی تـوان بـرای آبیاری 
مناطـق خشـک، حتی بـرای  برنج از 
ایـن سـامانه اسـتفاده کـرد تـا از هدر 
رفـت منابـع آبـی موجـود جلوگیـری 
شـود. معاون بهبـود تولیـدات گیاهی 
بـه مدیریـت آب در مناطـق خشـک 
کشـور اشـاره مـی کنـد و مـی گوید: 
نبـود مدیریـت و بهـره وری آب در 
اسـتان های همجـوار بـه سـفره های 
آب زیر زمینی  گیلان فشـار وارد می 
کنـد و میزان برداشـت را افزایش می 
دهـد. در حـال حاضرکه خشکسـالی 
از گیلان دور اسـت برای پیشـگیری 
بایـد از رودخانـه هـا و منابـع ذخیـره 
سـدهای اسـتان به خوبی نگـه داری 
کـرد تـا بتوانیـم در شـرایط کـم آبی 
آینـده، کشـاورزی اسـتان را سـر پـا 

داریم. نگـه 

سفید رود در معرض 
خشکی و کم آبی

پرویز رضایی *
خشکسـالی درمناطـق مختلـف تعریف هـای متفاوتـی دارد. عمومـاً از کمبود 
بـارش در مناطـق مختلف به عنوان خشکسـالی یاد می شـود. تعریف متداول 
خشکسـالی را می تـوان میـزان بارندگـی کمتـراز نیاز زیسـت بوم هـر منطقه 

عنـوان کرد.
به عنـوان مثـال اگر میانگیـن بارندگی سـالانه گیلان  1400 میلی متر باشـد 
و اگـر در یـک سـال بارش کمتـر از ایـن میانگین اتفـاق افتاده باشـد، از آن 
سـال به عنوان سـال خشـک نام می برنـد. درحالی کـه همین مقـدار بارندگی 
در سـایر اسـتان های خشـک کشـور می توانـد حتـی تأثیـر مخـرب و منفی 
داشـته باشـد. کمبـود آب و خشکسـالی در گیـلان ضعیـف اسـت، امـا بایـد 
روی مدیریـت منابـع آبـی موجود کار بیشـتری صـورت بگیرد و این مسـأله 

را مـد نظر قـرار داد.
نیاز آبی گیلان سـالانه بین 3 تا 4 میلیارد مترمکعب اسـت. این درحالیسـت 
کـه بیـش از 10 میلیارد مترمکعب آب از طریق بارش و سـفره های زیرزمینی 
و آب بندان هـا در گیـلان تأمین می شـود که به دلیل نبـود مدیریت صحیح، 

بیـش از نیمـی از آن تلف و روانه دریا می شـود.
بـه نظـر می رسـد سـاخت سـدهای پـی در پـی در گیـلان تاکنـون کمکی 
بـه حفـظ منابـع آبـی موجـود نکـرده اسـت. سـفید رود به عنـوان یکـی از 

بزرگ تریـن رودخانه هـای کشـور از لحـاظ مسـاحت حـوزه ای پنجمیـن رود 
پـر آب کشـور اسـت. ایـن رودخانه تنهـا رود در جهان اسـت کـه از کوه های 
خشـک غـرب کشـور و کوه هـای شـاهرود و طالقـان تغذیـه و بعـد از طـی 
مسـافتی وارد منطقـه مرطـوب گیلان می شـود. سـاخت سـد منجیـل روی 
ایـن رودخانـه باعـث کنتـرل سـیلاب، تأمیـن آب کشـاورزی و نیـز کنتـرل 
میـزان نیـاز آب سـطوح زیـر کشـت شـد. امـا در سـال های بعـد از انقـلاب 
حـدود 30 سـد بـر روی مسـیر ایـن رودخانـه از کردسـتان تا گیلان سـاخته 
شـده کـه از ایـن رود تأمیـن و ذخیره سـازی می شـوند. بنابرایـن در آینـده 
ممکـن اسـت بـا برداشـت بی رویـه از آب آن، سـفید رودی خشـک و کم آب 
در گیـلان داشـته باشـیم. شـاید سـاخت سـدهای پـی در پـی در اسـتان 
به منظورذخیـره آب مفهومـی نداشـته باشـد. چـون اکثـر این سـدها به روی 
حوزه هـای کوچـک احداث شـده اند و از لحـاظ اقتصادی توجیه پذیر نیسـتند.
بنابرایـن بـرای مدیریـت منابـع آبی و جلوگیـری از خشکسـالی در آینده باید 
از تجربه هـا و تکنیک هـای کشـورهای دیگـر بهره بـرداری و اسـتفاده کنیم. 
برخـی کشـورها بـا سـاخت بی رویه سـدها برای ذخیـره آب مخالف هسـتند 
و بـه جـای ایـن کار سـازه هایی بادی و لاسـتیکی درعـرض رودخانه های پر 
آب ایجـاد می کننـد کـه در زمـان سـیلاب و بارش هـای زیاد آن هـا را فعال 

و میـزان سـطح آب رودخانـه را تنظیـم می کنند.
* مدیر گروه جغرافیای دانشگاه ازاد اسلامی واحد رشت
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قوانیـن و اسـناد بالادسـتی در نظام برنامـه ریزی، هویت مناطـق را در جغرافیای 
ایـران تأییـد می کنـد و رویکـرد توسـعه مبتنـی بـر برنامـه ریـزی منطقـه ای و 
آمایـش سـرزمین اسـت، یعنـی نظامی کـه بر اسـاس واقعیت هـا و اولویت های 
منطقـه شـکل گرفتـه، سـازماندهی و اجرا می شـود. از سـویی دیگر انتظـارات و 
توقعـات روبه رشـدی در سیاسـت گذاری هـای ملی و راهبـردی در عرصه های 
اقتصـادی، فرهنگـی، اجتماعـی و... در حـال خلـق شـدن اسـت که نظـام تدبیر 
کشـور بایـد آنهـا را اجرایی کنـد از جمله اقتصاد مقاومتی، توسـعه پایـدار، الگوی 
پیشـرفت ایرانـی اسـلامی، توسـعه علـم، اصلاحـات اداری و اجرایـی در حـوزه 
هـای بانکـی مالیاتی و سـایر سـازمان هـای اجرایی، مبـارزه با فسـاد و مطالبات 

اجتماعـی دیگر.
 اما این همه باید در چه بستر اجرایی بارگذاری شود؟

آیـا نظـام اجرایـی و نظـام اداری کشـور آمادگـی پذیـرش نقـش هـای فعلـی و 
آینـده را دارنـد؟

آیـا نظـام تدبیـر و برنامـه ریزی کشـور در راسـتای بالندگی و حفـظ ارزش های 
ملـی و منطقـه ای و محلی قـرار دارد؟

بررسـی تحـولات جهـان در نیـم قـرن اخیر نشـان می دهد کـه تغییرات بسـیار 
عمیق در باورها، ارزش ها و سـبک زندگی مردم جهان به وقوع پیوسـته اسـت و 
گسـترش جهانی این تغییرات همواره دامنه و شـدت بیشـتری می یابد. )عیسـی 
زادگان، علـی:1391( تأثیـر ارزش هـا بـر باورهـا و عملکردهای جوامع بر کسـی 
پوشـیده نیسـت و بایـد با مطالعه و مدیریـت بر ارزش ها، موجبـات حفظ و تعالی 
آنهـا را فراهـم کرد. شـناخت منبع و منشـاء ارزش ها، کشـف و تقویـت آن ها در 

سـاختار نظام برنامه ریزی، رشـد و توسـعه جوامع بشـری جایـگاه بالایی دارد.
یـک اجمـاع گسـترده در موضوعـات منطقـه ای و بیـن اسـتانی و حتـی ملـّی، 

مسـتلزم کاوش بـرای یافتـن 
اشـتراکات و والاتریـن ارزش هایی اسـت که علیرغم وجـود عوامل منفی و حتی 
معـارض، بسـیاری از گـروه های اجتماعی در آن سـهیم بوده و نسـبت به آن ها 

وفادار و پایبند باشـند.

تردیـدی نیسـت کـه نظـام اجرایی کشـور بایـد پاسـخ نیازهـا و مطالبـات رو به 
ازدیـاد گروه های اجتماعی و سیاسـی در سـطوح ملی و محلـی را بدهد و مطابق 
بـا قانـون اساسـی و سـایر قوانین، خود را تجهیـز نماید. یافته ها و شـواهد متعدد 
حاکـی از آن اسـت کـه نظـام و روش موجـود برنامـه ریزی در کشـور نتوانسـته 
اسـت بـه طـور کامـل آرمان هـای قانـون اساسـی و نیازهـای جامعه را بـرآورده 
کنـد و علیرغـم تـلاش های روزافزون نتایج قابل قبولی کسـب نشـده اسـت، یا 
بـه تعبیـر دیگـر نتایج با هزینه ها تناسـب نـدارد. نظام متمرکـز و پرهزینه برنامه 
ریـزی و اجرایـی کشـور بـا رویکرد بخشـی نگری از سـوی بسـیاری از محققان 
نقد و روش موجود مردود اعلام شـده اسـت و در عوض توصیه شـده تا مدیران 
ارشـد کشـور بـه رویکردهای از پایین به بالا و مشـارکتی توجه نماینـد و با طرح 

ریـزی درسـت به مـرور نظام برنامـه ریزی و تدبیر کشـور را اصـلاح نمایند.
امـا برای شـکل گیـری این نظام مشـارکتی بـا رویکـرد منطقه ای چـه الزامات 
و زمینـه هـای اولیـه بایـد تمهیـد شـود تا کشـور به سـوی یـک نظـام واقعی و 

وحـدت آفرین منطقـه ای حرکـت نماید؟
تجربـه هـای سـال هـای گذشـته در شـکل گیـری مناطـق در کشـور نشـان 
می دهـد تـا کنون نتوانسـته ایـم مناطقـی واقعی و مبتنـی بر توافـق و همکاری 
پایدار و مسـتمر داشـته باشـیم که در سطح اسـتانی یا محلی و ملی حمایت شده 
و از اعتبـار و اعتمـاد لازم برخـوردار باشـد. سـال هاسـت که به دفعات جلسـات 
منطقـه ای تشـکیل می شـود لیکن برنامـه های منطقـه ای وجود نـدارد. دلایل 
مختلفـی از قبیـل عـدم حمایـت قانونـی، فقـدان پایگاه فکـری و تئـوری لازم، 
فقـدان سـاختار و سـازماندهی متناسـب در شـکل نگرفتـن فعالیت هـای منطقه 

ای تأثیر داشـته اسـت.
امـا موضوعـی که مغفول مانـده ایجاد پایگاه فکری اسـت چون آمادگـی لازم را 
بـرای پذیـرش مباحـث منطقه ای فراهـم می کند ولـی در این راسـتا کار زیادی 
در سـطح اسـتان هـا انجـام نشـده اسـت. اگـر قرار باشـد سـاختار برنامـه ریزی 
کشـور تغییر یافته و بر اسـاس هویت منطقه ای سـازماندهی شـود اسـتان های 
کشـور بایـد شـرایط و ویژگی هـای لازم را بـرای نقش پذیری منطقـه ای احراز 

بهبود نظام تدبیر 
بر اساس ارزش ها
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کننـد؛ ایفـای نقـش در ایـن شـرایط ایجـاب می کنـد اسـتان ها توانمندی هـای 
نظـری و عملی مناسـب را کسـب کنند. لذا شـکل گیری گفـت وگوهای منطقه 
ای بیـن اسـتان هـای تشـکیل دهنـده یـک منطقـه غیـر قابـل اجتناب اسـت 
چـرا کـه مناطـق بایـد بـر اسـاس هماهنگـی و توافـق شـکل گرفتـه و نهادینه 
شـوند؛ و نـگاه دسـتوری و آمرانـهِ از بـالا بـه پایین، تکـرار وضع موجـود خواهد 
شـد. گفـت و گـو بـه معنـای »تبیین و تبـادل منطقـی و مفیـد افکار و اندیشـه 
هـا« اسـت. گفـت و گـو از تفکر و اندیشـه انسـان ناشـی مـی شـود چارچوب و 
باورهـای انسـان هـا کیفیـت گفـت وگـو را تعییـن مـی کنـد؛ لـذا از ایـن بابت 
مـا درجـات مختلفـی از گفـت وگـو خواهیـم داشـت. گفـت وگـوی منطقـه ای 
Regional Conversation یـا Regional Dialog ؛ عبـارت 
اسـت از   گفـت و گوهـای چند اسـتان برای تشـکیل یک منطقه برای رسـیدن 
بـه توافـق و شـکل دادن بـه همـکاری مشـترک، اتحـاد و ائتـلاف. ارزش های 
منطقـه ای نقطـه معنـوی مشـترک بیـن اسـتان هـا می باشـد و هـر قـدر ایـن 
ارزش هـا بـه درسـتی کشـف و تدوین شـود میـزان پایبنـدی و وفاداری اسـتان 
هـا بـه همـکاری منطقـه ای افزایـش می یابـد. بـه عبـارت دیگـر، ارزش هـای 
منطقـه ای درون مایـه اصلـی پیونـد و همگرایـی منطقه ای اسـت. ارزش های 
منطقـه ای بـرا اثـر گفـت وگوهـای منطقـه ای کشـف، تعییـن و اولویـت بندی 
مـی گـردد.  منافـع مشـترک منطقـه ای و باورهـای مشـترک منطقـه ای تأثیر 

زیادی در شـکل گیری ارزشـهای منطقه ای دارند. 
باورهای مشـترک عبارت اسـت از عقاید مشترکی 
کـه بالاترین اولویت و جایـگاه را برای افراد جامعه 
دارد و برگرفتـه از جهـان بینـی و ایدئولوژی حاکم 
اسـت. ایـن باورهـا از چنـان رتبـه ای برخوردارنـد 
کـه افـراد جامعه برای نگهداشـت آنهـا حاضرند از 
بسـیاری از منافـع مـادی و گاه معنوی خود چشـم 

پوشـی کننـد، مانند وطن پرسـتی.
منافـع مشـترک ریشـه در بـاور و اعتقـادات دارد 
در واقـع باورهـای مشـترک منافـع مشـترک را در 
جامعـه بوجـود مـی آورد کـه ارزش را تحـت تأثیر 
قـرار می دهنـد، ایـن منافـع از جنـس مـادی یـا 
معنـوی می توانـد باشـد امـا اهمیـت بالایـی دارد 

ماننـد منابـع طبیعـی، محیـط زیسـت و ...
بـا اجـرای گفـت وگـوی منطقـه ای، ارزش هـای 
منطقـه ای کشـف مـی شـوند و رفتـار منطقه ای 

چگونگـی برخـورد بـا ارزش هـای منطقـه ای را نمایـش مـی دهـد؛ لـذا رفتـار 
منطقـه ای نماد و شـاخص بسـیار مهـم در پایش حراسـت از ارزش های منطقه 
ای می باشـد. در راسـتای گفت وگـوی منطقه ای عواملی قـرار دارند که منطقه 
را شـکل می دهنـد، ویژگـی هـای طبیعـی و جغرافیایـی؛ تاریخـی؛ فرهنگـی، 
اجتماعـی؛ اقتصـادی و... امـا عامـل مهـم دیگری هم وجـود دارد کـه محتوای 
مشـترک و نقطـه گـره و تمـاس عوامـل مختلـف اسـت و آن هـم ارزش هـای 

مشـترک بین اسـتان ها اسـت.
ارزش هـای منطقـه ای آرمـان هـا و انتظـارات مهـم و حیاتـی اسـتان هـا برای 
شـکل گیـری منطقـه اسـت و باعـث مـی گـردد میثـاق و پایبنـدی لازم بیـن 
اسـتان هـا در عمـل بـه تعهدات مشـترک بوجود آیـد. ارزش های منطقـه در بر 
گیرنـده معیارهـای مقـدس و معنـوی جامعـه منطقه ای اسـت و باید بـه عنوان 
یـک سـرمایه مشـترک از آن حراسـت شـود، ماننـد دفـاع از آرمـان هـای ملی؛ 
اعتمـاد و وحـدت منطقـه ای؛ مشـارکت و روحیـه همدلی؛ تکریم مـردم و غیره. 
لـذا سـؤال اساسـی اینجاسـت که با شـکل گیـری نظـام منطقه ای »مـا به چه 

ارزش هایـی متصف می باشـیم؟«
با داشـتن چشـم انـداز و مأموریـت منطقه ای، زمینـه های برنامـه ریزی منطقه 

ای و اصـلاح نظـام برنامـه ریـزی )از پاییـن بـه بـالا( فراهـم خواهد شـد. نظام 
تدبیـر و برنامـه ریـزی کشـور چـاره ای جـز احیای تـوان و جایگاه اسـتان ها در 
نظـام برنامـه ریزی فعلی ندارد و تغییرات سـاختاری در دسـتگاه هـای اجرایی و 
بسـیاری از حرکـت هـای متمرکز نمی تواند گشایشـی در بهبود توسـعه و وضع 

موجود را در پی داشـته باشـد. 
جیانـگ و همـکاران )2008( در تحقیـق خـود تعهد، همبسـتگی، اعتماد متقابل 
و حـل تعـارض را بـه عنـوان عواملـی کـه بـه پایـداری اتحـاد کمک مـی کنند 
پیشـنهاد نمودنـد )Jiang et al.. 2008. 183(. مـورگان و هانـت )1994(، 
وجـود اعتمـاد و تعهـد را بـه عنوان عوامـل کلیـدی در اتحاد اسـتراتژیک جهت 
.)20 .1994 .Morgan and Hunt( دسـتیابی به موفقیت معرفـی کردنـد
اگـر ارزش هـا در اجمـاع نهایـی و شـکل گیـری گفـت وگوهـا نادیـده گرفتـه 
شـوند مناطـق فاقـد ریشـه و اسـتحکام لازم خواهنـد بـود چـرا کـه اسـتان ها 
بایـد دلیـل محکمـی بـرای همـکاری و انسـجام مسـتمر داشـته باشـند و ایـن 
دلیـل یـا دلایـل قدرتمنـد باید با سـپری شـدن زمـان کـم اهمیت و بـی مقدار 
نگـردد. لـذا محتـوای اصلـی و روح شـکل گیـری مناطـق در کشـف و تبییـن 
درسـت ارزش هـای مشـترک و توافـق بر سـر پذیرش آنهاسـت. ایـن ارزش ها 
از نتایـج گفـت وگوهـای نخبـگان و کانـون های قدرت اسـتان هـا حاصل می 
شـود و امـکان دارد در عنـوان و اولویـت بنـدی ارزش هـا مناطـق بـا یکدیگـر 
متفاوت باشـند؛ لـذا متغیرهایـی مانند فرهنـگ و آداب 
و رسـوم، باورهـا و اعتقادات و... در شـکل گیری ارزش 
هـای فـوق تاثیرگذار بـوده و مناطق با یکدیگـر در این 
زمینه هـا تفـاوت هایـی داشـته باشـند. ایـن متغیرهای 
متفـاوت ماننـد عوامل طبیعـی و جغرافیایـی، نمودهای 

متفاوتـی از چهـره منطقه ترسـیم مـی کنند.
آنچـه کـه باورها و منافع مشـترک را شـکل مـی دهد، 
خصوصیـات فرهنگـی اجتماعـی مشـترک و پیوندهای 
تاریخـی و جغرافیایـی اسـت؛ بنابرایـن اسـتان هـای 
منطقـه در مرحلـه گفـت وگـوی درون اسـتانی و گفت 
وگـوی منطقـه ای بایـد بـا تسـلط بـر عوامل یاد شـده 
بـه دنبـال ارزش های مشـترک منطقه ای باشـند. این 
ارزش ها باید مورد تکریم و پاسداشـت و حراسـت قرار 
گیـرد تـا خطـری آن را تهدیـد نکنـد؛ چرا کـه هرگونه 
آسـیب بـه ایـن ارزش ها بنیـان های همـکاری منطقه 
ای را متزلـزل خواهـد کـرد. در ایـن خصـوص موضوع 
حسـاس دیگـری کـه بوجود می آیـد چگونگـی حفاظـت از ارزش هـای منطقه 
ای اسـت .ارزش ها در شـکل گیری سـاختارهای اخلاقی، اقتصـادی، فرهنگی، 
اجتماعـی و سیاسـی نقـش اصلـی را دارنـد و نادیـده گرفتن آنها در روند رشـد و 
پیشـرفت هزینـه هـای جامعـه را افزایـش میدهد و حرکـت رو به جلوی کشـور 
را کنـد و منحـرف خواهـد کـرد. شناسـایی و درک ارزش ها در سـطوح فراملی، 
ملـی، محلـی و منطقـه ای در برنامـه ریـزی بسـیار مهـم و حیاتـی اسـت. بـی 
تردیـد در جهـان ارزش هـای متفاوتـی توسـط مـردم نهادینه شـده و هر منطقه 
ای مبتنـی بـر ایـن ارزش هـا زندگـی مـی کننـد. ایـن ارزش هـا در تقابـل و یا 
در تعامـل بـا هـم خواهند بـود و عامـل همگرایی یـا واگرایی می شـوند. اگر به 
دنبـال همـکاری و همگرایی در سـطح منطقه ای)بین اسـتانی( هسـتیم باید به 
سـمت کشـف، تبیین، تکریم، نگهداشـت و تعالـی ارزش های مشـترک منطقه 

باشیم.  ای 
بـرای تغییـر نظـام ناکارآمـد برنامه ریـزی فعلی راهی جز تغییر اساسـی نیسـت 
و مسـیر ایـن تغییـر، از شـکل گیری مناطـق و تدوین مدیریت نویـن منطقه ای 
بـا توجـه بـه گفـت وگوی بین اسـتان هـا برای رسـیدن بـه توافـق و همکاری 

پایـدار، مسـتمر و مانـدگار منطقـه ای صورت مـی پذیرد. 

یافتـه ها و شـواهد متعـدد حاکی 
روش  و  نظـام  کـه  اسـت  آن  از 
موجـود برنامـه ریـزی در کشـور 
نتوانسـته اسـت بـه طـور کامـل 
و  اساسـی  قانـون  هـای  آرمـان 
نیازهـای جامعـه را بـرآورده کنـد 
و علیرغـم تلاش هـای روزافزون 
نتایـج قابل قبولی کسـب نشـده 
اسـت، یا بـه تعبیـر دیگـر نتایج 
نـدارد. تناسـب  هـا  هزینـه  بـا 
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مجلـه گیلان فردا -  اسـتفاده از مرغ سـبز به عنـوان یک غذای 
سـالم را در سـبد غذایی مان بگنجانیم.

مهنـدس عنایـت الله سـلیمانی، عضو نظام مهندسـی کشـاورزی منابع طبیعی و 
آبخیـز داری گیـلان  ضمن گرامیداشـت هفتـه منابع طبیعی با تاکیـد بر ارزش 

غذایـی مرغ سـبز به فوایـد مصرف محصـولات ارگانیک اشـاره کرد.
وی بـا بیـان این کـه درخت در فرهنگ مـا جایگاه خاصی دارد گفـت: در هفته 
منابـع طبیعی هسـتیم و در کشـور و اسـتانی زندگی می کنیـم که بحث محیط 
زیسـت برایمـان خیلـی مهـم اسـت. و امیـدوارم برای حفـظ این منابـع طبیعی 

قـدم های خوبـی برداریم. 
وی در ادامـه بـا پرداختن به موضـوع پرورش ارگانیک )بدون مواد شـیمیایی در 
کشـاورزی و بـدون آنتـی بیوتیـک در طیور( گفت: »مرغ سـبز« در سـال های 
اخیـر بارهـا بـه گـوش مـان رسـیده و منظـور از آن پـرورش مـرغ بـدون آنتی 
بیوتیـک اسـت. بارها شـاهد بودیم مرغـداران ما تـا پایـان دوره )45 روزه( آنتی 
بیوتیـک را از گلـه حذف نمی کنند و در فصول سـرد سـال ریسـک حذف آنتی 
بیوتیک برایشـان بیشـتر هم هسـت. اما در مورد مرغ سـبز که همان دوره )45 
روزه ( مـرغ معمولـی را دارد چـون آنتی بیوتیک مصرف نمی شـود، حساسـیت 

خیلی بیشـتر اسـت و دغدغه مرغـداران افزایـش می یابد.
مسـؤول فنـی بهداشـتی واحدهـای پـرورش طیور گیـلان با بیان ایـن که مرغ 
سـبز نسـبت به مرغ معمولی گران تر اسـت گفت: ایران بیسـتمین کشـور دنیا 
و دومیـن کشـور آسیاسـت کـه در پرورش طیـور از آنتـی بیوتیک اسـتفاده می 
کنـد. و مصـرف آنتـی بیوتیـک به غیـر از مضراتی کـه دارد باعث خـروج ارز از 

کشـور می شود.
سـلیمانی بـا تاکیـد بر این که سـازمان دامپزشـکی در طول یـک دوره پرورش، 
سـه بـار کنتـرل انجـام می دهـد و یا نمونـه جگر می گیـرد گفـت: جگر نقش 
تصفیـه کننـده بـرای بـدن دارد و اگر جـواب نمونه گیـری در طـی دوره مثبت 
باشـد آن گلـه به اسـم مـرغ معمولـی وارد بازار می شـود و در غیـر این صورت 

به اسـم مرغ سـبز.
وی بـا بیـان ایـن کـه متاسـفانه ممکـن اسـت عامـه مردم قـدرت خریـد مرغ 
سـبز را نداشـته باشـند، این نکتـه را یکی از معضـلات این بخـش ارزیابی کرد 
و گفـت: در چرخـه مـرغ، مرغدار، کشـتارگر و مصـرف کننده نقـش دارند و اگر 
مـرغ سـبز بـه فـروش نـرود مرغـدار ضرر مـی کنـد. و امیـدوارم مرغ سـبز به 

جایـگاه واقعـی اش در کشـور برسـد و عامه مـردم از آن مصـرف کنند.
وی ادامـه داد: مهمتریـن مشـکلی کـه آنتـی بیوتیـک بـرای ما ایجـاد می کند 
ایـن اسـت کـه بـدن مـا را بـه آنتـی بیوتیک عـادت مـی دهـد در نتیجـه باید 
در مواقـع ضـروری و بیمـاری از آنتـی بیوتیـک قـوی تـر اسـتفاده شـود. حتی 
برخـی از پزشـکان بـه این باور رسـیده انـد که آنتـی بیوتیک می توانـد به مغز 

اسـتخوان آسـیب برسـاند و یا موجب عقب ماندگی ذهنی بشـود. وی با اشـاره 
بـه ایـن کـه در اروپا مردم با مرغ سـبز آشـنا هسـتند و مصرف می کننـد افزود: 
ولـی در ایـران هنـوز نـه، البتـه در گیـلان تـلاش هایـی شـده و تا حـدی این 
موضـوع جـا افتاده اسـت کـه امیدوارم این روند رو به رشـد باشـد. وی گفت: در 
اسـتان در مورد پرورش بوقلمون سـبز هم اقداماتی شـده اسـت. و الآن یکی از 
فروشـگاه هـای مـا بوقلمون سـبز عرضه می کنـد. بنابراین گیلان کـه یکی از 
قطـب هـای اصلی پرورش طیور در کشـور اسـت مـی تواند در زمینه مرغ سـبز 

و بوقلمون سـبز پیشـرو باشد.
بـه گفتـه وی بـر اسـاس آمـار چند سـال پیـش بالـغ بـر 900 واحد ثبت شـده 
طیور در اسـتان گیلان داریم. مدیر مزرعه و مسـؤول فنی بهداشـتی واحدهای 
پـرورش طیـور گیـلان با اشـاره به ایـن که باید به فکر سـلامت جامعه باشـیم 
گفـت: مـا بایـد آگاهـی مرغـداران را نیـز افزایـش دهیـم تـا فرهنـگ پرورش 
سـنتی طیـور بـه روش جدیـد و پرورش مرغ سـبز تغییـر پیدا کنـد. همان طور 
کـه در کشـاورزی برای کشـت محصـولات ارگانیک تلاش می شـود، در مورد 

مرغـداری نیـز بایـد بـا نگاه همـه جانبه بـه موضوع نـگاه کنیم.
وی خاطـر نشـان کـرد: پـرورش ارگانیـک در دام هـای بـزرگ هـم قابـل 
اجراسـت و در بحـث شـیر و فـراورده های شـیر مـی توانیم خیلـی بهتر عمل 
کنیـم. تـا بتوانیـم در حـد ممکن آنتـی بیوتیـک را از صنعت کشـاورزی حذف 
کنیـم. و در ایـن مسـیر دولـت مـی توانـد بـا حمایـت بیشـر و همـه جانبه از 
مرغـداران، آن هـا را بـه پـرورش مـرغ سـبز تشـویق کنـد تـا ضمـن کاهش 
قیمـت تمـام شـده مـرغ سـبز، بـا رونـق ایـن بخـش، افـراد بیشـتری بتوانند 
مصـرف کننـده مـرغ سـبز باشـند و این کار بـه عنـوان یک فرهنـگ غذایی 

سـالم ترویـج یابد.  

عنایت الله سلیمانی، مسؤول فنی بهداشتی واحدهای پرورش طیور گیلان خبر داد:

پرورش بوقلمون سبز در گیلان
افزایش پرورش مرغ سبز
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گفت و گو گیلان فردا با 

دکتر محمد علی ثابت قدم، شهردار رشت

حدود 85 درصد به اهدافی 
که برای سال 95 پیش بینی 

کرده بودیم رسیدیم

گفت و گو: ابراهیم زاده اصلی
تنظیم: ساناز فرزانه

مجلـه گیـلان فـردا- بسـیاری از افـراد معتقد هسـتند که بزرگترین حسـن پیـاده راه سـازی در میدان شـهرداری و اجرایی کـردن پروژه بزرگ بازآفرینی شـهر رشـت این 
بـوده اسـت کـه اکنـون مـردم بـه شهرشـان بیشـتر اهمیـت می دهنـد. این افـراد مـی گویند فـارغ از این کـه عملیاتی کـردن چنیـن پـروژه ای تا چه حـد می توانـد اهداف 
تعییـن شـده و کارکردهـای اصلـی را بـه شـهروندان ارایه کند این مزایا را داشـته و دارد که افراد نسـبت به شـهر خودشـان حسـاس شـده اند. کارهای شـهردار و شـورا را زیر 
نظر دارند. و نسـبت به درختان و فضای سـبز شـهر، نسـبت به اماکن تاریخی شـهر و البته نسـبت به توسـعه شـاخص های گردشـگری در شـهر رشـت واکنش نشـان می 
دهنـد. از سـوی دیگـر خیلـی هـا مـی گوینـد پـس از مدت ها که در شـهر رشـت هیـچ اقدامی به جهت شهرسـازی نمی شـد احـداث پیـاده راه فرهنگی بسـیار بـا اهمیت و 
ارزشـمند اسـت. امـا بـی شـک در مسـیر نهایی کـردن برنامه های سـند بازآفرینی سـختی ها و مشـکلاتی هم برای شـهروندان بوجـود می آید کـه گاه با همـکاری و زمانی 
بـا اغمـاض مـی تـوان مشـکلات را کمرنگ کرد و بر نوید مسـئولان نسـبت به داشـتن شـهری خوب و گردشـگر پذیر امیـدوار بود. در گفـت و گویی که با آقـای دکتر محمد 
علی ثابت قدم، شـهردار رشـت داشـتیم بخشـی از مسـایل مربوطه را در میان گذاشـتیم. وی که همچنان در کار خود ثابت قدم اسـت به پرسـش هایمان چنین پاسـخ گفت:

 در مـورد سـند بازآفرینـی چیزی را کـه برای سـال 9۵ در نظر 
گرفتـه بودید آیا بـه اهدافتان رسـیدید؟

قبـل از هـر چیـز تشـکر می کنـم از شـما و مجله تان و پیشـاپیش عیـد 96 را 
بـه شـما و همـه همشـهریان وهم وطنـان عزیز تبریـک می گویم. شـهرداری 
برنامـه ای را بـه صـورت کلان تـا سـال 1404 با افق 10 سـاله مـورد نظر قرار 
داده کـه ایـن برنامـه در دو بـرش زمانـی  پنج سـاله تبدیل به برنامـه عملیاتی 
مـی شـود و در دل آن برنامـه هـای یـک سـاله بـا بودجـه سـالیانه ای کـه به 
تصویـب شـورای محتـرم شـهر می رسـد پیگیـری می شـود. شـاید بزرگترین 
خللـی که امـروزه وجود دارد مربـوط به زمان بندی مصوب شـدن همین برنامه 
هـای عملیاتـی پنـج سـاله اسـت. گرچه ما بر اسـاس همـان زمان بنـدی و فاز 
مطالعاتی آن که توسـط دانشـگاه صنعتی شـریف انجـام داده بودیم حرکت می 
کنیـم. ما مطالعاتمان را در شـش حـوزه، درآمدهای پایـدار، برنامه عملیاتی پنج 
سـاله، خصوصـی سـازی، معمـاری سـازمانی، شـهرداری الکترونیـک و کنترل 

پـروژه انجـام دادیـم و بـر اسـاس ایـن شـش مطالعه 
امـروز مـی توانیـم بگوییم برنامـه های زمانـی و مالی 
شـهرداری بـر اسـاس آن تنظیم شـده اسـت. وفعالیت 
هـا بـه صـورت موضوعـی یـا موضعـی پیگیـری می 
شـود. ایـن کـه ما بـه نـگاه برنامه ریـزی مـان )برنامه 
پنـج سـاله و در دل آن برنامه یک سـاله( چقدر دسـت 
یافتیـم دو مقولـه وجـود دارد، یکـی ایـن کـه مـا صـد 

در صـد در آن مسـیر حرکـت کردیـم. ولـی ایـن کـه صـد در صد بـه تک تک 
فعالیـت هـا و پـروژه هـا رسـیدیم، خیر. یعنـی حـدود 85 درصد بـه اهدافی که 
بـرای سـال 95 پیش بینـی کردیم رسـیدیم. و این موضوع دو دلیـل دارد. یکی 
ایـن کـه برنامـه و بودجه بایـد به موقع ابلاغ شـود. نمـی توانید بگوییـد برنامه 
ای را مـی خواهیـد در خـرداد مـاه اجرا کنیـد اما بودجه آن حتی در شـهریور ماه 
هـم تصویـب نشـود یا اشـتباه تصویـب و ابلاغ شـود. که ایـن اتفاق متاسـفانه 

افتـاد و در سـال 95 بودجـه شـهرداری دیـر و ناقص ابلاغ شـد.
 آیا بودجه اختصاص هم پیدا کرد؟

ابـلاغ بودجـه اختصـاص پیـدا می کنـد ولی آن هـا در نظام پول دهی نیسـتند، 
چـون بودجـه مـا نفتـی که نیسـت. بودجـه ابلاغ مـی شـود ولی معنایـش این 
نیسـت کـه پـول هم می آیـد. چون بودجه مـا از محل وصول دریافتـی از مردم 
اسـت، موقعـی کـه شـیوه تخصیص مـا اشـتباه، ناقص یا دیـر ابلاغ می شـود، 
مـا نمـی دانیـم بـا مـردم خودمان در چـه بسـتری باید تعامل داشـته باشـیم. و 
ایـن موضوعی اسـت که باید توسـط سیاسـت گـذاران 
شـهر در پارلمـان محلـی ابلاغ بشـود و بعد کمیسـیون 
مربوطـه. رییـس کمیسـیون برنامـه و بودجـه کـه باید 
بـه موقـع بودجـه را ابـلاغ مـی کرد، ولـی نکرد یـا دیر 
و اشـتباه انجـام شـد و ایـن باعـث می شـود بخشـی از 
برنامـه  در سـال  95 بـا تاخیر انجام شـود. در سـال 94 
موقعـی کـه من شـروع به کار کـردم بودجه ابلاغ شـده 

خرده فرهنگ ها در ذهنیت 
سرمایه گذار واقعی تاثیر 

می گذارد
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بـود و مـن بـا بودجه ابلاغ شـده قبل کارم را شـروع کردم. اما درسـال 95 بودجه 
ارسـالی دیـر ابلاغ شـد. برای سـال 96 هـم اتفاقی که تـا این لحظه افتـاده این 
کـه بودجـه ارسـالی مـا 1140 میلیارد تومـان بود اما عـددی که تصویـب کردند 
900 میلیـارد تومـان اسـت. این نشـان مـی دهد که ما داریم سـرعت بخشـی را 
از برنامـه هایمـان کـم و یا یک سـری موضوعات را حذف مـی کنیم واین بحث 

هـا کند کننده یک سیسـتم اسـت. 
 آن وقت کدام موضوعات از اولویت خارج می شوند؟

موقعـی کـه مـا سـیر بروکراسـی کار و انجـام امـور را یـا طولانـی مـی کنیم یا 
بعضـی مباحـث را حـذف مـی کنیـم پیامـی دارد و آن ایـن که سـرعت چرخش 
سـرمایه در شـهر بایـد بیشـتر شـود چـون اگر سـرعت چرخـش سـرمایه را دائم 
کوتـاه و کوچـک کنیـم چرخـه به خوبـی نخواهد چرخیـد. به عنوان مثـال اگر از 
نظـر اقتصـاد خرد بـه موضوع نگاه کنیـد یکـی از درآمدهای شـهرداری موضوع 
سـاخت و سازهاسـت )نه الزاما« خلاف سـاختمانی( و عوارض قانونی کار. وقتی 
بـرای تصمیم سـازی برای شـهروندی که می خواهـد ایـن کار را بکند، عوارض 
را دیـر تصویـب و دیـر ابـلاغ کنیـد، نحـوه و روش مذاکـره و تعامل با شـهروند 
عمـلا تنظیـم نمی شـود. یعنـی دو طرف )شـهرداری و شـهروند( نمـی دانند که 
بـه درسـتی  بر چه اسـاس و مبانـی باهم صحبت کنند. سـرمایه و سـرمایه گذار 
هـم معطـل نمـی مانـد که مثـلا بگوید چون به شـهر تعلـق خاطـر دارم کارم را 
بـه تعویـق انـدازم. یعنـی دیـر تصمیـم گرفتـن بـرای تصمیم سـازی هـا باعث 
بلاتکلیفـی جریان سـرمایه می شـود و بلاتکلیفـی جریان سـرمایه باعث کندی 
و رکـود مـی شـود. یـک رکـود ذاتـی کـه در کشـور وجـود دارد، امـا یـک رکود 
نیـز خـود مـا بـه خاطـر قوانیـن ایجاد مـی کنیم. ایـن هـا را وقتی کنـار هم می 
گذاریـم عمـلا در تصمیـم سـازی هـا، شـهروند را دچـار سـردرگمی و کندی در 
تصمیـم گیـری مـی کنیـم که باعث می شـود گـردش سـرمایه کم بشـود و در 
نتیجـه شـهرداری بـه اندازه سـهم خـودش نمـی تواند بـردارد و طـرح هایی که 

بایـد در یـک بـازه زمانـی تحقـق پیدا کنـد محقق نمی شـود.
 آقـای دکتـر شـما بارها در یکـی دو سـال اخیر روی سـه هدف 
برندسـازی،اعتماد سـازی و سـرمایه گـذاری برای شـهر رشـت 
صحبـت کردیـد. در مـدت فـوق این سـه محـور چقـدر عملیاتی 

شـده اسـت؟ و چقـدر خودتـان مطلوبیت احسـاس مـی کنید؟
_نظرسـنجی هـا )از جملـه نظرسـنجی دانشـگاه گیلان( نشـان می دهـد که ما 
در اعتمادسـازی رو بـه رشـد بـوده ایـم. قبـلا برخی از شـهروندان، شـهرداری و 
حتـی شـهردار را نمـی شـناختند و یـا وضعیـت شـهرداری خیلی برایشـان مهم 
نبـوده، امـا امـروزه نظرسـنجی هـای رسـمی نشـان می دهـد که این شـاخص 

رو بـه بهبـود اسـت. هرچنـد بایـد بـه ایـده آل برسـد، اما 
خوشـبختانه شـناخت عمومـی منجر بـه اعتماد شـده. که 
البتـه مـی توانـد همـراه نقد هـم باشـد. چون نقـد کردن 
امـروزه وضعیـت  و  نیسـت.  نداشـتن  اعتمـاد  بـر  دلیـل 
شـهرداری و شـهر بـرای اکثریـت مـردم مهـم اسـت. در 
حوزه برندسـازی که دو قسـم اسـت، بخشـی بر می گردد 
بـه انجام درسـت اعتمادسـازی و بخش دیگـر موضوعات 

بیرونـی اسـت نسـبت بـه داخـل. یعنـی ایـن کـه در مـورد افـراد خارج از شـهر 
رشـت یـا گیـلان یـا حتی خـارج از کشـور هسـتند مـا چقـدر توانسـتیم ذهنیت 
آن هـا را نسـبت بـه محتـوای درونـی خودمـان مثبـث کنیـم. ایـن ذهنیـت هم 
در کنـار جریانـات سـرمایه گذاری اسـت کـه برای آن بایـد رقابت بوجـود آوریم، 
یعنـی شـهری ایجـاد کنیم کـه قادر به رقابت با شـهر نظیر خود باشـد. تـا بتواند 
پیـروز رقابـت پذیری باشـد که خود یکی از اصول مدیریت شـهری نوین اسـت. 
دربحـث مدیریـت نویـن شـهری عمدتـا مـوارد حـول اقتصاد و توسـعه اسـت و 
یکـی از شـاخص هـای تاثیـر گـذار رقابت پذیری اسـت. بـه این دلیـل که یک 
حجـم سـرمایه ای در دنیـا وجود دارد و باید دید یک شـهر چقدر توانسـته از این 

سـرمایه را بـه سـوی خودش جـذب کند.
 در این خصوص مصداق شما در یک سال اخیر چیست؟

مصداقش الزاما پروژه کلید خوردن نیست.
 ولـی بـه نظر می رسـد یکـی از مصـداق هایش در کوتـاه مدت 

همین باشـد.
بلـه، ولـی مـی توانـد مرحله بعـدی باشـد. چون نمـی توانیم بـا یک رفتـار عوام 
فریبانـه یـا خـرد در کوتـاه مـدت بگوییـم کـه مثـلا فـلان اتفـاق خـوش بینانه 
افتـاده اسـت. جنس اعتماد در اقتصـاد جنس فرهنگ نیسـت، بلکه جنس ایمنی 
اسـت. و بخشـی از ایمنـی بـر می گـردد به همـان حـوزه تصمیم سـازی که در 
آغـاز اشـاره کـردم. وقتـی تصمیـم سـازی برای شـهر، شـهروند و سـرمایه گذار 
را طولانـی مـی کنیـم و بـه هـر طریقـی باعـث می شـویم کـه چرخه سـرمایه 
ایمنی و کارکرد اصلی خودش را نداشـته باشـد، سـرمایه گذار چه درون شـهری 
و چـه بـرون شـهری و ملـی و بیـن المللـی بـا خـود مـی گویـد چـرا مـن بایـد 
در ایـن شـهر کـه در رقابـت پذیـری اش ضعیـف اسـت سـرمایه گـذاری کنم!؟ 
مثـلا وقتـی سـرمایه گـذار در یک بـازه زمانـی بتوانـد در نقطه دیگری به سـود 
بیشـتری دسـت پیـدا کنـد طبعا آن نقطـه را انتخاب مـی کند. در رقابـت پذیری 
درونـی نیـز وقتـی شـرایط خوبـی فراهم نباشـد، شـهروندی کـه بتواند سـرمایه 
اش را بـه شـهر دیگـر یـا کشـور دیگـر ببـرد ایـن کار را خواهـد کرد و سـرمایه 
اش را بـه جایـی مـی بـرد کـه رقابـت پذیرتـر اسـت. بنابرایـن در اقتصـاد خـرد 
بایـد ایمنـی مصـرف کننـده نهایـی را بـالا بـرد کـه آن هـم بـر مـی گـردد به 
خـرده رفتارهـای مـا، و ایـن رفتارهـا در جاهـای مختلـف بـروز می یابـد. مثلا« 
در صحـن شـورا، در نوبـت نشسـتن پشـت در اتاق شـهردار یا مدیـران دیگر، در 
شـهرداری مناطـق، در انضبـاط و... در نهایـت ایـن خـرده فرهنـگ هـا یـا مـی 
توانـد مشـوق سـرمایه گـذاری باشـد و یـا بالعکـس. پس برندسـازی یـک واژه 
عمومـی نیسـت کـه بگوییـم به صـورت پفکی شـهر را رشـد می دهیـم اما یک 
طبـل تـو خالـی باشـد. با طبـل توخالـی چیـزی پیش 
نمـی رود. نکتـه دوم ایـن کـه وقتـی بخواهیـد محتـوا 
)نـه رشـد پفکـی( را درسـت کنیـد چـه از درون چـه از 
بیـرون مثـل این کـه می گویید شـهر خلاق خـوراک، 
ایـن هـا همه بایـد تبدیل بـه گفتمان سـازی بشـود تا 
اعتمادسـازی پشـتوانه اش باشـد. تا مثلا یک سـرمایه 
گـذار بـا رفتارهـای سـطحی و نادرسـت شـهروندان، 

علاقه به حضور بعضی از 
اعضای شورای شهر در 

تصمیمات اجرایی
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کسـبه و مسـئولین روبـه رو نشـود. چـون بخشـی از اعتمـاد محلی افـراد بر می 
گـردد بـه همین خـرده فرهنگ ها و خـرده رفتارها کـه در ذهنیت یک سـرمایه 
گـذار واقعـی )یـا حتـی رانت خـوار و کلاهبـردار( تاثیر مـی گذارد. چون سـرمایه 
گـذار اول بـه سـطح صحبـت و برخـورد افراد مقابـل توجه می کنـد و این نکات 
را مبنـا قـرار مـی دهـد که آیـا در یک شـهر سـرمایه گـذاری بکند یا نـه، یعنی 
برخـورد شـهردار، شـورا، شـهرداران مناطـق، مدیـران مرتبـط و مـردم کوچـه و 
خیابـان همـه تاثیـر گذار اسـت البتـه من نمـی خواهم بـه حوزه تصمیم سـازی 

تعرضی داشـته باشـم..
 کاملا درسـت اسـت و طبیعتا ایـن نکات جدا از فرهنگ سـازی 
بـرای مـردم کوچه و خیابـان، نیاز به آمـوزش درون سـازمانی در 

خود شـهرداری و ادارات دیگـر هم دارد. 
بلـه، کامـلا همیـن طور اسـت، این نـکات در همـه جا بایـد رعایت شـود.اما اگر 
مـن در سـرمایه گـذاری موضـوع را کوتاه مدت ببینم، سـرمایه مـن هم کوچک 
خواهـد بـود. یعنـی در اینجـا دیگـر اصطـلاح سـرمایه گـذاری صدق نمـی کند 
چـون سـرمایه گـذاری های کوچکی توسـط افراد محلـی اتفاق خواهـد افتاد که 

عمدتـا هم نمـی توانند از شـهر خارج بشـوند. 
 البتـه منظـور من هم سـرمایه گـذاری کوچک نیسـت بلکه می 
گویـم در ایـن یـک سـال با توجـه بـه برنامه هـای کوتـاه مدت 
چـه نمونـه ای می توانیـد ذکر کنید. چـون واقعیت این اسـت که 
عمـوم مردم دنبـال مباحث نظری نیسـتند و ترجیح مـی دهند به 

طـور ملمـوس تغیرات مثبت را در شـهر حـس کنند.
خـب برایتـان عینـی مثـال مـی زنـم. ما پکیـج هـای مختلف سـرمایه گـذاری 
را تعریـف کـرده ایـم کـه قبـلا نبـوده و الان مدعـی هسـتیم حـدود 150 طرح 
سـرمایه گـذاری مـدون شـده، فراخـوان و اعـلام شـده، در حالی کـه قبلا اصلا 
ایـن هـا وجـود نداشـته. و شـما پـس از یک سـال یا یک سـال و نیم می رسـید 
بـه ایـن کـه طـرح هایـی در مقیـاس هـای مختلـف از صـد میلیـون تا سـیصد 
میلیـارد و هـزار میلیـارد و هـزار و دویسـت میلیـارد )قطار شـهری( کـه هرکدام 
از ایـن طـرح هـا سـطحی از سـرمایه گـذاری را مـی توانـد جـذب کنـد و قبـلا 
نبـوده اکنون هسـت. از سـوی دیگـر در همان مبانـی مباحث رقابـت پذیری، ما 
در هیـات عالـی سـرمایه گـذاری مصـوب کردیـم کـه اختیار پـروژه هایـی را به 
شـهرداری بدهنـد تـا چرخه تصمیم سـازی بـرای سـرمایه گذار طولانی نشـود. 
بـه طـور مثال اگر به شـورای شـهر شـیراز مراجعه کنیـد اختیار شـهرداری برای 
سـرمایه گـذاری 50 میلیـارد تومـان اسـت. اما اختیار سـرمایه گذاری شـهرداری 
رشـت 800 میلیـون اسـت. خـب این به چـه ارتبـاط دارد؟ آیا افراد دوسـت دارند 

در تصمیمـات اجرایـی مداخلـه کننـد؟ چـرا تصمیمـات 
یـک شـهر بـا شـهر دیگـر ایـن قـدر تفـاوت دارد؟ بـه 
نظـرم چـون هیـات هـای تصمیـم سـاز آنجـا کـه این 

تصمیـم را گرفتنـد علاقـه دارند بـه حضـور در اجرا!
 لطفا بیشتر توضیح بدهید.

علاقـه بـرای حضـور در اجـرا یعنی من قـوه مقننه، قوه 
اجرایـی ام را نتوانسـتم مجزا کنم، مثـل این که بگویید 

بـرای کابینـه دولـت، نماینـدگان مجلـس هم مـی نشـینند و این قـدر حق رای 
دارنـد کـه مـی توانـد آن کار انجـام نشـود. آیـا در هیـات دولـت این اتفـاق می 
افتـد؟؟ پـس بایـد مرز بیـن دولت و قوه قانون گـذاری را مجزا کنیـم و این اولین 
مشـکلی اسـت که وجـود دارد. یعنی علاقه بـه حضور بعضی از اعضای شـورای 

شـهر در تصمیمات اجرایی!
 در واقـع درهـم آمیختگـی دو بخـش که هر یـک وظایف خاص 

خودشـان را باید انجـام دهند،اما...
دقیقـا همیـن طور اسـت. حـالا یکـی مثل آقـای محمود باقـری با زبـان خاص 
خـودش مـی گویـد »بعضـی از همکاران مـا لحاف و تشکشـان را در شـهرداری 
پهـن کردنـد«! یعنـی مـی گوید عمـلا عـده ای دوسـت دارنـد در اجـرا مداخله 
کننـد، بـرای همیـن بنـده مـی گویم ایشـان مدافـع منافـع عمومی اسـت، چون 
وقتـی چنیـن حرفـی گفته می شـود، اتفاقـش هم می افتـد، یعنی حرف ایشـان 
مصـداق دارد. مـن نمـی گویـم هرکسـی پایـش را اینجـا می گـذارد قرار اسـت 
چیـزی عایـدش بشـود، امـا موضـوع از این قرار اسـت کـه در بعضـی از تصمیم 
سـازی هـا شـما نمـی توانیـد ایـن را ندیـده بگیریـد. البته ایـن که خود ایشـان 
هـم برخـی از تصمیمـات را بـه اشـتباه گرفتنـد کـه باعث شـد خود آن سیسـتم 
بیشـتر ترغیـب شـوند لحـاف تشکشـان را اینجـا پهـن بکنند هـم  بـوده! یعنی 
ایشـان متوجه نشـدند که چـه تصمیم اشـتباهی گرفتند، چون غیرمسـتقیم افراد 
را ترغیـب کردنـد کـه ایـن اتفـاق بیفتد و حتـی تایید کردنـد این اتفـاق را. چون 
در آن بخـش از کار ایشـان متوجـه نیسـت چـه تصمیمی گرفتند و جایگاهشـان 
کجاسـت. مـن مـی خواهـم بگویـم اگـر قـرار اسـت مقولـه مربـوط بـه رقابـت 
پذیـری را معنـادار بکنیـم بزرگتریـن کاری که می شـود کرد و زیرسـاختی ترین 
کار هم اسـت و به شـورای اول، دوم، سـوم و نه چهارم و نه حتی شـورای پنجم 
کـه قـرار اسـت بیایـد ارتباط نـدارد این اسـت که مرز بیـن قوه قانون گـذاری در 
یـک محـدوده جغرافیایـی به نام رشـت را بـا مرز اجـرا منفک کنم. و این شـاید 
بزرگتریـن حسـن رفتارهایـی بـوده که مـن از ماحصـل تفکرات خودم داشـتم  و 

مـی گویـم در ایـن شـهر امروز  اجرا شـده اسـت.
 شـما بـه مدیریت یکپارچـه تاکید داشـتید. در کدام شـهرهای 

کشـور الآن مدیریـت یکپارچه عملیاتی اسـت؟
بـه لحـاظ ظرفیـت هـای قانونـی، تهـران یـک مقـداری قانـون اجـازه داده که 
مدیریتـش متمرکزتـر باشـد. مثـلا کمیسـیون مـاده پنـج در شـهرداری برگـزار 
میشـود. امـا ایـن کـه مـی گوییـم »مدیریـت یکپارچـه« و البتـه از نظـر مـن 
»مدیریـت واحـد« انجـام بشـود محاسـنی دارد و مدیریـت یکپارچـه را هـم در 
ایـران خیلـی تاثیـر گـذار نمـی بینـم. چـون قانـون جاهایـی را بـه یکپارچگـی 
توصیـه دارد ولـی در عمـل اتفـاق نمـی افتـد. بـه عنوان 
مثـال ماده هشـت قانون حفـاری ها می گوید شـهرداری 
بایـد ادارات را جمـع کند و روی عـوارض و برنامه حفاری 
از قبل سـازماندهی سـالیانه داشـته باشـد. ولـی خب این 
مبنـی  ادعاسـت،  یـک  در جلسـات  بیشـتر  یکپارچگـی 
بـر ایـن کـه مـن ایـن کارهـا را مـی کنـم امـا وقتـی به 
عمـل مـی رسـد هـر اداره بـا نظر خـودش تحـت عنوان 

توانستم مرز بین قوه 
قانون گذاری و اجرا را 
در رشت منفک کنم 
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اضطرار، مشـکل، حـوادث غیر مترقبـه و نظایر 
آن حفـاری خـودش را انجـام مـی دهـد. پـس 
بـه  افتـد.  نمـی  اتفـاق  در عمـل  یکپارچگـی 
عقیـده مـن ذاتـا بایـد از یکپارچگـی بـه واحـد 
برسـیم. منتهی یکپارچگی امکان پذیر نیسـت. 
و مـا را بـه هـدف نمـی رسـاند. اما واحـد بودن 
مسـئولیت را معلـوم مـی کنـد. الان مـردم در 
مواقـع مختلـف به مـا زنگ مـی زننـد. مثلا از 
شـش هزار تلفـن 4500 تلفـن مربوط بـه اداره 
بـرق اسـت. یـا تمـاس بـا آتش نشـانی نشـان 
مـی دهـد کـه مـردم عمومـا فکـر مـی کننـد 
یـک نفـر صاحـب آن جغرافیاسـت و آن هـم 
شـهرداری اسـت. مثـل همـه جـای دنیـا ایـن 
ذهنیـت درسـت اسـت. یعنـی وقتـی اتفاقـات 
مشـابهی مـی افتـد فقط بـا یک شـماره تماس 
مـی گیرنـد. پس شـهروند مـا متوجه اسـت که 
مـا چـه وظایفـی داریـم. ولـی ظاهـرا خـود ما 
و دولتـی هـا و مجلـس، خودمـان هنـوز نمـی 
دانیـم و بایـد بیشـتر بفهمیم که اصلا مشـکل 
مـردم چی هسـت! البتـه در خصـوص مدیریت 
واحـد )درآمـد، سـاختار، نحـوه انتخاب شـوراها 
و شـهردارها، نظارت،عـوارض ملـی و محلـی( 
صادقانـه بـه شـما بگویـم جمـع شـهرداری ها 
و شـهرداری تهـران آقای قالیبـاف این ها یک 
تیـم هفت نفره هسـتیم در تهران کـه بنده هم 
در آن تیـم حضـور دارم و داریـم لایحـه ای  را 

)در پنـج بخـش( بـرای مجلـس آماده مـی کنیـم. اگر نهایی بشـود کارهـا روند 
بهتـری پیـدا خواهنـد کرد.

 اگـر مصـوب بشـود ضمانـت اجرایـی آن بـرای تمـام کشـور 
؟ ست ا

بلـه. در گام اول هـم بـرای کلانشهرهاسـت. البتـه قوانیـن کلانشـهرها کمـی 
متفـاوت اسـت. بحـث چگونگی انتخاب اعضای شـورا و شـهردار، کـه به عنوان 
مثـال اگـر شـهردار رای مـی آورد، رای اش با کابینه اش باشـد. یعنـی وقتی فرد 
توسـط مـردم در کلانشـهرها انتخاب می شـود در حقیقت روز شـروع به کارش 
کابینـه اش را معرفـی کنـد، مثل رییس جمهوری که توسـط مردم انتخاب شـده 

و کابینـه اش را پارلمـان رای مـی دهد.
 امیدوار هستید که عملیاتی بشود؟

دارد نهایـی مـی شـود، البتـه مـدل هـای مختلفی هسـت. یعنی بیـن هفت نفر 
سـه نظر وجود دارد. در درآمد و نظارت هاسـت. این که دیوان محاسـبات شـهر 
تشـکیل بشـود و دیوان محاسـبات شـهر الزاما شـورای شـهر نیسـت. کـه البته 
ایـن کار بـر مـی گردد بـه ترکیبی پیشـنهادی از نماینده دیوان محاسـبات دولت 
بـه عنـوان نماینـده مردم، نماینده شـورای شـهر، حسابرسـان بخـش خصوصی 
نماینده سیسـتم قضایی اسـت یعنی ترکیبی که پیشـنهاد دادیم این طور اسـت. 
البتـه یـک سـری اتفاقـات دیگـر هم هسـت. شـاید بتـوان گفـت گام اولش که 
نهایی شـده و برای اطلاع شـما عرض کنم این اسـت که در ترکیب شـوراهای 
سـازمان هـا کـه ابـلاغ هـم شـده )و مـا بـه عنـوان اولیـن شـهرداری انشـااللا 
از هفتـه دیگـر آن را نهایـی مـی کنیـم.( در شـوراهای سـازمان هـا نـه دولـت 

حضـور دارد نـه شـورای شـهر. یعنی در هیـات مدیره نه 
نمایندگان دولت هسـتند نه نمایندگان شـورای شهر. در 
حقیقت شـهرداری هسـت و افراد مدیر و کارشناسـی که 

به تشـخیص شـهرداری حضـور پیدا مـی کند.
 پـس باید منتظر عکس العمل شورانشـینان 

باشیم؟

ایـن موضـوع دیگر ابلاغ شـده اسـت و بازتاب 
قابل تغییـری ندارد.

شـما بارهـا اشـاره داشـتید کـه مـردم بـرای 
نبایـد عـذاب بکشـند ولـی  خدمـات گرفتـن 
واقعیـت قضیه این اسـت که هنوز مـردم برای 
خدمـات گرفتـن )از جملـه خدمـات شـهری( 
دچـار عـذاب می شـوند. و اگر خدمـات مرتبط 
شـهر را بـه چنـد بخش تقسـیم کنیم بخشـی 
بـه وضعیـت نـاوگان حمـل و نقل مربـوط می 

یک  شـود.در 
سـال اخیر چند دسـتگاه اتوبوس نوسـازی شـد 
و چند دسـتگاه هم شـما قول دادیـد که اضافه 
بشـود.اما مـردم مـی پرسـند بـا توجه بـه عمر 
مفیـد اتوبـوس هـا آیـا تعمیـر و بازسـازی آن 
ها مشـکلات دیگـری از جمله کاهـش میزان 
ایمنـی یا آلودگی زیسـت محیطـی را به همراه 

نخواهد داشـت؟
مـا در طـرح جامـع حمـل و نقـل ترافیـک که 
حـدود 8،9 سـال در حـال تهیـه و تدویـن آن 
بودیـم و تـازه  دو هفتـه قبـل توانسـتیم ایـن 
طـرح را بـه تاییـد کمیتـه فنـی اش برسـانیم 
و انشـاالله اوایـل سـال آینـده ایـن طـرح را به 
شـورای عالـی ترافیک مـی بریم کـه تصویب 
نهایـی بشـود،  چنـد اتفـاق مـی افتد کـه البته 
الآن کارهـای مطالعاتـی آن انجام شـده. یکی 
ایـن کـه سـهم حمل و نقـل عمومی که الان برای 160 دسـتگاه اتوبوس اسـت 
قطعـی مـی شـود. و در سـال 96 تعـداد اتوبـوس ها بـه آن میزان خواهد رسـید.

 آن وقت از این تعداد،چند تا اتوبوس نو خواهیم داشت؟
تقریبـا نصـف، نصـف می شـود و بخشـی هـم بازسـازی شـده و قابل اسـتفاده 
اسـت.عمر مفیـد اتوبوس بین 7 تا 10 سـال اسـت. بازسـازی هـای خوبی انجام 
شـده، در صـورت ضـرورت بعضـی هـا از چرخـه خـارج مـی شـوند و مـا از نظر 
کنتـرل آلودگـی صوتـی و آلایندگـی هـای محیـط زیسـتی هـم برنامـه هایـی 
داریم. و انشـالله نصب سنسـورهایی را در شـهر خواهیم داشـت تـا پالس مربوط 
بـه آلایندگـی را دریافت کنیـم. البته نه فقـط آلایندگی مربوط بـه اتوبوس بلکه 
هـر نـوع آلایندگـی. مطالعات این طـرح هم در دانشـگاه علم و صنعـت در حال 
انجـام اسـت و نتایـج حاصـل از آن بـرای اسـتفاده دیوارهای صوتـی، اصلاحات 
ترافیکی در شـهر، آلایندگی زیسـت محیطی و حتی سـاماندهی مشاغل استفاده 

خواهد شـد.
 در مـورد ترافیـک خسـته کننـده در خیابـان هـا و معابر شـهر 

رشـت چـه نظـری دارید؟
بزرگتریـن معضـل ترافیـک امـروز شـهر رشـت، ورود ماشـین های سـنگین از 
طـرف گمـرک و منطقـه آزاد انزلـی اسـت. چـون حـدود 30 درصـد ترافیـک از 
آن هـا ناشـی مـی شـود. و روزی 11 میلیـون تومان بـه طور میانگیـن با قیمت 
امـروز فقـط هزینـه تخریب آسـفالت در شـهر به خاطر تردد وسـایل سـنگین و 
بـرون شـهری داریـم. کـه بایـد با ایجـاد عوارض بـه نوعـی دریافت بشـود. ودر 
عیـن حـال آن چـه کـه در افـق دراز مـدت در حـال انجـام اسـت و بـه عنـوان 
یـک مـد حمـل و نقل عمومـی باید بـا فرهنگ سـازی 
تک سرنشـین کم و خطـوط ویژه اتوبوس زیاد بشـود. و 
همچنین ایجاد مشـاغلی که کم کم بتواند شـغل ناشـی 
از مسافرکشـی در شـهر را فـارغ از تاکسـی هـا کم بکند 
و بـه وضـع مطلـوب برسـاند. چـون در طـول زمـان مـا 
سـه هزار تاکسـی در سـال 87-88 بیشـتر از طرح جامع 

برندسازی یک واژه عمومی 
نیست که به صورت پفکی 

شهر را رشد دهیم
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ترافیـک در شـهر وارد کردیـم. در حالی کـه تازه الآن طرح جامـع ترافیک می 
گوید ما باید سـه هزار تاکسـی در شـهر داشـته باشـیم ولی الآن ما شـش هزار 
تاکسـی داریـم. البتـه بجـز آژانـس هـا. ایـن ها همه مسـایلی اسـت کـه مانع 
تسـریع در حمـل و نقـل عمومـی می شـود. ضمـن این کـه دوچرخـه و پیاده 

اصلـی تریـن شـیوه مد نظر ماسـت.
 نظرتـان در مـورد کیفیـت پاییـن آسـفالت خیابان هـا و معابر 
بـر کار  شـهر رشـت چیسـت؟ مـردم خیلـی گلـه دارند.آیـا 
پیمانـکاران نظـارت نمـی شـود؟ از طـرف دیگـر ماشـین های 
سـنگین هم کـه از خیابان و کوچـه های فرعی عبـور نمی کنند. 

امـا آسـفالت همـه مسـیرها نامطلوب اسـت.
کیفیت آسـفالت فقط به نظارت بسـتگی نـدارد. موضوع آسـفالت را باید مرحله 
بـه مرحلـه بررسـی کنیـم. مـا یـک کار آسـفالت حجیمی را سـال قبـل انجام 
دادیـم، خیلـی هـم مـردم خوشـحال و راضـی بودند. امسـال به خاطـر این که 

بودجـه از طـرف کمیسـیون برنامـه و بودجـه دیـر ابلاغ شـد پیمانـکاران ما نیز 
دیـر شـروع بـه کار کردنـد و بعـد هم امسـال فصـل بارندگـی زیـاد و برف هم 
داشـتیم. بخشـی از کیفیـت آسـفالت هـم بر مـی گردد بـه این که زیر سـاخت 
آسـفالت مـا دچـار مشـکل اسـت. یعنـی از همـان اولیـن مرحلـه در کارخانه و 
چگونگـی میـزان اختـلاط تا آخـر کار واقعا بایـد بازنگری صورت بگیـرد. و این 
طـور نیسـت کـه فقـط بخشـی در ایـن چرخـه کار خـود را خـوب انجـام نداده 
باشـند. و متاسـفانه سـال هـا این مشـکل و یـا اسـتاندارد نبـودن در این بخش 
کـم یـا زیـاد دیـده می شـود که انشـاالله بـا برنامـه ریـزی دقیق تـر در تلاش 

هسـتیم تـا این مشـکلات کاهـش یابد.
 در خصـوص هوشـمند سـازی ترافیک، بخشـی کـه مربوط به 

شـهرداری اسـت چه کاری انجام شـده اسـت؟
بلـه، مـا 29 دوربیـن پایـش ترافیکی، خودمـان امسـال راه اندازی کردیـم و در 
حادثـه بـرف اخیـر نیز از آن ها اسـتفاده هایی شـد. کلا در سـال 96 بر اسـاس 
طـرح جامـع ترافیـک ایـن تعـداد بایـد 400بـه  دوربیـن برسـد )285 دوربیـن 
امنیتـی و 115 دوربیـن ترافیکـی( و مرکـز کنتـرل ترافیـک نیـز در سـاختمان 
مجزایـی مناقصـه اش گذاشـته می شـود. اما حتـی اگر این سـاختمان با فاصله 
یـک تـا دو سـال بـه اتمام برسـد، مـا دوربیـن هایـی را در مرکز دیگـری فعلا 
پیـش بینـی کردیـم بـا شـبکه فیبرنـوری و قابلیـت ایجاد بلیـط اتوبـوس برای 
راننـدگان اتوبـوس و تاکسـی متـر کـردن مسـیرها برای تاکسـی هـا و در عین 
حـال اتصـال جی پـی اس برای راننـدگان اتوبوس هـا و برون سـپاری خدمات 
الکترونیکـی جـی پـی اس مـا بـرای پایانـه هـا کـه چندتا هـم افتتاح شـد، در 
حقیقـت مـا حـدود 30-40 خدمت را کـه قبلا موجود نبود در سـال 95 عملیاتی 

کردیـم کـه از طـرف 38 دفتـر پیشـخوان دولـت به مـردم ارایه می شـود.
 یکـی از اهـداف راه اندازی پیاده راه فرهنگی میدان شـهرداری 
، جذب توریسـت و کلا توسـعه گردشـگری برای شـهر رشـت 
عنوان شـده اسـت. در بسـیاری از شـهرها نورپردازی میادین و 
معابـر اصلـی به عنوان یکـی از المان هـای تاثیر گـذار در جذب 
گردشـگر و همچنیـن زیبایـی بصـری خـود شـهروندان در نظر 
گرفتـه شـده و خوب هـم جـواب داده اسـت. ولی متاسـفانه در 
شـهر رشـت چنین چیـزی دیـده نمـی شـود. و حتـی در اصلی 
تریـن میـدان مرکزی شـهر، هیچ نورپـردازی و یا نـوآوری برای 
مجموعـه سـاختمان هـای تاریجی این میـدان که اصلـی ترین 

آن ها سـاختمان شـهرداری اسـت انجام نشـده اسـت. چرا؟
متاسـفانه وقتـی مـا می خواهیـم اقدامـی بکنیم میـراث فرهنگـی ممانعت می 
کنـد. و از زمـان دریافـت نامـه میـراث فرهنگی تا پیگیـری و رونـد اداری کلی 
وقـت از دسـت مـی رود و ایـن در حالی اسـت که بسـیاری از مردم نمـی دانند 
کـه مـا حتی بـرای تعمیـر و مرمـت این سـاختمان ها بـا چه مشـکلاتی روبرو 
هسـتیم. اگـر چنیـن کارهایـی انجـام ندهیـم تعـدادی گله مـی کنند کـه  چرا 
بـه ایـن موضوعـات دقت نمی شـود! اگـر مقطعـی کاری انجام بدهیـم که بعد 
مجبـور شـویم امکانـات ایجاد شـده را تخریـب کنیم تعـداد دیگـری انتقاد می 
کننـد شـما کـه می دانسـتید چرا بیخـود هزینـه کردید! نـور پردازی سـاختمان 
شـهرداری فقط گذاشـتن چند تا لامپ و نورافکن نیسـت بلکه یـک نورپردازی 

اصولی نیـاز به زیرسـاخت دارد. 
 خـب اگـر موافـق باشـید کمـی هـم بـه موضوعـات دیگـر 
بپردازیـم. شـما در ایـن مـدت در حوزه هـای مختلـف مدیریتی 
زیرمجموعـه خودتـان از مدیـران زن اسـتفاده کرده ایـد. برای 

ایـن تصمیـم چـه رویکـردی داشـته اید؟
بـه نظـر مـن فقـدان نـگاه ریـز بیـن و دقیـق زنانـه در حـوزه های شـهری ما 
کامـلا محسـوس بـوده اسـت. در حالـی کـه یک شـهر نیاز بـه چنیـن نگاهی 
دارد. نگاهـی ریـز بیـن، دقیـق و زیباشـناختی. در حـوزه هـای مالـی هم همین 
طـور، چـون خانـم ها همیشـه بـا دقت زیـادی کارهـا را دنبـال می کننـد و به 
پاکدسـتی بیشـتر اهمیت مـی دهند. خصلـت و ویژگی دیدگاه جزیـی نگر زنانه 
در بسـیاری از امـور لازم، مهـم و تاثیـر گذار اسـت. و من فکر مـی کنم انتخاب 

مدیـران زن در حـوزه هـای مختلـف موفقیـت آمیز بوده اسـت. 
 و حـالا بـاز وارد موضوع دیگری بشـویم. به نظرتان چرا شـما 
را بـا شـهردار تهـران آقـای قالیباف مقایسـه می کننـد و یا چرا 
در اذهـان مـردم ایـن طور اسـت کـه شـما و قالیبـاف متقابلا از 

هـم حمایت مـی کنید.
نمی دانم.

 بـه هـر حال بایـد پیش زمینـه ای وجود داشـته باشـد که این 
تصورات شـکل بگیرد.

خـب افـراد آزاد هسـتند کـه هـر طـور مـی خواهنـد برداشـت کنند. مـن آقای 
قالیبـاف را بـه لحـاظ مدیریـت شـهری قبـول دارم. ولی بـه نظـرم از زمانی که  
ایشـان وارد مباحـث سیاسـی شـده انـد تـا حـدی در مسـایل مدیریت شـهری 

کمرنـگ ظاهـر می شـوند.
عکس ها: سایت شهرداری رشت
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مجلـه گیـلان فـردا- فاطمه قدیمـی حرفـه مدیر ارتباطـات و امـور بین الملل شـهرداری رشـت 
یکـی از افـراد فعال در حوزه مسـئولیت خویش اسـت که توانسـته در یکی دو سـال اخیـر ضمن انجام 
مسـئولیت محولـه، تعامـل خوبـی هم بـا برخی از سـازمان های ملی و بین المللی در راسـتای اشـاعه 

فرهنـگ رشـت و معرفـی هر چه بهتر این شـهر داشـته باشـد.
کسـب عناویـن مختلـف در حـوزه کاری ارتباطـات و امور بین الملل شـهرداری رشـت و برند سـازی 
شـهر خـلاق رشـت و ثبـت در یونسـکو باعـث شـد تـا در پایـان سـال گفـت و گویـی با وی داشـته 
باشـیم. آنچـه در ادامـه مـی خوانیـد گزیـده های نظـرات خانم قدیمـی در خصوص یک شـهر خلاق 

و ضـرورت مشـارک شـهروندان در معرفـی هـر چه بهتر رشـت اسـت: 

تقدیرها:
 معرفـی نماینـدگان سـتاد برگـزاری هفتـه روابـط  عمومـی 96 در هجـده اسـتان ، فاطمـه قدیمـی 

نماینـده گیلان شـد
 کسـب نشـان شـاهین نقره ای در دومین جشـنواره تبلیغات ایران، توسـط مدیریت ارتباطات و امور 

بین الملل شـهرداری رشت
 فاطمـه قدیمـی مدیـر ارتباطـات و امـور بین الملـل شـهرداری رشـت در دومین جشـنواره برترین 
هـای تبلیغـات ایران موفق به کسـب نشـان شـاهین نقـره ای در بخش مسـابقه ، رسـته بخش ویژه 

)اقتصادمقاوتـی( شـاخه ترویـج مصرف کالاهـای داخلی و کاهش واردات شـد
 موفقیت مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شـهرداری رشـت در سـیزدهمین کنفرانس بین المللی 

روابـط  عمومی ایران 
 در پایـان دوازدهمیـن دوره سـمپوزیوم بیـن المللـی روابـط عمومـی ؛ نشـان مسـئولیت اجتماعی و 
عنـوان روابـط عمومـی برتـر سـال 94 کشـور بـه فاطمه قدیمـی مدیـر ارتباطـات و امور بیـن الملل 

شـهرداری رشـت رسید
 انتخاب فاطمه قدیمی به عنوان یکی از مدیران برتر روابط عمومی سال 94 

 نشان مسئولیت اجتماعی به مدیریت روابط عمومی و امور بین الملل شهرداری رشت رسید

 استقبال مدیریت شهری از ایده ها و پیشنهادات نو 
مدیـر ارتباطـات و امـور بیـن الملـل شـهرداری بـا اشـاره بـه اسـتقبال مدیریت شـهری از ایـده ها و 
پیشـنهادات نـو در برندسـازی شـهر رشـت مـی گویـد: کمپیـن می رشـت آمـاده دریافت ایـده های 
تبلیغاتـی شـهروندان عزیـز اسـت. و از آنجا که مجموعه مدیریت شـهری شـهر رشـت، شـهر را یک 
موجـود پویـا و زنـده می انگارد، برای رسـیدن به شـهری خلاق و توسـعه یافته خـود را نیازمند ارتباط 

چرا اسم شهرمان را »شهر باران« گذاشته ایم
مجله گیلان فردا- این با ر نیز فقط به گفتگو با جناب شهردار یا دیگر 
مدیران بسنده نکردیم، بلکه جویای نظرات شهروندان در مورد پروژه ها 
و طرح های شهری مرتبط با سند بازآفرینی رشت هم شدیم. طبیعتا 
هر کاری موافقان و مخالفان خود را دارد. و البته از بین نظرات موافق و 
مخالف می توان برای بهبود کار ایده گرفت. آنچه که مجله گیلان فردا 
بدون هیچ پیشداوری از نظرات مردم برداشت می کند این است که بجز 
موافقان تعداد زیادی از مخالفان با اصل کار مخالف نبوده بلکه از کیفیت 
کار انتقاد دارند. نظرات شهروندان که از اقشار و پایگاه مختلف اجتماعی 

بوده اند را در ادامه می خوانید:

 همیشه برایم این سوال پیش می آید که چرا اسم شهرمان را گذاشته 
ایم »شهر باران« ولی بعد به محض کوچکترین بارندگی، شهر را آب می 
برد؟! شما می پرسید نسبت به پروژه های شهر رشت چه نظری دارم، 
خب به نظر من کارها مسئولانه و متخصصانه انجام نمی شود. برای 

همین است که کمیت هست اما کیفیت نیست.
 من که هنوز به این پیاده روی دور میدان شهرداری عادت نکرده ام. 
)ولی شما که جوان هستید(- می خندد و می گوید » خب آدم زورش می 

آید این همه راه از میدان شهرداری تا بانک ملی را پیاده برود«
 به نظرم پیاده راه و به قول شما پیاده راه فرهنگی خیلی خوب شده 
است ولی نمی دانم چرا هیچ سرسبزی و لطافتی در این میدان دیده 
نمی شود. انگار همش چشم ما دارد سنگ و سیمان و ستون فلزی را 

نگاه می کند.
 خیلی عالی شده خانم، خیلی خوب شده، قبلا اصلا وضع نابسامانی 

اینجا بود. فقط کاش آقای شهردار یک نظمی به میدان بدهد.
 زای جان تو خبرنگاری؟ آخه! )با خنده( زای جان اگر شهردار بیدی 
بگو حیف که می پا درد کونه، نتنم پیاده بشم، می دیل خیلی خایه 

شهردار از نزدیک بیدینم زای جان.
 وضع پیاده روها که افتضاح است. نمی دانم با وجود این همه بارندگی 
چرا در پیاده روهای رشت از ماسه بادی استفاده می کنند! بارها پس از 
موزائیک کاری به محض کوچکترین بارندگی موزائیک های تازه، شل 
و کنده شدند. نمی دانم چرا از سیمان استفاده نمی کنند که محکم تر 
باشد. آدم که این بی دقتی ها را می بیند فکر می کند فقط یک پولی 

هزینه می شود، همین.
 خانم من سال ها کنار همین خیابان دستفروشی می کنم. و بارها 
دیدم که فقط یکی دو تا کارگر می آورند تا مثلا موزائیک ها را درست 
کند. یعنی کارگر هر طور خواست کار می کند. بعضی ها کج و معوج 
می گذارند. هیچکس هم نیست نظارت کند. خب حیف است، شهردار 
و همکارانشان این همه زحمت می کشند باید کار با کیفیت بهتر انجام 

بشود.
 من طرفدار پیاده راه هستم. اتفاقا نزدیک خانه ما پارک جدیدی هم 

از طرف شهرداری ساخته شده که خیلی خوب است.
 من اینجا مسافر هستم. از تهران آمدم. چند روز رشت هستم و بعد 
می خواهم بروم آستارا. اما همیشه فکر می کردم رشت باید یک شهر 
خیلی سرسبز باشد ولی حالا که می بینم تعجب می کنم. تهران ما با آن 
همه دود و دم خیلی سرسبز تر از اینجاست. آخر مگر می شود یک شهر 
شمالی آن هم مرکز استان گیلان سرسبز نباشد. پیاده راهتان قشنگ 
است. برادرم که اینجا ساکن است و من منزل او هستم می گوید »می 
خواهند گردشگری را در رشت زیاد کنند« اگر واقعا مسئولان شهر شما 
این قصد را دارند باید کاری کنند که وقتی یک مسافر برای یک روز 
به رشت می آید آنقدر برایش شهر زیبا و خوب باشد که به جای یک 

روز دو روز بماند.

فاطمه قدیمی حرفه مدیر ارتباطات و امور بین الملل شهرداری رشت: وامامردمچهمیگویند

استقبال مدیریت شهری 
از ایده ها و پیشنهادات نو
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وامامردمچهمیگویند
 شهردار فکر ما تاکسی داران را نکرده است. الآن ما با این همه 
ترافیک چهار تا مسافر می زنیم و می رویم و بعد خالی برمی گردیم. 

آخر این که نشد کار!
 به نظرم برای ما جوان تر که خوب شده. مثلا اجرای برنامه های 
فرهنگی هنری در میدان شهرداری خیلی خوب است. مادر و پدرم هم 
بارها از صدای سازی که تعدادی از جوان ها در پیاده راه می نوازند 
خوشحال شدند. احساس می کنم برای آن ها که سن بالاتری هم 
دارند خوشایند است. ولی چیزی که ما را خیلی اذیت می کند ترافیک 
است. آدم کلافه می شود خانم، ماشاالله خود راننده ها هم که رعایت 

نمی کنند.
 نه خانم من صحبت نمی کنم! )چرا صحبت نمی کنید فقط می 
خواستم نظرتان را در مورد وضع شهر رشت بپرسم( نه، قربان تو، ما 
شانس نداریم، فردا می آیند می گویند چرا این را گفتی! چرا آن را گفتی! 
) ولی کسی قرار نیست به شما چیزی بگوید، ببینید من نظر دیگران را 
هم پرسیدم( نه، دیگر، من حرف نمی زنم، بازهم بروید نظر دیگران را 
بپرسید )در دلم می  گویم جل الخالق، نکند قیافه من شبیه گشتاپو است 

که او ترسیده!!(
 من در پاسخ به سوال شما می خواهم بپرسم »آسفالت کدام منطقه 
از رشت خوب و درست است« ) و من که جوابی ندارم به این شهروند 
عزیز بدهم  خیلی شیک و مجلسی که کسی هم شک نکند سعی می 
کنم از وی خداحافظی کنم، ولی انگار او حس مرا فهمیده و نمی خواهد 
توی ذوقم بخورد چون می گوید( خب اگر همه کارهای شهرداری را زیر 
سوال ببریم خیلی بی انصافی است. من اتفاقا با دقت  کارهای شهری 
را دنبال می کنم و می دانم که اخیرا چقدر زحمت کشیده شده است. 
از یک طرف دعوای شهرداری و شورا و از طرف دیگر )حرفش که به 
اینجا می رسد در دلم می گویم ای داد مثل این که باز باید خداحافظی 
کنم و...( بلاخره کمبود امکانات باعث می شود که انرژی آدم کم شود. 
)می گویم اگر بخواهید به این فعالیت های شهری نمره بدهید، چند می 
دهید؟( می گوید 15 .حداقل الآن می بینیم که کاری دارد در شهر انجام 

می شود قفلا که در خواب بودیم. 
 کاش به جای این سوال از من می پرسیدید مهمانانتان را عید کجا 
می برید؟ )خب بفرمایید مهمانانتان را عید کجا می برید؟( آخر غمم 
گرفته، قرار است عید برایمان مهمان بیاید ولی هر چه فکر می کنم 
کجای رشت را به آن ها نشان دهم نمی دانم. خدا کند اقلا در این 
پیاده راه شهرداری چهار تا برنامه خوب اجرا بکنند تا ما مهمانانمان را 

بیاوریم اینجا.
 خانم من یکی از مغازه داران قدیمی اینجا هستم. چند روز پیش از 
طرف شهرداری دو نفر آمدند عکس سر در همه مغازه ها را گرفتند. 
گفتیم برای چیست؟ گفتند باید بیایید شهرداری و عوارض بدهید. خب 
همین تابلوها به زیبایی شهر کمک می کند. آنوقت در این بازار خراب 
برای تابلوها مالیات هم بدهیم؟ مردم فقط در پیاده راه، راه می روند 

خرید نمی کنند.
 به نظر من پیاده راه رشت فوق العاده است. خیلی کار خوبی کردند. 
در شهر رشت سال ها هیچ اقدامی نشده بود، دست شهردار درد نکند که 
بالاخره اقدام کرد. فقط من این سنگفرش حاشیه سبزه میدان را اصلا 
دوست ندارم. صبح ها که در پارک می نشینم بعضی ها می گویند این 
سنگفرش قشنگ است، ولی به نظر من قشنگ هم نیست، چون راحت 

نمی شود رویش راه رفت. 
 حالا که شما زحمت می کشید و با مردم  مصاحبه می کنید لطفا از 
طرف من به شهردار بگویید چند تا  آب خوری در فاصله نزدیک در سبزه 
میدان و میدان شهرداری نصب کنند. مخصوصا موقع عید و تابستان که 

مسافر می آید خیلی نیاز می شود، در شهرهای دیگر هم هست.

دوسـویه با شـهروندان مـی داند.
و بـا توجـه بـه قرار گفتن رشـت در مسـیر تحول کالبـدی و رو بنایی، و داشـتن جمعیـت  639.نفری 
در شـب  و یـک میلیـون نفـری در روز، شـهرداری رشـت ارایه  بهتریـن خدمات برای رشـتوندان  را 

سـرلوحه کار خود قرار داده اسـت. 
وی بـا اشـاره بـه ایـن کـه رشـت پرتراکـم تریـن شـهر شـمال ایران اسـت، می گوید: شـهر رشـت 
دومیـن شـهر پرجمعیـت )از نظـر تراکم در هرکیلومتـر( بعد از تهران اسـت و این موضوع مسـئولیت 

مدیریـت شـهری را دو چنـدان می کند.
وی با اشـاره به مراحل تاریخی گسـترش سـیر تکاملی شـهر رشـت می گوید: داشـتن  اولین ها در 
شـهر رشـت چـون اولین بانـک کشـور، اولین تئاتـر، اولین داروخانـه، اولیـن خانه سـالمندان و اولین 
سـند بازآفرینی که از سـال گذشـته شـروع شـده اسـت برای چشـم انداز توسـعه شـهری ما زیربنای 

مناسـبی است. 

 افتتاح مرکز خلاقیت ونوآوری در حوزه شهری 
قدیمـی جلـب مشـارکت هـای محلی، برند سـازی و سـرمایه گذاری را سـه رویکرد اصلـی مدیریت 
شـهری در مسـیر توسـعه دانسـته و خاطرنشـان می کند: در حوزه مشـارکت محلی و اعتمادسـازی 
محلـی بـا شـکل گیـری کمپیـن مـی رشـت، و احـداث زیـر فصـل هـای کالبـدی از جمله سـرای 
محـلات و ایجـاد سـه تـالار گفتگـو و همچنین بـا زنده سـازی فضاهـای شـهری و مدیریت محله 
محـور، پیوسـتن به شـبکه شـهرهای خـلاق خـوراک یونسـکو، برنامـه عملیاتـی خوراک شناسـی، 
افتتـاح مرکـز خلاقیـت ونوآوری، بانک ایده و برنامه اجرایی برای شـهر جشـنواره هـا، از رویکردهای 
برند سـازی و اسـتفاده از فرصت های سـرمایه گذاری در مسـیر بازآفرینی شـهری از گام هایی بود 

که مدیریت شـهری در راسـتای توسـعه شـهری برداشـته است.

 شهر رشت یکی از 1۸ شهر دنیا در شبکه جهانی شهر خلاق 
مدیـر برنامـه هـای یونسـکو در شـهر خـلاق رشـت با اشـاره به سـیر تعالی دفتر یونسـکو در رشـت 
ادامـه مـی دهـد: از آنجایی که سـازمان یونسـکو در مسـیر برند سـازی وتـوان افزایی شـهرها هفت 
فیلـد، موسـیقی، هنرهـای دسـتی، ادبیـات، هنرهـای دسـتی و معمـاری شـهری و... دارد، شـهرها 
براسـاس توانایـی خـود در ایـن هفت فیلد بـه رقابت مـی پردازند. و تاکنون 116 شـهر از 77 کشـور 
تا سـال 2015 به شـبکه شـهرهای خلاق در این هفت رسـته پیوسـته اند و شـهر رشـت یکی از 18 

شـهر دنیا از 11 کشـور اسـت که به شـبکه جهانی شـهر خلاق پیوسـته اسـت.
وی بـا تاکیـد بـر ضـرورت انجـام مطالعات برند سـازی شـهر رشـت مـی گوید: ایـن مطالعـات باید 
بـه گونـه ای باشـد تـا منجـر به پایه ریزی توسـعه پایدار در این شـهر شـود، چون شـهر رشـت تنها 

شـهری اسـت، که در مسـیر برندسـازی  گام های اجرایی خود را برداشـته اسـت.
و افتتـاح نخسـتین پیاده راه شـهری شـمال کشـور با چشـم انـداز طولانی تریـن پیـاده راه فرهنگی 
جهـان بـا رویکـرد انسـان محوری، به طـول 7160 متری و زمان طی مسـیر 100 دقیقـه ای از مهم 

تریـن پـروژه هـای مدیریت شـهری با اتکا بر مشـارکت محلی اسـت.
وی بـا اظهـار امیـدواری از برند سـازی شـهر خلاق رشـت با تکیه بر بحـث طولانی ترین پیـاده راه 
جهـان و بـا اشـاره بـه راهبردهای شـهر خـلاق، ادامه مـی دهد: براسـاس اصـول 17 گانه سـازمان 
ملـل کـه پنـج مـورد آن بـه زیـر مجموعـه شـهرخلاق خوراک شناسـی بـر میگـردد، بین 18 شـهر 
نامبـرده سـه شـهر درحـوزه خـوراک مسـلمانان بـه رقابـت مـی پردازند، اما تنها شـهر رشـت اسـت 
کـه بـه سـرو غـذای حلال می پـردازد که مـا می توانیـم با اسـتفاده از دیپلماسـی غذایـی گام های 

بلندتـری در برنـد سـازی بـا تکیه بر تبلیغـات اصولـی برداریم.
چـون دوسـت داریـم کـه در شـهری بهتـر با شـهروندی بهتـر بـا تبلیغاتی هدفمنـد زندگـی کنیم تا 
عـلاوه بـر  فـروش بیشـتر و بازاریابـی بهتر جذب بیشـتر گردشـگر توسـعه همـه جانبه شـهر را هم 

داشـته باشیم. 
 

 رشت و غازیان تپ ترکیه دو شهر مسلمان در حیطه خوراک 
وی ضمـن قدردانی از تصمیم سـازان برندسـازی شـهر خلاق مـی افزاید: ما می توانیم با برندسـازی 
شـهر خـلاق خـوراک و در یک برنامه 4 سـاله و 20 سـاله در دیپلماسـی غذایی حرفمـان را به گوش 

برسانیم. جهانیان 
مدیـر برنامـه های یونسـکو در شـهر خلاق رشـت با اشـاره بـه حضور خود به همراه شـهردار رشـت 
در دهمیـن نشسـت تخصصـی شـهرهای خـلاق در سـوئد گفـت: در این نشسـت تخصصی، شـهر 

رشـت بـه عنـوان یکی از116 شـهر  خـلاق جهان حضور داشـت.
 و شـهر رشـت و شـهر غازیـان تـپ ترکیـه تنهـا دوشـهر مسـلمان در حیطـه خـوراک در  نشسـت 

بودند سـوئد 
وی بـا تاکیـد بـه برنامـه هـای کوتـاه مدت، میـان مدت و بلنـد مـدت مجموعه مدیریت شـهری در 
حـوزه توسـعه برندسـازی شـهر رشـت گفـت: امروز جشـنواره هـای متعـدد در حوزه شـهر خلاق به 
دنبـال رقابتـی کـردن موضـوع نیسـت بلکه ایـن جشـنواره در راسـتای جذب سـرمایه گـذار و تولید 

اقتصـاد پایدار اسـت.
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های  جشنواره   و  رویداد ها  دلیل  به  ها  راه  پیاده   
می شود  برگزار  ها  آن  در  که  فرهنگی  و  اجتماعی 
را  شهری  هویت  و  اجتماعی  سرمایه  مکان،  حس 
رقم می زنند. و آنچه بیشتر برای گردگشری شهری 
پیاده  طریق  از  برندسازی  امکان  داشته  اهمیت  ما 
راه بوده است. منظور آن که این نوع پیاده راه ها با 
ایجاد هویت های شهری منحصر به فرد و بستری 
برای عرضه میراث فرهنگی، موجب تبدیل یک شهر 
از همین رو  به مارکی تجاری و جذاب می شوند و 

گردشگران زیادی را به خود جذب می کنند. 

 با توجه به نظرسنجی انجام شده پیرامون پیاده رو فرهنگی علم الهدی از ذینفعان ) شهروندان 
و اصناف ( در خردادماه 1394، و با توجه به این که شهروندان یکی از اجزای اساسی هر طرح 
و پروژه شهری و با اهمیت ترین عنصر چرخه مدیریت شهری هستند، بر مبنای نتایج  بدست 
آمده 37 درصد از کسبه در حین اجرای پروژه از پیاده راه رضایت داشته اند و این مقدار بعد از 
اجرای پروژه به 48 درصد رسیده است. این درحالی است که 84 درصد از شهروندان از پیاده رو 

علم الهدی رضایت داشته اند. 

 شهرداری رشت در جهت ایجاد زیرساخت های توسعه ای، برآمده است. اولین قدم در 
این زمینه بازگشایی خیابان ها بعد از اجرای پیاده راه است. رینگ اول شامل خیابان آیت الله 
احسان بخش به معلم )660 متر( است، که با هزینه تملک و اجرا به 160 میلیارد تومان بودجه 
نیازمند است. رینگ دوم تقاطع معلم و بیستون به ضیابری که بودجه 200 میلیاردی نیازمند 
است. علاوه بر آن خیابان های موازی برای خط ویژه و تراموا در بودجه سال 1395 و 1396 

در نظر گرفته شده است. 

 اتصال پیچ سعدی ) روبروی اداره نوسازی مدارس ( به میدان سرگل و از آنجا از بلوار شمسی 
پور به رشتیان و یخسازی، اتصال انتهای استادسرا و ابتدای بیستون بعد از ایجاد خط ویژه 
خیابان موازی از طریق احسان دوست و از میدان اول بیستون به رشتیان از دیگر معابری است 
که بازگشایی می شود و علاوه بر آن خیابان ولیعصر )عج( به دیلمان نیز باز گشایی می گردد. 
خیابان سرچشمه نیز در حال تعریض شدن است که به زودی تمام می شود. ایجاد پل جوان 
و تملک در دو طرف و بازگشایی کامل نیز در حال انجام است. علاوه بر آن ایجاد مسیرهای 
کند رو و پیاده رو سازی در کمربندی، رینگ 90 متری اتصال مسکن مهر به میدان گیل که در 
بودجه دو سال آینده صورت می پذیرد، اتصال باهنر به مسکن مهر نیز جهت انتقال بخشی از 
حجم ترافیک و اتصال چند پل از جماران به پل طالشان از دیگر پروژه ها جهت بهبود وضعیت 

ترافیک شهر رشت است.

 هشت میلیارد تومان بودجه  به ایجاد پارکینگ اختصاص پیدا کرده است. و شهرداری قصد 
دارد  ابتدا با خرید زمین ها و برگزاری مناقصه برای جذب سرمایه گذار اقدام نماید، که در سال 
جاری این امر در یک زمین در صیقلان با ظرفیت 400 پارکینگ صورت می پذیرد. علاوه بر 
آن پارکینگ فروتن در خیابان امام )ره( ایجاد، پارکینگ صفاری در حاجی آباد با افزایش 30 
درصدی روبه رو شد. پارکینگ دادگستری )خیابان حافظ( و ساسان در شرف خریداری است. 
پرونده پارکینگ در سبزه میدان، بیستون، خیابان امام ره ) چهاراه میکائیل ( به کمیسیون ماده 
5 ارسال شده و بخش خصوصی تا دو سال آینده به افتتاح این پارکینگ ها مبادرت خواهد 

کرد. همچنین در بسته حمل و نقل ) خط ویژه، تراموا و بازگشایی ( حدود 20 نقطه که 12 عدد 
در رینگ اول هستند با هزینه 200 میلیاردی پارکینگ و پارک سوار در نظر گرفته شده است. 

 پروژه پیاده راه سازی بافت مرکزی خود، از سه پروژه تشکیل شده، پیاده راه و پیاده روسازی 
خیابان سعدی، پیاده رو و پیاده راه سازی خیابان شریعتی و پیاده راه و پیاده روسازی خیابان امام 
خمینی )ره(. در زمینه کدها و ردیف های پروژه فوق ردیف های اعتباری3030202001، پیاده 
روسازی خیابان ها و معابر اصلی و فرعی برای انجام پیاده روسازی طرفین به مبلغ40 میلیارد 
ریال و کد اعتباری3030202006-عملیات اجرای سنگ فرش بافت مرکزی مبلغ 40 میلیارد 
ریال همچنین از ردیف 3050101009- خرید و نگهداری تجهیزات مبلمان شهری مبلغ  7 
میلیارد ریال، ردیف 3050101005- هزینه بهسازی و نگهداشت آبنما مبلغ 9 میلیارد ریال از 
بودجه مصوب سال 94 جمعاً اعتبار مورد نیاز جهت اجرای پروژه مبلغ 96میلیارد ریال در نظر 

گرفته شده بود. 

 عقلانیت و عقلانی گری مبنای  مدیریت شهری جدید شهرداری رشت است. و شهرداری 
رشت  تلاش دارد تا امور بر مبنای عقلانیت قرار گیرد و قانون و بهبود کیفیت زندگی، رفاه و 
خدمات ارایه شده به شهروندان خط قرمز شهرداری رشت باشد. این امر جز در سایه رعایت 
تمامی ارکان و واحدهای شهرداری از قوانین و مقررات محقق نمی شود. اعتقاد راسخ تیم 
مدیریت جدید شهرداری  بر آن است که در سایه رعایت مقررات و قوانین است که می توان 
فرآیند توسعه شهری را محقق کرد و شهر رشت را به آنچه شایسته آن است رساند. شهرداری 
رشت در سال 1394 و 1395 حجم وسیعی از پروژه عمرانی و خدماتی را در قالب قراردادهای 
پیمانکاری اجرا کرده که با برگزاری فرآیند مناقصه و رعایت تشریفات قانونی و وفق آیین نامه 

معاملات شهراری و قانون مناقصات برگزار شده است. 

 تمامی مناقصات  فوق با حضور دستگاه های نظارتی واگذار گردیده است. قاعدتاً اولویت 
ارایه خدمات مناسب به  شهرداری رشت ، فراهم نمودن بسترهای توسعه پایدار شهری و 
شهروندان و در نتیجه افزایش کیفیت سطح رفاه و زندگی آنان است. از همین روی تلاش 
بر بالا رفتن شاخص های رشد و توسعه شهر رشت از جمله تمامی شاخص های اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی یکی از اهداف مهم و با اهمیت شهرداری رشت است. با توجه به حجم 
گسترده وظایف و خدمات شهرداری رشت و رشد پروژه های عمرانی در سال 1394 و 1395 از 
ابتدای سال 1394 جهت شفاف سازی مالی و اقتصادی، تمامی مناقصات و مزایده های منعقده 
  WWW.RASHT.IR شده شهرداری بر روی پرتال رسمی شهرداری رشت به آدرس
موجود می باشد. شهرداری رشت آمادگی دارد که امکان بازرسی برای اعضای محترم شورا 

را در مورد مناقصه یا مزایده مورد نظر را فراهم نماید و پاسخگو پرسش های مربوطه باشد.  

عقلانیت مبنای  
مدیریت شهری جدید شهرداری رشت است 

مجله گیلان فردا- در سال 139۵ در حوزه مدیریت شهری رشت در راستای اجرایی کردن سند 
بازآفرینی، برنامه ها و پروژه های مختلفی آغاز شد یا پروژه هایی به بهره برداری رسید. بی شک 
بررسی تمامی وقایع شهری در این مجال کوتاه نه در حوصله شماست و نه در توان ما، ولی شاید 
بد نباشد در یک جمع بندی اجمالی دیدگاه های دکتر ثابت قدم، شهردار رشت را به هنگام حضور 
در هریک از این برنامه ها و پروژها مرور کنیم. آنچه در ادامه می خوانید فقط عناوینی از صحبت های 
ایشان به هنگام حضور در برنامه ها )در شش ماه اخیر( است که به صورت کوتاه به نظرتان می رسد: 

سرخط خبرها
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مجله گیلان فردا- شهردار رشت معتقد است که باید نگاه خلاقانه در مجموعه مدیریت 
شهری )هم در حوزه ایده و تولید فکر و هم در حوزه اجرا( وجود داشته باشد و این نگاه در عموم 
مردم نیز موجبات مشارکت در امور شهری را فراهم کند. با هم سر خط برخی از صحبت ها و 

مباحث را از قول ایشان مروز می کنیم: 
سرخط 

- برای عینیت بخشی خط امام باید عملکردهای عینی داشته باشیم. نگاه و خط امام یک واژه 
یا ذهنیت صرف نیست.

- مسابقات المپیاد، سال آینده دربافت فرهنگی تاریخی مرکزی رشت برگزار می شود.
- نسبت کارکنان مرد به زن در سطوح مدیریتی شهرداری رشت 40 درصد است. زنان ایرانی 

انگیزه تعالی دارند. 
- کسانی که مدعی فقر زدایی هستند نباید شعارگونه عمل کنند.

- امروزه گردشگری و گردشگر اقتصاد اساسی این مرز و بوم است.
- ما باید بر اساس صحت داده ها گزارش های مالی را ارایه کنیم. محلات کم برخوردار زاییده 

ی فهم نادرست ما از اقتصاد است. 
- سومین لیست بدهکاران دانه درشت شهرداری اعلام شد.

- سیاست مدیریت شهری رشت، مبتنی بر شهر خلاق است.
- محلات تازه تاسیس و کم برخوردار یکی از ارکان توسعه آتی شهر است. نگاه محله محوری 

و توجه به نقاط کم برخوردار سیاست امروز حاکمیتی است. 
 - جامعه با افراد فردگرا دچار تحول اساسی نمی شود. هدف جامعه انسان محور، انسان ارتقا یافته 

و هوشمند است. سواد اجتماعی سبب افزایش ارتقا ذهن افراد می شود.
- گم شدن خلاقیت افراد در واژه های علم، دانش، مهارت و مدرک تحصیلی، باید نگاه خلاقانه 

مجموعه مدیریت شهری هم در حوزه ایده و تولید فکر و هم در حوزه اجرا وجود داشته باشد.
- انسان محوری و موضوع زیست محیطی از مبانی مهم توسعه پایدار شهری است. برای حمایت 
از سرمایه گذاری رفتاری فراقانونی نیز خواهم داشت. در شهر رشت علاوه بر فقر اقتصادی فقر 

مهارت نیز وجود دارد.
- ایجاد زیرساخت ها برای شهروندان در نقاط کم برخوردار اولین گام توازن است. پیشرفت و 

توسعه همراه با عدالت وظیفه اصلی مدیریت شهری است. 
- با معرفی شاخص ها و فرهنگ سازی نمادها و نشانه های سرو غذای حلال علاوه بر حفظ 
هویت وجودی شهرهای خلاق مسلمان می توان به برندسازی شهرهای خلاق خوراک حلال 

پرداخت.
- حفظ درختان یکی از رویکردهای اصلی مجموعه مدیریت شهری است. پروژه باغ سالار 

مشکات یک پروژه بازآفرینی هویتی است.
- باید به معضل انباشت زباله در سراوان نگاه علمی داشت. 

- ارتباطات، سیاست، فرهنگ و اقتصاد از مباحث کلیدی مدیریت شهری است.
- امروز شهرداری در یک برنامه ریزی منسجم سعی در توانمندسازی شهروندان دارد.

- فرهنگ سازی اولین اصل در حوزه مدیریت شهری است. مقوله هایی چون تمیز بودن، 
سلامت، زیست پذیری شهری گام های اول پایداری توسعه شهری است.

- هنر باید به سبد هزینه ای مردم اضافه شود. ارتقای روح و ذهن جامعه با تدوین برنامه های 
نرم افزاری در حوزه بازآفرینی محقق می شود.

- انقطاع بین افراد، هنر مدیریت شهری نیست. انزوای اجتماعی در حوزه گیلان به ویژه شهر 
رشت راه به جایی نخواهد برد. امنیت شهروندی به ایجاد سرمایه اجتماعی کمک خواهد 

- سنجش شاخص های توسعه شهری با هویت های بومی کرد.
- توسعه مشارکت محلی با تخصیص سرفصل بودجه ای مجزا در حوزه های فرهنگی امکان 
پذیر است. با نامگذاری معابر به نام مبارک شهدا، به خانواده های شهدا ارج می گذاریم.نتیجه 
رقابت پذیری شهرها در شبکه جهانی است. شهر رشت یکی از شهرهای جهانی است که با 
عملیاتی کردن برنامه های بومی محلی خود در مسیر توسعه درون زا با عنوان شهر خلاق 

خوراک گام برداشته است.
- به مناطق چهار و پنج شهرداری رشت در بودجه سال 96 بیشتر توجه می شود. تا پایان سال 

جاری تعداد پارک های محله ای از 15 مورد به23 مورد افزایش خواهد یافت.
- هر گونه بروکراسی اداری در فعالیت های شهرداری باید تقلیل یابد. اقتصاد در زمان تعریف 

می شود.
- مجموعه مدیریت شهری همواره پاسدار منطق و فرهنگ ایثار و شهادت است. فرهنگ 

پاسداری از خون شهدا برگرفته از ریشه های اصیل ایرانی است.
- اتصال هنرهای مختلف با نگاه هویت مدار شهری یکی از ارکان مبحث بازآفرینی است.

- بین شهرداری رشت و مرکز تحقیقات حلال جهانی تفاهم نامه همکاری انعقاد شد.
 - استارتاپ ویکند نوآوری خوراک در شهر خلاق رشت برگزار شد.

- بین شهرداری رشت و مرکز تحقیقات حلال جهانی تفاهم نامه همکاری انعقاد شد.
- بزرگترین پارک منطقه ای مسکن مهر رشت به بهره برداری رسید.

دکتر ثابت قدم:

کسانی که مدعی فقر زدایی هستند نباید شعارگونه عمل کنند

 110 پروژه عمرانی و خدماتی در قالب قراردادهای پیمانکاری شهرداری رشت در سال 1394 
اجرا شد. از این تعداد 103 قرارداد با برگزاری فرآیند مناقصه و رعایت تشریفات قانونی و وفق 
آیین نامه معاملات شهرداری و قانون مناقصات برگزار گردیده است. شایان ذکر است که تمامی 
این مناقصات با حضور دستگاه های نظارتی واگذار گردیده است . قاعدتاً اولویت شهرداری رشت 
، فراهم نمودن بسترهای توسعه پایدار شهری و ارایه خدمات مناسب به شهروندان و در نتیجه 

افزایش کیفیت سطح رفاه و زندگی آنان است. 

 با توجه به آیین نامه تهاتر مصوبه شورای محترم شورای اسلامی، شهرداری رشت با توجه به 
صلاح و نفع شهرداری و با توجه به موافقت فرد موردنظر مبادرت به انجام تهاتر می نماید که 
ملک مورد نظر توسط کارشناسان رسمی دادگستری بازرسی و سپس قیمت گذاری می شود. 
پس از آن کمیته هفت نفره متشکل از اعضای محترم شورای اسلامی شهر، معاونین شهرداری، 
مدیر اداره املاک، مدیر اداره املاک و مالی و .... به بررسی این ملک و نفع و صلاح شهرداری 

پرداخته و در صورت موافقت، منطقه مورد نظر جهت انجام امور، اقدام می نماید.

 در راستای اجرایی شدن برنامه های شهر خلاق رشت، تفاهم نامه همکاری با مرکز منطقه 
ای علوم و انتقال فناوری اتحادیه کشورهای حاشیه اقیانوس هند و سازمان پژوهش های علمی 

و صنعتی کشور با شهرداری رشت منعقد شد.

 تفاهم نامه همکاری با مرکز منطقه ای علوم و انتقال فناوری اتحادیه کشورهای حاشیه 
اقیانوس هند و سازمان پژوهش های علمی و صنعتی کشور با شهرداری رشت منعقد شد.

 به مناسبت هفته خوراک رشت، سمینار و نمایشگاه بین المللی غذای سنتی، فن آوری، تجاری 
سازی، بازاریابی و تاثیرات آن بر گردشگری از سوی شهرداری رشت و دانشگاه گیلان با حضور 

سفیران 15 کشور جهان در مجتمع خاتم النبیای رشت برگزار شد.

 اولین مرکز آموزش محیط زیست شهری ایران در تالاب عینک با حضوردکتر ثابت قدم 

در  رشت  مردم  نماینده  شیرزاد سخنگوی شورای شهر،دکترجعفرزاده  رشت،فاطمه  شهردار 
مجلس شورای اسلامی و جمعی از مسئولین شهری برگزار شد.

کسب جایزه جهانی خشت طلایی توسط شهردار رشت در بین بیش از 400 پروژه در   
شهرهای جهان برای ساخت پیاده راه فرهنگی بافت مرکزی رشت در سال 2016
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گفت و گو: ابراهیم زاده اصلی
تنظیم: سارا فرزانه

مجلـه گیـلان فـردا- بـا ایـن کـه بـرای مصاحبه بـا گیلان فـردا کمی بـا تاخیـر و یک بـه یک به 
دفتـر مجلـه  آمدنـد، امـا گفـت و گویـی صمیمانـه بـا ایـن هنرمنـدان عزیز باعث شـد که سـاعت 
دلپذیـری داشـته باشـیم. شـاید شـما هم بیننده سـریال های شـبکه اسـتانی بـاران باشـید از جمله 
بیننـده »سـریال جایـزه بـزرگ«، کـه بـرای اولیـن بـار بـا حمایـت بخـش خصوصی »شـهر فرش 
ایـران« تهیـه و هـر شـب از ایـن شـبکه پخش می شـود. گیـلان هنرمنـدان توانمنـدی را در حوزه 
هـای مختلـف هنـری از جملـه کارگردانـی، بازیگـری، موسـیقی و... دارد کـه در میادیـن مختلـف 
خـوش درخشـیده انـد. از جملـه کارگردانـان و بازیگـران توانمنـد گیلانـی، عزیزانـی هسـتند که در 
مجموعـه جایـزه بـزرگ هنرنمایـی مـی کننـد. البته یک فیلم و سـریال ماننـد هر کار هنـری دیگر 
نمـی توانـد پاسـخگوی همـه سـلیقه هـا باشـد و از سـوی دیگـر بـرای مخاطبیـن خاصـی تدارک 
دیـده  مـی شـود. امـا مهـم این اسـت که تا چـه حـد در میان همـان جامعه هـدف خود درخشـیده 
و توانسـته پیـام هایـش را منتقـل کنـد. در سـریال جایـزه کـه بـا حمایت شـهر فـرش ایـران تهیه 
مـی شـود موضوعـات مختلفـی دسـتمایه فیلم قـرار می گیرند تـا ضمن معرفـی بخشـی از آداب و 
رسـوم، غـذا، زبـان و گویـش نکاتی  به تصویر کشـیده شـود تـا افـراد، رفتارهای خـود را در دیگری 
ببیننـد و در صـورت نیـاز اصـلاح کننـد. پرداختـن بـه نـکات اجتماعـی مانند چشـم و هم چشـمی، 
دروغگویـی، توجـه بـه نفـع فـردی به جـای نفـع جمعی، شـبکه هـای اجتماعـی و مدیریـت گروه 
هـای مجـازی، پـز اجتماعـی و...که کـم کم مانند بیماری مسـری گریبـان جامعه را گرفتـه از جمله 
موضوعاتـی اسـت کـه در ایـن سـریال مـورد توجـه قرار مـی گیـرد و زمانی کـه یکـی از بازیگران 
»ولـی شـکوفه سـرایی« در قرعه کشـی خرید از شـهر فـرش ایران برنده یک ماشـین شاسـی بلند 
مـی شـود ایـن موضوعـات هـم بیشـتر خودنمایی مـی کننـد. و البته در چند قسـمت اخیـر موضوع 
شـورا و تبلیغـات پیـش از موعـد هم به سـوژه های سـریال اضافه شـده کـه نمایـی از واقعیت های 
پیرامونـی مـا را بـه تصویـر مـی کشـد. در سـریال رقبا بـا هر ترفندی شـده سـعی می کننـد رقیب 
خـود را تخریـب کننـد! بـا ذکر این نکته که جای بسـیاری دیگـر از بازیگران توانمند این سـریال )از 
جملـه خانـم هـا( در ایـن مصاحبـه خالی بـود خلاصـه  ای از این گپ و گفـت به نظرتان می رسـد:      

گفت و گوی گیلان فردا با کارگردان و بازیگران 
سریال تلویزیونی جایزه بزرگ  شبکه باران

می خواهم حال ولی را بگیرم

مهندس هودنه، مدیر شهر فرش ایران»رشت«

هر سال چهار جشنواره 
برگزار می کنیم

مجلـه گیـلان فـردا- مجموعـه ای از نفیـس تریـن فـرش هـا 
و تابلـو فـرش هـا را مـی توانیـد در فروشـگاه شـهر فـرش ایـران 
ببینیـد و بـه سـلیقه خودتـان انتخـاب کنیـد. فروشـگاه شـهر فـرش 
ایـران در یـک سـال اخیـر تسـهیلات زیـادی بـه خریـداران ارایـه 
کـرده اسـت. در ایـن راسـتا بـا آقـای مهنـدس هودنـه، مدیـر شـهر 
فـرش ایـران »رشـت« مصاحبـه کـرده ایـم. وی ضمن تبریـک فرا 
رسـیدن سـال 1396 گفـت: مـا سـعی مـی کنیـم بـا پاییـن تریـن 
قیمـت و بـه صـورت نقـد و اقسـاط فـرش را بـه مشـتریان ارایـه 
کنیـم. و هـر زمـان کـه از مـا خریـد کردنـد بـه صـورت رایـگان 
در هـر جـای کشـور فـرش را در منـزل بـه آن هـا تحویـل دهیـم.

از 5 تـا 15 سـال گارانتـی دارنـد. و  وی گفـت: فـرش هـای مـا 
بهتریـن فـرش هـای ماشـینی داخلـی از تیـپ صادراتـی و همـه 
درجـه یـک هسـتند. و تابلـو فـرش هـای بسـیار زیبـا و نفیسـی هم 
داریـم. وی افـزود: مـا بـا شـرکت هـا و کارکنـان دولـت بـا چـک 
کارمنـدی کار مـی کنیـم. و بـا توجـه بـه نحـوه پرداختشـان بـرای 
آن هـا تسـهیلات در نظـر مـی گیریـم. کلیـه نیروهـای مسـلح هم 
مـی تواننـد بـا کارت حکمـت بـدون پـول و بهـره از ما خریـد کنند.

وی در مـورد جشـنواره هـای فـرش شـهر ایـران گفـت: هـر سـال 
چهـار جشـنواره برگـزار مـی کنیـم. از جملـه بـرای عـروس و دامـاد 
و در عیـد نـوروز کـه معمـولا ماشـین مـی دهیـم و بعـد هـا شـاید 
چیزهـای بهتـری هـم بگذاریـم. و مراسـم قرعـه کشـی بـا حضـور 
مدعویـن و خریـداران انجـام می شـود. در جشـنواره هـای قبلی مان 
کـه در طـول سـال داشـتیم دو بـار به خریـداران پـول جایـزه دادیم. 
یعنـی بـه 10 نفـر نفـری یـک میلیـون تومـان و بـه 10 نفـر دیگـر 
نفـری 500 هـزار تومـان. یـک بـار ماشـین پرایـد و دو موتـور جایزه 
دادیـم و یـک بـار هم جهیزیـه کامل بـرای عـروس و دامـاد. هزینه 
رفـت و برگشـت سـفر بـه مشـهد مقـدس و اقامـت در هتـل خـوب 
هـم جایـزه دیگـر ما بـود. و یـک ماشـین شاسـی بلند»رنو داسـتر« 
و 30 سـکه بهـار آزادی هـم جایـزه ویـژه نـوروزی ماسـت کـه 29 
اسـفند انشـاالله در سـاعت دو تـا پنـج مراسـم قرعـه کشـی آن در 
سـالن پاسـارگاد برگـزار خواهـد شـد. وی خاطـر نشـان کـرد برنامه 
هـای مربـوط بـه سـال 1396 را نیـز بـه زودی اعـلام خواهـد کـرد.

سـاخت  در  شـد  چطـور  کـه  ایـن  بـه  پاسـخ  در  هودنـه  آقـای 
سـریال »جایـزه بـزرگ« مشـارکت داشـتید گفت:مـن انجـام کار 
پیشـنهاد  مـن  بـه  کارگـردان  وقتـی  و  دارم  دوسـت  را  فرهنگـی 
همـکاری داد، پذیرفتـم و خوشـبختانه مـردم هـم از ایـن سـریال 
بدهـم. ادامـه  را  کار  ایـن  دارد  احتمـال  و  کردنـد.  اسـتقبال 

وی همچنیـن بـا اشـاره بـه ارج گذاشـتن بـه زبـان مـادری و تاریـخ 
سـرزمین و فرهنـگ محلـی گفـت : مـا بایـد فرهنـگ مـان را حفط 
کنیـم و بزرگانمـان را بشناسـیم. و مـن گاهـی با برنامه ریـزی حدود 
100 نفـر را بـرای دیـدن خانـه میرزاکوچـک بـه آنجـا مـی بـرم، و 
بعـد متوجـه مـی شـویم کـه بیشترشـان تـا الآن اصـلا خانـه میـرزا 
را ندیـده انـد. آقـای هودنـه بـا تاکیـد بـر ایـن کـه از کنـار مـردم 
اینجـا بـودن لـذت مـی بـرم گفـت: سـعی مـی کنیـم بـا صداقـت 
باشـند.  از مـا راضـی  امیـدوارم کـه مـردم  بـا مـردم کار کنیـم و 
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حلوی، کارگردان سریال جایزه بزرگ: 
بازخوردهای مثبت بیش از انتظار بود

در سـریال جایزه بزرگ از قصه های سـاده برای عموم مردم اسـتفاده شـده اسـت. 
اولیـن سـریالی اسـت کـه در طـول فعالیت شـبکه بـاران از سـال 76 تاکنـون یک 
اسپانسـر بخـش خصوصـی کل بودجـه سـریال را تقبـل کرده اسـت واز ایـن بابت 
از شـهر فـرش ایـران قدردانـی می کنیم. البتـه بازیگـران واقعا ایثار گونـه همکاری 
را شـروع کردنـد و هیچکـس بحـث دسـتمزد را مطـرح نکـرد و تـا الآن حتی یک 

ریـال نگرفتند.
بلـه، مـا در واقـع یـک چالـش داشـتیم. حتـی خیلـی از افـراد به مـن گفتند تـو چرا 
کار کـردی! ولـی مـا عاشـق کار خودمـان هسـتیم. وقتی عشـق به کار باشـد بحث 
مالـی در اولویـت بعـدی قـرار مـی گیرد. مثـلا اگر قیـاس کنیم هزینه یک قسـمت 
60 دقیقـه ای سـریال معمای شـاه برابر می شـود بـا هزینه 120 تا 150 قسـمت از 

بزرگ. سـریال جایزه 
تـا الآن حـدود 50 قسـمت پخـش شـد و 20 قسـمت دیگـر مانـده، اما بـا صحبت 

هایـی که شـده احتمـال دارد سـری دوم هم سـاخته شـود.
اسـتقبال مخاطبـان بیشـتر از انتظـار بود. البته همیشـه اولین گام ها سـخت اسـت. 
این اولین باری اسـت که چنین اسپانسـری وارد کار شـد. کسـانی که داعیه فرهنگ 

دوسـتی دارنـد در چنیـن مـواردی بایـد وارد میدان شـوند و حمایت 
بکننـد. یکـی از تاثیرگذارتریـن رسـانه در این مورد تلویزیون اسـت 
کـه می توانـد در قالب مختلـف فرهنگی-هنـری کار را دنبال کند.

موضوع فیلم حول محور جایزه فروشـگاه شـهر فرش ایران شـکل 
گرفـت. و خـود جایزه، زندگی یـک خانواده را به نوعـی دچار چالش 
هـای جدیـد کرد. تقابل سـنت و مدرنیسـم را در این سـریال داریم. 
یعنـی ورود یـک خـودرو جدید در جامعه ای که هنوز سـنتی اسـت. 
یـا این که موبایل آمده ولی هنوز بسـتر سـازی درسـت نشـده، این 
کـه ماشـین هـای شاسـی بلنـد را در خیابـان هـا مبینیـم ولـی زیر 

سـاخت خیابان ها هنوز مناسـب نشـده و غیره.
تـلاش کردیـم هـم وجـه سـرگرمی فیلـم حفـظ شـود و هـم 
المثـل  )گردشـگری، غذا،ضـرب  پیـام رسـانی فرهنگـی  وجـه 
و...( البتـه مـا مشـکلی در طنـز داریـم، چـون سـراغ هـر قشـر 
و تیپـی برویـم، انتقـاد مـی کننـد. یعنـی آسـتانه تحمـل مـا به 
شـدت پاییـن اسـت. علی رغـم این که مـا در روابـط خصوصی 
خودمـان بـه شـدت شـوخ هسـتیم. در فضـای مجـازی بـا هـر 
چیـز و هـر کسـی شـوخی مـی کنیـم ولـی اگـر خودمـان نقـد 
شـویم نمـی پذیریـم. و اگـر کار بـی تاثیـر باشـد خیلـی دیـده 
نمـی شـود. بـرای دیـده شـدن کار، حساسـیت هـا هـم بیشـتر 

مـی شـود. وظیفـه طنـز نقـادی اسـت. ناهنجاری هـا را نشـان می دهـد، دمل 
چرکیـن جامعـه را بـه تصویـر مـی کشـد.

بازخوردهـا فـوق العاده و بیش از انتظار ما بوده. البته ما پروداکشـن سـنگینی نداریم. 
منتهـی بازی خوب بازیگران توانسـته خلا های احتمالی را پوشـش بدهد. لوکیشـن 
مـا در زمسـتان چنـدان زیبا نیسـت و این کار هنرمندان را سـخت تـر می کند چون 
بایـد بـازی هنرمندانه تـری ارایه بدهند. لوکیشـن بعضی از سـریال های سراسـری 
ایـن قـدر زیباسـت کـه حتـی ممکن اسـت ضعـف بازیگـری را هم پوشـش بدهد. 
امسـال هـم کـه باران و برف و سـرما زیاد داشـتیم. امـا در کل معمولا مـا ایرانی ها 

تعارفـی هسـتیم! روبرو تعریـف می کنیـم و در خفا نقد!  
فیلمبرداری را در قسـمت سـنگر، روسـتای ویشـکا و روسـتای گوراب زرمیخ انجام 

دادیم. و اسـم روسـتای »شـکوفه سـرا«  پیشـنهاد آقای شهرسـتانی بود.
مـن اوج کارم را در گیـلان داشـتم و خـودم را یـک گیلانـی می دانـم و اعتقادی به 
مرزهـا نـدارم. از سـال ها پیـش در گیلان بودم و همین جـا ازدواج کـردم. و فرزندم 

گیلانـی اسـت. و کـم کم بـا فرهنگ مردم این منطقه آشـنا شـدم.
در دنیایـی کـه همه مـی خواهند فرهنگ خودشـان را گسـترش دهند نقش رسـانه 
هـا به عنوان سـفیران فرهنگی بسـیار مهم اسـت. و مـن واقعا از آقـای هودنه مدیر 
شـهر فـرش ایـران بـه جهت ایـن همراهی تشـکر می کنـم و همچنیـن از مدیران 
شـبکه بـاران که با سـعه صـدر ما را همراهـی و فضا را آمـاده کردند سپاسـگزارم. و 

از مـردم عزیز که با اسـتقبال شـان بـه ما انرژی مثبـت دادند قدردان هسـتیم و این 
بهترین دسـتمزد و تشـویق برای ماست. 

جابروثوق: خوبی بلا میسر، خوبی بلا میسر...

از سـال 81 وارد کلاس هـای بازیگـری آقـای حلـوی شـدم و در همان سـال اولین 
تئاترم را کار کردم. در شـانزدهمین جشـنواره اسـتانی روی صحنه رفتم که از سـوی 

هیات داوران تقدیر شـدم.
اولیـن کار تلویزیونـی مـن به نـام »خانـه پرماجرا« بود که سـال 82 از شـبکه باران 
پخـش شـد و تـا خـرداد 83 ادامه داشـت. یعنی قرار بود 60 قسـمت باشـد که 150 
قسـمت شـد.همچنین در طـی ایـن سـال هـا در فیلـم ها و سـریال هـای مختلف 
شـبکه بـاران از جملـه  کار »همسـایه« بـه نویسـندگی و کارگردانـی آقـای پـاک 

سرشـت در 90 قسـمت حضور داشـتم.
پارسـال در یـک فیلـم سـینمایی بـه نـام »نـاردون« بـه کارگردانـی آقـای فریدون 
حسـن پور و تهیه کنندگی آقای منصور سـهراب پور شـرکت داشـتم. ضبط فیلم در 
چمخالـه و لاهیجـان با بازیگران سراسـری از جملـه امین حیایی، مهـران غفوریان، 
سـیروس گرجسـتانی، مهـران رجبـی، امیـر نـوری، شـهرام قائـدی، خانـم سـهیلا 

اوتـادی، علـی مسـعودی معـروف بـه علـی مشـهدی و از همـکاران گیلانـی خانم 
بابایی، آقایان حقدوسـت و پتکی حضور داشـتند. که شـهریور 95 در سراسـر کشـور 
اکـران شـد و حتـی تـور اروپایی هم داشـت. بـه عنوان اولیـن کار سـینمایی تجربه 

خوبـی برایم بـود. و خوشـبختانه کارگـردان هم راضـی بود.
راسـتش دوسـتی داشـتم کـه همیشـه این تکیـه کلام را داشـت و مـی گفت خوبی 
بـلا میسـر، خوبـی بلا میسـر »آقای باقرپـور از آسـتانه« و ایـن در ذهن مـن مانده 

بود. 
متولد رضوانشـهر هسـتم، سـال 1359، مدرک بازیگری را از کلاس های بازیگری 
گرفتـم. و مثـل بقیـه همـکاران به عشـق مـردم کار می کنیـم. چون تـا این لحظه 
دسـتمزدی نگرفتـه ایـم. یعنـی همـه  بچـه ها همیـن طور با عشـق کارشـان را در 
ایـن فیلـم شـروع کردند. متاسـفانه حـدود 13 سـال اسـت کار می کنم هنـوز بیمه 
نیسـتم. می گویند باید کار جدی داشـته باشـید و پوسـتر کار شما توسـط ارشاد تایید 
شـود نـه کار طنـز، تا رزومه کاری شـما مـورد تایید بیمه قـرار بگیرد. البتـه قبلا که 
بـرای بیمـه مراجعـه کـرده بودم ایـن طور می گفتنـد، الآن خبـر ندارم. ولـی به هر 

حـال آینده شـغلی نداریم. 
هندی: آ-آ، من با همه صاف و صادق هستم...

)با خنده(آقای هندی شما اصالتا« هندی هستید؟!
اصالتـا« گیلانـی هسـتم،)باخنده- هنـدی های مقیم رشـت هسـتیم!( و افتخار می 
عکس: گیلان فردا



مجله اجتماعی- فرهنگی گیلان فردا

شماره پنجم، نوروز ۱۳۹۶ 
سال دوم، 

guilanfarda.ir
5۰

کنـم. بـه خاطر ایـن که پوسـت پدربزرگ من خیلی سـیاه 
بـود دیگـران مـی گفتند چقـدر شـبیه هندی هاسـت. آن 
موقـع هـم ایـن جوری شناسـنامه مـی دادنـد. یعنـی یا با 
توجـه به منطقـه زادگاه یا یـک ویژگی و صفـت. باز جای 

شـکرش باقی اسـت که نگفتنـد آفریقایی!
در سـریال تکیـه کلامی دارم و می گویـم )آ آ آ ...(  وانمود 
مـی کنـم کـه بـا همـه صـاف و صـادق هسـتم ولـی در 
عمـل خیلـی شـیطنت مـی کنـم. و دو رو هسـتم. یعنـی 
نقـش فـردی را دارم کـه درونـش با بیرونش یکی نیسـت 
و متاسـفانه در جامعـه مـا هم چنیـن افرادی وجـود دارند و 
وقتـی چنیـن نقشـی را در فیلـم می بینند به زشـتی چنین 
شـخصیتی داشـتن بیشـتر پی مـی برند و یا ممکن اسـت 
افـرادی از خانـواده، یـا فامیـل و دوسـتان خـود را دارای 
چنیـن صفاتـی ببینند. درسـریال عاشـق جا و میـز و مقام 
هسـتم. )بـا خنده( از شـما چه پنهان اول مـی خواهم حال 
ولـی را بگیـرم! چـون گاو پـدر زن منـو زیر گرفتـه!! یعنی 
الآن فقـط در حـال رقابـت هسـتیم و مـی خواهیـم پـوز 

همدیگـر را بـه خـاک بزنیم! 
مـن از سـال 67 بـه خاطر موقعیـت کاری به تهـران رفتم 
و از کلاس هـای آقـای سـمندریان و اسـاتید دیگـر بهـره 
منـد شـدم. در همـان موقع به کارهـای طنـز گرایش پیدا 
کـردم و در سـالن های نمایشـی لالـه زار اجرا داشـتم. در 
حـال حاضـر نیـز بـه جـز بـازی در سـریال جایزه بـزرگ، 
نمایـش صحنـه ای دارم و در ایـام نـوروز هـم چـون قرار 
اسـت سـریال جایـزه بـزرگ پخش بشـود ما درگیـر فیلم 

بـرداری خواهیـم بود.
خیلـی از افـراد بـا توجـه به تکیـه کلام هایی کـه برخـی از بازیگران این فیلـم دارند 
آنهـا را صـدا مـی زننـد. مثـلا مرا مـی بینند صـدا می کننـد و مـی گوینـد)آ،آ...( که 

نشـان مـی دهـد توانسـته ایم تـا حـدی مـردم را راضی نگـه داریم. 

شهرستانی: عرضم به حضور شما کرده که ...
قبـل از هر چیز من از دعوت شـما متشـکرم. خوب اسـت هنرمندان گیـلان در دایره 
مطبوعـات باشـند. در خیلـی از نشـریات اسـتان در مـورد بازیگران تهـران، هالیوود و 
حتـی بالیـوود مطلـب هسـت ولی دو خـط در مـورد بازیگران اسـتان گیـلان مطلب 
نیسـت.البته مـا هیچ حسـادتی نسـبت به هنرمنـدان سراسـری یا خارجـی نداریم. در 
مـورد همـه آن هـا و جشـنواره هـای مختلـف مطلـب بنویسـید ولـی چنـد خط هم 
در مـورد هنرمنـدان شـبکه باران بنویسـید. از سـال 74 و از آموزشـگاه هـای هنری، 
از سـال 81 هـم بـا تلویزیـون همـکاری ام را شـروع کـردم بـا سـریال همسـایه به 
کارگردانـی آقـای حلوی.  ما به سـختی و با امکانات موجود ذره ذره شـادی را در کام 
مـردم مـی ریزیم. چون شـادی یـک کمبود اسـت وتلاش بـرای شـادی و خنداندن 
مـردم کـه یک داروی نایاب اسـت، کار راحتی نیسـت. انگار هنرمندان اسـتان به آمار 
نمـی آینـد. آیـا هرکدام از ادارات اسـتان نمـی توانند فقط یکی از هنرمندان اسـتان را 
به کار بگیرند؟ ببینید این شـدنی اسـت ولی کسـی در راسـتای حمایت از هنرمندان 
گیـلان تاکنـون ایـن کار را نکرده اسـت. این هنرمنـدان امنیت شـغلی ندارند، جذب 
کننـد تـا آینده شـغلی ایـن افراد بـا حداقل حقوق هم شـده حفـظ شـود و هنرمندان 
دیـده بشـوند. اگـر هنرمنـدان دغدغه معاش نداشـته باشـند خیلی بیشـتر و بهتر می 

بدرخشند. توانند 
مـا در سـریال آینه ای هسـتیم از جامعـه. در همین جامعه بعضی ها خانـه ندارند ولی 
دنبال ماشـین شاسـی بلند هسـتند! البته ما با ماشـین شاسـی بلند مشـکلی نداریم، 
ولـی مـی گوییـم اصل این چیزها نباشـد. بلکـه اصل روابط انسـانی سـالم و برخورد 
خـوب باشـد. و اگـر هـم دارای امکانـات بهتری نسـبت به عوام هسـتیم بـه دیگران 
پـز ندهیـم. بـه قول شـما آقـای ولی شـکوفه سـرایی در سـریال دنبال پـز اجتماعی 
اسـت!! خوشـبختانه بازخوردهـا مثبـت بوده. مـردم دوسـت دارند موضوعـات روز بی 
پـرده کار شـود و مـا هـم با توجـه به چارچوب هـا ایـن کار را داریم می کنیـم. ما در 
فیلـم هـای طنـز هرگز قصد بـی ادبی یا خـدای ناکرده متلـک نداریم. ما آینـه ای از 

همیـن جامعه هسـتیم و سـعی می کنیم بـه مثابه ضرب المثـل »ادب از که آموختی، 
از بـی ادبان« بعضـی از موضوعـات را انعکاس دهیم.

ارشد امیر اسکندری: آها، آها-نه، نه...
در فیلـم بـا رنـگ کـردن مو کمی خواسـتم تیـپ جدید ارایه بدهم. درسـت اسـت که 
این سـریال بیسـت دقیقه پخش می شـود اما اتفاقـات روزمره جامعـه را منعکس می 
کنـد. این شـخصیت هم دوسـت دارد موهایش هر بـار یک رنگ باشـد. پیراهن های 
گل گلـی و رنگارنـگ هـم بـرای بیشـتر دیـده شـدن نقش اسـت. در سـریال خیلی 
اکتیـو هسـتم، و در زندگـی واقعی هم خیلی بیشـتر . در بخش اجـرا و خوانندگی هم 
فعالیـت مـی کنم. و تیتراژ پایانی سـریال جایزه بزرگ را من خواندم.)مسـعود حسـین 

زاده ایـن کار را سـاخت بـا ترانـه ای از معین زرتاج(  
در سـال 84 با آقای حلوی کار کردم و در جشـنواره های کشـوری، اسـتانی و صحنه 
ای تئاتـر کار کـردم و تقدیر شـدم. ولی تلویزیـون برایم جذابیت زیادی دارد و نقشـی 
کـه در این سـریال دارم قرار بود اول سـریال، عاشـق مسـی باشـد و بـه خاطر همان 
موهایـش را رنـگ کـرد. امـا در وسـط کار کمـی نقـش تغییر پیـدا کـرد. و الآن این 
راننـده وانـت وارد بـازی های افراد مختلف می شـود. یعنی این آدم سـیال اسـت. هر 
جـا کـه فکـر کند می توانـد ورود کنـد، وارد می شـود حتی اگـر ربطی به او نداشـته 
باشـد. مـن در ایـن نقـش سـعی کـردم از عبـارت »آها-آها-نه-نه« به عنـوان یک 

تکیـه کلام در اجـرای هرچـه بهتر نقشـم کمک بگیرم. 
ایـن آدم فقـط بـه فکـر خـودش اسـت و ایـن نقـش یـک زمینـه روانشناسـانه دارد. 
مثـلا وقتـی در شـهر تصـادف می شـود بسـیاری از مردم بـدون این کـه متخصص 
کار باشـند نظـر کارشناسـی مـی دهنـد و یا حتـی قضاوت مـی کنند. یعنـی یکی از 

مشـکلات اساسـی مـا ایـن اسـت کـه در هـر کاری دخالت مـی کنیم. 
مـا سـالیان زیادی اسـت که می گوییم برای بسـته هـای فرهنگی بودجـه بگذارید و 
کارهـا را ارتقـا دهید کـه امیدوارم این اتفاق بیفتد. پیشـنهاد فرهنگی و فرمان رهبری 
ایـن بـود کـه کارهایی سـاخته شـود تـا باعـث انبسـاط خاطر مـردم شـود. خنداندن 
مردم کار سـختی اسـت. به هر حال طنز لبه تیغ اسـت. در سـریال جایزه بزرگ هم 
هـدف مـا این اسـت که وقتی فرد شـب خسـته بـه خانه می آیـد چند دقیقـه با زبان 
و فرهنـگ خـودش لحظات دلنشـینی داشـته باشـد. در واقع تلاش مـی کنیم فیلمی 

سـرگرم کننده همـراه با پیام هـای اجتماعی –فرهنگـی ارایه کنیم.
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بابک مهدی زاده
  ویژگـی »مدنیت – مدرنیتـه« در آثار فرهنگی 
و هنـری »شـهری« تریـن اسـتان ایـران کمتر 
یافـت می شـود. طبیعت سـحرآمیز گیلان گوی 
سـبقت را از المـان هـای شـهری اسـتان در آثار 
هنـری ربـوده اسـت. تـا همیـن یکـی دو سـال 
پیـش در حوزه هنر عکاسـی نمی شـد عکسـی 
از خیابان های شـهرهای مهم گیـلان پیدا کرد. 
ظاهـرا معمـاری منحصربـه فرد خانه هـای قدیمی رشـت، انزلـی، لاهیجان و 
کوچـه هـای تنگ باران خورده این شـهرها و بام های سـفالی خانه هایشـان و 
مردمان شـیک پـوش خوش ظاهر رنگارنگشـان هیچ جذابیتی برای عکاسـان 
نداشـت و هرچـه بـود سـهم گیلان از عکاسـی، تنها کـوه بود و جنـگل و دریا.
یا در حوزه هنر معماری، خانه های اصیل و قدیمی سـاخته شـده در شـهرهای 
مهـم گیلان به خاطر سـقف های سـفالی و معمـاری متاثر از معمـاری اروپایی 
در کل ایـران اسـتثنا هسـتند. امـا هـر واحد صنفـی عرضه کننـده محصولات 
بومـی –از صنایـع دسـتی تـا غذایی- بـرای طراحی فضـای داخلـی و بیرونی 
خـود –حتـی آن هایی کـه در مدرن ترین مناطق شـهری فعالیـت می کنند- 
بـه دنبال المان های روسـتایی اسـتان مانند کلوش و ریسـمان، کـوزه، فانوس 

و کاه گل مـی روند.
در سـینما هـم این مشـکل به وضوح به چشـم می خـورد. اکثریـت فیلم های 
گیـلان - از قدیـم تاکنون - در فضاهای روسـتایی سـاخته شـده اسـت. انگار 
گیـلان را فقـط مردمان مهربان روسـتاها با لباس های چیـن دار زیبا و طبیعت 
سـبز جـذاب تشـکیل داده انـد و شـهرهای گیـلان کمتریـن سـهم را در آثـار 
سـینمایی و سـریالی دارند. حتی در نشـان دادن مردمان روسـتا هم هیچ هنری 
به کار نرفته اسـت. شـاید تنها فیلم »در دنیای تو سـاعت چند اسـت« بود که 
بـا بـه تصویـر کشـاندن معماری خانـه ها و خیابـان ها و مـدرن بـودن آدم ها، 
ساختارشـکنانه نشـان داد کـه فرهنـگ »مدنیت – مدرنیتـه« تا چه انـدازه در 

شـهرهای گیـلان مانند رشـت و انزلی قوی اسـت.
همیـن ضعـف در موسـیقی گیلانـی هم به چشـم مـی خـورد. بانو شـمس از 

اولیـن خواننـده های شـهیر گیلان ، سـاخته هایش بـه زبان گیلکی شـهری و 
آهنـگ هایـش بـا حال و هـوای مدرن بـود اما بعـد از آن چنیـن ویژگی مهمی 
در آثـار خواننـده های دیگر کمتر دیده شـد. مرحوم پوررضا که اسـتاد موسـیقی 
فولکلور محلی بود و اسـتاد ناصر مسـعودی هم که گیلکی را بیشـتر در سـبک 
موسـیقی ملی با سـازهای سـنتی اجرا می کرد. باقی آثار موسـیقی گیلانی نیز 
حـال و هـوای روسـتاها را تداعی می کرد. تـا این که فرامرز دعایـی آمد. جوانی 
از لشـت نشـا- نزدیـک تریـن روسـتا به فرهنـگ شهرنشـینی در گیـلان- در 
آوازهایـش از سـربازی و عشـق هـای شـهری گفـت و پاپ گیلانـی را متحول 
سـاخت. اما بیش از دعایی ، این اسـتاد عاشـورپور بود که سـبکی نو و مدرن به 
موسـیقی گیلانی داد. مرحوم عاشـورپور با تلفیق زبان گیلکی با موسیقی اروپای 
شـرقی قدرت جهانی شـدن موسـیقی گیلانی را به رخ همه کشـید و ثابت کرد 
کـه زبـان گیلکـی توانایی هـای زیـادی در تحول موسـیقی فولکلـور و ورود به 
جهـان موسـیقی را دارد. امـا بعـد از ایـن اسـاتید - که هرکدام در سـبک شـان 
تکـرار نشـدنی بودنـد- هرکـه آمد اثـری ابتدایی و ضعیـف ارایه کرد. موسـیقی 
گیلکـی در سـازهای ناتـوان و کم رمق فولکلـور و نوازندگانـی غیرمتبحر ماند و 
حتی مضمون ترانه هایش نیز سـطحی شـد و زبان موسـیقی هم روسـتایی. تا 
ایـن کـه بـا به نمایـش درآمدن فیلـم »در دنیای تو سـاعت چند اسـت؟« اتفاق 
جدیـدی در موسـیقی گیلانـی رخ داد. خلاصـه آن کـه موسـیقی گیلانی برای 
رشـد و بیـرون آمدن از پوسـته سـنتی - سـنتی به معنـای تغییرنیافتـن و راکد 
مانـدن و نـه بـه معنای سـنت و آیین- خـود نیازمند آثاری مانند موسـیقی فیلم 
»در دنیـای تـو سـاعت چند اسـت ...« و آلبوم بهـرام کریمی اسـت. همان طور 
که سـینمای گیلان هم به سـاختن فیلم هایـی مانند »در دنیای تـو...« نیاز دارد 
و معماری گیلانی هم محتاج سـاخت سـاختمان هایی مشـابه سـاختمان های 
میـدان شـهرداری، خانـه ابریشـمچی، تالش خان سـمیعی و میـرزا خلیل رفیع 
اسـت. زیـرا ایـن ها داشـته هـای جذاب شـهری ما هسـتند و همانقـدر که باید 
فرهنـگ غنـی روسـتایی گیلان تبلیغ شـود فرهنگ »مدنیـت – مدرنیته« هم 

بایـد در آثـار هنـری هنرمندان گیلانـی به نمایش همـگان درآید.
به نقل از ناجه ، اولین مجله اینترنتی تحلیلی گیلان
»ناجه در گیلکی یعنی آرزو«

غافل ماندن از عنصر »مدنیت - مدرنیته« 
در هنر و موسیقی گیلان
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مجله گیلان فردا - کهنه و قدیمی هستند اما چشم نواز و دوست داشتنی، کافی است با چشم دل نگاه هشان کنی. هرچند شاید جوان ترها خاطره ای از خانه ها، درها و 
کوچه باغ های زیبای قدیمی نداشته باشند، اما بزرگترها هنوز می توانند صدای های هوی بچه گانه و حس شور و حال جوانی خود را در میان کوچه های قدیمی به یادآورند. 
البته امروزه بناهای قدیمی با معماری درخشان و درهای منقوش به طرح های اسلیمی با آن رنگ های زیبای لاجوردی و گچکاری های هنرمندانه کمتر یافت شود، اما همان 

تعداد کم نیز می توانند در تلطیف زیبایی بصری در دل مشغولی های روزمره اثرگذار باشند.   
آن قدیم ها که شهرها این قدر پایین شهر و بالا شهر نداشتند، خانه فقرا و اغنیا کنار هم در یک کوچه، واقع بودند. و فقط از روی نمای در می شد حدس زد که صاحبخانه 

فقیر است یا متمول.
در واقع سردرهای قدیمی بازگوکننده بخشی از آداب و رسوم، فرهنگ، تاریخ و معماري ایراني و اسلامي گذشته ما هستند. حک شدن آیات قرآنی با خطی خوش بر بالا و یا 

طرفین درها و استفاده از طرح های گل، بلبل و هلال و بته جقه بر درهای چوبی دلنشین و با طبیعت آدمی نزدیک بود.
)چند عکس از سردرب های خانه های قدیمی واقع در محلات قدیمی و مرکزی شهر رشت(

)عکس ها: گیلان فردا(

نگاهی به درهای قدیمی
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 شرایط آب و هوایی ویژه استان گیلان
مهنـدس بلبـل آبـادي، در خصـوص مخاطرات برف سـنگین اسـتان گیلان که در زمسـتان 
اخیـر شـاهد آن بودیـم بـه گیلان فـردا گفـت: در طراحی خطوط انتقـال نیروی بـرق باید به 
وضعیت آب و هوایی منطقه توجه شـود. چون اسـتان گیلان دارای شـرایط آب و هوایی ویژه 
و منحصـر بـه فـرد اسـت و اتفاقاتـی که در طول سـال های اخیر در این اسـتان حادث شـده 
اسـت خـود مؤیـد این مطلب اسـت. بـا توجه به این کـه شـرایط آب و هوایی اسـتان گیلان 
ویـژه و خـاص اسـت، بنابرایـن ایجـاب می کند که ترسـیم و تهیـه پهنه بنـدی آب و هوایی 
بـرای اسـتان گیـلان بـا نـگاه ویـژه ای انجام شـود. چرا کـه تهیه پهنـه بنـدی آب و هوایی 
بـرای کشـور بـه طور یقین بـه جزئیات و شـرایط خاص اسـتان ها توجهی نخواهد داشـت و 

نمی توانـد موثر و کارآمد باشـد.

 تحول در شبکه انتقال و فوق توزیع استان 
وی بـا بیـان ایـن که شـرکت برق منطقـه ای گیلان موضـوع تامیـن منابع مورد نیـاز برای 
امـکان احـداث پروژه های زیرسـاخت شـبکه انتقال و فـوق توزیع از طریـق فاینانس خارجی 
بـه مبلـغ 56 میلیـون یـورو و همچنین بانک توسـعه زیرسـاخت آسـیا به مبلـغ 113 میلیون 
یـورو را در دسـتور کار خـود قرار داده اسـت گفت: ایـن از کارهای بزرگ و زیربنایی اسـت که 
امیدواریم به زودی شـاهد اجرای پروژه های مربوطه در سـطح اسـتان گیلان باشـیم. حجم 
پـروژه هـای یـاد شـده بـه میزانی اسـت که شـبکه انتقـال و فـوق توزیـع اسـتان را متحول 

خواهـد کرد.

 انرژی های تجدیدپذیر
مدیـر عامـل شـرکت  سـهامي بـرق منطقـه اي گیـلان بـا اشـاره به اهمیـت انـرژی های 
تجدیدپذیـر هـم افـزود: رویکـرد عمده و اساسـی دیگری که ظرف سـال جـاری پایه گذاری 
و بـه شـدت مـورد توجه قـرار گرفته اسـت موضوع بـه کارگیـری از انرژی هـای تجدیدپذیر 
بـادی و خورشـیدی اسـت. چـون اسـتان گیـلان بـا پتانسـیل انـرژی بـادی بیـش از 3000 
مـگاوات و همچنیـن وجـود انـرژی خورشـیدی بسـیار مناسـب در جنـوب اسـتان از موهبت 
الهـی و موقعیت اسـتراتژیک بسـیار خوبـی برخوردار بوده کـه در این زمینه هـم برنامه ریزی 
و اقدامـات بسـیار خوبـی در ظـرف چندین ماه گذشـته رقم خورده اسـت و بـه نحوه مطلوب 
در حـال مدیریـت و پیگیـری اسـت. بـه کارگیـری مولدهای مقیـاس کوچک بـرای غلبه بر 

مشـکلات شـبکه انتقـال و فـوق توزیـع از دیگر مـوارد قابـل توجه برق گیلان اسـت.

 اهمیت مدیریت مصرف
وی ادامـه داد: توجـه بـه بحـث مدیریت مصرف در صنایـع بزرگ و کوچـک و حتی مصارف 
خانگـی، علیرغـم ایـن کـه در حیطـه ماموریـت کاری شـرکت برق منطقـه ای گیـلان قرار 
نـدارد، امـا بـه طـور جدی و مسـتمر در حال برنامـه ریزی و پیگیـری اسـت. و در این بخش 
هـدف نهایـی کاهـش مصـرف بخصـوص کاهش پیک مصـرف در تابسـتان اسـت که این 
موضـوع از چندیـن منظـر می تواند مـورد توجه باشـد. 1- عدم نیاز به سـرمایه گذاری کلان 
در بخـش تولیـد و شـبکه انتقال و فـوق توزیع و توزیع و اختصاص سـرمایه گـذاری مربوطه 
در بخـش صنایـع و کارهـای تولیـدی. 2- کاهـش آلاینـده های زیسـت محیطی بـه مقدار 

بسـیار زیـاد کـه موضوع بسـیار حیاتی برای کشـور و جهان اسـت.

 دسته بندی پهنه بندی بلایای طبیعی
مهندس عابد نماینده هواشناسـی اسـتان گیلان نیز ضمن قدردانی از مجموعه شـرکت برق 
بـه خاطـر ایـن که به موضـوع آب و هوا نگاه ویـژه ای دارند گفت: پدیده های هواشناسـی از 
ابعـاد زمانـی و مکانـی مختلفی برخوردارند. دسـته بندی پهنه بندی بلایای طبیعی در سـطح 
جهـان شـامل، زلزلـه، سـیل، آتشفشـان، طوفان، آتش سـوزی جنگل هـا و ... اسـت که می 
تواند حوادثی را برای تجهیزات و تاسیسـات برق ایجاد کند. و بسـیاری از این بلایای طبیعی 
در اسـتان گیلان رخ داده اسـت و با توجه به این که تنوع اقلیمی اسـتان گیلان زیاد اسـت، 

مخاطـرات آن هم برای اسـتان زیـاد خواهد بود.

 مخاطرات آب و هوایی ویژ استان گیلان
وی بـا اشـاره بـه وقـوع پدیده ابـر قیفی شـکل و بارش شـدیدترین بـاران ها در شهرسـتان 
انزلی و وزش بادهای شـدید در اسـتان گیلان بیان داشـت: ما در سـال های 83 و 92 بارش 
شـدید بـرف را در اسـتان گیـلان شـاهد بودیـم که خسـارات زیـادی را بـه اسـتان وارد کرد. 
شـرایط خـاص آب و هوایـی اسـتان گیلان موجب شـده تا در این اسـتان بعد از بـارش برف، 
بـارش باران را داشـته باشـیم که ایـن باران باعث ضخیم تر شـدن بـرف روی خطوط انتقال 
مـی شـود و مـی توانـد موجـب پارگـی خطـوط یا آسـیب دیدگـی دکل ها شـود. ایـن گونه 

مخاطـرات آب و هوایـی ویژه اسـتان گیلان و متفاوت از سـایر نقاط کشـور اسـت.

 فراوانی، تنوع و ویژه بودن مخاطرات استان گیلان
این کارشـناس هواشناسـی گفت: اسـتان گیلان از جغرافیای ویژه ای برخوردار است که مخاطرات 
گوناگونـی را بـرای اسـتان بـه همـراه دارد. دو مجموعه جغرافیایی بـزرگ دریای خزر و رشـته کوه 
هـای البـرز تاثیـرات بزرگـی را بر پدیده های جوی دارند. در کل سـه بسـتر و پتانسـیل مخاطره و 
ریسـک آب و هـوا، دریـا و کوهسـتان وجـود دارد که هر سـه مورد آن را در اسـتان گیـلان داریم و 

ایـن جغرافیـای ویـژه، مخاطرات ویـژه و متنوعی را هم برای اسـتان گیلان رقـم می زند.

 مخاطرات گرد و غبار و برف های سنگین  
وی بـا اشـاره بـه مخاطـره هـای متاثر کننده شـبکه انتقـال برق اسـتان گیلان نظیـر گرد و 
غبـار و بـرف هـای سـنگین  افـزود: اسـتان گیـلان طـی 10 سـال اخیر بـه دفعات بـا وقوع 
پدیـده گـرد و غبـار مواجه بوده اسـت و تعداد وقوع آن در منطقه رو به افزایش اسـت. بیشـتر 
ایـن گـردو غبارهـا در فصـول گرم سـال اتفـاق می افتـد و چون ایـن جریانـات در ارتفاعات 
حرکـت مـی کند به طور ناملموسـی بـر روی خطوط انتقال تاثیـر می گذارند. اسـتان گیلان 
بر خلاف سـایر اسـتان های کشـور تنها اسـتانی اسـت که دارای 2 کانون غبار، یکی از شرق 
و دیگـری از غـرب اسـت. اسـتان گیـلان عـلاوه بر این کـه از گـردو غبارهایی کـه از غرب 
کشـور وارد اسـتان می شـود متاثر اسـت، از گرد و غبارهایی که از شـرق کشـور نیز وارد می 

شـود متاثر اسـت و ما در خط مقدم غبارهای شـرق منشـا هسـتیم. 
»گفتنی اسـت عمق و سـنگینی برف، دو ویژگی خاص برف در اسـتان اسـت. از جمله علت 
های بارش برف در اسـتان، الگوی ریسـک جنوبی)دره منشـا( اسـت که علت بارش آن رود 
سـپید رود اسـت و موجب بارش نه چندان سـنگین برف بین شـهرهای لاهیجان، رشـت و 
سـنگر می شـود. از دیگر علت های بارش برف در اسـتان، الگوی ریسـک دریا منشـا اسـت 
کـه موجـب بـارش بـرف های سـنگین در جلگه مرکزی اسـتان در شهرسـتان های رشـت، 

بنـدر انزلی و لاهیجان می شـود.«

مهندس عظیم بلبل آبادی، مدیر عامل شرکت برق منطقه ای گیلان:

 تهیه پهنه بندی آب و هوایی گیلان با نگاهی ویژه ضروری است  
مجلـه گیلان فـردا- آیا در زمـان کنونی زندگی بدون بـرق برایتان قابل 
تصور اسـت؟ بی شـک خیـر... و اهمیـت فوق العـاده این انـرژی پاک 
زمانـی کـه قطع می شـود بیـش از پیش جلوه گـری می کنـد. زندگی 
امروزی وابسـته به برق اسـت و این وابسـتگی آن قـدر برایمان عادی 
شـده کـه گاه به شـیوه های درسـت مصـرف برق بـی اعتنا هسـتیم. 
شـاید قطـع برق در زمان برخـی از بلایای طبیعی مانند بارش سـنگین 
بـرف و یـا وزش بادهای شـدید تنها تلنگری بـرای اسـتفاده بهینه  از 
ایـن انـرژی و البته مقاوم سـازی دکل ها و پسـت های بـرق به صورت 
اصولـی و اسـتاندارد باشـد. امـا در طراحی خطـوط انتقال نیـروی برق 
آیـا بایـد بـه وضعیـت آب و هوایی منطقـه هم توجـه داشـت؟ در این 
خصـوص نظـر مهندس عظیم بلبل آبادي، مدیرعامل شـرکت سـهامی 
بـرق منطقه ای گیلان و مهندس عابد کارشـناس هواشناسـی اسـتان 

گیـلان را جویا شـدیم کـه در ادامه مـی خوانید: 
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 آقـای آهنگـی خودتـون فکـر مـی کنید بـا کدوم سـریال شـناخته 
؟ ین شد

سـال 81 بـا سـریال خانـه پرماجـرا که از شـبکه بـارا پخش می شـد. دومین سـریالی 
بـود کـه کار کـردم. نقش بهنام را داشـتم که نقـش متفاوتی بود هم بـه لهجه گیلکی 
حـرف مـی زدم هـم فارسـی. مخترعـی بودم که ضـرب المثل هـای کـره ای و ژاپنی 
مـی گفتـم. مردم خیلی دوسـت داشـتن و سـریال هم با اسـتقبال خوبی مواجه شـد.از 
سـال 80 تـا 89 نقـش هـای زیادی بـازی کـردم. در عین حـال طنز، جنگ و سـریال 

هـای روتین شـبکه بـاران رو هم کار مـی کردم.
 اگر پیشـنهاد نقشـی با گویش شـمالی و لهجه گیلکی داشته باشید 

پذیرید؟ می 
)باخنـده( خـب چرا که نه... اما آدم همیشـه دوسـت داره تو کارش پیشـرفت کنه. الآن 
البتـه کمـی از زبـان گیلکـی دور شـدم. امـا بـاز هم من سـال ها آنجـا زندگـی کردم. 
مـادرم تهرانی و پدرم شـمالی هسـتند. دوسـتان گیلک زبـان، محیط محـدود انزلی به 
هـر حـال یـه دینی به گردن منه و باید همیشـه حواسـم باشـه، تا ببینیـم در آینده چی 

میاد. پیش 
 آقای آهنگی تحصیلاتتون در چه مقطع و چه رشته ایه؟

مـن لیسـانس بـرق خوندم و هیـچ ربطی بـه بازیگری نـداره. ولی الآن یه دوشـاخه رو 
اگـر بخوام بزنم به برق می ترسـم)با کلی خنده( همیشـه عاشـق بازیگـری بودم. حتی 
اون زمانـی کـه در ایـن رشـته تحصیـل مـی کردم مـی رفتم به پسـرخاله هـام که در 

دانشـگاه سـوره تئاتـر یـا کارگردانی مـی خوندن سـر مـی زدم و در واقـع هیچوقت تا 
الآن بازیگـری رو کنـار نذاشـتم، حتـی اگـر شـغل دیگری هم داشـتم. اما دیگه سـال 
هاسـت کـه کامـلا پیگیر بازیگری شـدم و منبـع درآمدم، کارم، عشـقم، شـغلم و همه 

چیز شـده بازیگری.
 اولیـن برنامـه ای کـه بـا اون به عرصه هنـر ورود کردین چـه بود؟ و 

در چه سـنی بودین؟
14 سـاله بـودم کـه بـا تئاتر دانـش آموزی در مدرسـه شـروع کـردم. چـون اون زمان 
همیشـه به مناسـبت جشـن های مختلف مثـل دهه فجر و... به قولی سـر بچـه ها رو 
گـرم مـی کردیـم. حتی ادای معلم هـا رو در می آوردم )با خنـده( و خودم بداهه نمایش 

کمـدی اجـرا می کـردم. ولی بعدهـا به طور جـدی وارد عرصه تئاتر شـدم.
 آیـا ایـن علاقـه و اسـتعداد طنـز در خانواده شـما ارثی به حسـاب 

آید؟ مـی 
یه جورایی شـاید بشـه گفـت، بله، طنز توی خون پـدرم و برادر بزرگترم وجـود داره، اما 
خـب اون هـا بـه طـور جدی سـراغ این حرفه یـا هنر نرفتن. ولـی ناخـودآگاه آدم های 

بامزه ای بودن و هسـتن.
 خانواده مخالفتی با ورود شما در این عرصه نداشتن؟

نه،اصـلا، هیچوقـت، همیشـه منو تشـویق هم می کـردن. حتی از کودکـی به من می 
گفتـن »حامـد تـو بایـد بازیگر بشـی، تـو باید کمدین بشـی« بـه طور جـدی هم می 
گفتـن. یعنـی همیشـه در هر جمعـی همه به مـن امید مـی دادن و از شـدت خندیدن 

گپ و گفت گیلان فردا با حامد آهنگی طنز پرداز طناز گیلانی معروف به حامد گینس

خوبه که مردم می خندن و شوخی می کنن و رد می شن
نباید همه چیز رو جدی گرفت

سارا فرزانه *
خـوش برخـورد، صمیمـی و مهربـان دیـده مـی شـود. بـا این کـه در روزهـای اخیـر از صبـح زود تا حوالـی غروب سـر ضبط 
سـریال جدیدش اسـت و هرشـب سـاعت 9 در پردیس کـوروش اجرای برنامـه دارد و تقریبا مـی توان گفت وقـت آزاد زیادی 
نـدارد، بـا ایـن حـال با وجود فشـار کاری و خسـتگی دعـوت به مصاحبه بـا » مجله گیـلان فردا » را بـا روی باز پذیرفت. شـما 
کـه خواننـده این سـطور هسـتید اگر تاکنـون اجرای طنز این کمدین دوسـت داشـتنی و موفق گیلانـی را از نزدیـک ندیده اید، 
پیشـنهاد مـی کنـم در اولیـن فرصـت امکان حضـور در اجرای زنـده اش را از دسـت ندهید! چون بـه طور قطع از شـدت خنده 

و حـال خوب مـی توان گفـت روده بر خواهید شـد.
ایـن مصاحبـه در بک اسـتیج سـالن پردیس کـوروش در تهـران در لحظات نزدیک اجرا انجام شـد، همـراه با گروهـی صمیمی و کاربلـد. حامد آهنگی 
طنـز پـرداز گیلانی)شـهروند انزلی(کـه اکنـون شـهرت کشـوری دارد بـا حوصله، صریـح و صادقانه، پاسـخگوی سـوالات ما بـود. گپ و گفـت با این 
هنرمنـد طنـاز تیرماهـی را کـه بـه »حامد گینس« معروف اسـت و به قـول خودش تا کنـون رکوردهای زیـادی از وی در گینس به ثبت رسـیده اسـت)!( 

را در ادامه مـی خوانید:

مهمان این شماره
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خسـته مـی شـدن! گاهـی هم کـه حالم خـوب نبـود کار سـخت تر می شـد چون 
حـال بقیه هـم گرفته می شـد.

 تـوی اجراهاتـون یـا ایـن اواخـر در اجرای اسـتندآپ کمـدی در 
برنامـه خندوانـه چقـدر بداهـه کار مـی کنید؟

خیلـی زیـاد، در خندوانـه کـه مثـلا دو روز قبل به مـن میگن حامد  شـما مثلا پس 
فـردا ضبـط داری، در ایـن حالـت مـن یک یـا دو روز زمـان دارم )چون ریتـم برنامه 
خیلـی تنـده و برنامـه روتین به حسـاب میـاد( که هم باید به سـوژه فکـر کنم و هم 

بـه تمریـن و اجـرا و خلاصه همـه چیز با خودم اسـت.
 رامبد جوان به شما سوژه یا ایده ای نمی ده؟

شـاید در لحظـه چیـزی بـه ذهنـش برسـه و بگـه، اما من پـس از تعویـض لباس و 
گریـم در حـد چنـد دقیقه کـه رامبد می پرسـه امروز چی مـی خوای بگـی؟ ایده مو 
میگـم و بـا هـم به توافق می رسـیم و این جوری شـروع و تمام میشـه. تقریبا بدون 

هیـچ تمرینی میرم جلـوی دوربین.
 در سری جرید خندوانه چند بار حضور داشتین؟

در سـری جدیـد در چهـار برنامه حضور داشـتم. سـری قبل هم یک برنامـه فقط، با 
قسمت لباهنگ شـروع کردم.

 مـن به شـخصه بـه عنـوان یـه مخاطـب از حضورتـون و اجرای 
دلنشـین تون بسـیار لـذت بـردم. به نظـرم خـارج از تعریف خیلی 

مسـلط ظاهر شـدین.
مرسـی، تمام سـعی خـودم رو کردم کـه در کمترین زمان بهترین اتفـاق بیفته. خب 
مسـلما تـوی هـر کاری به مرور زمان آدم بهتر می شـه. من همیشـه انتظار بالاتری 
از خـودم دارم ولـی بایـد شـرایط هـم بـه آدم کمک کنه. مثـلا تمرین کـردن و این 
کـه بدانیـم چه سـوژه ای رو کار کنیم و آماده شـدن و قرار گرفتـن در اون فضا. ولی 

وقتـی همـه چیز روی دوش خودم باشـه قضیه خیلی سـخت تر می شـه.
 بـه عـلاوه ایـن کـه کار طنـز محدودیت هـای خاص خـودش رو 

درسـته؟ داره،  هم 
بلـه، بـه شـدت محدودیـت داره خصوصـا در کشـور مـا. خندانـدن مـردم ایـران که 
اکثرشـون طنـاز هسـتن کار خیلـی سـختیه. از طـرف دیگـه بـا رشـد شـبکه های 
اجتماعـی مـردم مـدام در حـال دیدن فیلـم و کلیپ خنده دار هسـتن. یعنـی دایم با 
همـه چیـز در حال شـوخی هسـتن. حتـی وقتی یـک اتفاق جـدی می افته سـریع 

طنـزش سـاخته می شـه.
 فکـر مـی کنین همیـن موضوع ناشـی از چیه؟ آیا ناشـی از طنازی 

ماست؟ مردم 
بله، بله، ایرانی ها واقعا طناز هستن.

 لزوما این خوبه که با هر موضوع و اتقاقی شوخی بشه؟
خـب بـه نظرم خوب نیسـت آدم با همه چیز شـوخی کنـه ولی چرا که نـه )با خنده( 
چـون ایـن روزها به قدری زندگی سـخت و دغدغه ها زیاد شـده که همین شـوخی 
هـا مـردم رو سـر پـا نگه مـی داره. این که بخـوان همه چیز رو جـدی بگیرن خیلی 

قشـنگ نیسـت. خوبه که می خندن و شـوخی می کنن و رد می شـن...
 خـب بریم سـراغ مطالعـه، چقـدر مطالعه داریـن؟ یا بهتـره بگم 

وقـت مطالعه؟
اگـر وقـت داشـته باشـم، بلـه، ولـی نمی خـوام الکی بگـم خیلـی مطالعـه دارم. اگر 
کتابـی بـه مـن پیشـنهاد بشـه و یـا مربوط بـه کارم باشـه سـعی می کنـم بخونم.

 آخرین کتابی که خوندین چی بود؟ 
راستشـو بخوایـن در مـورد تاریـخ رنسـانس مطالعه مـی کـردم. این که چـه زمانی 
شـروع شـد. مثـلا از سـال 1300 در فلورانـس ایتالیـا و... امـا معمـولا وقـت میذارم 
بـرای فیلـم دیـدن یـا موسـیقی گـوش کـردن. ایـن ها بیشـتر حـال و هـوای منو 

عـوض مـی کنه.
 خودتـون شـخصا دوسـت داریـن ژانـر طنز فیلـم ببینیـن یا طنز 

کنین؟ بـازی 
خیـر، تمـام فیلـم هـا رو دوسـت دارم و مـی بینـم. امـا کمـدی رو حتما مـی بینم و 
بیشـتر هـم فیلم های خارجی رو تماشـا می کنم. فیلم های کمـدی ایرانی رو خیلی 

دوسـت نـدارم! چـون در نمی یاد!
 چرا به نظرتون اصطلاحا در نمی یاد؟ مشکل کجاست؟

بـه نظـر من ضعـف فیلم نامـه، متـن بزرگترین مشـکل موجـوده، چون مـا کمدی 
نویـس خـوب کـم داریم. شـاید بـه تعداد انگشـتان یک دسـت.

 چه کسانی طنز خوب می نویسن؟ 
محـراب و پیمـان قاسـم خانی، تا حدودی میشـه گفت خشـایار الوند)بعضـی اوقات 

خـوب مـی نویسـه( و ژولـه هم بعضـی اوقـات آیتمی خوب می نویسـه.
 خـلاء یـا کمبود فیلـم های کمـدی خوب حس می شـه. بـا وجود 
اسـتقبالی که از سـمت مردم وجـود داره چرا به نظرتـون کارگردان 

ها کمتـر به ایـن ژانر می پـردازن؟
چون ریسـک داره. هر کارگردانی کمدی نمی سـازه. کسـانی سـراغ کمدی می رن 
کـه از جنـس طنز و کمدی باشـن و در واقع کمدی رو خوب بشناسـن مثل ساسـان 

مقدم، سـعید آقا خانی، رضـا عطاران.
 فیلم های رضا عطاران به نظرتون چطوره؟

بـد، خیلـی بد)با خنده( به نظـرم در کارگردانی عطـاران هرچه جلوتر رفت بدتر شـد! 
مخصوصـا در فیلـم »دراکـولا« کـه یکـی از بدتریـن  فیلـم هایی بود کـه در عمرم 
دیـدم! فاجعـه بـود! به نظرم عطاران یه نخبه هسـت در کار خودش امـا در بازیگری، 
از لحـاظ کارگردانـی بـه نظرم نـه، دراکولا کمدی بود نه ژانر وحشـت و هیچی برای 
گفتن نداشـت! شـنیده بـودم که فیلم قراره کمدی ترسـناک باشـه، فکـر خوبی هم 

بـود امـا نتیجه خـوب از آب در نیومد. زیـر صفر بود!
  ایـن روزهـا بیشـتر در حـال انجـام چـه کاری هسـتین؟ در حال 

حاضـر آیا پیشـنهاد نقـش کمـدی دارین؟
در حال حاضر سـر ضبط سـریال افسـر نمونه هسـتیم. اسـمی هسـت که تصویب 
شـده ولـی بـه احتمـال زیاد با عنـوان »لژیونـر« اواخر بهـار یا اوایل تابسـتان پخش 
مـی شـه. و احتمـالا در بیسـت قسـمت خواهـد بود. مسـعود آب پـرور کارگـردان و 
پیمان عباسـی نویسـنده سریال هسـتند. کار اجتماعی-خانوادگی است که مایه های 
طنـز متفاوتـی هـم داره و مـدل کمـدی کـه در این نقش هسـتم کاملا متفـاوت با 

کمـدی اسـت کـه روی صحنه اجرا مـی کنم.
 نظرتون در مورد اتفاقات اخیر اسکار و آقای فرهادی چیه؟

بـه نظـر من هر کسـی در هر جایـی، ایرانیان رو سـربلند کنـه باید مـورد تقدیر قرار 
بگیـره. متاسـفانه عـده ای چـه آدم هـای هنری و چـه آدم های عادی جامعه شـاید 
بگـن که اسـکار حـق فرهادی نبـود! ولی آیا ما در جایگاهی هسـتیم کـه این حرف 
رو بزنیـم؟ آیـا زمانی که در فوتبال از اسـترالیا بردیم و حق ما نبود کسـی گفت ایران 
حقـش نبـود! مـا ریختیم تو خیابـان و خوشـحالی کردیـم... در بازی با اسـترالیا حق 
مـا نبـود کـه برنده بشـیم. چون تمامـا هجوم اسـترالیا بـه دروازه ما زیاد بـود اما خدا 
خواسـت و مـا بردیـم. پـس این کـه مدام بگیـم حقش بود یـا نبود یا سیاسـی بازی 
و یـا هـر چـی... درسـت نیسـت! این مـرد به هـر دلیلی چنیـن افتخار بزرگـی برای 
ایـران بـه ارمغـان آورده و دیدیـم که اتفاقی هم نبـود. و فیلم به فیلم ماشـاالله پخته 
تـر مـی شـن. بـه نظرم عـده ای بـا بخل، حسـد، بغـض و کینه صحبت مـی کنن. 
آقـای فرهـادی رو الآن بایـد بـذارن روی چشمشـون! کـه خدای ناکـرده چنین مرد 
نخبـه ای از کشـور نـره! چقدر هم ایشـون آدم مدیر و مدبری هسـتن. دو نفر هم به 
شایسـتگی از طرف ایشـون نماینده شـدن، حرف قشـنگی هم به ترامپ زدن. گفتن 
کـه تـو حتـی اگـر مرزهـا رو ببنـدی، من یـه آدم از فضـا فرسـتادم اینجـا! که هیچ 
مـرزی نـداره! بـه نظـرم آقـای فرهادی یـه هنرمند به تمـام معنا هسـتن و ما چنین 
نخبـه ای رو کنـار خودمـون داریم و اذیتش هم می کنیم. ایشـون افتخـاری در عالم 

هنـر هسـتن! مـن افتخار کردم بـه ایرانی بودنم و بسـیار لذت بـردم...
 پـس نقدهـای تند منتقـد معروف)فراسـتی( بـه نظرتـون از کجا 
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ناشـی می شـه؟
ایشـون کـه به همـه ثابـت کردن بـا منظـور صحبت می 
کنـن. زمانـی کـه فیلـم فروشـنده در حـال اکـران بـود در 
برنامـه هفـت بهـروز افخمـی و فراسـتی به شـدت تیشـه 
بـه ریشـه فیلـم فروشـنده زدن و فیلـم  را کوبیـدن! با این 
کـه آقای افخمـی رو به عنـوان کارگردان دوسـت دارم اما 
افخمی رو در هفت دوسـت ندارم! در همه این داسـتان ها 
آقای پرسـتویی، فرخ نژاد)برای فیلم گشـت ارشـاد(و آقای 
تنابنـده مـورد بغـض آقای فراسـتی قـرار گرفتـن. پس در 
واقـع ایشـون به نوعی بـه مخالفـت عـادت دارن و از نظر 

ایشـون هیـچ فیلمی خوب نیسـت!
مـی  باشـین  داشـته  درام  پیشـنهاد  اگـر   

پذیریـن؟
اگـر واقعـا خـوب باشـه بلـه، امـا خودم کمـدی رو بیشـتر 

دوسـت دارم. چـون تـو حـال و هوای خودمـه. می ترسـم وارد درام بشـم و بعد کاری 
کنـم کـه کمـدی بشـه!)با خنـده( الآن هـم در همیـن سـریال که در حـال ضبطش 
هسـتیم مـن نقـش شـخصیت بـا مـزه ای رو دارم. اما خیلـی کنترل می کنـم تا زیاد 

کمدی نشـه.
 در حال حاضر ساکن تهران هستین؟

بلـه، نزدیـک بـه دو سـاله کـه در پردیس کـوروش هر شـب اجـرای »برنامه کمدی 
شـب هـای کـوروش« رو بـه عهـده دارم. قبـلا هـم چهـار سـال در کیش هر شـب 

اجرا داشـتم.
 شب های کوروش تا کی ادامه داره؟

تا هر زمان که احساس کنیم همه چی درست پیش میره.
 از این که هر شب اجرا دارین خسته نمی شین؟

چـرا، خسـته هسـتیم، اسـتراحت می کنیم)بـا خنده( سـوژه های اجـرا در هر 
شـب یکسـان هسـتن یا متفاوت؟

هر چند وقت یک بار سوژه ها رو تغییر می دیم و با بداهه شیرینش می کنیم.
 آقـای آهنگـی به نظرتون در عالـم هنر یا بازیگری آیا در اسـتان ها 
مثـلا در گیلان محدودیت هایی هسـت؟ و یا مسـئولین بـرای ارتقای 

ایـن هنر چه بایـد انجام دهند که تاکنون کوتاهی شـده اسـت؟
خـب فضـای هنـری اسـتان هـا بـا تهـران قابـل مقایسـه نیسـت.در گیـلان هـم 
کمبودهایـی در ایـن بخـش وجـود داره. مشـکلی که من آنجا داشـتم این بـود که به 
عنـوان مثـال بـرای تئاتر فضـا برای کارکردن خیلی سـخت بدسـت می آمـد. چه به 
لحـاظ اسـتیچ و چـه فضـای مناسـب برای تمریـن و چه سـالن و یا هزینـه هایی که 
گـروه هـای تئاتـری بایـد بپردازنـد و اجراهای عمومی داشـته باشـند، آن حمایتی که 
باید بشـه آنجا نمی شـه. البته الآن گویا شـرایط در حال بهتر شـدنه. در حالی که ما 
بـا اجراهـای خوب مـی تونیم تاثیر مثبت روی تماشـاگر بذاریم و بسـیاری از فرهنگ 
سـازی هـا  با اجرای تئاتـر و حمایت از نمایش امکان پذیر میشـه. یعنی هزینه کردن 
برای تئاتر راه دوری نمی ره! تئاتر مثل یک واکسیناسـیونه ! پیشـگیریه. متاسـفانه ما 
همیشـه منتظـر ایـن هسـتیم که اتفـاق بدی بیفتـه وبعد درمـان کنیـم! در تلویزیون 

گیـلان در بحـث مالـی که من سـال هـا اونجا بـودم می 
تونم بگم دسـتمزدها فاجعه اسـت! آخرین سـالی که آنجا 
کار کـردم و نقـش اصلـی را هـم به عهـده داشـتم برای 
سـه مـاه کار کل دریافتـی ام یک میلیون و دویسـت بود! 
)در سـال 89 یـا 90 ( البتـه الآن هم فکر نمی کنم خیلی 
فـرق کـرده باشـه. ما در گیـلان ضعـف بودجـه داریم. با 
ایـن کـه بایـد بپذیریم گیـلان هنرمنـدان توانـای زیادی 
داشـته و داره و همیشـه در هنر حرفی برای گفتن داشـته، 
امـا خیلـی از همیـن عزیـزان سـال هـا پیـش از گیـلان 
خـارج شـدن و الآن جـزو بهترین ها هسـتن. مثل هومن 
سـعیدی، میـلاد کـی مـرام و... کـه قطعـا اگـر بـا همان 
شـرایط در گیـلان می ماندن اتفاقی براشـون نمـی افتاد.
 در مـورد شـبکه اسـتانی بـاران چـه نظری 

داریـن؟ آیـا توانـش همیـن قدر هسـت؟
همینـه، پتانسـیلی هـم اگر هسـت از هنرمندان و جوانان هسـت کـه کار می کنن یا 
کارگـردان هایـی مثـل علی حلـوی، فرهاد پـاک سرشـت،آقای ثابت که سالهاسـت 
زحمـت می کشـن و با برنامه سـازی هاشـون شـبکه رو سـرپا نگـه میـدارن. ولی در 
کل بـه نظـرم بـه گیلان خیلی توجه نمی کنـن و از لحاظ حمایتی ضعیف هسـتن. و 
ایـن خیلی بد هسـت...اگر گـروه هنرمندان گیلانی بیشـتر مورد توجـه و حمایت قرار 

بگیـرن مطمئنـا اتفاقـات خیلـی بزرگتر و بهتر بـرای هنر گیـلان پیش میاد.
 در مقایسه کیش چطور بود؟

کیـش سـکوی پرتـاب خیلـی خوبی بـود. توسـط حمید خنـدان بـرای اجرا بـه اونجا 
دعـوت شـدم. درسـته کـه اوایـل بابت بحـث مالـی اذیت شـدم ولی کم کـم کارهام 
دیده شـد و مورد اسـتقبال مردم قرار گرفت. و سـی دی ها پخش شـد. بسـیاری هنوز 
منـو بـا برنامـه هـای کیش می شناسـن و شـاید ندانن الآن هر شـب در تهـران اجرا 
دارم. ولـی جایـی احسـاس کـردم که کیـش برام تکراری شـده و دیگـه اتفاق مهمی 
در اونجـا بـرام نمـی افتـه. بـه همیـن خاطر از کیـش به تهـران اومدم و همه شـوکه 
شـدن، چـون مـی گفتن در کیش مشـتریان و مخاطبین خـودت رو داری، و شـاید در 
تهـران کارت نگیـره، ریسـک نکـن، ایـن کار یه چالش بـزرگ برات میشـه. ولی من 

مایـل بـودم این اتفـاق بیفته و الآن خیلـی راضیم.
 نظرتـون در مـورد فیلـم هایـی کـه رامید جـوان کارگردانـی کرده، 

؟ چیه
مـن ورود آقایـان ممنوع رو خیلی دوسـت داشـتم.عالی بـود. رامبد باید کمدی بسـازه 
و خـوب هـم می سـازه. و سالهاسـت نشـون داده کارگـردان خوبیه. به نظـرم همون 
انـدازه کـه عطـاران در بازیگـری نخبه اسـت، رامبـد در کارگردانی. جایگاهشـان که 
عـوض بشـه خـراب می شـه. به نظـرم بایـد یکی دیگـه برای عطـاران فیلم بسـازه 

و عطـاران بـازی کنـه مثـل نهنگ عنبـر. من هـر دو این عزیـزان رو دوسـت دارم.
 در آسـتانه آغاز سـال جدید هسـتیم. کمـی از رویاهـا و برنامه های 
پیـش رو برامـون بگیـد. دوسـت داریـن چـه اتفاقـی در عالـم هنر 

براتـون  رقـم بخوره؟
قبـل از هـر چیـز فرا رسـیدن عید نـوروز رو بـه هم وطنـان تبریک میـگ و آرزو می 
کنـم همگـی سـال خوبی در پیش داشـته باشـیم. و اما دوسـت دارم موفق تر باشـم. 
در کارم بیشـتر رشـد کنم و اجراهام بیشـتر دیده بشـه. انشـاالله در سـال جدید بتونم 
در یـک فیلـم سـینمایی کمـدی خوب بـازی کنم. اما مهم بـرای من اینه کـه  در هر 
جـا و هـر برنامـه که حضـور یافتم بهتریـن بازدهی و خروجی رو داشـته باشـم. یعنی 
صـرف دیـده شـدن یا رفتـن در برنامه ای برام مـلاک نیست.دوسـت دارم اگر حضور 
پیـدا مـی کنم با تمـام قدرت باشـه و مخاطبین، همـکاران و بیننده ها راضی باشـن.
 ضمـن بهتریـن آرزوها برای شـما یکی دو سـوال انتهایی و شـاید 
کلیشـه ای، آیـا دوسـت داریـن پسـرتون آراد هـم وارد عرصـه هنر 

؟ بشه
هرچی خودش دوست داشته باشه )با خنده(
 طرفدار کدوم تیم فوتبال هستید؟

ملوان، فقط ملوان
* کارشناس ارشد مدیریت آموزشی 
و ترانه سرا
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مجلـه گیـلان فـردا- افتخارآفرینی بـرای ایران 
در هـر بخشـی و توسـط هـر فـردی مایـه مباهـات 
و سـربلندی اسـت. چـه آن هـا کـه در سـطح علمی 
بـه عنـوان نماینـده ای از ایـران اسـلامی در سـطح 
بیـن المللـی می درخشـند و چـه آن ها کـه در حوزه 
های سیاسـی، فرهنگی و هنری، ورزشـی و ... حرفی 
بـرای گفتـن دارنـد و مـی توان روی شـان حسـاب 

کـرد موجـب فخر کشـور هسـتند.
و بـه تازگـی یکـی از جدیدتریـن افتخـار آمیـزی در 
بخش فرهنگی و هنری را در حوزه سـینمایی شـاهد 
بـوده ایـم. و فیلـم »فروشـنده« بـه کارگردانی اصغر 
فرهادی بهترین فیلم خارجی اسـکار 2017 شـناخته 
شـد. و در مراسـم اسـکار پیام این کارگردان مبنی بر 
ایـن کـه مرزهـا را نمـی توان بسـت به گـوش همه 

جهانیان رسـید.
اصغـر فرهـادی بـرای دومین بار سـینمای ایـران را 
صاحـب جایـزه اسـکار کـرد. او کـه پیـش از ایـن با 
فیلـم جدایـی نـادر از سـیمین توانسـته بـود، اسـکار 
بهتریـن فیلـم غیـر انگلیسـی را بـه دسـت بیـاورد، 
در هشـتاد و نهمین مراسـم اسـکار توانسـت با فیلم 
فروشـنده ایـن جایـزه را از آن خود و سـینمای ایران 

. کند
انوشـه انصـاری که بـه نمایندگـی از اصغـر فرهادی 
در مراسـم اسـکار حضـور یافتـه بود، هنـگام دریافت 
جایـزه بـه نقل از فرهـادی فرمـان مهاجرتـی دونالد 
را محکـوم کـرد و  آمریـکا  ترامـپ، رییس جمهـور 
گفـت: بـرای احتـرام بـه مـردم کشـورم در مراسـم 

اسـکار شـرکت کردم.
در بیانیـه اصغـر فرهـادی کـه انصـاری آن را خواند، 
آمـده اسـت: »افتخار بزرگی اسـت که بـرای دومین 
بـار ایـن جایـزه بـا ارزش را دریافت می کنم. دوسـت 
دارم کـه از اعضـای آکادمـی، تهیه کننـدگام فیلمـم 
و سـایر نامزدهـای خارجـی تشـکر کنـم. غیبت من 
بـه خاطـر مردم کشـورم و شـهروندان شـش کشـور 

دیگـری اسـت کـه بـه خاطر قانـون غیر انسـانی 
ممنوعیت سـفر به آمریـکا مـورد بی احترامی قرار 

گرفته انـد«.
پیـش از ایـن اصغـر فرهـادی و ترانه علیدوسـتی 
در اعتـراض بـه سیاسـت های مهاجرتـی دونالـد 
ترامـپ از حضـور در اسـکار 2017 انصـراف داده 
بـود. فرهادی دو ایرانی سرشـناس سـاکن آمریکا 
)دکتـر فیـروز نـادری و انوشـه انصـاری( را بـه 

نمایندگـی خـود روانـه ایـن مراسـم کـرده بود.
متن کامل سـخنان اصغـر فرهادی کـه در غیاب 
او توسـط انوشـه انصاری در مراسـم اسکار قرائت 

: شد
افتخـار بزرگی سـت کـه بـرای دومیـن بـار ایـن 
جایـزه بـا ارزش را دریافـت می کنـم. از اعضـای 
آکادمـی، گروهم در ایران، تهیه کننده ام الکسـاندر 
و  مدیـا  کوهـن  پخش کنندگانـم  و  ماله -گـی 
آمـازون تشـکر می کنـم. همچنیـن سپاسـگزارم 
از همبسـتگی دیگـر کاندیداهـای بهتریـن فیلـم 
خارجی. متاسـفم که امشـب در کنار شـما نیستم، 
من به احترام مردم کشـورم و شـش کشـور دیگر 
کـه با قانون غیرانسـانی منـع ورود مهاجران مورد 

بی احترامـی واقـع شـدند بـه آمریـکا نیامدم.
تقسـیم بندی جهـان بـه ما و دشـمنان ما توسـط 
تـرس می شـود،  باعـث  افراطـی،  سیاسـتمداران 
بـرای  دروغیـن  توجیهی سـت  کـه  ترسـی 
مانـع  کـه  جنگ هایـی  جنگ هـا.  و  خشـونت ها 
بزرگـی بوده انـد بـرای رسـیدن بـه دموکراسـی 
و رعایـت حقـوق بشـر در کشـورهایی کـه مـورد 

شـده اند. واقـع  تهاجـم 
سـینماگران می تواننـد با چرخش دوربین هایشـان 

به مشـترکات انسـانی، کلیشـه هایی که از ملیت ها و 
ادیان مختلف سـاخته شـده است را بشـکنند و زمینه  
همـدردی و به دنبـال آن همبسـتگی مردمان جهان 
را فراهـم کننـد. همـدردی چیزی سـت که مـا امروز 

بیشـتر از هـر زمان بـه آن نیازمندیم.
)کارگردانـان بزرگـی کـه دو اسـکار در کارنامـه خود 
دارنـد: اسـتیون اسـپیلبرگ، فـرد زینه مـن، الخانـدرو 
ایسـتوود و  لیـن، کلینـت  ایناریتو،دیویـد  گونزالـس 

فرهـادی( اصغر 

اسکاری دیگر برای سینمای ایران

اصغر فرهادی با »فروشنده« 
دومین اسکار را به ایران آورد 
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محمد تقی مرتاض هجری

جوانـان  کـه  موضـوع  ایـن  درک 
معاصـر  نسـل  کلـی  طـور  بـه  و 
خـود  تمایـلات  و  هـا  آرمـان  بـا 
زندگـی مـی کننـد، چنـدان دور از 
واقعیـت نیسـت. بـه ویـژه ایـن کـه دانسـته شـود برای 
بیـان خواسـته هـای خـود راه هایـی را بـر مـی گزیننـد 
کـه درپـاره ای مواقـع ممکن اسـت چالـش برانگیز بوده 
باشـد. و ایـن نـه بـه خاطر امـر ذاتی و یـا از سـر غبار و 
دشـمنی اسـت، که بیشـتر تحت تاثیر شـور سـال های 
جوانـی و شـرایط جهـان معاصر اسـت کـه پـا را از دایره 
عـرف جامعـه بیـرون مـی گذارنـد و به ساختارشـکنی و 
بـه هـم زدن معیارهای شـناخته شـده دسـت مـی زنند. 
نادیـده گرفتن ارزش ها و دوری جسـتن از مفاهیمی که 
آنـان را بـا گذشـته مرتبـط مـی سـازد، از مواردی اسـت 
کـه در رفتـار فـردی و جمعـی آنان مـی توان مشـاهده 
کـرد. تصـور چنیـن دیدگاهـی بـرای آن عـده افـراد که 
شـناخت کافـی در ایـن زمینـه ندارند و گاهـا« با نگاهی 
بسـته بـه ایـن امور مـی نگرند، خالی از اشـکال نیسـت 
و چـه کـه رو در روئـی و تقابل دو نسـل گذشـته و حال 
را فراهـم سـازد. بـی تردیـد گسسـتی کـه در این سـال 
هـا از معبـر ایـن نـوع رفتارهـا در بخشـی از جامعـه بـه 
وجـود آمده اسـت باید ناشـی از تحولات اجتنـاب ناپذیر 
دنیـای معاصـر بـوده باشـد کـه زمینـه را بـرای چنیـن 
دیدگاهـی آمـاده سـاخته اسـت. و ایـن چیـزی نیسـت 
جـز رشـد مناسـبات اجتماعـی و اقتصـادی و امکانـات 
بالقـوه مـادی و رفاهـی و دسترسـی بـه دنیـای مجازی 
و فنـاوری اطلاعـات تـا جوانـان زندگـی را آن گونـه که 
خـود می پسـندند تجربـه کنند. گسـترش چنیـن پدیده 
ای اختصـاص بـه منطقـه جغرافیایی خاص نـدارد که در 
جوامـع پیشـرفته نیـز از مـدت ها قبـل رواج داشـته و با 
آن رو بـه رو بـوده انـد. امـا کشـورهای در حـال گـذار و 
توسـعه بـه دلیـل تداخل امر سـنتی با مدرنیته اسـت که 

سـبب تسـریع آن می شـود.
بـی شـک جوامـع امروزی مشـکلات خـود را دارنـد، اما 
آنچـه اهمیـت دارد نـه فقـط زمینـه اقتصـادی و رفاهی 
جامعـه اسـت، کـه نقش هنـر به عنـوان یک نیـاز مبرم 
احساسـی و عاطفـی اسـت کـه مـورد توجـه قـرار مـی 
گیـرد. چـه هنـر بـه عنـوان عامـل ارتباطـی بین سـایر 
امـور جامعـه اسـت کـه مـی تواند بـه اهـداف اصلی که 
همـان تفاهـم و نزدیک سـاختن افـراد با یکدیگر اسـت 

دسـت پیـدا کنـد و بـه نیازهای انسـانی پاسـخ دهد.
از طرفـی چشـم انـداز جهـان امـروز آن نیسـت کـه در 
گذشـته از آن تصویـر مـی کردند. جهانی که با سـرعت 

صنعتـی و شهرنشـین شـد و بـر جمعیت شـهرها روز به 
روز افـزوده گشـت و بـه همـان میـزان نیـز تولید نسـل 
کاهـش یافت و عرصـه خانوادگی کوچـک گردید. دیگر 
نبایـد انتظار داشـت کـه افراد هـم چنـان در روزگار چند 
دهـه قبـل به سـر برند و پدیـده های جدیـد را به عنوان 
حقیقـت مطلـق بپذیرنـد. فراموش نشـود که در گذشـته 
افـراد ناگزیـر بودند با شـرایط موجود کنار بیاینـد و با آن 
بسـازند. امـا در عصـر الکترونیک و در عصـر کنار آمدن 
بـا ماهـواره و فیـس بـوک و در عصـر داشـتن اتومبیـل 
شـخصی و خانـه هـای مجـردی، باید قبول کـرد که در 
دنیـای جدیدی به سـر مـی بریم که با فرهنگ گذشـته 
تفـاوت بسـیار دارد و بـه عبارتی همه چیز تغییـر کرده و 

در حال دگرگون شـدن اسـت.
ایـن کـه بـا تغییر شـرایط اجتماعـی جامعه افـراد به نوع 
جدیـدی از زندگـی روی مـی آورنـد و بـه گزینـی را از 
ضـرورت هـای خـود مـی داننـد، چنـدان دور از منطـق 
نیسـت. بـاور آنـان بـر این اسـت کـه از امکانـات دنیای 
معاصـر بـرای زندگـی بهتر بایـد اسـتفاده کرد.امـا آنچه 
بیـش از هرچیـز بـه حاشـیه رفـت و کمتـر توانسـت  با 
تحـولات جامعـه هماهنگـی لازم را داشـته باشـد یـا در 
شـیوه زندگـی مردم موثر واقع شـود هنر بود کـه در فراز 
و فـرود مناسـبات اجتماعی مغفـول مانـد و کمتر مطرح 
گردیـد. در جوامـع امـروز اگر بر جنبه هـای رفاهی تاکید 
مـی شـود، هنـر نیـز بـه عنـوان یـک پیـش نیـاز از آن 
نـام مـی برنـد و نقـش آن را در روند تحـولات اجتماعی 
پـر رنـگ مـی بینند. بـه ویـژه اگـر هنرمندی مطـرح و 
شـناخته شـده آن را نمایندگـی کرده باشـد. از یـاد نبریم 
کـه در جوامـع امـروزی، شـهروند جدید شـکل تـازه ای 
از زندگـی را در شـهرها تجربـه مـی کند که در گذشـته 
کمتـر بـا آن روبـه رو بـوده اسـت. او خـوب مـی داند در 
زمانـه ای زندگـی می کند که همه چیز آن گونه نیسـت 
کـه بـه نظر مـی رسـد. واقعیت هـای امـروزی را باید با 
معیارهـای شـناخته شـده جهان معاصـر تجربه کـرد. از 
جملـه هنـر و الزامات دنیای هنر اسـت که خود بخشـی 
از واقعیـت هـای جهـان معاصـر اسـت. هنـر مـی تواند 
لحظـه های عاطفی سرشـار از احسـاس و آرامـش را در 
دنیـای بحـران زده مطـرح نمایـد تا افـراد فـارغ از تنش 
هـا و دغدغـه هـای پیرامونی با هـر نوع تصـوری که از 

آن در ذهـن دارنـد بـه زندگـی خود ادامـه دهد.
ایـن کـه هنرمنـد با خلـق آثار هنـری به همـگان یادآور 
مـی شـود که هسـتی و جهـان متعلـق بـه آن را از نگاه 
هنـر ببیننـد، ایـن خود یـک نوع سـلوک رفتاری اسـت 
کـه مـا را بـا دلبسـتگی خـود بیشـتر نزدیک می سـازد. 
بـه ویـژه نسـل جوان کـه بـا مناسـبات جامعـه امروزی 

بیشـتری دارد.  نزدیکی 

تحولات جهان معاصر 
و سلوک رفتاری هنری

ازاستادمحمدتقی
)احمد(مرتاضهجری

تقدیرشد
بـه گـزارش شـبکه اطـلاع رسـانی راه دانـا 
بـه نقـل از بهجـت نیـوز، آییـن نکوداشـت 
اسـتاد محمـد تقـی )احمد( مرتـاض هجری 
بـه همـت کانون فرهنـگ فرهـت در کانون 
پـرورش فکـری کـودکان و نوجوانـان فومن 

شـد. برگزار 

شـایان ذکر اسـت محمـد مرتـاض هجری، 
نقـاش، داسـتانویس و منتقد هنری در سـال 
1321 در فومـن متولـد شـد. او سـال 1348 
در رشـته ی هنرهای تجسـمی به دانشـکده 
هنرهـای زیبـای دانشـگاه تهـران وارد و در 
از  التحصیـل شـد. وی  فـارغ  سـال 1352 
سـال 1341 به اسـتخدام آمـوزش و پرورش 
در آمـد و بـه عنـوان مـدرس هنـر در مراکز 
آموزشـی دولتـی تهـران، اصفهـان و رشـت 

خدمـت کرده اسـت.
تحـت  کتـاب  شـش  تاکنـون  مرتـاض  از 
در  غـروب،  روشـن  سـتارگان  بـا  عناویـن 
همنشـینی رنـگ هـا، تامـلات هنـری، هنر 
و هنرمنـد، بگـذار فانـوس هـا روشـن بماند، 
خـط نـازک نـگاه، در زمینـه هـای داسـتان، 
نقد هنری و شـعر منتشر شـده است. وی در 
مجموع 24 نمایشـگاه در شـهرهای رشـت، 
دانشـکده  تهـران،  لاهیجـان،  بندرانزلـی، 
اردبیـل، دانشـکده معمـاری یـزد  معمـاری 
داشـته و برنده ی جایزه ی اول در نمایشـگاه 

گرافیـک یـزد هـم هسـت.
انتزاعـی  ایشـان  کارهـای  بیشـتر  سـبک 
اسـت. از اسـاتید دانشـگاه ایشـان مـی توان 
بـه هانیبال الخـاص، پرویز تناولـی، مرتضی 
ممیـز، جـلال شـباهنگی، حبیـب الله آیـت 
الهی، سـیما کوبان، مهندس میرفندرسـکی، 
خانم شـاهند پاینده، محسـن وزیـری مقدم، 
دکتـر  و  اشـلامینگو  گریگوریـان،  مارکـو 

هـادی شـفائید نـام برد.
طرح از سینا رمضانی مقدم 
هنرمند جوان فومنی
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برخیازمهمانانرشتدرسال95
شهرداد روحانی در رشت: سطح کیفی گروه ارکستر رشت بسیار امیدوارکننده است 

شـهرداد روحانـی بهـار 95 کنسـرت خـود را در شـهر رشـت برگـزار کرد.این آهنگسـاز و رهبر پیشکسـوت 
ارکسـتر مدتـی اسـت دور جدیـد کنسـرت هایش را در ایـران آغاز کـرده اسـت. روحانـی از دانش آموختگان 
هنرسـتان هنرهـای زیبـای ویـن در اتریش اسـت که جوایـز و بورسـیه های تحصیلی مختلفـی را در اروپا و 
 ASCAP Scholarship در وین - پایتخت اتریش - و A.K.M Scholarship آمریکا مانند

در لس آنجلـس آمریـکا دریافت کرده اسـت..
وی متولـد 1333 در تهـران بـوده و هـم اکنـون نیز به عنوان رهبر ارکسـتر، ویولنیسـت، پیانیسـت و تنظیم 
کننده موسـیقی، در آمریکا، ایران و سـایر کشـورها فعالیت می کند. وی در گفت و گو با خبرگزاری ایسـنا، 
رونمایـی از سـوئیت سـمفونی خلیـج فارس را علـت حضور خود در ایران دانسـت و خاطرنشـان کرد: حضور 
مـن در شـهر رشـت نیز بواسـطه دعـوت آقای حبیب زاده سرپرسـت ارکسـتر رشـت صورت گرفـت و بنده 
ضمـن احسـاس خشـنودی از وجـود چنیـن گروهـی منسـجم در این شـهر، تصمیم گرفتـم تـا از نزدیک با 
نوازنده هـا و موزیسـین های ایـن گـروه دیدار داشـته باشـم و بطور کلی از سـفر خود به گیلان بسـیار راضی 

و خوشـحالم. وی سـطح کیفی گروه ارکسـتر رشـت را بسـیار امیدوارکننده خواند و تصریح کرد: وضعیت گروه در شـرایطی خوب و آینده ی روشـنی در انتظار آن 
اسـت کـه در صـورت ادامـه فعالیت هـا، طبیعتـا نیازمنـد حمایت و پشـتیبانی مسـئولان بـوده و بنده نیز بسـیار مشـتاق هسـتم تا پیشـرفت های این گـروه را رصد 

کـرده و بـه آنهـا کمـک کنـم چراکـه انتظار نداشـتم گروهی بـا این کیفیـت و بدون هیـچ انتظار خاصـی در کنار هـم فعالیت کنند.

حافظ ناظری در رشت: پیاده راه های رشت مرا یاد پاریس انداخت
بـه گـزارش سـایت گیل خبر حافظ ناظری که زمسـتان به رشـت سـفر کرده بـود گفت: متاسـفانه فرهنگ 
و هنر در کشـور ما ارزشـی ندارد و قدم های این گونه قابل سـتایش اسـت. وی با تبریک روز رشـت ادامه 
داد : خیلـی خوشـحالم کـه هرکسـی در حـد و انـدازه خودش قـدم های رو بـه جلویی در حـوزه فرهنگی بر 
مـی دارد و شـاهد زحمـات شـهرداری رشـت با دیـدگاه های جهانی برای رشـت بـودم به طوری کـه پیاده 

راه هـای رشـت مرا یاد پاریـس انداخت. 
حافـظ ناظـری بـا اشـاره بـه ایـن که در مورد شـهر رشـت خیلـی چیزها یـاد گرفتـم و فهمیـدم هویت زن 
چقـدر ارزش دارد و رشـت شـهر اولیـن هـا اسـت ابـراز کرد: هم پارسـال و هم امسـال در کنسـرت، ما یک 
شـعور و فرهنـگ و بینـش خاصـی را از مـردم این شـهر دیدیم، البته سـالن برای کنسـرت مناسـب نبود اما 
سـکوت و تمرکـزی کـه حاکـم بود نشـان دهنده این اسـت کـه درژن مردم رشـت عنصر فرهنگ شناسـی 
وجـود دارد. فرزنـد اسـتاد شـهرام ناظری افزود : همـه ما آینده ایران را می سـازیم و اگر بخواهیم پیشـرفت 
کنیـم بایـد مشـکلات را هـم ببینیـم و از سـر راه برداریـم، من بـا امید این کـه قدم کوچکی بـرای فرهنگ 

ایـران بـردارم بعـد از 15 سـال بـه ایـران برگشـتم، و وظیفـه تک تک ما این اسـت کـه ایران را بـه جهانیان بشناسـانیم چون همگـی زیر مجموعه ایران هسـتیم 
و امیـدوارم کـه مـا بتوانیـم خودمـان را با رونـد جهانی هماهنـگ کنیم و صدای آزاد و رهایی داشـته باشـیم. 

استاد »ناصر مسعودی« در رشت به روی صحنه رفت
کنسـرت اسـتاد »ناصـر مسـعودی«، خواننده  پیشکسـوتِ گیلانـیِ معروف بـه بلبل گیلان، پس از گذشـت 

سـال ها از پیروزی انقلاب اسـلامی در شـهر رشـت برگزار شـد.
ناصر مسـعودی پس از وقفه ای چندین سـاله از پیروزی انقلاب تا کنون،  دِی ماه سـال 95 در شـهر رشـت 
بـا مجموعـه ای از هنرمنـدان جـوان بـه سرپرسـتی »محمـد انشـائی«، به اجرای کنسـرت پرداختنـد که با 
اسـتقبال فـوق العـاده در هر دو شـب روبرو شـدند. در این کنسـرت رپرتـواری از قطعـات آلبوم های قدیمی 

ایـن هنرمند پیشکسـوت، با ارکسـتری سـنتی به اجـرا در خواهد آمد
اسـتاد مسـعودی قریـب بـه 60 سـال پیـش، فعالیت خـود را در تئاتر و سـپس رادیوی رشـت آغاز کـرد و از 
اواخـر همیـن دهـه ، پس از آشـنایی بـا »احمد عبادی« و »ملـوک ضرابی« به رادیـو تهران راه پیـدا کرد. از 
همـان تاریـخ تـا وقوع انقلاب اسـلامی در عرصه  ی موسـیقی کشـور و دو زبان گیلکی و فارسـی، حضوری 
فعال داشـت. کنسـرت »ناصر مسـعودی«؛ به  همت »انجمن موسـیقی گیلان«، روزهای 16 و 17 دِی ماه، 

در »سـالن نامجـو« از مجموعـه ی  یادگار امام برگزار شـد.
شایان ذکر است که دو آلبوم »حالا چرا؟« و »خورشید خانم« از استاد »ناصر مسعودی« به زودی منتشر خواهد شد.
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 اولین غذایی که درست کردید چه بود؟
اولیـن غذایـی کـه هر کسـی حتی نا آشـنا با آشـپزی 
مـی توانـد ایـن غـذا را درسـت کنـد نیمرو اسـت که 
مـن هـم در زمـان دانشـجوئیم درسـت  کـردم امـا 

سـوزاندمش، ولی دلسـرد نشـدم.
 شـما طی این سـال ها فعالیـت زیادی در 

داشتید.   آشپزی 
بلـه، همینطـور اسـت. البتـه میتوانـم بگویـم از سـال 
1986 اکثـر غذاهـای رسـتوران، رسـپی و خلاقیت  خودم بوده و بسـیار مورد پسـند. 
اولیـن جایـزه آشـپزی را هم کـه بردم الهامـش از نان و پنیر و سـبزی خودمـان بود. 
رولـت راسـته گوسـفند ولـز پر شـده با پنیر فتا با سـس پـورت لیس و ریحـان همراه 
برنج باسـماتی و شـیوید. راسـتش من تمام غذاها و دسـرهایی که درسـت می کنم 

را دوسـت دارم. و همیشـه غذاهـای جدیـد درسـت می کنم.
 پیش غذا و دسر جدید چی درست می کنید؟

الان  بـرای پیـش غـذا »لبـوی رسـت شـده با کـرم فـرش مزه دار شـده با پوسـت 
پرتقـال همـراه گـردو« نـان جو تسـت خرد شـده و چند قطـره روغن، ترافل دسـرها 
هـم کـه هر کـدام جای خـود دارنـد. حتما مطلع هسـتید که12 سـال دسـرهای 80 

رسـتوران و هتـل رو من درسـت مـی کردم.
 چه شـد که بعد از سـال ها زندگی در انگلیس و داشـتن رسـتوران 
و شـرایط خوبـی کـه برای شـما بود بـه ایـران برگشـتید و آیا قصد 

بازگشـت مجدد بـه انگلیس را داریـد یا خیر؟
مـن از وقتـی شـروع بـه کار کـردم روزی بـه طور متوسـط 12 تا 14 سـاعت و هفته 
ای 6-7 روز کار کـردم )یکـی از هزینـه هـای موفقیـت این اسـت( و دیگـر وقت باز 

نشسـتگی ام بـود. از هوای آنجا هم خسـته شـده بـودم ) همش ابری همـش بارانی( 
ولـی مهـم تریـن دلیلش این بود که می خواسـتم تجربـه و معلوماتم را به آشـپزها و 

رسـتوران دارهـای ایـران منتقـل کنم و تاثیر مثبت در این هنر داشـته باشـم.
 شـما در کاردیـف در رادیو و تلویزیـون برنامه داشـتید از آن برنامه 
هـا کمـی صحبت کنیـد و بفرماییـد آیـا در انگلیس  هـم کلاس های 
آشـپزی داشتید، شاگردانی داشـتید که نزد شـما تعلیم دیده باشند؟
نـه تنهـا برنامه رادیـو و تلویزیونی داشـتم بلکه برای سـه مجله هم دسـتورهای غذا 
و دسـر مـی نوشـتم. مـن در رسـتورانم کلاس های آشـپزی داشـتم که همیشـه پر 
بـود. حتـی بـرای ماه هـای جلوتر ثبت نـام می کردنـد. میتوانم بگویم کـه در زندگی 
چنـد نفـر تاثیر بسـیار مثبـت  داشـتم و الان آنها به نوبه خودشـان آشـپزهای موفقی 
هسـتند. البتـه بـه غیـر از این، من آشـپز سـال ایـالات ولز را هـم تعلیـم دادم که در 
شـهر ولـز بیـن تقریبـا 1500 نفـر اول  و در تمـام انگلیـس  بیـن پنـج نفر اول شـد. 
همچنیـن پیـش خدمت سـال ولـز را هم تعلیـم دادم کـه در ولز بیـن 2500 نفر اول 

و در تمـام بریتانیا چهارم شـد.
 ایـن طور که شـنیدم در ایـران کلاس های آشـپزی دارید، خودتان 
تدریـس مـی کنیـد و یا کسـانی را به جـای خود گذاشـته ایـد تا به 

شـاگردان بیاموزنـد؟ اسـتقبال از این گونه کلاس ها چطور اسـت؟
بلـه، در خواسـت کـه بسـیار زیـاد اسـت امـا متاسـفانه وقـت کم، ولـی تـا جایی که 
بتوانـم کمـک و تعلیـم مـی دهم. و حالیـه در حال بـاز کردن رسـتوران تکس مکس 
در ایـران هسـتم کـه از چهار ماه دیگـر فرنچایز را خواهـم داد. مهمترین کاری که در 
ایـن مـورد کـردم این اسـت کـه سـرمایه لازم اولیه را  با اسـتفاده از تجربه 37 سـال 
و دیزایـن مناسـب، نصف کردم. در مقایسـه با رسـتوران های دیگر ایـن کار از لحاظ 

سـرمایه گذاری بسـیار مناسب است.

گفت و گوی گیلان فردا با کامران سروش، سرآشپز بین المللی و داور مسابقه دستپخت

غذای ساده ولی زیبا و خورجینی پراز مزه، رنگ و بو
با پنج  حس تان غذا بپزید و مطمئن باشید غذایتان عالی خواهد شد

گیـلان فـردا- می گوید در هر شـرایطی که باشـد عاشـق کار آشـپزی اسـت 
و ایـن همـه مـدرک و تجربـه را بـه آسـانی بدسـت نیـاورده و یک شـبه کامران 

سـروش نشده... 
آقای کامران سـروش سرآشـپز بیـن المللی و داور مسـابقه تلویزیونی دسـتپخت 
کـه از شـبکه یـک پخش می شـود، بـا تجربه ای بیش از 36سـال، باسـابقه ترین 
داور مسـابقه آشـپزی اسـت. او تنهـا ایرانـی بـا اسـتاندارد بین المللی میشـلن در 
ایـران هسـت. وی زمانـی کـه در بریتانیـا ایالات/ولز/کاردیـف رسـتوران داری 
می کـرد، بالاتریـن رتبـه قبل از سـتاره را از این موسسـه دریافت کـرد و به مدت 
پنج سـال متوالی برنده بهترن رسـتوران سـال ولز شـد. سـروش حدود 80 برنامه 

آشـپزی تلویزیونـی و رادیویـی در بریتانیا اجرا کرده اسـت.  
ایـن داور دسـتپخت، سـر آشـپز، تهیه کننده، مشـاور هتـل ها و رسـتوران ها می 
گویـد اگـر بـا فکـر، صبـر و حوصله غذا بپزیـد و قبل از شـروع پخـت غذایتان را 
ببینیـد، بـو کنیـد، بچشـید و لمسـش کنیـد، به عبـارت دیگـر با پنج  حـس تان 
غـذا بپزیـد، غـذا عالی میشـود. وی که متولد آبان 1336 اسـت مـی گوید »طبق 
رسـم خانوادگـی بعـد از دیپلـم برای ادامـه تحصیلات عالیـه راهی بریتانیا شـدم 
و تـا سـال 2011 در آنجـا زندگـی و کار کـردم. آشـپزی را خـودم بـه خـودم یاد 
دادم. و البتـه در زمانـی کـه درس مـی خوانـدم پـول هایـم را جمع مـی کردم و 
هـر 6-7 هفتـه یـک بار به یکـی از بهترین رسـتوران هـای انگلیس مـی رفتم، 
میتوانـم بگویـم ایـن یک دانشـگاه آشـپزی برای مـن بـود. در ادامه ایـن گپ و 

گفـت را بخوانید:

مهمان این شماره
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 کمـی از برنامـه دسـتپخت که از شـبکه یـک صدا و سـیما پخش 
مـی شـود حرف بزنیـد که در آن برنامه شـما بـه عنوان یـک داور با 
تجربـه در آشـپزی  حضـور داریـد. از کسـانی کـه آن ها هـم مانند 

شـما غذاها را تاییـد می کننـد بگویید.
البتـه مدتـی اسـت کـه برنامـه بـه طـور از قبل ضبط شـده پخـش می شـود و قرار 
اسـت کـه سـری جدیدتر ضبط شـود و بـه روی آنتـن رود. برنامه دسـتپخت علاوه 
بـر یـک مسـابقه آشـپزی یـک کالـج آشـپزی هم هسـت. تمام شـرکت کننـده ها 
حداقـل بـا 70 در صـد معلومـات بیشـتر برنامـه را تـرک مـی کننـد. عـلاوه بـر آن 
مـا در برنامـه، فرهنـگ سـازی هـم مـی کنیـم. در مصـرف آب، مصـرف انـرژی، 
تفکیـک زبالـه. و ایـن هـا نکاتـی اسـت کـه متاسـفانه توجهـی قبلا نمی شـد ولی 

بعـد از یـک سـال مـن تفـاوت را مـی 
بینـم. داورهـای دیگـر برنامـه نیـز هر 
کـدام اسـتادان قابـل تقدیـری هسـتند 
بـا سـابقه هـای درخشـان. خوشـحالم 
بگویـم که دسـتپخت یکـی از پربیننده 
و  ایـران  در  تلویزیونـی  برنامـه  تریـن 
حتی در خـارج ایران اسـت و طرفداران 
زیـادی دارد. پیغـام هـای زیـادی هم از 
طریق اینسـتا گـرام، تلگـرام و ایمیل از 
کشـورهای مختلـف از جملـه اسـپانیا، 
آمریـکا، ترکیـه، دبـی، کانـادا و کویـت 

بـرای مـن فرسـتاده می شـود.
 گویـا مطالـب زیادی از شـما 

در نشـریات نوشـته شده.
بلـه، در طـول ایـن چنـد سـال راجع به 
مـن و رسـتوران هایـم نقـد و مطالـب 
زیـادی در نشـریات نوشـته شـد کـه 

متاسـفانه همـه را نـدارم. ولـی تـا جایی کـه یادم اسـت از کشـور آلمان و شـیکاگو 
آمریـکا برایـم روزنامـه ای کـه راجـع بـه مـن نوشـتند را  فرسـتادند. در بریتانیا هم 
روزنامـه تایمـز، گاردیـن، اکـو، وسـترن میل، مجلـه الیـت از من مطالبی نوشـتند و 
البتـه  بعدهـا خودم بـرای مجلات الیت، ویل لایف و سـیتی لایف دسـتور آشـپزی 

نوشـتم. می 
 کـدام یک از غذاهای ایرانی را بیشـتر دوسـت داریـد و از غذاهای 

فرنگـی به کدام علاقمند هسـتید ؟

مـن تمـام غذاها را دوسـت دارم، البته بسـتگی به مـود و موقعیت هـم دارد. در حال 
حاضر بیشـترماهی رسـت یـا گریل را ترجیح می دهـم. البته باید تازه ی تازه باشـد، 

دوسـت دارم غـذا سـاده ولـی زیبا و خورجینی پـراز مزه و رنگ و بو باشـد.
 به نظر شما یک آشپز خوب به چه کسی می گویند؟

یـک آشـپز خـوب بایـد صبـر و حوصله داشـته باشـد، بایـد با هنر آشـپزی آشـنایی 
باشـد. بـه نظـم، ترتیب، تمیـزی و تهیه و تدارک وارد باشـد. البته  دانسـتن فلسـفه 
آشـپزی هـم کمک بزرگیسـت. در ضمن یک آشـپز خوب همیشـه بایـد در حال یاد 

گرفتـن و تمرین باشـد.
 چند رسـتوران را به عنوان یک سـر آشـپز با تجربه در ایران و در 
انگلیـس نـام ببرید که غذاهـای آن هـا از لحاظ کیفیت مـورد قبول 
شماسـت و آیـا شـده بـه عنوان 
یـک سـر آشـپز در رسـتورانی 
بـرای صـرف غـذا رفتـه باشـید 
چـه در ایـران و چـه در انگلیس 
و یـا کشـورهای دیگـر از غذای 
ایـرادی بگیریـد؟  آن رسـتوران 
آیـا شـده بـه آشـپز یـا مدیرآن 

رسـتوران تذکـر داده باشـید؟
در رابطه با قسـمت اول سـوال در انگلستان 
فـراوان هسـتد، البته مـن به خاطـر تجربه 
کـردن غـذای خـوب و عالی به چهـار قاره 
مسـافرت کـردم و رسـتوران محبـوب زیاد 
دارم ولـی متاسـفانه در ایـران کـم داریـم 
ترجیـح مـی دهم سـکوت کنـم. خیلی کم 
اتفـاق می افتـد چیزی بگویم مگـر این که 
از مـن بپرسـند که مختصر میگویـم. چون 
وقتـی در ایـن مورد صحبتـی کنم فکر می 

کننـد دارم خـود نمایـی و از کار خـودم تعریـف می کنم.
 درمـاه آبان 139۵ نمایشـگاه مطبوعات در تهران برگزار شـد و از 
نشـریات مختلف حضور داشـتند از مجله آشـپزی هم شـرکت کرده 
بودنـد چرا شـما حضور نداشـتید تا مردم از نزدیک بیشـتر با شـما 

شوند؟ آشنا 
متاسـفانه بـه موقـع متوجه نشـدم، چون خیلـی مایل بودم بیام و با شـما و دوسـتان 

عزیز و نشـریات مخصوصا آشـپزی  آشـنا بشم.
 الان مدتـی اسـت کـه تصادف کرده اید و پای شـما در گچ اسـت، 
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بـا ایـن وضعیـت بفرمایید بـرای خودتـان در منزل غذا درسـت می 
کنیـد یـا از بیرون تهیه مـی کنید؟

در رابطـه بـا این سـوال شـما چی فکـر میکنید؟ من در هر حالی که باشـم آشـپزی 
را دوسـت دارم و عاشـق ایـن کار هسـتم. اگـر غمگیـن باشـم غذا میپزم سـر حال 
میام، اسـترس داشـته باشـم آشپزی بسـیار آرامم میکند، خسته باشـم خستگیم رفع 
مـی شـود، مواقـع معمولـی  هـم کـه جـای خـود دارد، و الان هـم که مدتی اسـت 
بـه خاطـر تصـادف کوچکـی که کـردم پایم در گچ هسـت خـودم هم غـذا میپزم و 
هـم بـه کارهـای دیگر مـی پـردازم و ناگفته نماند بـا همین پای درگـچ برای ضبط 

برنامه هم مـی روم.
 آیـا مـردم در کوچه و خیابان شـما را می شناسـند و ممکن اسـت 
بیاینـد جلـو و از شـما سـوال هایـی در رابطه با آشـپزی بپرسـند و 

دهید؟ جواب  شـما 
 بسـیار زیـاد، چـه در کاردیف و چـه در ایران مـردم لطف خاصی به مـن دارند. الان 
هـم کـه عکـس های سـلفی مـد شـده هـر روز 4-5 نفر با من سـلفی مـی اندازند. 
و جالـب اسـت خیلـی هـا شـاید مرا فقـط یکی دو بـار در تلویزیـون دیده باشـند اما 
وقتـی از نزدیـک مـرا مـی بیننـد مـی گوینـد چقدر شـبیه داور مسـابقه دسـتپخت 
هسـتید! مـن هـم چیـزی نمی گویم و سـکوت می کنم. یکـی از  سـوال هایی  که 
از مـن پرسـیدند ایـن بوده که چه کار کنـم غذایم خوب در بیاید؟ مـن هم در جواب 
گفتـم بـا فکـر، صبر و حوصله غـذا بپزید، قبل از شـروع پخت غذایتـان را ببینید، بو 
کنیـد، بچشـید و لمسـش کنیـد، یعنی با پنج  حس تـان غذا بپزید و مطمئن باشـید 

غذایتـان عالی خواهد شـد. 
  آیـا کتـاب آشـپزی از خودتان به فارسـی یـا انگلیسـی دارید؟ یا 

بنویسید؟ اسـت  قرار 
بلـه، در حـال نوشـتن سـه  کتـاب هسـتم. یکـی بـه نـام 24 رمـز موفقیـت یـک 
رسـتوران کـه تمـام تجربیـات 35-36 سـاله ام را بـرای نوشـتن این کتـاب به کار 
گرفتـم. دیگـری بـه نام هنـر سـرویس دادن که در مورد انواع سـرو کـردن صحیح 
و کامـل در رسـتوران و تالارهاسـت و همچنیـن طرق مختلف چیدمان میـز و انواع 
برگـزاری مهمانـی هـا و سـومی راهنمـای کامـل فسـت فـود و انواع رسـپی های 

فسـت فود اسـت.
 مـا غذاهای سـنتی زیـادی داریـم. یکـی از این غذاها که سـنتی 
اسـت و در بعضـی از شـهرها درسـت می شـود اشـکنه اسـت. اما 
خیلی ها شـاید طرز درسـت کـردن این غـذا را بلد نباشـند. در این 

مـورد چه نظـری دارید؟
سـوال خوبـی را مطـرح کردیـد، بلـه مـا غذاهای سـنتی زیاد داریـم. یکـی از آن ها 
آبگوشـت اسـت کـه مـن این غـذا را وقتـی در کاردیـف بودم به سـبک فرانسـوی 
درسـت کـردم و مـورد اسـتقبال خیلـی از ملیـت هایی کـه در کاردیـف زندگی می 
کردنـد قـرار گرفـت و مـن در هفته سـه مرتبه در رسـتورانم آبگوشـت درسـت می 
کـردم کـه خیلی هم مشـتری داشـت. و یکی هم همان اشـکنه اسـت که شـما نام 
بردیـد. ایـن هـا از غذاهـای ملی کشـورمان اسـت ولـی متاسـفانه خیلی هـا به این 

نـوع غذاهـا علاقه نشـان نمـی دهند. 

 و در آخـر ایـن که بـه راه انـدازی رسـتوران تکس مکس اشـاره 
کردیـد. قرار اسـت چه غذاهایـی در این رسـتوران ارایه شـود؟ آیا 

خودتـان هم حضـور دارید ؟
تکـس مکس نوعی غذا هسـت. تکس مخفف تگزاسـی و مکـس مخفف مکزیکی 
اسـت کـه بسـیار بـا زائقـه مـا ایرانی ها جـور در مـی آید و بـر خلاف تصـور غذای 
زیـاد تنـدی نیسـت ولـی پر از مـزه و ادویجات اسـت. به امیـد خدا بـه زودی افتتاح 
مـی شـود و از 3-4 مـاه دیگـه فرنچایـز رسـتوران را خواهیم فروخـت و نکته مهم 
ایـن اسـت کـه سـرمایه اولیـه لازم بـرای این فرنچاییز نسـبت بـه رسـتوران های 
دیگـر نصـف اسـت و این نکتـه از لحاظ سـرمایه گذار خیلی مهم اسـت. رسـتوران 
داری یـک کار تیمـی اسـت که همـه با هم بایـد کار کنند. من هم تیـم خوبی دارم 

و هـم خودم حضـور کامل در رسـتوران خواهم داشـت.
 تا کنون به گیلان سفر داشته اید؟

بلـه در کودکـی بـه مـراه پـدر مـادر هـر تابسـتان چنـد سـفر مـی رفتیم متاسـفانه 
چندیـن سـالی کـه ایـران نبودم نرفتم   ولی 15 سـال پیش که یک سـفر بـه ایران 

امـده بـودم بـرای دو روز بـه رشـت رفتم کـه خیلی خوش گذشـت.
 میدانیـد که گیـلان از تنوع غذایی زیادی برخوردار اسـت و شـهر 
رشـت بـه عنوان شـهر خلاق خـوراک در یونسـکو به ثبت رسـیده 

اسـت.نظرتان در این مورد چیسـت؟
غذاهـای گیـلان  بخصوص رشـت درسـت مثل اکثر شـهرهای مطـرح غذایی دنیا 
تنـوع زیـادی داره و واقعـا باعـث افتخـار نـه تنها مـا دسـت انـدر کاران در این هنر 
اسـت بلکـه باعـث افتخاره تمـام مردم ایرانـه یکی از دلایـل این تنـوع آب و هوا و 
خـاک مرغـوب آن اسـت که امکان رشـد و پـرورش مـواد اولیه متفـاوت را میدهد.

 بـا کدامیک از غذاهای گیلانی آشـنا هسـتید و کدام را بیشـتر می 
پسندید؟

 ای کاش تمـام غذاهـای گیلانـی را می توانسـتم امتحان کنم که شـناختم بیشـتر 
بشـود ولـی تـرش تره.انـار بیج ، شـش انداز ، مرجوقلیـه را خیلی دوسـت دارم.

 غذاهـای گیلانـی معمـولا بسـیار خوشـمزه بـوده و چاشـنی های 
زیـادی دارنـد و مخلفـات کنـار غذاها واقعا هـر سـلیقه ای را راضی 

مـی کننـد،در ایـن مورد چـه نظـری دارید؟
بیخـود نیسـت کـه غذاها در یونسـکو بـه ثبت رسـیده . این تنوع اسـت کـه غذاها 

رو بسـیار لذیز و محبـوب کرده.
 تـا چقـدر بـا غذاهای ایرنـی شـهرهای ایـران آشـنایی دارید آیا 
از غذاهـای ایرانـی بلد هسـتین یا فقـط غذاهای فرنگی را درسـت 

مـی کنید؟
مـی دانیـد کـه مـن در سـن 18-19 سـالگی ایـران را تـرک کـردم و بعـد از 50 
سـالگی بـه ایران برگشـتم بـا این حال غذاهـای روز مره ایرانی را می شـناختم و در 
انگلسـتان مـی پختـم . و در مدتـی هـم که بـه ایران برگشـتم هم خـودم و هم در 
برنامه دسـتپخت  که من داور هسـتم جسـتجو و احیای غذاهای قدیمی را میکنیم 

و البتـه گهگاهـی هـم از دوسـت عزیزم اسـتاد گلریز مشـاوره میگیرم.
کامران مالکی 
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هفت هزار موسسه خیریه در کشور بدون ارایه گردش مالی
رییـس کمیسـیون اقتصـادی مجلـس گفـت: هفت هزار موسسـه خیریـه در کشـور وجود دارد کـه گردش مالـی آن ها 

تـا به امروز مشـخص نیسـت.
بـه گـزارش خبرگـزاری فـارس محمدرضا پورابراهیمی گفت: دشـمن با دسـت گذاشـتن بـه اقتصاد کشـور تهاجم هایی 
انجـام داده اسـت کـه آن هـم برگرفتـه از وابسـتگی اقتصاد کشـور قبل از انقـلاب به نفت بـود و بعد از انقـلاب هم به 
علـت سـوءمدیریت ها نتوانسـتیم بـه اقتصـاد پایدار برسـیم. وی ادامه داد: ضعف سـاختار اقتصادی کشـور یک مشـکل 
داخلـی اسـت کـه اقتصاد کشـور را تهدید می کنـد و باید زیرسـاخت های اقتصادی کشـور را تقویت کنیـم. چهل درصد 
از سـهام بزرگتریـن بنـگاه کشـور را بـه عنـوان سـهام عدالـت بـه مـردم داده ایم و حتـی مردم یـک ریال از این سـهام 
دریافـت نکرده انـد و دولـت هـم نمی توانـد به ایـن موضوع نظـارت کند و در ایـن بنگاه ها فسـادهای مالی گسـترده ای 
صـورت می گیـرد. پـور ابراهیمـی گفـت: هفت هزار موسسـه خیریه در کشـور وجـود دارد کـه کار اقتصـادی می کنند و 
گـردش مالـی آن هـا مشـخص نیسـت و یکـی از ایـن موسسـات دارای شـرکت  هواپیمایی اسـت و برخـی از آن ها در 
فعالیت هـای کلان اقتصـادی سـرمایه گذاری عظیـم می کننـد کـه ایـن اقدامات بـه زیان اقتصاد کلان کشـور اسـت و 

بایـد زیـر نظـر سیسـتم اقتصادی کشـور با ارایـه گردش مالـی به صورت شـفاف فعالیـت کنند.

فاجعه پلاسکو 
حادثه سـقوط سـاختمان 54 سـاله پلاسـکو که سـال 95 خبرساز شد، حواشـی متعددی از جمله از دسـت دادن تنی چند 

از آتـش نشـانان فـداکار و زحمـت کش، بیـکاری حدود چهار هـزار نفر و مغازه هایی کـه بیمه نبودند را در پی داشـت. 
بـه گـزارش خبرآنلایـن یکـی از مهمتریـن موضوعاتـی که همزمـان با آتش سـوزی و ریزش سـاختمان هـای تجاری 
بـرای کسـبه و مالـکان پلاسـکو عـلاوه بـر غم از دسـت دادن تعـدادی از شـهروندان  و آتش نشـانان عزیـز از اهمیت 
برخـوردار می شـود، بیمه و جبران خسـارت اسـت. بیمه ابهام بزرگی اسـت که در مورد سـاختمان پلاسـکو وجـود دارد.
گـزارش های دریافتی  از جزئیات پوشـش بیمه ای سـاختمان پلاسـکو حکایـت از آن دارد که فقط تعـداد کمی از مغازه 
هـای داخل سـاختمان پلاسـکو تحت پوشـش شـرکت هـای مختلف بیمـه مختلف قرار داشـته انـد. و بـه گفته برخی 
مسـئولین بیشـتر ایـن واحدهـا شـرایط لازم برای بیمه شـدن را نداشـته اند و درواقع بیمـه نبودند که این امر مشـکلات 

بعـدی آن ها را بیشـتر می کند.

تبانی بانک ها با سرمایه داران برای اعلام ورشکستگی
پورمختـار عضـو کمیسـیون قضایـی و حقوقی مجلس گفـت: تقاضا برای ورشکسـتگی و صـدور رای در ایـن زمینه در 
کمتـر از دو سـال گذشـته حـدود 700 درصـد افزایـش یافتـه اسـت. چـون برخی افـراد بـا سوءاسـتفاده از ظرفیت های 
قانونـی ایـن امـکان را بـرای خـود فراهـم مـی کننـد تا با تقلـب و تهیه مـدارک غیـر واقعی و جعلـی از مسـئولیت ها و 
پرداخـت معوقـات بانکـی و دیـون خـود فرارکنند. اگر بانک ها دلشـان برای بیت المال می سـوزد باید اسـامی کسـانی را 
کـه بـه دروغ اعـلام ورشکسـتگی مـی کنند به کمیسـیون اصـل 90 و یا سـتاد مبارزه با مفاسـد اقتصادی اعـلام کنند.

سرمایه گذاری ۱۳۰۰ میلیارد تومانی خارجی در بازار سرمایه
امیـر هامونـی، مدیرعامـل فرابورس ایـران از ورود 1300 میلیارد تومان سـرمایه گذاری خارجی به بازار سـرمایه در طول 

سـال 2016 میلادی و پـس از برجام خبر داد.
بـه گـزارش خبرگـزاری صـدا و سـیما دو طیـف از سـرمایه گذاران خارجـی شـامل ریسـک پذیر و ریسـک گریز پـس 
از برجـام وارد بـازار شـدند و سـرمایه گذاران ریسـک گریز، اوراق بـا درآمـد ثابـت و اسـناد خزانـه اسـلامی را خریـداری 
کردنـد و سـرمایه گذاران ریسـک پذیر نیـز سـهام کنترلـی شـرکت ها را خریدنـد یـا در شـرکت ها و طرح هـای نواورانـه 

سـرمایه گذاری کردنـد.
بیشـتر سـرمایه گذاری های خارجـی صـورت گرفتـه در بـازار سـرمایه کشـور از جانـب آلمانی هـا بـوده و شـاهد حضور 

سـرمایه گذارانی از کشـورهای حاشـیه خلیـج فـارس و برخـی کشـورهای آسـیایی نیـز در ایـن بـازار بوده ایم.

انتقاد دکتر نوبخت از گزارش های »اغواگرایانه و ناشیانه« رسانه ملی علیه دولت
محمـد باقـر نوبخـت در گفـت گـو بـا خبرآنلایـن دربـاره انتقـادات به عملکـرد دولـت از طریـق تریبون هـای عمومی 
همچـون نمازجمعـه، صداوسـیما و اخیـرا تریبـون ریاسـت مجلـس خبرگان رهبـری، گفت: واقعـا دولت آنقـدر کارهای 

ناتمـام دارد و در حـال پیگیـری آن هاسـت کـه حاضر نیسـت وارد این حاشـیه سـازی شـود.
وی بـا اشـاره بـه گـزارش های غیرمنصفانـه و اغواگرایانه بعضی از شـبکه های رسـانه ملی افزود: مطلع شـدم در اخبار 
20:30 بـا یـک روش بسـیار ناشـیانه و حتـی قابـل تعقیـب از نظـر قضایی به بررسـی رشـد 7.2 درصدی حاصلـه در 9 

ماه اول سـال پرداخته شـد.
در حالـی کـه رشـد 7.2درصـدی بـه ایـن معنـی اسـت که مجموعـه کل دسـتگاه های کشـور کـه در بخـش صنعت، 

خبر و نظر 
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کشـاورزی و خدمـات در حـال فعالیـت هسـتند این هـا مجموع ارزش فعالیت های امسـال شـان 7.2 درصد نسـبت 
بـه سـال گذشـته رشـد کرده اسـت امـا به این معنی نیسـت که اگـر مثلا زارعانی که سـال گذشـته گندم کاشـتند و 
حالا میزان برداشـت گندم امسـال شـان 7 درصد نسـبت به سـال گذشـته رشـد داشـت یا واحدهای صنعتی مشغول 
تولیدشـان نسـبت بـه سـال گذشـته 7 درصد بیشـتر رشـد داشـت به این معنا نیسـت کـه همه مـردم باید ایـن را بر 

سـر سـفره های خود احسـاس کنند.

حتی یک مدیر دو تابعیتی هم نداریم
محمود علوی وزیر اطلاعات ایران روز 4 اسـفندماه و در حاشـیه جلسـه هیات دولت گفت: »مرجع رسـمی شـناخت 
دوتابعیتی هـا وزارت اطلاعـات اسـت و تـا امـروز هـم کسـی به ما در این باره اسـمی اعلام نکرده اسـت. مـن بر این 

بـاورم حتـی یـک نفر هـم دو تابعیتی نداریم. اگر کسـی خبـر دارد به ما اطـلاع دهد.«
وزیـر اطلاعـات در پاسـخ بـه دادسـتان کل کشـور مبنـی بر ایـن که باوجـود اعلام رسـمی دادسـتانی، دولـت هنوز 
اقدامـی در مـورد دوتابعیتـی هـا نکـرده، گفته بود: »مدیـران دو تابعیتـی را معرفی کنیـد تا اخراج کنیـم«. هیچ کس 
مصداقـی از مسـئولین دوتابعیتـی ذکـر نکـرده و فقـط کلـی گویی شـده اسـت، ایـن کلی گویـی ها باعث می شـود 

شـائبه بهـره بـرداری سیاسـی در ذهن تداعی شـود.

برای اولین بار لباس های پوشیده و اسلامی با حضور4۰ طراح لباس در شهر لندن    
بـه گـزارش خبرگـزاری ایرنـا برای اولیـن بار در انگلیس، لباس های پوشـیده و اسـلامی با حضور40 طـراح لباس در 

شـهر لنـدن بـه نمایش درآمد کـه این طرح ها مورد اسـتقبال زنان مسـلمان قـرار گرفت
برگـزار کننـدگان ایـن نمایشـگاه مـی گویند که بـازار لباس های اسـلامی که مطابق بـا موازین دین اسـلام طراحی 
شـده اسـت، بـه شـدت در سـطح جهـان رو به رشـد اسـت. آنها همچنیـن اظهار مـی کنند کـه لباس های پوشـیده 

اسـلامی عـلاوه بر زنان مسـلمان، مورد اسـتقبال سـایر اقلیت هـای دینـی و فرهنگی قرار گرفته اسـت.

چه اشکالی دارد وقتی فرد در فقر است کلیه خود را بفروشد؟
عضـو کمیسـیون بهداشـت و درمـان مجلـس گفـت: عـده ای از ممنوع شـدن پیونـد کلیه از زنـده به زنده سـود می 

برنـد و سـود آن هـا نیـز در خرید و واردات دسـتگاه هـای دیالیزوتجهیـزات گران قیمت مربوطه اسـت.
بـه گـزارش مشـرق، دکتـر حسـینعلی شـهریاری عضو کمیسـیون بهداشـت و درمـان مجلـس درواکنش بـه برخی 
اظهارنظرهـای صـورت گرفتـه دربـاره تبعات خریـد وفروش کلیه گفـت: با توجه به ایـن که دولت ودسـت اندرکاران 
مربوطـه توانسـته انـد نوبـت را در پیونـد کلیـه تقریبـاً از بیـن ببرنـد و تمـام افرادی کـه نیاز بـه پیوند کلیـه دارند به 

موقـع پیونـد مـی شـوند پـس نمی تـوان برخی انتقـاد های مطـرح شـده را بی دلیل دانسـت.
وی افـزود: بـه نظـر مـی آید عواملی هسـتند کـه می خواهند پیونـد کلیه را از افـراد داوطلب ممنوع کننـد .ضمن این 
کـه درایـن فرآینـد همیشـه هـم خرید و فـروش صورت نمـی گیرد. بلکـه در خیلی از مـوارد اهداء عضـو صورت می 
گیـرد. ولـی عـده ای دوسـت دارنـد کـه پیوند زنده بـه زنده را متوقـف کنند چون در ایـن کار منفعت دارند و دسـتگاه 

وتجهیـزات دیالیز را خریـداری و وارد می کنند.
وی در مـورد فـروش کلیـه توسـط افـرادی که در فقر مفرط هسـتند نیز گفت: چه اشـکالی دارد وقتی کـه فرد در فقر 

بـه سـر مـی برد و بـا دریافت 20 الـی 30 میلیون زندگی اش متحول می شـود ایـن کار را انجام دهد.

حقوق 24 میلیونی شامل همه مدیران نمی شود
سـخنگوی کمیسـیون تلفیـق برنامـه ششـم توسـعه در واکنش به خبر تصویب سـقف قانونـی حقوق مدیـران به 24 
میلیـون تومـان توسـط مجلـس بـا غیـر واقعی خوانـدن این رقم بـه جام جـم آنلاین گفت: رقـم مذکور به پیشـنهاد 
رییـس قـوه و در صـورت تأیید شـورای حقوق و دسـتمزد آن هم برای برخـی از مدیران قابل اجراسـت، لذا عمومیت 

نـدارد. بنـده این افزایـش حقوق را تکذیـب می کنم.
گفتنی اسـت: نمایندگان در نشسـت علنی خود و در جریان بررسـی لایحه برنامه 5 سـاله ششـم توسـعه اقتصادی، 
اجتماعـی و فرهنگـی جمهـوری اسـلامی ایران اعاده شـده از سـوی شـورای نگهبان براسـاس تبصره یـک ماده 31 

بـه موضوع افزایـش 60 درصـدی دریافتی مدیـران رای مثبت داد.
در ایـن خصـوص احمـد امیرآبـادی فراهانـی عضو هیات رییسـه مجلس این گونه واکنش نشـان داد: کـه در صورت 
تصویـب ایـن قانـون مدیـران می تواننـد ماهانـه تـا 24 میلیون تومـان دریافتی داشـته باشـند، در حالی که ما سـقف 
حقوق هـا را در همیـن قانـون تعیین کـرده و دریافتی 24 میلیونی مدیـران در قبال حقوق 800 هـزار تومانی کارگران 
یـا حقـوق یـک میلیـون و 200 هـزار تومانـی معلمـان، حقـوق نجومی به شـمار مـی رود و بـرای جامعه قابـل قبول 

. نیست
)شایان ذکر است مجلس مصوبه افزایش حقوق مدیران به 24 میلیون تومان را پس گرفت(

4۰درصد شاغلان دولتی، مازاد یا ضعیف هستند
بـه گـزارش خبرگـزاری مهـر، دکترمحمد علی نجفـی در چهاردهمیـن کنفرانس بیـن المللی مدیریـت در برج میلاد 
تهـران گفـت: خویشـاوند سـالاری، پارتـی بازی و نبود یک سیسـتم مناسـب بـرای تربیـت مدیـران در بخش های 

دولتـی، غیردولتـی و شـبه دولتـی از اشـکالات و چالش هـای مهم نظام مدیریت در کشـور اسـت.
وی بـا اشـاره بـه اینکـه 40 درصـد نیـروی انسـانی شـاغل در بخـش دولتـی را نیروهای مـازاد و یا ضعیف تشـکیل 
مـی دهنـد کـه ایـن موضوع بهـره وری را پاییـن آورده اسـت، اظهار کـرد: جذب نیروی انسـانی بی انگیـزه وضعیت 
سـازمان هـا را در شـرایط ضعیفـی قـرارداده و در دولـت های نهـم و دهم نیروهایـی که تخصص آنچنانی نداشـتند، 

وارد سـازمان های دولتی شـدند.
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مجلـه گیـلان فـردا- همزمان بـا آغاز طـرح »عیدانه کتـاب« در 
کتابفروشـی های عضـو ایـن طـرح در سراسـر کشـور، اسـتان 
گیـلان نیـز بـا 19 کتابفروشـی فعال به اسـتقبال ایـن طرح می 

رود.
بـه گـزارش روابـط عمومـی اداره کل فرهنگ و ارشـاد اسـلامی 
گیـلان، طرح »عیدانه کتاب« با شـعار »امسـال هـم کتاب عیدی 
دهیـم« از 1۵ اسـفند تـا 1۵ فروردین  ماه در کتاب فروشـی های 

عضـو این طـرح اجرا خواهد شـد.
تاکنون ۷۵4 کتابفروشـی از 31 اسـتان کشـور در طرح »عیدانه 
کتـاب« مشـارکت کرده اند کـه از این تعـداد 6۰2 کتابفروشـی 
از مراکـز اسـتان هـا و 1۵2 کتابفروشـی از شهرسـتان ها عضو 
طـرح شـده اند. اسـتان گیلان بـا 19 کتابفروشـی فعـال در این 

طرح مشـارکت دارد.
طرح هـای حمایتـی از کتاب فروشـی ها کـه اولین بـار بـا طـرح 
»کتاب فروشـی بـه وسـعت ایران« در هفته کتاب سـال گذشـته 
برگـزار شـد و بـا طرح هـای عیدانـه، تابسـتانه و پاییـزه تداوم 

یافـت، بـا طـرح عیدانه کتـاب ادامـه پیـدا می کند.
علاقه منـدان به کتـاب می توانند با در دسـت داشـتن کارت ملی 
خـود به مـدت یک مـاه با مراجعـه بـه کتاب فروشـی های عضو 
در شـهرهای خـود، کتاب هـای حوزه بزرگسـال را  بـا 2۰ درصد 
و کتاب هـای حـوزه کـودک و نوجـوان را  بـا 2۵ درصـد تخفیف 

خریـداری کنند.
بـر اسـاس طرح عیدانـه کتاب، برای هـر نفر تا سـقف 2۰ هزار 

تومـان یارانه کتاب در نظر گرفته شـده اسـت.

آغاز طرح »عیدانه کتاب« با 19 کتابفروشی در گیلان 

امسال هم کتاب عیدی دهیم



از اینکه به کودکان محک توجه مى کنید، سپاسگزاریم.
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 شـما اعتقـاد دارید که مشـکلات هسـت اما نباید سـخت گرفت، درسـت 
است؟

بلـه، اینکه سیسـتم اداری ما در ارتباط با سـازمان های دولتی مشـکل دارد، صـد در صد موافقم 
ولـی ایـن هـا همـان موانـع هسـتند و در کل دنیا موانـع در شـروع کار وجـود دارنـد و هرجا به 
شـکلی بـروز پیـدا مـی کنند. امـا این که مـدام بگوییـم ما مقصر نیسـتیم نوعی مظلـوم نمایی 
اسـت. چـون کسـی کـه اهل کار اسـت باید ببینـد موانع چیسـت و اگر توانایـی ایـن را دارد که 
خـودش موانـع را رد کنـد چـه بهتـر، در غیـر ایـن صورت بایـد با کمـک گرفتـن از روش های 

علمـی و تجربـی کار را دنبـال کند و موانـع را بردارد.
 به نظرتان چه روش هایی بیشتر جواب می دهد؟

البتـه روش برداشـتن یـا کاسـتن موانـع فـرق می کنـد و باید دیـد چطور مـی توان ایـن کار را 
انجـام داد. گاهـی فقـط افـراد همـان روش های همیشـگی را عمل می کنند که ممکن اسـت 
نتیجـه بخـش نباشـد و بعـد ناامید شـوند.اما برای انجـام یک کار فقـط یک روش وجـود ندارد. 
در چنیـن شـرایطی فـرد بایـد مذاکـره کننـده خوبی باشـد. حتـی ممکن اسـت لازم باشـد که 
دوره آموزشـی مذاکـره را بگذرانـد تـا یـاد بگیـرد چطـور بـرای برداشـتن موانع با طـرف مقابل 
)کـه ممکـن اسـت فـرد حقیقی یا حقوقی باشـد چـه در بخـش دولتی و چه بخـش خصوصی( 

مذاکـره کند.
مـن آدم سیاسـی نیسـتم، موافق یـا مخالف دولت خاصی هم نیسـتم. ما همـان اول یک روش 
را بـه کار مـی بریـم و وقتـی نتیجـه نمـی گیریم می گوییـم موفق نشـدیم. ولی مـن گله می 
کنـم از کسـانی که تفکرشـان را ایـن طور منتقل می کننـد و گله می کنم از مجله شـما، چون 
در شـماره قبـل چنـد مصاحبه بـود که افراد خیلی گلـه مند بودند. امـا وقتی دیدگاه ایـن افراد را 
انعـکاس مـی دهیـد یـک سـری آدم ها که تـرس های زیادی از شـروع یـک کار دارنـد، وقتی 
ایـن مطالـب را بخواننـد مـی گوینـد وقتی چنین مشـکلاتی هسـت پـس بهتر اسـت ما اصلا 
فـلان کار را شـروع نکنیـم و در واقـع تـرس شـان بیشـتر می شـود و اقدامی نمـی کنند و من 

بـا چنیـن افـرادی مواجـه بـوده ام. ذهـن چنین افرادی انگار سـم پاشـی شـده اسـت. البته من 
مخالـف انعـکاس این مطالب نیسـتم اما لازم اسـت مطالب تکمیلی دیگری هم داشـته باشـید.
 مـن کامـلا با مسـئولیت پذیـری موافقم ولـی این نافـی ضـرورت برخورد 
خـوب بـا مراجعیـن و حمایـت نهادها و سـازمان هـای مرتبـط  در چارچوب 

وظایفشـان نمی شـود.
بله، درسـت اسـت، این حمایت ها لازم اسـت اما گاهی از کسـی می پرسـم چرا موفق نشـدید، 
مـی گوید«دولـت از مـن حمایـت نکـرد« شـما که اهل رسـانه هسـتید شـفاف سـازی بکنید. 
از چنیـن افـرادی بپرسـید چـه اقداماتـی خودشـان کردند و آیـا راه دیگـری هم برایشـان وجود 
نداشـت؟ یعنـی هم انتقـاد و هم راه حل ارایـه دهید. در جامعه ما یک کلمـه خوب کار نمی کند 
و آن هـم »مسـئولیت پذیـری« اسـت. در حالـی کـه من هرکاری مـی کنم مسـئول کار خودم 
هسـتم و اگـر توانسـتم موانعـی را رد بکنـم یا نکنم خودم مسـئول هسـتم. مثلا آیا مـی توانیم 
بگوییـم چـون فلانـی دزدی کرد پس مـن هم دزدی کنم! طبیعتا خیر، این کار یعنی مسـئولیت 
خودمـان را بیاندازیـم گـردن فـرد دیگـری. در واقـع انداختن مسـئولیت به گردن دیگران سـاده 
تریـن راه اسـت. جامعـه از آدم هایـی مثـل ما تشـکیل می شـود. وقتی هریک از ما مسـئولیت 
پذیـر باشـیم جامعـه وضعیت بهتری پیدا مـی کند.اگر واقعا مـی خواهیم در کسـب و کار موفق 
باشـیم باید مسـئولیت کارهایمان را بپذیریم. من از سـن 17 سـالگی به این نتیجه رسـیدم که 
فقـط خـودم بایـد زندگیـم را بسـازم. آن موقع فکر می کردم که شـاید بهتر باشـد از این کشـور 
بـروم. بـه نظـرم برخـی از افـراد که مـی روند به خاطر ترس هایی اسـت کـه از موانـع دارند، در 
حالـی کـه از موانـع موجـود در کشـورهای دیگر هیچ شـناختی ندارنـد و خیلی هـا تقریبا بدون 
آگاهـی مـی رونـد. الآن وقتی دسـت نوشـته های سـال های قبلـم را مرور می کنـم می توانم 
بگویـم شـاید حس مسـئولیت پذیری به صـورت قوی که الآن دارم پنج سـال باشـد که در من 

بـه وجـود آمـده ولـی زمینه این تفکر از سـال هـا پیش در من وجود داشـته اسـت.
 یادم می آید در جلسـه اسـتارتاپی که با حضور شـما در رشـت برگزار شـد 

گفت و گوی گیلان فردا با سعید حسینی مدیر لیون کامپیوتر

مذاکره کننده خوبی باشیم و مسئولیت کارهایمان را بپذیریم

گیـلان فـردا- مـی گویـد »بچـه کـه بـودم با خـود فکر می کـردم چـرا بعضی هـا دارنـد و مـا نداریـم؟!... و شـاید فکر 
کـردن بـه همیـن سـوال سـاده و ابتدایـی باعث شـد که بـا نـگاه دقیق تری بـه پیرامـون خود بنگرم«. سـعید حسـینی 
گیلوایـی، مدیـر لیـون کامپیوتـر )و برنـده جایـزه بخـش مردمی جشـنواره وب94( کـه کارش را در سـال ۸3 در رشـت 
شـروع کـرد، مـی گویـد »وقتی فروشـگاه آنلاین لیـون کامپیوتر را در سـبزه میدان رشـت راه انـدازی کـردم هنوز خرید 
و فـروش اینترنتـی خیلـی در کشـور بـاب نشـده بـود. امـا سـعی کـردم  از مشـکلات راه انـدازی یـک کار جدیـد زیاد 
نترسـم«. وی کـه متولـد رشـت اسـت می گوید »در 9 سـالگی بـا فروش بیسـکویت، 3۰۰ تومان سـود بـردم. آن موقع 
حـس کـردم آن هایـی کـه کسـب و کاری دارند و یا فروشـنده هسـتند، وضـع بهتـری دارند. تـا 14 سـالگی در لولمان 
زندگـی کـردم و بعـد بـه خاطر شـغل پـدرم به مشـهد رفتیـم و دوبـاره به رشـت برگشـتیم، الآن هـم متاهل و سـاکن 
تهـران هسـتم«. حسـینی وقتـی خاطراتـش را مـرور می کند مـی گویـد »از 1۰ سـالگی مطالعه مـی کردم و هـر جا که 
فرصـت کار بـود بـه کار هـم مشـغول شـدم«. آشـنایی بـا وی در جلسـه اسـتارتاپ و هدیه یک جلـد مجله گیـلان فردا 
بـه ایشـان باعـث شـد که قـرار مصاحبـه ای بـا وی در دفتر مجله گذاشـته شـود. آنچه در ایـن مصاحبه علاوه بر شـنیدن تجـارب شـیرین و ارزنده 
نظـرم را جلـب مـی کـرد ایـن بود کـه وی نیـز در همان آغـاز مصاحبـه مانند مـن دفترچه یادداشـت خـود را باز کـرد و نکاتـی از گفـت و گویمان را 
یادداشـت کـرد. ایـن کار برایـم حـس خوبـی داشـت چون همیشـه همراه داشـتن یـک دفترچه یادداشـت و خـودکار برایم دلنشـین اسـت و باعث 
مـی شـود بـا دقـت بیشـتری موضوعـات را از نظـر بگذرانم و در صـورت نیـاز نکاتی را بنویسـم. امـا نکته دیگـری هم در ایـن مصاحبه مسـتتر بود 
و آن ایـن کـه وی بـا دقـت خاصـی بـه سـوالات و اظهـار نظرهایـم گـوش می کرد بـه گونـه ای که انـگار می خواهـد چیزی هـم بیامـوزد و من این 
حـس زیبـا را هنـگام گفـت و گـو بـا صاحبـان ایـده و کارآفرینـان دیگر بارهـا تجربه کـرده بـودم. آنچـه در ادامه مـی خوانیـد حاصل گفـت و گو با 
یکـی از پیشـتازان فروشـندگان آنلایـن تجهیـزات رایانـه ای در ایران اسـت که از قول ایشـان بارها تاکید شـده مسـئولیت کارهایمـان را بپذیریم. 

ساناز فرزانه *
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گفتـه بودیـد برخی از افـراد فامیل مثـل خاله یا 
عمـو در برهه ای حمایت تـان کردند.

مـن بـرای انجـام کارهای خـودم هیـچ گونه پشـتوانه ای 
نداشـتم. البتـه گاه نیروهـای محرکه ای بوده یا هسـت اما 
بسـتگی بـه خـود شـخص دارد کـه بپذیـرد یا نـه. من در 
اوایـل جوانـی دو سـال نـزد عمویم کار کـردم و بـه اندازه 
کاری کـه مـی کـردم حقوق مـی گرفتم. یعنـی همه چیز 
بسـتگی به میزان مسـئولیت پذیری شـخص دارد. اما این 
کـه هـر اتفاقـی بیفتـد، مسـئولیتش را بـه گـردن دیگری 

بیندازیم درسـت نیسـت.
 اگـر بـه خاطـر کار مقـروض مـی شـدید و 
پیامدهـای قـرض هـای مختلف شـما را درگیر 
می کـرد باز هم مـی گفتید که تمام مسـئولیت 

ها بـه پـای خود شماسـت؟
بله، من سـال 85 مقـروض بودم. بـرای اینکه قرض هایم 

را بدهم از کسـی کمک نگرفتم بلکه مـدام کار کردم.
 اگر اقسـاط معـوق بانکی داشـتید و به خاطر 
کارتـان درگیر نـزول بودید چـه کار می کردید؟
مـن سـال 85 حـدود 110 میلیـون تومان مقـروض بودم، 
هـم بـه بانـک بدهـی داشـتم هم بـه افـرادی کـه از آنها 
قـرض گرفته بـودم، ولی سـخت کار کـردم و قرض هایم 
را پرداخـت کـردم. وقتی بخواهیـد از حالت منفی کار کنید 
بسـیار سـخت اسـت. در واقع شـروع کردن از صفر خیلی 
راحـت تر اسـت تا شـروع کـردن از منفی. همیـن الآن در 
یک سـرمایه گذاری هسـتم که بسـیار ریسـک پذیر است 
و امـکان دارد بـا تمـام تجربیاتـی هم که دارم با شکسـت 
روبـه رو شـوم ولـی خب آگاهانـه دارم پیش مـی روم و هر 
اتفاقـی بیفتـد آن را بـه گـردن هیچکـس نمی گـذارم. در 
واقـع الآن هرچیـز که به دسـت می آورم نتیجـه کارهایی 
اسـت که در گذشـته کردم و در آینده هرچه که به دسـت 

آورم یـا از دسـت بدهـم نتیجـه رفتار الآن من اسـت.
 در مسـیر کاری کـه تـا امروز طـی کردید چه 

داشتید؟ مسایلی 
انـدازی  سـال 83 مـی خواسـتم فروشـگاه آنلایـن راه 
کنـم و البتـه کـردم. آن موقـع نیـاز بـه سـرمایه گـذاری 
داشـتم، اگـر آدم مسـئولیت پذیـری نبـودم، بـا توجـه به 
موانعـی کـه آن زمـان وجـود داشـت از ایـن کار صـرف 
نظـر مـی کـردم و مـی گفتـم »نتوانسـتم، چـون ضامن 
نداشـتم،چون دولـت حمایتم نکـرد و ازاین حـرف ها«. با 
ایـن کـه مـی خواسـتم کار قشـنگ و بزرگی بکنـم ولی 
مـی توانسـتم توجیـه کنـم کـه نمـی شـود. چون مـا در 
بهانـه آوردن بسـیار ماهـر هسـتیم. آن موقـع بانک برای 
دادن وام سـخت گیرانـه عمـل مـی کـرد. در سـال 83 
بـرای 7 میلیـون تومـان وام سـه ضامن می خواسـتند. با 
کارشناسـان بانـک مذاکره کـردم گفتند دو ضامـن بیاور. 
ولـی مـن فقـط توانسـتم یـک ضامن جـور کنـم. خیلی 
فکـر کردم کـه چه کار کنـم. به ضامن ها حـق می دادم 
کـه حاضر نشـوند. در آن حالـت می توانسـتم بگویم من 
چقـدر بدبخـت و بیچاره هسـتم ولی من به فکـر راهکار 
بـودم و در نهایـت بـه یکی از دوسـتانم که می خواسـت 
ضامـن شـود گفتـم مـن یـک سـری کالا در انبـار دارم 
چیـزی حـدود سـه میلیـون تومـان و کالا را بـه ایشـان 
انتقـال دادم تـا مجـاب شـوند کـه بابـت ضامـن شـدن، 
متضـرر نخواهنـد شـد تـا بتوانـم وام را بگیـرم. اما همان 
موقـع رییـس بانـک عـوض شـد ولی مـن بـاز پیگیری 
کـردم و بالاخـره با دو ضامن وام را در آخر سـاعت اداری 
یعنـی سـه عصـر گرفتـم. منظـورم از همـه ی این حرف 
هـا ایـن اسـت کـه آدم بایـد نسـبت بـه کاری کـه مـی 
خواهـد انجـام دهـد اشـتیاق داشـته باشـد و بـه محـض 

اولیـن مانـع دلسـرد نشـود. برداشـتن موانـع خیلـی مهم 
اسـت، و بـرای برداشـتن موانع بایـد دنبال روش هـا و راه 
حـل های متفـاوت بود. بعد از آن تاکنون من برای کسـب 

و کارم هیـچ وام دیگـری نگرفتم.
 نظرتـان در مـورد فـارغ التحصیـلان بیـکار 
چیسـت؟ و شـما در چـه رشـته ای تحصیـل 

کردیـد؟
رشـته ام کامپیوتر اسـت ، مقطع فوق دیپلم را تمام نکردم 
و اکنـون نیـازی هم بـرای ادامه تحصیل نمـی بینم چون 
خیلـی از آمـوزش هـای تئـوری کـه در دانشـگاه ارایه می 
شـود در واقـع هـدر رفت زمـان اسـت و خیلـی از آموزش 
ها به روز نیسـتند. من همیشـه دنبال مطالعـه بودم. خیلی 
برایـم مهم اسـت کـه در حـوزه کاری خودم به روز باشـم. 
فـارغ التحصیـلان دانشـگاه هـم فقـط بـه اتـکای مدرک 

نمـی توانند بـه موفقیت دلخواه برسـند.
 بعـد از لیـون کامپیوتر آیا طـرح های جدیدی 

دارید؟ هم 
بلـه، تقریبـا 90 درصـد کار لیـون کامپیوتـر را اکنـون بـه 
دیگـران سـپردم. در زمینـه کسـب و کار اینترنتـی چنـد 
مجموعـه دارم مـی سـازم. و در حال انجـام یک مجموعه 
بـه نـام »پـی دی او« برای تولید محتـوای ویدئویی جهت 
معرفـی محصـولات و کالا و یـک مجموعـه دیگـر به نام 
صفر کیلومتر در زمینه معرفی فروشـگاه های سـنتی )غیر 
آنلایـن و ویتریـن دار(هسـتم. اعتقاد دارم تفاوت اسـت که 
تمایـز ایجـاد مـی کنـد. در فضای آنلایـن شـما راحت تر 
مـی توانیـد اعتبـار یـک فروشـگاه و یک جنـس را متوجه 
بشـوید. در فضـای سـنتی خریـد مـی کنید بعد مـی بینید 
خریـد شـما برند نیسـت در نهایت به فروشـنده می گویید 
کـه ممکـن اسـت نپذیـرد. ولـی در فضـای وب وقتـی 
کالایـی خریداری مـی کنید می توانید اصالت آن را سـرچ 
کنیـد و از کامنـت هایـی که خریـداران دیگر گذاشـته اند 
مطلـع شـوید. در واقع اعتبار سـنجی در فضـای وب راحت 
تـر اسـت. بـه نظر مـن نـوآوری یـا اختـراع کـردن خیلی 
مهم نیسـت، مهم این اسـت کـه نوآوری و اختـراع چیزی 
باشـد کـه نیـاز جامعـه را رفـع کنـد. در غیـر ایـن صورت 
بـه تولیـد انبوه نمـی رسـد. الان هرچیزی قابـل یادگیری 
اسـت. و بـاز تاکیـد می کنـم باید آمـوزش دید و بـا روش 

هـای مذاکره در کسـب و کار آشـنا شـد. 
 در مـورد سـایت صفـر کیلومترکار را شـروع 

کـرده ایـد یا هنـوز در حـد ایده اسـت؟
کار را بـه صـورت مقدماتـی  با حـدود 15 بازاریاب در شـهر 
تهـران شـروع کردیـم. البتـه هـر کاری در آغـاز سـختی و 
ریسـک خـاص خـود را دارد. چون عـلاوه بـر تامین هزینه 
هـا، توجیـه ایـن ایـده بـه عنـوان یـک کار جدید انـرژی و 
حوصلـه نیـاز دارد. امـا بازخوردهای خوبی گرفتیـم و در نظر 
سـنجی هایی که داشـتیم هم به سـختی کار واقف شـدیم 
و هـم بـه ضرورت کار. چـون این طرح علاوه بر دسترسـی 
آسـان مشـتریان به ویترین صنوف مختلف باعث اسـتفاده 
بهینـه از وقـت، کاهـش ترافیـک، کاهـش هزینـه ایـاب و 

ذهـاب، انتخـاب کالا بـا دقت بیشـتر و ...خواهد شـد. 
 قصـد دارید این سـایت را برای شهرسـتان 
هـا هـم عملیاتـی کنید؟ چـه تعـداد نیـرو می 

تواننـد مشـغول به کار شـوند؟
بلـه چنیـن برنامـه ای داریـم. در شـروع بیـن دو تـا پنـج 
بازاریـاب بـرای هر شـهر در نظـر گرفته ایـم و برای چهل 

شـهر مـی خواهیـم ایـن کار را انجـام بدهیم. 
  امیدوارم موفق بشوید.

متشکر
* کارشناس ارشد مدیریت بازرگانی

تقدیر معاون وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی از روابط 

عمومی ارشاد گیلان
گیلان فردا- مدت ها بود که می خواستم چند خطی در 
باره وی بنویسم. اما هر بار برنامه ریزی ها طوری پس و 
پیش می شد که فرصت مناسب پیش نمی آمد. وی فرد 
موقر و مودبی به نظر می رسد. ارتباطش با همکاران بسیار 
صمیمی و گرم است. سعی می کند در حیطه وظایف خود با 
توجه به آن چیزی که ما در ارتباط رسانه ای از وی می بینیم 
مسئولانه و درست رفتار کند. آقای مصفا، مسئول روابط 
عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان را می 
گویم. الآن که این چند خط را در مورد وی می نویسم نه 

خودش خبر دارد و نه هیچ کس دیگر. 

اگر به حساب تملق نگذارید) چون کسانی که مرا می شناسند 
می دانند که اهلش نیستم( باید بگویم در یک کلام آدم 
مثبتی به نظر می آید. خب چه اشکالی دارد ما که این قدر 
از افراد در پست های مختلف مطلب می نویسیم کمی هم 
همکاران رسانه ای خودمان را سوژه قرار دهیم. البته مدیران 
و کارشناسان روابط عمومی زیادی در ادارات گیلان داریم 
که واقعا نحوه صحیح برخورد با ارباب رجوع و یا همکار 
رسانه ای خود را می دانند. و امید که در فرصت های آتی 
بتوانیم نامی هم از آن عزیزان ببریم. در ارتباط با بعضی از 
این روابط عمومی ها شما به عینه نظم و دقت را می بینید. 
و این خود عاملی است که بتوانید روی حرفشان حساب 
کنید. وقتی به اتاق کار آقای مصفا بروید قبل از هر چیز 
گلدان های کوچک کنار پنجره نظرتان را جلب می کند 
و پس از آن برخورد مودبانه ایشان، که میدوارم در کارشان 
پیوسته موفق باشند. جالب این که وی چند روز پیش از 
سوی معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی نیز تقدیر شدند. علی اصغر کاراندیش طی 
نامه ای از تلاش های قاسم مصفا مدیر و کارشناسان روابط 
عمومی فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان قدردانی کرد و طی 
نامه ای خطاب به وی و کارشناسان  روابط عمومی فرهنگ 
و ارشاد اسلامی گیلان نوشت »بی تردید روابط عمومی آینه 
تمام نمای سازمان و به مشابه روح حاکم بر فعالیت هاست که 
امروزه به رکن اصلی عملکرد دستگاه بدل شده است. بدین 
وسیله از سعی، تلاش و همکاری خالصانه شما در عرصه 
روابط عمومی و همکاری لازم در انعکاس اخبار این معاونت 

در دولت تدبیر امید قدردانی می شود. 
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گیـلان فـردا- به همـت سـازمان برنامه و بودجه اسـتان گیـلان، جمعی از روسـا، مدیران 
کل و کارکنان دسـتگاه های اجرایی اسـتان به همراه مشـاور رییس سـازمان برنامه و بودجه 
کشـور و اعضـای مجمع  مشـورتی توسـعه اسـتان گیلان اسـفند مـاه با حضور در حسـینیه 
جمـاران با حجت الاسـلام والمسـلمین سـید حسـن خمینی، یـادگار بنیانگـذار و معمار کبیر 

انقلاب اسـلامی دیـدار کردند.
بـه گـزارش پایگاه اطلاع رسـانی و خبری جماران، در این دیدار حجت الاسـلام والمسـلمین  
سـید حسـن خمینـی در سـخنانی گفـت: چگونگی مدیریت مسـیر توسـعه بدون وارد شـدن 
آسـیب بـه محیط زیسـت به عنـوان عامل مقوم ذاتی اسـتان گیلان، همـت بالایی می طلبد.
یـادگار گرامـی امـام با اشـاره به سـابقه تاریخی اسـتان گیلان، ایـن خطـه را دارای ظرفیتی 
بـالا برای توسـعه و پیشـرفت دانسـت و با اشـاره به سـوابق تاریخـی و جغرافیـای غنی این 
اسـتان از جملـه برپایـی اولیـن حکومـت شـیعه توسـط آل بویـه و نقـش آن در گسـترش  
فرهنـگ شـیعی، مقاومـت مـردم آن در مقابـل گسـترش بنـی امیـه، ایفـای نقـش مهم در 
مسـیر آزادیخواهـی ملت ایـران در دوران مشـروطه و نهضت جنگل، به نقش اسـتان گیلان 
در توسـعه ایـران تاکیـد کـرد و گفـت: جـاده رشـت- تهـران در دوره قاجـار، چند دهـه جاده 
اصلـی کشـور بـود و علـت آن وجـود مسـیر اروپـا از طریـق بنـدر انزلی بوده اسـت کـه اکثر 
مسـافران از ایـن راه سـفر مـی کردنـد. وی علت انتخاب این مسـیر را وجود شـهر»باکو« به 
عنـوان مهـم ترین شـهر دنیای آن روز برشـمرد و خاطرنشـان کـرد: نفت برای اولیـن بار در 
آن نقطـه کشـف و اسـتحصال شـد و نفـت قفقاز به عنـوان محور مهـم انرژی جهـان مورد 

بهـره بـرداری قرار مـی گرفت.
یـادگار امـام بـا اشـاره به وضـع اسـفناک زندگـی مـردم ایـران در آن مقطع تاریخی، مسـیر 
رشـت- تهـران را دارای نقشـی مهم در اقتصاد ایـران و واردات ذکر کرد و افـزود: در خاطرات 
برخـی شـخصیت هـای آن دوره تاریخـی آمـده اسـت کـه پیـش بینی کـرده بودند بـا ورود 
اجناس ارزان از این مسـیر، باقیمانده ی صنعت کشـور هم در چند سـال آینده از بین خواهد 
رفـت، البتـه آن مسـیر به گسـترش و توسـعه رشـت و انزلی انجامید چـرا کـه دروازه ورود به 
کشـور بود. اما چندی پس از آن، با اکتشـاف نفت و کمرنگ شـدن نفت قفقاز شـاهد انتقال 

ایـن نقـش مهـم از گیلان به خوزسـتان و بنـادر آن بودیم.
وی گفـت: امـروز بـا وجود تمام فـراز و فرودها و آمـار موجود، ظرفیت گیلان برای توسـعه و 
پیشـرفت بسـیار بالاسـت؛ البته چگونگی مدیریت مسـیر توسـعه بدون وارد شـدن آسیب به 

محیـط زیسـت به عنـوان عامل مقـوم ذاتی اسـتان، همت بالایـی می طلبد.
حجت الاسـلام والمسـلمین سـید حسـن خمینی خطاب به جمـع حاضر گفت: تـا زمانی که 
بـه یـک راه حـل صحیح برای رشـد اسـتان نرسـید، کسـی از بیرون نمـی تواند حـل کننده 
مشـکلات باشـد. البتـه افـراد فهیم زیـادی در اسـتان حضور دارند که مسـیرهای راهگشـا را 

مـی توانند پیـدا کنند.
وی گفـت: اسـتان هایـی کـه دارای طبیعـت زیبـا هسـتند ممکن اسـت از این امتیـاز ضربه 
بخورنـد چـرا کـه از زاویـه بیرونی ممکن اسـت کسـانی خیال کننـد مشـکلی گریبانگیر این 

مناطق نیسـت.
وی بـا اشـاره بـه علاقـه مـردم گیلان بـه زادگاه شـان، گفـت: مجموعه شـما می توانـد راه 

هایی را برای توسـعه اسـتان که توسـط مسـئولان اجرایی شـود پیدا کند؛ گرچه آینده گیلان 
از آینده سـایر مناطق جدا نیسـت و ارزش متعالی آن منطقه باعث افزایش ارزش ها در سـایر 

مناطـق خصوصا مناطق همجوار می شـود.
وی در پایـان سـخنان خـود، همزیسـتی مسـالمت آمیـز مذاهـب و گویش هـای مختلف در 

گیـلان را از دیگـر امتیازات این اسـتان برشـمرد.
در ابتـدای ایـن دیـدار دکتـر فیـروز فاضلـی مدیـرکل فرهنگ و ارشـاد اسـلامی گیـلان در 
سـخنانی بـا تقدیـم  احتـرام بـه روح پرفتـوح بنیانگـذار نظـام مقـدس جمهوری اسـلامی و 
شـهدای گرانقـدر انقـلاب و دفـاع مقـدس گفـت: بـه نمایندگـی از جمـع حاضـر از حجـت 
الاسـلام والمسـلمین سـید حسـن خمینی که پذیـرای ما بودند تشـکر می کنـم. جمع حاضر 
جمعـی از مـردم گیـلان از شهرسـتان ها، قومیت هـا و گونه های مذهبی مختلف هسـتند که 

حـول محـور توسـعه گرد هـم آمـده اند. 
وی بـا بیـان اینکـه گیلانیـان به دریـا دلی مشـهور بوده و هسـتند در خصوص مشـخصات 
جغرافیایـی، تاریخـی، علمی، فرهنگی مردمان گیلان و ظرفیت های آن برای توسـعه سـخن 

گفت.
فاضلـی بـه سـابقه مذهبـی گیـلان اشـاره کـرد و گفـت: روحانیـت دارای جایـگاه ویـژه ای 
نـزد گیلانیـان بـوده و هسـتند. سـردار دیلمی، میرزای رشـتی، آیـت الله بهجت فومنـی از آن 
جمله انـد. عـلاوه برایـن 124 بقعـه متبرکـه در گیلان وجـود دارد کـه از این نظـر دارای رتبه 

سـوم در کشـور هسـتیم. ضمـن آنکه در اسـتان 2138 مسـجد وجـود دارد.
وی بـه فرهنـگ غنی گیـلان در زمینه های مختلف اشـاره و اضافه کـرد: گیلانیان نخبگانی 
هوشـمند هسـتند که در این بین می توان به پروفسـور سـمیعی، پروفسـور رضا، دکتر محمد 
معیـن، کیومـرث صابر فومنی و... اشـاره کرد. و وجـود نهادهایی مانند دانشـگاه و کتابخانه از 

قدیـم گواهی بـر فرهنگ دیرینه گیلان اسـت. 
وی در خصوص توانمندی های فرهنگی گیلان در زمینه رسـانه ، مطبوعات، موسـیقی، فیلم، 

عکس و... هم گفت: اسـتان گیلان همواره از اسـتان های درخشـان در این زمینه هاسـت.
فاضلـی در پایـان خطـاب بـه حجـت الاسـلام والمسـلمین سـید حسـن خمینی گفـت: دعا 
بفرماییـد تـا راه آهـن  ما هرچه سـریعتر تکمیل شـود  و بـا تکمیل کریدور شـمال به جنوب 

اسـتان مـا از ظرفیـت واقعی خـود برای توسـعه بهره منـد گردد.
گفتنـی اسـت ایـن دیـدار بـه همـت سـازمان برنامـه و بودجـه اسـتان گیـلان بـا حضـور 
دکترمحمـدی رییـس سـازمان برنامـه و بودجـه، دکتـر فاضلـی مدیـرکل فرهنگ و ارشـاد 
اسـلامی، رهنمـا مدیـر کل ورزش و جوانـان گیلان، شـجاع مشـاور رییس سـازمان برنامه و 
بودجـه کشـور، جمعی از اعضای نشسـت ماهیانه توسـعه، کارکنان سـازمان برنامـه و بودجه 

اسـتان گیـلان و مجمـع مشـورتی برگزار شـد.
زیـارت مرقـد مطهـر امام خمینـی )ره( به منظـور تجدید بیعت بـا آرمان های امـام و رهبری 
از دیگـر برنامه هـای ایـن سـفر پیـش از دیـدار با حجت الاسـلام والمسـلمین سـید حسـن 
خمینـی بـود. ضمـن آنکـه با عنایت بـه حضور خانـواده مرحوم آیت الله هاشـمی رفسـنجانی 
در مرقـد مطهـر امـام)ره(، رییـس سـازمان و مهنـدس شـجاع با همسـر و فرزنـد آن مرحوم 

دیـدار و گفتگـو کردند.

در دیدار کارکنان سازمان برنامه و بودجه استان گیلان با حجت الاسلام والمسلمین سید حسن خمینی عنوان شد:

کسی از بیرون نمی تواند مشکلات گیلان را حل کند

کسانی خیال می کنند مشکلی گریبانگیر این مناطق نیست
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شرکت فرآوری و ساخت لوله ماد



تولید کننده لوله و اتصالات پلی اتیلن

شرکت فرآوری و ساخت لوله ماد
آبرسانی، فاضلاب، گاز، برق

دارای آزمایشگاه مجهز و عضو انجمن کارفرمایان تولیدکنندگان لوله و اتصالات پلی اتیلن استان گیلان

دارنده ایزوی سه گانه و رضایتمندی مشتریان و استاندارد ملی 
ایران و همچنین دارای مجوز تولید لوله های آبیاری قطره ای و 

تحت فشار از صنایع آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی کشور

تولید کننده لوله از سایز 20 الی 500
دارای نمایندگی فروش در سطح کشور
این شرکت با داشتن کادری مجرب با 

ادارات آب و فاضلاب شهری و روستایی، سازمان 
جهاد کشاورزی، آب منطقه ای 
و پیمانکاران طرف قرارداد است

آدرس: رشت، شهر صنعتی، بلوار صنعت)2( 
خیابان هفتم، رو به روی آرد خوشه گیلان

تلفن اداره بازرگانی و فروش: 
013-33883316

مدیرعامل: مهندس امیر محمودی 
09111310885

مدیر بازرگانی و فروش: مهندس سهراب مهدی نژاد 

09111367248



عرضه در کلیه داروخانه ها و 
فروشگاه های معتبر بهداشتی استان گیلان

رشت.خیابانبیستون
بعدازسهراهمعلم
فروشگاهکاملیا

عرضهکننده
صابون
گلمر
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دکتر هادی تیزهوش تابان *
امـروزه اسـتفاده از منابـع سـرمایه اي خارجـي به عنوان یکي از سیاسـت هـاي اصلي 
در بیـن کشـورهاي مختلـف جهـان، بخـش مهمـي از مبـادلات اقتصادي کشـورها را 
تشـکیل مـي دهد. سـرمایه گذاري خارجـي، به ویژه سـرمایه گذاري مسـتقیم خارجي 
)FDI( بـا توجـه بـه تاثیراتـي کـه مـي توانـد در کنـار منابـع سـرمایه اي داخلـي بـر 
روي رشـد و توسـعه اقتصادي کشـورها داشـته باشـد، جایگاه ویژه اي نزد کشـورهاي 
مختلـف جهـان پیـدا کرده اسـت. کشـورهاي جهـان سـوم اعم از توسـعه یافتـه و در 
حـال توسـعه تـلاش هاي گسـترده اي را جهت هدایـت این منابع مالي به کشـورهاي 

خود صـورت مـي دهند.
از مهـم تریـن اقدامـات کشـورها جهـت جـذب منابـع سـرمایه گـذاري خارجـي بـه 
کشـورهاي خـود، مهیا کردن شـرایط سـرمایه گـذاري و انجام فعالیت هـاي اقتصادي 
در فضایـي امـن و آسـان، اصـلاح قوانیـن و مقررات مرتبـط، تسـهیل در فرآیند اجراي 
پـروژه هـاي سـرمایه گـذاري و اقدامـات مشـابه اسـت. تجربـه نشـان داده اسـت 
کشـورهایي کـه در فراهـم آوردن زمینـه هـاي لازم و مناسـب و همچنین بسـترهاي 
قانونـي و مقرراتـي موفـق بوده اند، در جذب سـرمایه گـذاري خارجي نیـز موفق عمل 

اند.  نمـوده 
جمهـوري اسـلامي ایـران نیـز به عنوان یک کشـور در حال توسـعه در چارچوب سـند 
چشـم انداز بیسـت سـاله نظام و برنامه هاي توسـعه اي خود، اسـتفاده از منابع سرمایه 
گـذاري خارجـي را بـه ویـژه در چنـد سـال اخیـر در دسـتور کار خود قـرار داده اسـت. 
بـا توجـه بـه ایـن رویکـرد، بررسـی آمار بیانگـر آن سـت که علیرغـم اقدامـات درخور 
توجهـي کـه طی سـال هـای اخیـر جهت تسـهیل انجـام فعالیت هـاي اقتصـادي در 
کشـور به وقوع پیوسـته اسـت، متاسـفانه سـرانه خالص جذب سـرمایه گذاری مستقیم 

خارجـی در ایـران در وضعیت مسـاعدی بسـر نمی بـرد )نمودار شـماره 1(. 
بررسـی نمـودار شـماره 1 بیانگـر آن اسـت کـه علـي رغم 9 برابر شـدن سـرانه جذب 
سـرمایه گـذاري خارجي ایـران طي سـالهاي 2000 الي 2015، هنوز رقم سـرانه جذب 
سـرمایه گـذاري خارجـي ایران در سـال 2015 به متوسـط رقم مشـابه جهان در سـال 
1990 نرسـیده اسـت و این در حالیسـت که رقم جذب سـرمایه گذاري خارجي ترکیه 

در سـال 2015 در مقایسـه با سـال 2000، 17 برابر رشـد داشـته است.
امـروزه تجربـه بسـیاري از کشـورها مانند چیـن، کره جنوبـي و تایوان نشـان مي دهد 
کـه مناطـق آزاد تجـاري ـ صنعتـی نقـش بسـزایی در جذب سـرمایه گذاري مسـتقیم 
خارجـي، توسـعه صـادرات کالاهـاي صنعتـي و در نتیجه افزایـش درآمد ارزي کشـور 
ایفـا مـی کننـد. این مناطق با برخـورداري از معافیت هـاي مالیاتي و گمرکـي و دوري 
از قوانیـن دسـت و پاگیـر و بازدارنـده داخلي، برخـورداري از امکانات زیر بنایي مناسـب 
و سـازمان هـاي اجرایـي کارآمـد و ... مـي تواننـد سـرمایه گـذاران خارجـي را به دلیل 
بهـره گیـري از مزیـت نسـبي همچون ارزانـي نیـروي کار و مـواد اولیـه و نزدیکي به 

بازارهـاي مصرف جـذب کنند.
ایـن مناطـق در صـورت توفیـق مـي توانند سـرمایه هـاي خارجـي را براي گسـترش 
صنعـت صـادرات گـرا، انتقـال تکنولـوژي و ایجاد فرصت هاي شـغلي مناسـب به کار 
برنـد و اقتصـاد بسـته و نـاکاراي داخلي را بـه اقتصاد بین المللـي گره بزنند. لـذا ایجاد 
و توسـعه مناطـق آزاد تجـاري ـ صنعتـی مـي توانـد بـه عنوان یک خط مشـي سـریع 
و راهـي میانبـر بـراي تحقـق اهدافـی چـون جذب سـرمایه هـاي داخلـي و خارجي و 
صنعتـي شـدن سـریع به منظور توسـعه صـادرات غیـر نفتي مورد اسـتفاده قـرار گیرد.
بـر اثـر تحـولات صـورت گرفتـه پس از فروپاشـي شـوروي و در پـي تغییر سـاختاري 
روابـط بین الملـل منطقة قفقاز، کشـورهاي حاشـیة دریـاي خزر در معـادلات منطقه اي 
و جهانـي اهمیـت یافتنـد. امـري کـه بـا دوران پس از جنـگ تحمیلي در ایـران و آغاز 
عصـر سـازندگي کشـور هـم زمـان شـد، عصري کـه ایـران به دنبـال ورود بـه اقتصاد 
جهانـي و اخـذ سـرمایه و بـه تبع آن دانـش و تکنولـوژي جدید بود و هدفـي که دولت 
وقـت بـا ایجـاد مناطق آزاد کشـور در پي تحقق آن بود. در پي سـفر ریاسـت جمهوری 
وقـت بـه شهرسـتان انزلـي و با توجـه به خواسـت همگانـي و براسـاس مصوبه هیأت 
دولـت در سـال 75 منطقـه ویـژه اقتصـادی بندرانزلـي در دو بخـش جداگانـه تعییـن 
گردیـد و در سـال 82 منطقـه ویـژه اقتصـادي انزلي به منطقـه آزاد تجـاری ـ صنعتي 
انزلـي بـدل شـده و در سـال 83 نیـز اساسـنامه سـازمان منطقـه آزاد تجـاري صنعتي 
انزلـي مـورد تصویب هیـأت وزیران قرار گرفـت و محدوده منطقـه آزاد تجاري صنعتي 

انزلـي در سـال 84 از طـرف هیـأت وزیـران تعیین و ابلاغ شـد.

منطقـه آزاد تجـاری ـ صنعتـی انزلـی از ویژگـی هـای منحصـر بـه فـردی در زمینـه 
اقتصـادی بـر خـوردار اسـت از جملـه وجـود بنـدر انزلـی، بنـدرگاه در دسـت احـداث 
کاسـپین بـه عنوان یک بندر نسـل سـوم، اتصال بـه آزاد راه و راه آهن قزوین ـ رشـت 
ـ انزلـي، وجـود شـهرک صنعتـي انزلي بـا دارا بودن و ارایـه تمامي امکانـات آب، برق، 
تلفـن، گاز، زمیـن و غیـره، فاز صنعـت منطقه بـا دارا بودن کلیه زیرسـاخت هاي لازم، 
فـاز تجـارت منطقه بـا ایجاد بسـترهاي لازم جهت گسـترش بازرگانـي، وجود گمرک 
انزلـي بـا امکانـات و تجهیـزات مـدرن، وجـود مجتمـع هـاي تجـاري ـ نمایشـگاهي 
منطقـه، صـدور کارت بازرگانـي کشـوري در منطقـه آزاد انزلي، اعمـال تخفیفات ویژه 
انبـارداري، ارتبـاط و تبـادلات تجاري با بنادر شـمال و جنـوب اروپا از طریـق رود ولگا 

و ولـگادن، وجـود نیـروي کار متخصـص فراوان.
همـه مـوارد عنـوان شـده بیانگـر ارزش و جایـگاه ویژه ایـن منطقه از میهـن عزیرمان 
و تاثیـر بسـزایی اسـت کـه مـی توانـد در رشـد و توسـعه فاکتـور هـای اقتصـادی از 
قبیـل جذب سـرمایه گذاري مسـتقیم خارجـي، افزایش تولید، ایجاد اشـتغال و توسـعه 
صـادرات غیـر نفتی داشـته باشـد و چنانچـه برنامه ریزی مناسـبی صورت پذیـرد و در 
هنـگام ورود هیـات هـای اقتصـادی مختلف به کشـور، ویژه گی هـا و مزایای منحصر 
بـه فـرد مناطـق آزاد، بـه خصـوص منطقـه آزاد انزلـی، نیـز بـرای سـرمایه گـذاران و 
فعـالان اقتصـادی تعرفـه شـود، مـی توانـد تاثیر مطلوبـی بـر وضعیت جذب سـرمایه 

گـذار خارجـی و سـایر شـاخصه های مرتبـط اقتصـادی بر جای گـذارد.
* رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی

منابع:
کتابچـه راهنمـاي سـرمایه گذاري خارجـي، وزارت امـور اقتصادي و دارایي، دفتر سـرمایه 

گذاریهاي خارجي، زمسـتان 1386.
عوامـل مؤثـر بـر جـذب سـرمایه گـذاري در منطقـة آزاد چابهـار و اولویـت بنـدي آنها با 

اسـتفاده از تکنیـک ریاضـي AHP، عبـاس شـاکری و فریـدون سـلیمی.
سـرانه پایین جذب سـرمایه گـذاري خارجي کشـور ایران، اتـاق بازرگانی، صنایـع، معادن 

و کشـاورزی تهران، مـرداد ماه 1395.
.)http://anzalifz.ir(وبسایت منطقه آزاد تجاری ـ صنعتی انزلی

جذب سرمایه گذاری خارجی با تسهیل در اجرای فرایندها



ماهنامه اجتماعی- فرهنگی گیلان فردا

شماره پنجم، نوروز ۱۳۹۶ 
سال دوم، 

guilanfarda.ir
۷۴

 مسئولیت هاي استاني، ملي و بین المللي پارک علم و فناوري گیلان نشان 
می دهد که طی این سال ها موفقیت های خوبی داشته، اما با تمام این ها، 
شاید انتظار از پارک علم و فناوری گیلان بیشتر باشد. آیا به نظر شما جای 

کار بیشتری هست، اگر بله، چه موانعی وجود دارد؟
این که گیلان ظرفیت زیادی دارد و ما باید فعالیت بیشتری داشته باشیم هیچ شکی در آن 
نیست، ولی برای انجام هر فعالیتی  ابزارهایی مورد نیاز است، مهم ترین مانعی که در چند 
سال اخیر پارک علم و فناوری گیلان با آن مواجه بوده، فراهم نبودن زیرساخت مورد نیاز 
است. در این مورد گاه ما را با جاهای دیگر مقایسه می کنند، من چند نمونه به شما می گویم 

خودتان قضاوت کنید.
مثلا ما را مقایسه می کنند با اصفهان یا خراسان، در حالی که در اصفهان 80 هکتار از اراضی 
دانشگاه صنعتی اصفهان به صورت اجرایی در اختیار پارک علم و فناوری اصفهان است که 
امکان استقرار شرکت های مختلف از جمله فولاد مبارکه و گزسکه اصفهان و... با اعتبارات 

بخش خصوصی در آن فراهم شده است. در خراسان هم وضعیت مشابه ای وجود دارد. 
 البته این که آدم را با بالاتر مقایسه کنند چیز خوبی است.

بله، درست است. ولی وقتی مقایسه می کنند بگویند چه امکاناتی برای آنها فراهم شده و 
چه امکاناتی به ما داده اند، بعد بسنجند. مقایسه با بالاتر در کار خیلی خوب است. من هم 

نمی خواهم با پایین تر مقایسه شوم و بعد برای خودم کف بزنم.
 امکاناتی که شما می فرمایید در اختیار برخی دیگر از پارک هاست آیا ناشی 

از تعاملات خوب استانی است یا از مرکز به آنها داده شده است؟
در آن استان  ها فراهم شده، مثل اصفهان، خراسان رضوی  و یا آذربایجان. یعنی بعضی از 
مطالب که مطرح می شود منطبق با اطلاعات واقعی و کامل نیست. اما در همین شرایط تعداد 
شرکت های مستقر در پارک علم و فناوری گیلان را وقتی مقایسه می کنید می بینید که پارک 
گیلان جرء چند پارک پیشرو کشور است، البته پراکنده بودن فضاهای ما از جمله مشکلات 

جدی است که موجب افزایش هزینه شده است.
 خب شما می فرمایید امکانات آنها ناشی از رایزنی استانی است. این 

تعاملات و رایزنی های مرتبط در گیلان چه طور است؟
بله، بیش از 12 سال ما تلاش کردیم بتوانیم بحث دخانیات را حل کنیم، اما نشد، در حالی 
که ما از دولت های مختلف، برای این کار مصوبه داشتیم. ولی کسانی نگذاشتند انجام بشود 

و این ها چیزی نیست که پنهان کنیم. اما  اخیرا با دستوراستاندار محترم، همکاری سازمان 
مسکن و شهر سازی و مساعدت ویژه آقای دکتر نوبخت مشکل اراضی حل شده و اکنون 

باید در فکر آماده سازی زیر ساخت های آن باشیم.
 به جز دخانیات برای اراضی دیگر اقدامی نکردید؟

من تقاضا کردم از جاهای دیگر اراضی را در اختیار بگیریم چون همان طور که می دانید ما 
عضو IASP هستیم و باید مطابق استاندارد حداقل 20 هکتار زمین داشته باشیم اما از 
سال 82 تاکنون کلا حدود 4/6 هکتار زمین در اختیار ما بوده که حدود 15 تا 20 درصد آن 
در حریم کابل فشار قوی است. البته علی رغم کمبودها و حتی محدودیت  بودجه ما تلاش 
کردیم پروژه هایمان متوقف نشود و به زودی 12 کارگاه جدید در سایت  فشتام  راه اندازی می 
کنیم. یعنی تلاش کردیم با همه ی کمبودها و محدودیت بودجه )که در همه ی سازمان ها 
هست( پروژه هایمان زمین نماند. و جا دارد در این دوران از مسوولین استان تشکر کنم که 
بالاخره مشکل زمین ما را حل کردند. چون زمینی در جاده تهران )تقریبا 4-3 کیلومتری 

میدان گیل( به وسعت حدود 30 هکتار به پارک علم گیلان اختصاص یافته است.
 پس موضوع واگذاری مجتمع دخانیات به پارک علم دیگر منتفی شده؟

بله، کسانی دنبال آنجا هستند تا بعدها مطابق میل خودشان درست کنند. البته اگر آنجا هم 
می شد، باز ما زمین می خواستیم. ولی آنجا وسط شهر است و چون از قدیم  به عنوان میدان 
فرهنگ معروف بوده ما می توانستیم آنجا را نماد علم و فناوری بکنیم. اصلا آن محدوده 
تمام مغازه های اطراف را می شد در یک برنامه طولانی مدت به عنوان یک منطقه علم و 

فناوری تعریف کرد.
 نظر آقای استاندار در مورد راه اندازی هزار شرکت دانش بنیان در استان 
که سال قبل اشاره داشتند و یا اینکه انتظار دارند پارک علم گیلان درخشش 
بیشتری داشته باشد شاید به خاطر میزان بیکاری که در استان هست باشد، 
اما توجه به کیفیت همزمان با توجه به کمیت خیلی مهم است. نظر شما در 

مورد این رویکرد چیست؟
بله، درست است، البته  فرمودند که منظور از هزار شرکت در یک سال نیست ودر افق برنامه 
باید چنین فعالیتی انجام شود. نکته دیگر این که از شهریور ماه 95 هم به دستور آقای استاندار 
کار گروه توسعه شرکت های دانش بنیان با ریاست ایشان تشکیل شد که دبیر خانه آن در 
پارک علم و فناوری مستقر بوده و هدف آن برنامه ریزی جهت توسعه شرکت های دانش 

در مصاحبه گیلان فردا با دکتر مجید متقی طلب، رییس پارک علم و فناوری استان گیلان عنوان شد:

ضرورت توجه به مدیریت علمی، اقتصاد علمی و هماهنگی در سامانه علم و فناوری

 اگر نوآوری دارید همین جا پارک کنید
جایگاهي  و  اجتماعي  نهادي  فناوري،  و  علم  هاي  پارک  فردا-  گیلان  مجله 
و  تشکیل  در  مساعدت  طریق  از  محور  دانش  هاي  نوآوري  توسعه  براي 
اندیشمندانه  ازراهبرد  بخشي  و  ومتوسط  کوچک  اقتصادي  هاي  بنگاه  تقویت 
هاي  پارک  امروزه  شوند.  مي  محسوب  ملي  توسعه  براي  هماهنگ  و 
مي  ایفا  جهان  اقتصاد  پیشبرد  در  اي  عمده  نقش  فناوري  و  علمي،تحقیقاتي 
و  کوچک  هاي  شرکت  فعالیت  امکان  بر  علاوه  فناوري  و  علم  هاي  پارک  کنند. 
جهت  را  لازم  بستر  اقتصادي،  محیط  یک  در  کارآفرین  و  محور  دانش  متوسط 
خارجي  سرمایه گذاري  جذب  بالا،  افزوده  ارزش  با  تولید  فناوري،  توسعه  و  انتقال 
کنند.  مي  فراهم  نیز  را  جهاني  بازارهاي  به  واحدهاي صنعتي  و  کارآفرینان  ورود  و 
در همین راستا پارک علم و فناوري گیلان با مصوبه شوراي گسترش آموزش عالي از 
سال 1381 فعالیت خود را در ساختماني با زیربناي 916 متر مربع واقع در خیابان امام 
خمیني رشت آغاز کرد و متعاقب حمایت هاي ملي و استاني طي چندین پروژه عمراني، 
حوزه فعالیت خود را در شهرستان هاي تابعه استان گسترش داد. و در حال حاضر 
علاوه بر سه مرکز در شهرستان رشت شامل ساختمان مرکزي، ساختمان مرکز رشد 
و مجتمع تحقیقاتي نیمه صنعتي در فشتام)کیلومتر 12 شهرستان رشت(، در شهرستان 
تابعه فعل هستند.  نیز مراکز  بندرانزلي، رودبار، رودسر، آستانه اشرفیه و آستارا  هاي 
بخوانید:  را  طلب  متقی  مجید  دکتر  با  فردا  گیلان  اختصاصی  مصاحبه  ادامه  در 
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بنیان و خصوصا مشارکت همه دانشگاه ها، مراکز تحقیقاتی، صنایع و دستگاه های اجرایی 
است. البته در ایران و گیلان به صورت ژنتیکی ظرفیت های بالقوه خوبی وجود دارد. ولی ما 
یک قانون علمی داریم که می گوید: فنوتیپ = ژنوتیپ + محیط + اثرات متقابل محیط و 
ژنوتیپ. یعنی اگر انتظار داریم فنوتیپ بروز پیدا کند نیاز به اثرات محیط و ژنوتیپ و زیرساخت 

دارد. چون من بیوشیمی درس می دهم بد نیست از این دیدگاه هم برای شما مثالی 
 داشته باشم. در موجودات زنده  سکه رایج انرژی ATP که عامل ایجاد کار در موجودات 
زنده است. اگر در نظر بگیریم که مدل های بیولوژیک در زمره بهترین مدل ها قابل دسته 
بندی می شوند در این مدل برای تولید  ATP  اول این ماده مصرف و بعد تولید می شود، 

یعنی اول باید سرمایه گذاری کنیم
اول برای تولید ای. تی . پی باید برای ای. تی. پی سرمایه گذاری کنیم. پس برای کارآفرینی، 
نوآوری، فن آفرینی باید زیر ساخت تولید کنیم یعنی همان طور که در تمام دنیا انجام شده 

اول باید سرمایه گذاری کرد.
 آن وقت ای. تی . پی گیلانیان چه طور است؟ به نظر می رسد هوش و 
نبوغ گیلانی ها مانند نفت در کشور است که باعث شده کمی کم کاری کنیم. 
یعنی ناخودآگاه در ضمیرمان هست که هوشمند و توانمند هستیم و این 

ممکن است باعث شود در عمل سستی کنیم.
بالاخره افراد معمولی در بسیاری از مواقع نیاز به هدایت و مدیریت دارند. حتی هوش و نبوغ 
هم باید هدایت و مدیریت شود و برای این کار امروزه یک واژه بین المللی داریم تحت عنوان 
»برنامه جامع مدیریت نوآوری« یک مشکل بزرگ ما در کشور و به تبع آن در استان مربوط 
به پراکنده کاری است. چون باعث می شود هم افزایی و همگرایی کم شود. در چنین حالتی 
دو وضعیت پیش می آید. افرادی که اهل کار و صداقت و اخلاق هستند می بینند هرکس کار 
خودش را انجام می دهد که باعث بی انگیزگی می شود و در مقابل افرادی که فرصت طلب و 

موج سوار بوده و هیچ هنری ندارند، فعال می شوند.
 این پراکندگی که می فرمایید درست است ولی همین مشکل را ما در 
حوزه فناوری هم داریم. به عنوان مثال در کشور هم فن بازار جمهوری 
دنبال  را  تقریبا یک هدف  تا،  دو  این  ملی.  بازار  فن  هم  داریم،  اسلامی 
می کنند اما در استانی، یکی پررنگ تر و در استان دیگری آن یکی پررنگ تر 

و فعال تر است. نظر شما در این مورد چیست؟
اعتقاد من این است که باید ببینیم قانون چه می گوید. قانون می گوید ما »شورای عتف« 
داریم که محل استقرارش در وزارت علوم تحقیقات و فناوری است. اگر هر جای حرفم 
خلاف مستندی است که می گویم باشد منتقدین بیایند صحبت کنیم. گردن ما از مو هم 
باریک تر است. وزارت علوم در 33 استان کشور پارک علم و فناوری دارد، 186 مرکز رشد 
دارد. و وزارت علوم قانونا متولی این حوزه است. حال اگر کسان دیگری ادعا می کنند 

خودشان را باید تطبیق بدهند.
 لابد آن ها هم توجیهاتی دارند.

خب باید براساس قانون عمل کنیم. چند روز پیش من با یکی از مسوولین وزارت خانه 
صحبت می کردم و به یکی از دانشگاه ها اعتراض داشتم، که این دانشگاه چه طور در 
نمایشگاه بزرگ و گسترده پژوهش و فناوری حضور فعال ندارد و بعد سعی می کند به طور 
مستقل برای خودش داستانی را راه  بیندازد! این خطاست. به نظر من اگر برنامه ای را به 
صورت ملی برگزار می کنیم باید قدرت مان را که شامل همه ی مراکز مرتبط است آنجا 

نشان بدهیم. 
 بعضی ها می گویند برگزاری نمایشگاه ها و جشنواره ها و نظایر آن، )البته 
در حوزه های مختلف( کارهای نمایشی و سلیقه ای است. و قراردادها به 

نتایج اصلی نمی رسد. نظر شما در این مورد چیست؟
من با مدرک و مستند به شما پاسخ می دهم. در حوزه چرخه علم و فناوری، یک مرحله کار 
افشای دستاورد علمی است. نوآوری باید عرضه شود، اما کجا عرضه شود؟ در خانه یا در 
دکان؟ پس باید برندی به صورت ملی و بین المللی درست کنیم تا افراد مختلف )دانشجو، 
عضو هیات علمی، افراد آزاد...( کارهای خود را عرضه کنند. از طرف دیگر متقاضی هم بیاید، 
ببیند، انتخاب و مذاکره کند. پس باید این موارد به نمایش گذاشته شود،  بنابراین اگر کسی 
انتقادی دارد که این نمایشگاه ها چه فایده ای دارد، باید بگویم نه تنها این نمایشگاه ها فایده 
دارد بلکه الزام است و باید حتما انجام شود. البته باید نمایشگاه ها ساماندهی شوند نه اینکه 
بی برنامه باشند، چون با بی برنامگی مردم خسته می شوند. در نمایشگاه امسال یک هیات 50 
نفره از اتاق بازرگانی مالزی داشتیم و یک گروه هم از اتاق بازرگانی روسیه آمده بودند که 
دعوت کردند برای انعقاد قرارداد و استقرار شرکت های پارک در آنجا. الان تفاهم نامه بین ما، 
مالزی و ژاپن داریم. آنجا پیشنهاد شد استقرار مراکز رشد اقماری که بین این سه کشور هست 
به صورت اتصال با هم کار کنند. و موضوعاتی نظایر آن که حاصل همین نمایشگاه هاست.

 شاید چون نتایج خیلی از نمایشگاه ها ملموس نیست برخی این انتقادات 
را داشته باشند.

ما دو سال پیش  بزنم.  مثال  نتایج هم ملموس است، حداقل در مورد گیلان می توانم 
قراردادی در نمایشگاه داشتیم به ارزش 4/5 میلیارد تومان. با آن قرارداد در فومن، دستگاه ها 
ساخته شد، الان یک کارخانه شده با یک سوم قیمت که از چین برآورد هزینه کرده بودیم، 
در مورد تولید خمیر کاغذ و این ها همه مستند است. یعنی باید سه برابر پول می دادیم، ارز می 
دادیم، نمی گویم این کار یک کار ایده آل و بی نقص است چون بعضی فکر می کنند کار باید 
کامل و بی نقص باشد. اما در ارتباط با این فناوری نشان دادیم که خودمان توانمند هستیم. 

بعضی ها فکر می کنند هر چیزی که فناوری هست باید کامل باشد.
 قبول دارید گاهی تعهدات و قراردادهایی انجام و یا کلنگی زده می شود 
ولی بعد نه تنها به ظرفیت واقعی نمی رسد بلکه حتی در حد ظرفیت اسمی 
اولیه هم، تولید انجام نمی شود؟ الان کارخانه های بزرگ در کشور داریم 
که به دلیل مشکلات اقتصادی خوابیده اند و یا پروژه های نیمه کاره زیادی 

هم وجود دارند.
بله، درست است، البته نمی خواهیم چنین مشکلاتی را زیاد کنیم، اما توجه کنید راه اندازی 
این کارخانه مهم که کار جدیدی هم هست در چه شرایطی است، اگر به شرایط انجام کار 
دقت نشود سیگنال غلط داده می شود. ما توانستیم ماشین تولید خمیر کاغذ را در داخل کشور 
ساخته و به فناوری اش دست پیدا کنیم و نیاز نداشته باشیم این فناوری را از خارج وارد کنیم. 
البته نمی گوییم این کار بدون عیب است، خیر، ولی نباید کل کار را زیر سوال برد. مثلا سال 
پیش همان طور که در اخبار دیدیم ناسا موشکی را طراحی کرد، و طبیعتا محاسبات زیادی 
انجام داد، اما پس از چند ثانیه جلوی چشم همه موشک در هوا در همان لحظات اول منفجر 

شد. حال آیا باید کل این کار را زیر سوال ببریم؟ 
 خب درصدی از خطا در هر کاری وجود دارد.

بله، اما الان همان طرح و قرارداد و راه اندازی کارخانه تولید خمیر در فومن منجر به عقد 
قرارداد دیگری به ارزش 15 میلیارد تومان با گرگان شد. چون آن ها از گلستان آمدند و کار را 
از نزدیک دیدند و همچنین مذاکرات ایجاد طرح بزرگ دیگری در همین ارتباط با خوزستان 

در حال انجام است و طرف قرارداد هم بخش خصوصی است.
 بعضی ها می گویند شاخص تی.آر.ال یعنی سطح آمادگی فناوری که از 
سال قبل برای پذیرش طرح ها در نمایشگاه فن بازار لحاظ شد تا حدی 

گنگ و نامفهوم به نظر می رسد، لطفا در این مورد توضیح بفرمایید.
این شاخص از فن بازار سال قبل برای حضور طرح ها در نمایشگاه لحاظ شد که اتفاقا اقدام 
بسیار خوبی بوده است و امسال هم با جدیت بیشتر پیگیری شد.هدف از این شاخص این 
است که فرآیند تجاری سازی و کسب اعتماد سرمایه گذاران خطر پذیر با یک مدل و قاعده 
بین المللی انجام و از پراکنده کاری جلو گیری شود. کار آسانی نیست، اما وزارت علوم تصمیم 
گرفته تا آن را اجرایی کند. معاون محترم وزیر و سایر مطلعین و صاحب نظران هم  به شدت 
آن را تایید کرده اند و این هم از افتخارات پارک گیلان است که شروع کننده این کار بود و 
نرم افزار آن را یکی از شرکت های مستقردر پارک گیلان طراحی و دو سال پیاپی به صورت 

عملیاتی مورد استفاده قرار گرفت که جای تقدیر و تشکردارد.
 سال 9۵ چه قراردادهایی در فن بازار داشته اید؟

کل قراردادهای امسال حدود 77 میلیارد تومان بود که از این رقم حدود 15/5 میلیارد تومان 
قرارداد مربوط به گیلان است. قراردادها نیز همگی از سوی مراکز معتبر و شهرک های 
صنعتی از جمله اصفهان، دانشگاه صنعتی شریف، پژوهشگاه شیمی و... منعقد شده، یعنی 

انعقاد قراردادها از طرف یک جای کوچک نبوده است.
 بودجه پارک علم و فناوری گیلان در سال 9۵ چه قدر بوده است؟ و آیا 

تاکنون کامل تخصیص پیدا کرد؟
کل اعتبارات ما حدود 7 میلیارد تومان در سال 95 بوده است اعم از تعمیر و تجهیز، جاری 
و عمرانی و سایر منابع حقوق و دستمزد. اما در بخش عمرانی مشکل داریم. چون تا الان 
بجز مبلغ اخیر برای خرید زمین اعتبارات عمرانی  تخصیص داده نشده که البته یک موضوع 
سراسری است. پس دقت بفرمایید که در مقایسه با بودجه های بسیار کلان بعضی جاها، 
بودجه زیادی نداریم. بعد به ما می گویند که جای دیگر مثلا این قدر ساخت و ساز داشت 

خب ما با توجه به بودجه ای که داریم باید حرکت کنیم.
بودجه جاری ما حدود 2 میلیارد و چهارصد میلیون تومان است. از مجموع جاری بالغ بر 
42/5 درصد را برای حمایت از شرکت هایمان گذاشتیم. که البته این طبق الزامات هیات امنا 
است. چون ستاد حدالمقدور باید کوچک باشد و عمده منابع به طرف شرکت ها برود. و از این 
لحاظ در »منطقه یک فناوری« که شامل گیلان، آذربایجان، قزوین و اردبیل است بالاترین 
تخصیص از جاری برای شرکت های فناور را ما داشته ایم. ضمن اینکه ابلاغ اعتباراتمان را 
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نیز به سمت شرکت ها سوق دادیم.
بدهید چه رقمی  به شرکت هایتان  بالاترین سقف وامی که می توانید   

است؟
100 میلیون تومان 

باید  حتما  شرکت  تومانی،  میلیون   1۰۰ تسهیلات  دریافت  برای  آیا   
دانش بنیان باشد یا به شرکت فناور تعلق می گیرد؟

خیر، شرکت فناور هم می تواند دریافت کند که تا این سقف وام فراوان داشتیم. وقتی هم که 
دانش بنیان شدند مشمول تسهیلات بیشتری می شوند. 

 خیلی از افرادی که در حوزه نوآوری و فناوری فعال هستند یا اختراعاتی 
دارند و می خواهند تجاری سازی کنند از این که نمی توانند گاه وامی از 
پارک علم و فناوری دریافت کنند گله مند و یا از بروکراسی اداری دلخور 

هستند. آیا نمی شود این پروسه آسان تر باشد؟
به هر حال ما اعتبارات دولتی را داریم پرداخت می کنیم که حد و حدودی دارد. باید تضمین 
هم بگیریم. مشکلی که الان داریم این است که برخی از شرکت ها وام گرفتند ولی نتوانستند 

به موقع اقساط شان را پرداخت کنند. دیوان محاسبات هم در این مورد ایراد گرفته است.
 آقای دکتر این شرکت هایی که قادر نبودند اقساط را به موقع بازپرداخت 
کنند آیا در حیطه کاری خود فعالیت کردند یا پول را جای دیگری هزینه 

کردند؟
در حوزه کاری خودشان فعالیت کردند، ولی بعضی ها به دلیل وضع و اوضاع اقتصادی 

نتوانستند موفق بشوند.
 آیا به این افراد دیرکرد بانکی هم تعلق می گیرد؟

خیر، البته ما دو جور پرداخت داریم. یک مدل پولی را پرداخت می کنیم که بعد از انتهای 
دوره مرکز رشد باید به تدریج بازپرداخت کنند و مدل دیگر پرداخت یک جا و بازپرداخت 

یک جا است.
 در چه فاصله زمانی؟

نه ماه تا یک سال، مثلا مدیر شرکتی می آید و می گوید من قراردادی با جای دیگری بستم 
و برای شروع کار نیاز به اعتبار سرمایه در گردش دارم تا کارهای اولیه را تدارک ببینم، ما 
آن اعتبار را تامین می کنیم ولی با این شرط که چون قرارداد دارد بلافاصله پس از اخذ وجه 
قرارداد، پول را به پارک برگرداند. بعضی از این افراد ممکن است علی رغم اجرایی شدن 
قراردادشان، سر موقع پول را به پارک علم بازپرداخت نکنند، که این موضوع در شورای 
فناوری مطرح شد و قرار شد کسانی که پرداخت را چند ماه به تعویق می اندازند به ازای 
هر ماه یک درصد هزینه دیرکرد را بپردازند که البته این از سال قبل اجرایی شد ولی باز 
هم ما با شرکت ها همکاری کردیم و برایشان اعمال نکردیم چون تمام تلاش ما حمایت 

از شرکت هاست.
 معمولا بودجه ای که برای پارک علم و فناوری استان ها مصوب می شود 
با توجه به چه شاخص هایی است؟ مثلا به تعداد شرکت های مستقر در 
پارک، وسعت اراضی در اختیار، پروژه های عمرانی و یا قراردادهای منعقده 

بستگی دارد؟
بله، همینطور است.

 پس با توجه به این که گفتید در حال حاضر زمینی قرار است به پارک 
علم و فناوری گیلان اختصاص یابد امکان افزایش بودجه پارک هم وجود 

دارد، درست است؟
بله، البته اول باید به سازمان برنامه و بودجه مراجعه کنیم تا برای پروژه کد بگیریم که 

امیدواریم همشهریان ما در سازمان برنامه و بودجه به ما کمک کنند.
 برای آماده کردن زیر ساخت  و تجهیز آنجا آیا نیاز است که سرمایه گذاران 

بخش خصوصی مشارکت کنند یا به عهده دولت است؟
ما مثل بخش دولتی نیستیم، قرار نیست آنجا را از آغاز تا انتها با بودجه دولتی پیش ببریم. 
برنامه ما این است که آنجا یک اکوسیستم خوب و جذاب را طراحی کنیم. یعنی کسی که 
آنجا ورود می کند به معنای واقعی پارک باشد. پس باید وسایل رفاهی هم پیش بینی بکنیم 
تا شرکتی که آنجا مستقر می شود و می خواهد روزی 15 – 14 ساعت کار بکند فضایی 
هم برای سلامتی و تعادل روحی و استراحت و ورزش باشد. الان طرح ها و مراجعانی داریم 
که ابداعاتی دارند ولی به خاطر محدودیت  جا نتوانسته اند در پارک مستقر شوند. به تازگی 
یکی از شرکت های ما نیز با چهار محصول خود به عنوان یک شرکت دانش بنیان شناخته 
شد. در بلند مدت هم برای استقرار شرکت های خارجی برنامه هایی خواهیم داشت. از جمله 
کشورهای حاشیه دریای خزر، و این جزو ماموریت ماست. در پارک های دیگر از جمله 

اصفهان و پردیس نیز همین کار انجام می شود.

 البته روند دانش بنیان شدن را هم که خودتان مستحضر هستید مسیر 
راحتی نیست و گاه شرکت ها برای رسیدن به آن مرحله با موانعی روبه رو 
می شوند. و این در حالی است که مثلا می خواهیم علم و فناوری را توسعه 
بدهیم و شرکت های دانش بنیان بیشتری داشته باشیم و تجاری سازی 

کنیم.
خب در این زمینه قانون وجود دارد که با توجه به آن آیین نامه ای نوشته شده، البته بعضا 
کج سلیقه گی هایی هم اتفاق می افتد، به عنوان مثال گاه ممکن است کسی که برای ارزیابی 
شرکت می آید یا اساسا در ارتباط با موضوع مسلط نباشد و یا خدای ناکرده برخی از فعل و 
انفعالات دیگری منظور نظر باشد که باید جلوی این کار را بگیریم. شخص من در ارتباط 
با چنین قضایایی به شدت حساس هستم و چنانچه کسی حتی فقط حرف کوچکی در این 
مورد بزند که تبدیل به فساد شود من به شدت با وی برخورد خواهم کرد. در محیط ما و بین 

همکاران، همه اخلاق مرا می دانند.
یا  دانش بنیان شدن  واقعی  روند  در  حاشیه ای،  مسایل  یقین  طور  به   
دانش بنیان نشدن شرکت ها تاثیرگذار است و ممکن است حقی ضایع 

شود.
بله، متاسفانه گاه شنیده می شود که افرادی برای بازدید و ارزیابی شرکت هایی آمده اند ولی 
فعل و انفعالاتی در حال رخ دادن است! من هم با این افراد خیلی شفاف و صریح صحبت می 
کنم. به هر حال هر موضوعی ممکن است ضایعاتی هم داشته باشد که باید حواسمان جمع 
باشد، تا در محیط علم، آلودگی و دلال بازی به وجود نیاید. اما از طرف دیگر برخی هم انتظار 
دارند که وقتی می گویند دانش بنیان هستند ما سریع بپذیریم، که این طور نمی شود. بالاخره 
یک قاعده ای باید وجود داشته باشد. به علاوه برخی از همکاران ما از جمله اعضای هیات 
علمی برایشان سخت است که فرم های مربوطه را تکمیل کنند. بعد انتظار دارند و می گویند 
چون ما عضو هیات علمی هستیم باید بدون تحقیق و طی مراحل ما را بپذیرند، که این با 
هیچ عقل و منطقی امکان پذیر نیست. چون وقتی فرد ادعایی می کند باید آن را اثبات کند، 

گاهی با نوشتن، گاهی با ارایه محصول یا فرمول و نظایر آن.
 اعتبار پیشنهادی برای پارک علم و فناوری در بودجه 96 چه قدر است؟

آنچه که ما تا الان خبر داریم حدود 20 درصد در سرجمع افزایش خواهیم داشت که در 
کشور نیز تقریبا همین میزان است. به ندرت ممکن است در بعضی جاها به جهت این که 
ممکن است نوپا باشند این میزان تغییر بکند. البته با توجه به واگذاری زمین، انتظار داریم 

نگاه ویژه ای به پارک گیلان وجود داشته باشد.
 در برنامه ششم توسعه چه دورنمایی برای حوزه علم و فناوری دیده شده 

است؟ قرار است به کجا برسیم؟
مهم ترین نگرشی که در ارتباط با برنامه ششم توسعه وجود داشت بحث پیاده سازی اقتصاد 
مقاومتی بوده. ما در بررسی اقتصاد مقاومتی به این مطلب می رسیم که برای تحقق اقتصاد 
مقاومتی، حتما باید دانش بنیان بشویم و هر چیز دیگر شعاری بیش نخواهد بود. با اقتصاد 
مقاومتی می توانیم از تکانه های بیرونی مصون بمانیم. اما این چه زمانی اتفاق می افتد؟ زمانی 
که مبتنی بر عقل و فکر و اندیشه باشد. به عبارت دیگر مغز افزار باشد. به همین علت 
در برنامه ششم روی این قضیه تاکید شده. البته روی کاغذ، اما اینکه در اجرا کار چه طور 
پیش برود، نمی دانم. به هرحال ما برنامه چهارم و پنجم را هم داشتیم و خیلی کارها قرار 

بود اتفاق بیفتد.
 در برنامه ششم پیش بینی شده که چند درصد از اقتصاد کشور روی 
بحث فناوری بچرخد و یا چه میزان صادرات در این بخش پیش بینی شده 

است؟
در چشم انداز  1404، باید 20 درصد جی . دی . پی از محل علم و فناوری باشد.

 و الان این میزان چه رقمی است؟
الان حدود 5 تا 6 درصد است.

نیست.  کمی  فاصله  ایده آل،  نقطه  به  رسیدن  تا  کنونی  فاصله  پس   
همان طور که می گوییم باید به رشد بالای هشت درصد برسیم. اما چه طور 

و چگونه به روشنی معلوم نیست.
بله، درست است. رسیدن به رشد بالای هشت درصد هم باید با افزایش کارایی و افزایش 
راندمان اتفاق بیفتد که آن هم از طریق علم و فناوری است و راه دیگری نیست. به عنوان 
مثال الان در حوزه صنعت و کشاورزی، اگر با همین وضع سنتی ادامه دهیم راندمان بالا 

نیست و قدرت رقابت هم نداریم.
 به نظر شما اقتصاد ما بیمار هست یا نه؟

قطعا هست.
 خب پس شرایطی را که روی کاغذ پیش بینی می کنیم آیا میزان افزایش 
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و رشد در یک بستر نرمال نیست؟ حال که اقتصاد ما بیمار است، یعنی 
بستر و زمینه فعلی، طبیعی نیست آیا می توان به پیش بینی های روی کاغذ 
دلخوش بود و یا فقط باید در حد همان کاغذ و نوشته در موردش صحبت 

کرد؟
خب، دیگران هم شرایطی مثل ما داشتند، اما برنامه ریزی و با جدیت بیشتر کار کردند. مگر 
کره پنجاه سال پیش چه وضعیتی داشت؟ چیزی شبیه ما بود. ما با هم شروع کردیم، آنها 

برنامه ریزی کردند و انجام دادند شدند کره. ولی ما برنامه ریزی کردیم اما اجرا نکردیم.
 و این شیوه متاسفانه هنوز ادامه دارد. باز هم حرف می زنیم، برنامه ریزی 

می کنیم ولی در اجرا همچنان عقب هستیم.
سال 1378 زمان دولت اصلاحات آقای جهانگیری که الان معاون رییس جمهور هستند 
آن موقع وزیر اقتصاد بودند، سفارش داده بودند به یونیدو تا تحقیق کنند که چرا صنایع و 
محصولات ما قدرت رقابت ندارند؟ در تحقیقی که آنها انجام دادند و یک کتاب حدود 500 
صفحه ای  بود در نهایت سه جمله نتیجه اخذ شد و آن اینکه )1( مدیریت ما علمی نیست 

)2( اقتصاد ما علمی نیست )3( در سامانه علم و فناوری ما هماهنگی نیست.
 یعنی هر کس کار خودش را می کند!

متاسفانه بله، این داستان ماست.
 خب پس از این تحقیق و بدست آمدن این نتایج آیا تغییری در 

روال کار حاصل شد؟ آیا تلاش شد کارها بهبود پیدا کند؟
این ایراد با شدت و ضعف در دوره های مختلف وجود داشته است. زمانی کسی می آید 
و می گوید من اصلا فلان برنامه را قبول ندارم و این باعث می شود چندین سال 
برنامه ای بدون اجرا باقی بماند. گاه یکی می آید و می گوید »من فلان شخص را 
قبول ندارم« و الی آخر. اما مسایل علمی، مسایل توسعه ای و پیشرفت و چارچوب 
کل کشور که باید انقلاب مصون بماند و نظایر آن که نباید سلیقه ای دیده شود، بلکه 
نیاز به اجماع است. ما تا زمانی که داخل کشور به حد کافی قوی نباشیم نمی توانیم 
مصون بمانیم. تا زمانی که از نظر اقتصادی نتوانیم روی پا خود بایستیم همواره 
در معرض تهدید هستیم. غذا، آب، محیط زیست و اشتغال جزو مسایلی است که 
می تواند یک کشور را متلاشی کند. و باید برای این مسایل به طور اصولی فکر بشود. 
من زمانی در استانداری، چندین سال پیش با حضور استاندار وقت گفتم: اگر این 
کارها را بکنیم مطابق این نرم های بین المللی این منافع را خواهد داشت. اما ایشان 
گفت: »من این چیزها را قبول ندارم.« من به ایشان گفتم حرف هایی را که می گویم 
براساس این رفرنس هاست. حال شما که قبول ندارید رفرنس شما چیست؟ اما جواب 
ندادند. در حالی که ما باید با هم اصولی صحبت و براساس رفرنس پیشنهادمان 

را توجیه کنیم و برای موافقت یا مخالفت مان دلیل منطقی و علمی ارایه بدهیم. در غیر 
این صورت اعمال نظر شخصی بدون دلیل منطقی فایده ای ندارد.

 ارتباط پارک علم گیلان با صنایع استان چه طور است؟ آیا شده آنها برای 
رفع مشکلی به پارک مراجعه کنند؟

خوشبختانه این ارتباط و تعامل در حال افزایش است. در حال حاضر هم با سازمان صنعت، 
معدن و تجارت، خانه صنعت، معدن، تجارت و اتاق بازرگانی، صنعت و معدن و کشاورزی 
روابط و همکاری های خوبی داریم و تمام تلاش ما این است که این روابط به صورت 

سیستمی و منتج به نتایج ملموس برای توسعه صنایع دانش بنیان شود. 
 آیا تاکنون برای حل مشکلات استان از جمله برای کاهش مشکلات 
زیست محیطی از طرف شرکت های دانش بنیان و فناور پارک علم گیلان  

طرح هایی ارایه شده است؟
اساسا از جمله وظایف پارک های علم و فناوری توجه به اولویت های منطقه محل فعالیت 
است. با توجه به این که استان گیلان یک استان کشاورزی است بنابراین به صورت طبیعی 
برخی از طرح های پارک در استان مرتبط با موضوعات کشاورزی است. اما در عین حال 
از فناوری های دیگر، خصوصا High-Tech نیز غافل نبوده ودر حال حاضر نیز طرح 
هایی در حد ملی و بین المللی در حال اجرا و مرحله تجاری سازی هستند، مانند نانو فناوری، 
زیست فناوری، فناوری اطلاعات، مگا ترونیک، الکترونیک،کیت های تشخیص دامپزشکی، 

صنایع آب و فاضلاب و غیره.
 پارک علم گیلان در حوزه کشاورزی و شیلات و آبزیان چه اقدامات و 

نوآوری داشته است؟
برای تولید بذر که از جمله فناوری های با ارزش اقتصادی بالا می باشد، ماشین آلات مورد 
نیاز مزارع برنج، انواع خشک کن های مورد نیاز برنج، استاندارد سازی برنج، تولید جلبک 
برای نیازهای آبزی پروری، پرورش ماهی در سیلوهای عمودی برای استفاده بهینه از فضا و 
صرفه جویی در آب، صنایع مرتبط با صنعت چای و صنایع مرتبط با کشاورزی کار کرده ایم. 

 آیا طرح های نوآور و فناورانه نیز مانند تولید مقاله و پایان نامه و تحقیق 
هستند  قادر  صاحبانشان  یا  و  می خورند  خاک  کتابخانه ها  آرشیو  در 

سرمایه گذاران را برای تولید انبوه مجاب کنند؟
ببینید در پارک های علم و فناوری طرح و ایده باید از طرف صاحب و ارایه دهنده آن به 
پارک عرضه شود. اگر طرح ارایه شده دارای توجیهات علمی و اقتصادی بوده و تیم کاری 
مرتبط داشته باشد، اساسا دلیلی برای توقف و خاک خوردن نداشته و به سرعت در فرآیند 
اجرایی قرار می گیرد. البته در جریان اجرایی شدن قابلیت های مجری و میزان آمادگی 

فناوری آن بسیار مهم بوده و می تواند در موفقیت آن تاثیر فراوانی داشته باشد.
 جایگاه علوم انسانی در پارک علم و فناوری کجاست؟ اصولا آیا می توان 
با شاخص های مرسوم در فناوری و نگاه سخت افزاری، طرح های علوم 

انسانی را ارزیابی کرد؟
متاسفانه این جایگاه هنوز به درستی ساماندهی نشده است. البته اقداماتی در حال انجام است. 

چون شاخص های سنجش در این حوزه باید متفاوت باشد. 
 اصولا ثبت ایده در حوزه علوم انسانی با محوریت کسب و کار چگونه 
است؟ چرا در بعضی از استان ها این بخش در پارک علم و فناوری فعال 

شده ولی در گیلان نه؟

ثبت ایده در حوزه علوم انسانی با علوم دیگر تفاوت هایی دارد، اما این گونه نیست که غیر 
ممکن باشد.  در حال حاضر در استان های قم،اصفهان و یزد کارهایی در این زمینه انجام 
شده که مهمترین دلیل آن وجود نیروی انسانی آماده و ایده های قابل قبول است. ما هم 
امیدواریم در گیلان صاحب نظران و اندیشمندان گیلانی در حوزه علوم انسانی فعال تر شده 

و ایده های خود را برای تجاری سازی ارایه کنند.ما آمادگی پذیرش آنها را داریم.
 چرا در گیلان هنوز صندوق نوآوری و شکوفایی راه اندازی نشده است؟

کارهای آن انجام شده  و انشاالله به زودی صندوق نوآوری و شکوفایی در گیلان هم راه 
اندازی می شود. مشکل کوچکی در تامین 51 درصد مشارکت بخش خصوصی وجود داشت 

که در حال رفع آن هستیم. 
 چه تعداد شرکت دانش بنیان و چه تعداد شرکت فناور در گیلان داریم و 

کلا چند نفر در این حوزه اشتغال دارند؟
تا بهمن ماه سال 95 تعداد شرکت های دانش بنیان استان 52 واحد بوده که عمدتا در 
پارک مستقر هستند. البته تعدادی هم در نوبت ارزیابی هستند که امید واریم با پذیرش 
آنها تعداد شر کت ها تا پایان سال افزایش یابد. بر اساس تصمیماتی که در کارگروه توسعه 
شرکت های دانش بنیان گرفته شده، دانشگاه ها، مراکز تحقیقاتی و اجرایی و صنعت، معدن 
و تجارت استان هم تعهداتی دارند که امیدواریم با اجرایی شدن آن ها به نتایج خوبی در 

استان دست پیدا کنیم. 
 با این که شما به اتفاق همکارانتان طی این مدت فعالیت خوبی داشته اید 
اما منتقدان، نقد دیگری هم دارند. یعنی ریاست شما در پارک علم و فناوری 
گیلان از بدو راه اندازی تا الان که حدود 14 – 13 سال است، موافقان و 

مخالفانی را در پی داشته است. نظر خود شما در این مورد چیست؟
چون موضوع فوق در مورد شخص اینجانب است شاید صحبت در این مورد جالب نباشد، 
اما چون مطرح کردید عرض می کنم که مدیریت در مراکز علم و فناوری با مدیریت در 
مراکز اجرایی تفاوت داشته و روش و الگوی خاص خود را دارد. بر اساس مستندات موجود 
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بسیاری از دانشگاه های معروف و مطرح دنیا و یا مراکز بزرگ، طی 
صد سال فقط سه یا چهار رییس عوض کرده اند. یعنی این یک 
قاعده و موضوع پذیرفته شده است که جابه جایی مدیر یک مرکز 
علمی و فناوری با نگرش های رایج که عمدتا ریشه سیاسی دارد به 
نفع توسعه علمی و اقتصاد دانش بنیان نبوده و باید قاعده خاص آن 
اجرا شود. اینکه این قاعده چیست و مبانی آن کدامند بحث مفصلی 
دارد که در وقت محدود امکان طرح آن نیست. نکته دیگر این که 
فرمودید مخالفانی وجود دارد)موافقان که بحثی ندارد(، بسیار خب 
حق هر منتقدی است که نظر خود و دلایل مخالفت را بیان کند. 
اما اینجانب عرض می کنم که ادامه کار نظر و خواست شخصی 
من نبوده )البته خدمت به ملت شریف ایران و مردم عزیز گیلان را 

از نعمات الهی و افتخار خود می دانم( و خواست همکاران، مدیران شرکت های فناور،نظر 
مسئولین محترم وزارتی، استانی و نمایند گان محترم مجلس شورای اسلامی بوده که در 
هر دوره به صور مختلف نسبت به این حقیر ابراز محبت نموده و اینگونه تشخیص دادند که 
می توانم برای توسعه علم و فناوری استان مفید باشم. اساسا اینجانب برای خود حقی قائل 
نبوده و داعیه ای ندارم. اگر هم کاری انجام می دهم آن را وظیفه خود می دانم. انشاالله 

خداوند توفیق خدمت صادقانه به همه ما عنایت فرماید.
 برخی افراد در مورد برگزاری جلسات کامستک )گردهمایی پارک های 
این  انتقاداتی دارند و می گویند که  علم و فناوری کشورهای اسلامی( 
نشست ها کارکرد زیادی برای توسعه فناوری در کشورمان ندارد، نظر 

شما چیست؟
موضوع دیپلماسی علم و فناوری یک موضوع و نظر شخصی نیست. اولا در نقشه علمی 
کشور تاکید شده و ثانیا از توصیه های ویژه و مکرر مقام معظم رهبری است که خصوصا 
باید ارتباطات علمی و فناوری با کشورهای اسلامی گسترش یابد. شبکه پارک های علم 
و فناوری هم بر مبنای چنین راهبردی در حال انجام وظیفه است. اما تحقق اهداف نیز 
مراحلی داشته و مستلزم ایجاد ارتباطات و زیرساخت های مورد نیاز است. در گام اول با 
هماهنگی کامستک و بانک توسعه اسلامی موضوع توانمند سازی مدیران پارک های علم 
و فناوری و مراکز رشد و نوآوری کشورهای اسلامی هدف گذاری شده که تاکنون چهار 
دوره آن در سال های 2015 و 2016 با موفقیت انجام شده و برای سال 2017 هم برنامه 
ریزی لازم انجام شده است. نکته جالب اینکه بانک توسعه اسلامی از برگزاری و نتایج 
برنامه ها بسیار تعریف کرده و آن را بالاتر از انتظار ارزیابی نمود. حال باز باید ببینیم که انتقاد 
شخص منتقد چیست و حول چه محوری است. در گام بعدی اخذ مجوز تاسیس فن بازار 
کشورهای اسلامی با محوریت شبکه پارک های علم و فناوری کشورهای اسلامی است 
که موضوع آن در آخرین مجمع عمومی کامستک )که هیات اعزامی از جمهوری اسلامی 
ایران از جمله اینجانب نیز در آن حضورداشته ام( علیرغم کار شکنی ها و مخالفت های 
عربستان سعودی و برخی از کشورهای حاشیه  خلیج فارس به تصویب رسیده و مطالعه 
امکان سنجی آن هم به دبیرخانه شبکه پارک های کشورهای اسلامی مستقردر گیلان وا 
گذار شد، که به انجام رسیده و انشاالله مراحل اجرایی آن با ایجاد زیر ساخت های لازم  آغاز 
خواهد شد. باید توجه داشته باشیم که یک کار در حوزه علم و فناوری، آن هم در سطح بین 

المللی روش و مراحل خاصی دارد که لاجرم باید آن ها را طی کرد.
  ارتباط پارک علم و فناوری گیلان با منطقه آزاد انزلی چه طور است؟

بسیار خوب، ما برنامه های مفصلی برای گسترش فعالیت ها داریم. نکته با اهمیت دیگر 

این که این ارتباط در حال حاضر به عنوان یک الگوی مناسب 
در جاهای مختلف بیان شده و دیگران هم تقاضای اجرای آن را 
دارند. سال گذشته اولین فن بازار فناوری های منتخب کشور را 
در منطقه آزاد برگزار کردیم. با مساعدت رییس محترم منطقه 
دانش  محصولات  تولید  برای  فناور  شرکت  یک  استقرار  آزاد 
بنیان با ظرفیت صادرات تسهیل و تسریع شد. به علاوه موضوع 
کنسرسیوم شرکت های دانش بنیان برای صادرات هم در منطقه 
آزاد ثبت شده که امیدوارم با رفع مشکلات تامین اعتبارآن توسط 
صندوق نوآوری و شکوفایی مرکز صادرات محصولات و خدمات 

دانش بنیان در منطقه آزاد راه اندازی شود.
چه قدر  کشور  دانش بنیان  محصولات  صادرات   
است و چه میزان از آن به گیلان اختصاص دارد؟ و این صادارت به کدام 

کشورهاست؟
در سال 95 برای حدود 900 هزار دلار صادرات قرار داد منعقد شده است. البته می دانید 
که صادرات این نوع محصولات به سادگی موارد دیگر نبوده و رقبای ما کشورهای توسعه 
یافته و پیشرفته هستند،ولی ما اصرار داریم که از همه ظرفیت ها برای گسترش صادرات 

استفاده کنیم.
  از یک درصد اعتبارات تولید ناخالص ملی که قرار بود به پارک های علم 

و فناوری اختصاص یابد، به گیلان چه رقمی رسیده است؟
البته فقط اختصاص به پارک ها و مراکز رشد نداشته و منظور حوزه علم و فناوری است که 
در حال حاضر حدود نیم در صد است. بدیهی است به هر میزان که تحقق یابد پارک گیلان 
هم از آن برخوردار خواهد شد.  هرچند در چنین مواردی نقش نمایندگان محترم مجلس 
بسیار کلیدی بوده و من امیدوارم که نمایند گان گیلان مانند گذشته پارک علم و فناوری 
گیلان را مورد عنایت قرار داده و رقم قابل قبولی از اعتبارات را برای همه مراکز علمی و 

فناوری، از جمله پارگ گیلان منظور نمایند. 
 و چند سوال دیگر، با توجه به مسئولیت هایی که دارید، آخرین کتابی که 

خواندید کی و چی بوده است؟
کتاب هایی که می خوانم بیشتنر در حوزه کاری و رشته دانشگاهی خودم است. اما از کتاب 
های غیر رشته تخصصی کتاب« استاد عشق« که شرح خاطرات و زندگی پرو فسور حسابی 
است و کتاب دیگر » اقتدار گرایی ایرانی در عهد قاجار« را به تازگی خواندم. البته هر روز 

بجز چند نشریه استانی، چند روزنامه سراسری را هم مطالعه می کنم. 
 برای تعطیلات نوروز چه برنامه ای دارید؟

انشاالله باتفاق خانواده برنامه سفر داریم. برای همه هموطنان و به ویژه مردم عزیز و شریف 
گیلان آرزوی سالی سر شار از نعمات الهی، کامیابی، بهروزی و سلامتی دارم.

 از توضیحاتی که دادید متشکرم. در خاتمه بفرمایید معمولا همکارانتان 
را چه طور تشویق می کنید؟

تلاش من این است که حتی المقدور با همکاران ارتباط عاطفی برقرار نموده و مشکل آنها 
را مشکل خود بدانم، که این موضوع در واقع سبب می شود تا خارج از موضوعات رایج 
رییسی و مرئوسی با آن ها همراهی نمایم. به علاوه در حد مقدورات و قانون از تشویق 
های مادی نیز استفاده کرده و تلاش می کنم که در هر فعالیت و کار انجام شده تشکر و 
قدردانی از همکاران را انجام دهم که امیدوارم مورد قبول آنها واقع شده و رضایت خداوند 

تبارک و تعالی جلب شود. انشاالله

مسئولیت های پارک علم و فناوری گیلان
 ریاست کمیته راهبري خدمات الکترونیکي استان گیلان

 ریاست شوراي اجرایي و مسئول دبیرخانه فن بازار جمهوري اسلامي ایران و برگزاري سه فن بازار تاکنون
 استقرار دبیرخانه شبکه پارک هاي علم و فناوري کشورهاي اسلامي

 میزبان اولین جلسه مجمع عمومي دبیرخانه شبکه پارک هاي علم و فناوري کشورهاي اسلامي
 ریاست دبیرخانه هیات اجرایي منابع انساني اعضاي غیر هیات علمي پارک هاي علم و فناوري مناطق 1و 3و ۵ کشور

 تدوین سند راهبردي فناوري اطلاعات و ارتباطات استان گیلان
 مطالعه طرح راه اندازي فن بازار جمهوري اسلامي ایران

 همکاري با سازمان هاي اجرایي و شرکت هاي دولتي در رابطه با اجراي طرح هاي تحقیقاتي مورد نیاز آنان
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